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کمیته 
ضربه فنی!

 اعضای کمیته فنی فدراسیون
کارنامه جالبی در فوتبال ایران ندارند

وظیفه تعیین »صلاحیت« مربیان در فوتبال 
ایران، به کمیته فنی ســپرده شــده اســت. 
چهره هایی که در آخرین جلســه، صلاحیت 
دراگان اســکوچیچ برای هدایت تیم ملی را 
رد کرده اند و حتی مدعی شــده اند که حاضر 
به تأیید صلاحیت کارلــوس کی روش برای 
هدایت تیم ملی ایران نیســتند. جالب اینکه 
در ایــن مقطع حتــی مخالفان سرســخت 
دراگان اســکوچیچ، نمی تواننــد با قاطعیت 
از لزوم برکناری او صحبت کننــد چرا که تا 
جام جهانی زمان زیــادی باقی نمانده و ایران 
تنها یک اردوی جدی تا قبل از شــروع جام 
جهانی خواهد داشت. اگر اعضای این کمیته 
تا این حــد مخالف حضور ســرمربی کروات 
روی نیمکت تیم ملی بودنــد، چرا قبل از این 
برای ایجاد تغییر در تیم اقــدام نکردند؟ چرا 
آنها تا این اندازه صبر به خــرج دادند و زمان 
را برای تیم ملی به همین راحتی کشتند؟ از 
این گذشته، سؤال کلیدی اینجاست که روند 
تعیین صلاحیت در این کمیته با چه شیوه ای 
صورت می گیرد؟ کسی مثل ابراهیم قاسم پور 
صادقانه اعتراف کرده که از همــان ابتدا نیز 
مخالف اســکوچیچ بوده و تحت هر شرایطی 
مخالف این مربی باقی خواهد ماند. این به آن 
معنی است که عملکرد اسکوچیچ هیچ تأثیری 

درنظر نهایی این کمیته نداشته است.
اعضای کمیته فنی فدراسیون فوتبال، کارنامه 
جالبی در سال های گذشته نداشته اند. ابراهیم 
قاســم پور که این روزها نقش سخنگوی این 
کمیته را نیــز برعهده دارد، در »10ســال« 
اخیر حتی یک تجربه مربیگری در لیگ برتر و 
حتی لیگ های پایین تر نداشته و همین حالا 
نیز هیچ پیشــنهادی از تیم های لیگ برتری 
ندارد. اصغر مدیرروســتا نیــز آخرین تجربه 
مربیگری اش را یک دهه قبل ســپری کرده و 
تنها به عنوان مدیر فنــی در چند تیم حضور 
داشته است. پرویز مظلومی هم چندین سال 
اســت که در لیگ برتر مربیگری نمی کند اما 
همه جا حضور دارد و در باشــگاه اســتقلال 
پســت های مختلفی را برعهده داشته است. 
حمید استیلی هم بعد از شکست در چند پروژه 
مربیگری، حالا سرپرست تیم ملی شده و نادر 
عزت اللهی، تنها به عنوان پیشکسوت باشگاه 
ملوان شــناخته می شــود. خروجی مرتضی 
محصص نیز بعد از ســال ها حضور در فوتبال 
ایران در قامت کارشــناس، نکته فنی خاصی 
نبوده است. به نظر می رسد هدف فدراسیون 
از انتخــاب کمیته فنی بــرای تصمیم گیری 
در مورد ســرمربی، شــانه خالی کردن از بار 
مسئولیت در مورد نیمکت تیم ملی است. اگر 
برکناری اســکوچیچ به نتایجی فاجعه بار در 
جام جهانی منجر شود، چه کسی پاسخگوی 
این مسئله خواهد بود؟ آیا فدراسیون آن روز 
همه مســئولیت را می پذیرد یــا این کمیته 
فنی است که به هواداران فوتبال ایران پاسخ 

می دهد؟
همه فدراســیون های حرفــه ای فوتبال در 
دنیا، مســئولیت تصمیم های کلیدی شــان 
را می پذیرند. در کشــوری مثل اســپانیا هم 
رئیس فدراسیون یک تنه پای همه تصمیم ها 
می ایستد. فدراســیون ها نهایتا می توانند از 
گروهی مشورت بگیرند اما کسانی که در مورد 
سرمربی تیم ملی نظر مشورتی می دهند، باید 
چند درجه بالاتر از او باشند. در ایران قضاوت 
در مورد ســرمربی تیم ملی به افرادی سپرده 
شده که حتی یک روز هم ســرمربی این تیم 
نبوده اند و اصلا به عنوان مربی، هیچ دستاوردی 
نداشــته اند. این افراد هرگز نمی توانند معیار 
قضاوت در مــورد یک مربی باشــند. افرادی 
که گویا بیشتر از تصمیم فنی، در حال ضربه 
فنی کردن مربیان هستند. نخستین خروجی 
این کمیته، حضور صمد مرفاوی در تیم ملی 
جوانان بوده است. ماجرایی که نشان می دهد 
کارنامه و عملکرد، تأثیری در قضاوت در مورد 

مربیان در این کمیته ندارند.

شروع رویایی تن هاخ
دیدار هــای دوســتانه پیش فصل بــا مصاف 
جذاب منچســتریونایتد و لیورپول در تایلند 
شروع شــد. در این بازی یونایتدی ها با نتیجه 
4 بر صفر لیورپول را در هــم کوبیدند تا اریک 
تن هاخ شروعی رویایی با شیاطین سرخ داشته 
باشد. سانچو )1۲(، فرد )۳0(، مارسیال )۳۳( و 
پلیستری )۷۶(، گل های یونایتد در این بازی را 
به ثمر رساندند. منچستری ها در دیدار دوستانه 
بعدی به مصــاف ملبورن ویکتوری اســترالیا 
خواهند رفت و شــاگردان کلوپ هم در مقابل 

کریستال پالاس صف آرایی خواهند کرد.

خبر آخر
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درویش؛ عامل جدایی اسدی؟
گویا با وجود اصرارهای یحیی، این 

مدیرعامل پرسپولیس بوده که باعث 
جدایی اسدی از سرخپوشان شده است

باشگاه ها مفت می خرند؛ بازیکنان 
باید مدیون بوسمان باشند که راه 

نجات را نشان داد

خرید رایگان با کد تخفیف
اعتصاب نکردیم مصدومیم 

گفته می شود چند بازیکن تیم ملی فوتبال زنان 
در حمایت از سرمربی سابق، حاضر نشده اند کنار 

تیم باشند ولی کودایی حرف دیگری می زند 
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تیتر یک
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حکم عدم صلاحيت دراگان را  کميته فني فدراسيون فوتبال  داد

کميته اي که اعضايش حتي يک روز هم مربي تيم ملي نبوده اند

چه کسیدراگان

Vsُرا کشت؟
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یادداشت
سردار حسین رحیمی؛رئيس پليس پایتخت

در وقوع، افزایش و رشــد جرائم، آســيب ها و تخلفات 
دلایل مختلفی نقش آفرینی می کنند و بالطبع هرچه 
این مشکلات، آسيب ها و ناهنجاری ها بيشتر شود، شاهد رشد بيشتر نمودار جرائم و 
ناهنجاری ها و به دنبال آن آسيب های ناشی از آن برای جامعه خواهيم بود. این مسئله 
موید این است که برخورد و مقابله با مشکلات و ناهنجاری ها کاری لازم و ضروری است 
و نيازمند هم افزایی و هم آفرینی. با اقدامات جزیره ای، سليقه ای و مقطعی نمی توان 
کاری از پيش برد، بلکه باید مستمر و متعهدانه در این حوزه تلاش و نباید فراموش کرد 
که همه ما بخشی از جامعه ای هستيم که در آن زندگی می کنيم. از این رو در رشد و 
تعالی جامعه و مقابله و مبارزه با مشکلات، ناهنجاری ها و پلشتی ها، همه افراد جامعه 
به سهم خود مسئول هستند و در این راســتا صاحب منصبان از مسئوليت بيشتری 

برخوردارند.
وقوع جرائم مختلف در جامعه به طور حتم تبعات، معضلات و مشــکلات مختلفی را 
به همراه داشته و به نوعی امنيت و آرامش جامعه را مخدوش می کنند؛ به طور مثال 
احتکار و قاچاق کالا تأثير مستقيمی بر بازار و اقتصاد شهروندان دارد یا اینکه وجود 
معتادان متجاهر آسيب های مختلفی را برای یک جامعه به همراه دارد که به عنوان 

نمونه می توان به افزایش سرقت های خرد اشاره کرد.
قوای انتظامی با اقتدار و به کارگيری همه توان و ظرفيت خود در راستای مقابله با جرائم 
و ناهنجاری های مختلف در فضای حقيقی و مجازی و در همه حوزه های اقتصادی، 
اجتماعی، سایبری و... پرداخته اســت و در تهران بزرگ به صورت هفتگی یک طرح 
بزرگ را در راستای مقابله با جرائم به مرحله اجرا درمی آورد که حتی در برخی موارد 
شاهد ســؤالات برخی خبرنگاران هســتيم که از چرایی تکرار جرم و وقوع جرائم با 
وجود اجرای مکرر این طرح ها می گویند. بدون تردید باید اذعان داشت که همراه با 
برخورد های پليسی، برخورد های بازدارنده لازم دیگر هم باید انجام شود تا سرجمع 

آن، امنيت و آرامش جامعه و حذف و کم رنگ شدن جرائم باشد.
امروز فراجا در مقابله و مبارزه با برخی جرائم و مشکلات در حقيقت یک تنه به ميدان 

آمده است که در این زمينه می توان به برخورد جدی با موضوع سرقت اشاره کرد.
در حوزه سرقت از دستگيری سارقان خرده پا تا کشف سریع سرقت بزرگ و دستگيری 
سارقان صندوق امانات بانک ملی شاهد تلاش پليس هستيم؛ سارقانی که بارها توسط 
پليس دستگير و روانه زندان شده اند و پس از رهایی مجددا به سرقت روی آورده اند. 
آنچه مسلم است اینکه تنبيه های اعمال شــده بازدارنده نبوده و نتوانسته آنان را از 
انجام اقدامات مجرمانه خود پشــيمان و منصرف کند. امروز تعامل پليس و دستگاه 
قضا تعاملی سازنده و مطلوب است که موجب تسریع در مقابله با مجرمان شده است.

با تعامل موجود، شاهد صدور احکام بسيار خوبی از سوی قضات محترم هستيم، اما 
آنچه مشخص است اینکه احکام موجود ظاهرا در برهه کنونی قدرت بازدارندگی لازم 
را ندارند و اینگونه است که مجرمان به کرات مرتکب اعمال مجرمانه می شوند؛ از این رو 
لازم است که قوانين جدید با امکان بازدارندگی لازم برای مقابله با مجرمان وضع شود 
به گونه ای که هيچ کس اجازه تعدی به حقوق دیگــران و برهم زدن امنيت و آرامش 

مردم را به خود ندهد.
امروز شاهد گستاخ شدن بيش از پيش مجرمان هستيم که این وقاحت و گستاخی 
می تواند تبعات ناگواری را برای جامعه و امنيت و آسایش شهروندان به همراه داشته 
باشد. تصویب قوانين متناسب با شــرایط و جرائم موجود با قدرت بازدارندگی لازم 

به طور حتم می تواند در مقابله با جرائم و حتی تخلفات تأثيرگذار باشد.
با وجود تلاش های صورت گرفته در راستای مقابله با مجرمان، شاهد عدم وجود قوانين 
بازدارنده و پشيمان کننده در این حوزه هستيم که مجرمان و خلافکاران با اطلاع از 
این موضوع با فراغ بال و به راحتی مرتکب جرائم مختلف می شوند و حتی برخی از آنها 
در مرخصی چند روزه ای که از زندان دارند، اقدام به سرقت و... می کنند و اصلا نگران 

عواقب اعمال مجرمانه خود نيستند.

لزوم تصویب قوانین بازدارنده 
او را به عنــوان  جوان تریــن خبرنگار عــكاس دوران جنگ برای مقابله با مجرمان

می شناسند. متولد سال1٣46 در تهران است و در یكی از 
محله های قدیمی جنوب شهر زندگی می کند. در دوران 
جنگ با وجود سن و سال کم پا به پای رزمنده ها در مناطق 
جنگی حضور داشته تا رشادت ها و جان فشانی آنان را با 
دوربینش ثبت و ضبط کند. در بین ســال های 59 تا6٠  در 
حزب جمهوری اسلامی در کنار شــهید بهشتی عكاسی 
می کرد. از 2٠عملیات جنگ تحمیلی عكس و گزارش های 
تصویری تهیه کرده و نمایشگاه هایی در فرهنگسراهای 
اشراق، بهمن، مجتمع فرهنگی هنری فجر، اندیشه سرای 
کوثر، مصلای تهران و همچنین نمایشگاه های 

انفرادی در شهرهای مختلف برپا کرده است.

گفت وگو با »حميدرضا نجف زاده«؛  عکاس خبري
رهبر انقلاب با دیدن عكس هایم اشک ریخت

22

ویژه های  امروز

HAMSHAHRI   ISSN 1735- 6386  Vol.30  No.8542  WED  JUL.13 16صفحه راهنما ویژه تهران  5٠٠٠تومان 2022  24صفحه شماره 8542   سال سی ام 1٣ ذی الحجه 144٣   چهارشنبه 22 تیر 14٠1  

زهره کودایی می گوید مصدوم است و مدارک پزشکی هم دارد
اعتصاب نكردیم مصدومیم

2٠

تیم ملی فوتبال زنان، نخســتین بازی اش را در تورنمنت 
کافا برد و پنجشــنبه در بازی دوم با تاجیكســتان بازی 
می کند. برخلاف مسابقات مقدماتی آسیا و جام ملت های 
آســیا که بعد و قبل هر بازی، اخبــار و تصاویر زیادی از 
بازی و تمرین تیم در فضای مجازی دیده می شــد، این بار 

همه اتفاقات تیم ملی در سكوت کامل پیگیری می شود. مریم 
آزمون که به عنوان سرمربی جایگزین مریم ایراندوست شده، 
حاضر نیست با رســانه ها گفت و گویی داشته باشد. بازیكنان 
هم مثل خود او سكوت کرده اند اما در مقابل، شایعات زیادی 
درباره این تیم مطرح اســت. از روز اولی که آزمون لیســت 
 بازیكنان دعوت شده به اردو را اعلام کرد، صحبت از اعتصاب 

چند بازیكن بود...

 متن کامل را با  اسکن  کیو آر کد، در همشهری آنلاین بخوانید

فقط ۹۰۰ اتوبوس تهران سالم است
بهرام نکاحــی، مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوســرانی 
تهران و حومه با بیــان اینکه تهران به ۷ هــزار اتوبوس 
شهری برای جا به جایی 5 میلیون مسافر در طول روز 
نیازمند اســت، گفــت: این در حالی اســت کــه تهران 
2هــزار و۳۰۰ اتوبــوس دارد که هزار و ۴۰۰ دســتگاه آن 

فرسوده و نیازمند تعمیر است.

تصاویر جذاب ترین رستوران جهان 
یک ساحل آرام و یک رستوران معمولی چیزی است که 
در همه جای دنیا پیدا می شــود اما درباره این رستوران 
ســاحلی، خیلی چیزها متفاوت اســت. نام نــروژ با این 
رستوران زیردریایی اش بر سر زبان ها افتاده است؛ این 
رســتوران درســت 5 متر زیر ســطح اقیانوس در جنوب 
نروژ واقع شده و یکی از  بهترین جاذبه های جهان است.

شهری

گردشگری

 شمشير سعودی
 بر گلوی مخالفان 
حکومت عربستان

قدرت نمایی  
بين المللی یک 
انيميشن ايرانی 

وعده وزیر اقتصاد 
برای مهار پلکانی تورم

آنچه باید از اولین 
عکس  تلسکوپ 
جیمز وب بدانید

نخستين تصویر از تلسکوپ 
جيمزوب جهان را شگفت زده کرد

 13میلیارد 
سال  ، قدمت تصاویری است که 
تلسکوپ جیمزوب  گرفته است.

10 میلیارد دلار 
هزینه ساخت تلسکوپ 

فضایی جیمزوب شده است.

12/5 ساعت 
زمان جمع آوری نخستین تصویر 

جیمزوب بوده است.

30 سال 
طول کشیده است که تلسکوپ 

جیمزوب ساخته شود.

20 سال 
 قرار است تلسکوپ جیمزوب

به علم نجوم خدمت کند.

داده نما

مناسب ســازی معابــر تهــران یکــی از ملزومات شــهری اســت که بــا اجرای 
درست می تواند کیفیت زندگی شهروندان را افزایش دهد.

همشهری آنلاین /  گرافيک: مهدی سلامی

معابر تهران چه  ویژگی هایی دارند؟

 ویژگی 
معابر تهران

 نیازهای 
معابر تهران

معابر موجود در تهران
10.000کیلومتر

 بودجه  لازم 
 برای مناسب سازی  
تمامی معابر شهر 

تهران

13.000 
میلیارد تومان

 مناسب سازی  
معابر اصلی

1.500 
کیلومتر

 مناسب سازی  
معابر فرعی

3.500 
کیلومتر

 پیاده رو  در سال ۱۴۰۱ 
مناسب سازی 

می شود.

400 
کیلومتر

معابر با عرض کمتر  
از ۱2 متر

38درصد

 معابر با عرض 
۱2 تا ۱8 متر

28درصد

 معابر با عرض 
 ۱8 تا ۳۰ متر

14درصد

 معابر با عرض
۳۰ تا ۴5 متر

9درصد

2
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در آســتانه ســفر منطقــه ای 
رئیس جمهور آمریکا به خاورمیانه، گزارش

گمانه زنی ها پیرامــون اهداف این 
سفر در شرایط کنونی منطقه، در کانون بحث های 
محافل سیاسی و بین المللی قرار دارد و کارشناسان 
معتقدنــد »پیگیری پــروژه اتئلاف ســازی علیه 
جمهوری اسلامی ایران«، »پیشبرد پروژه عادی سازی 
روابط کشــورهای عربی با رژیم صهیونیســتی« و 
»چاره  جویی برای بحران انرژی در غرب« از مهم ترین 
محورهای رایزنی در جریان حضور بایدن در تل آویو و 

ریاض خواهد بود.
به گــزارش همشــهری، ایــن درحالی اســت که 
کارشناســان معتقدند با توجه بــه وضعیت کنونی 
منطقه، »ایران« یکی از مهم ترین محورهای رایزنی  
منطقه ای بایدن در این ســفر خواهد بود؛ موضوعی 
که در هفته های اخیر با تلاش های فراوانی ازســوی 
مقام های رژیم صهیونیســتی با هدف ائتلاف سازی 

علیه جمهوری اسلامی نیز همراه شده  است.
بر همین اســاس هم بود کــه دیــروز وزیر جنگ 
رژیم صهیونیســتی طی یک ســخنرانی در جمع 
فارغ التحصیلان دانشــکده امنیت داخلی این رژیم 
اعلام کرد که در سفر پیش روی رئیس جمهور آمریکا 
به منطقه، موضوع تشکیل ائتلاف نظامی با کشورهای 
عربی در قبال ایران را با جــو بایدن در میان خواهد 

گذاشت.
بنی گانتس پیش  از این نیز اظهاراتی را درباره تلاش ها 
به رهبری آمریکا برای انجام یک توافق دفاع هوایی 
میان رژیم صهیونیستی و کشورهای عربی منطقه در 
قبال تهدید پهپادها و موشک های ایران مطرح کرده 
بود؛ توافقی که شامل برخی کشورهای عربی ازجمله 
امارات متحده عربی، مصر، اردن، بحرین، عربستان 

سعودی و قطر می شود.

تکاپوی ناموفق واشنگتن - تل آویو علیه ایران
تکاپوی صهیونیست ها برای شــکل دهی به ائتلاف 
منطقه ای علیه جمهوری اسلامی در شرایطی است 
که در روزهــای اخیر مقام های برخی کشــورهای 
عربی که از آنها به عنوان محور تشکیل چنین ائتلافی 
نام برده می شــد، ضمن تکذیب مشارکت در چنین 
ائتلافی، تأکید کردند که قصدی برای ایجاد چالش 
با جمهوری اسلامی ندارند و بیش  از هر چیز به دنبال 

امنیت سازی در منطقه هستند.
اما در مقابل جان کربی، سخنگوی شورای امنیت ملی 
کاخ سفید معتقد است که رئیس جمهور آمریکا در 
ســفرش به منطقه، به دنبال کار روی موضوع هایی 
مانند پدافنــد هوایی جهت مقابله بــا ایران خواهد 
بود. این موضوع در شــرایطی مطرح می شــود که 
کارشناسان معتقدند واشنگتن سال های زیادی است 
که قصد ایجاد سامانه دفاع هوایی یکپارچه با همکاری 
شورای همکاری خلیج فارس را دارد، اما تاکنون در 

این زمینه موفقیتی به دست نیاورده  است.
پایــگاه تحلیلــی آمریکایــی »ریسپانســیبل 
استیت کرفت« در گزارشی دراین باره نوشت: »اگر 
اتحاد دفاع هوایــی خاورمیانــه )MEAD( واقعی 
باشــد، تنها آخرین مورد از یک ســری تلاش های 
طولانی تحت هدایت ایالات متحده برای ایجاد یک 
اتحاد نظامی رســمی در خاورمیانه اســت. آخرین 
تلاش در ســال ۲۰۱۷ زمانی انجام شــد که دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور وقت آمریکا، ائتلاف استراتژیک 
خاورمیانه )MESA( را راه اندازی کرد که هدف آن، 
قرار دادن شورای همکاری خلیج فارس، اردن، مصر و 

آمریکا تحت یک چتر امنیتی یکسان بود.«
این گزارش به ســرانجام ناموفــق پیگیری چنین 
راهبردهایی از سوی واشــنگتن نیز اشاره می کند 
و معتقد اســت: »در پایــان این ائتــلاف با همان 
مجموعــه ای از موانع کــه هر اتحاد دفــاع هوایی 
آینده ممکن اســت بــا آن مواجه شــود، برخورد 
کــرد. قابل توجه اســت کــه شــرکت کنندگان 
بالقــوه دارای منافــع امنیتی متنوعی هســتند 

 که گاهــی اوقــات در تضاد بــا یکدیگر اســت.«

تناقض آمریکایی
ازســوی دیگر برخی کارشناســان معتقدند سفر 
منطقه ای بایدن در شــرایط کنونی، بیش  از پیش 
تناقض های موجود در ســاختار سیاستگذاری در 
حوزه روابط خارجی این کشــور را نمایان می کند. 
رئیس جمهــور آمریکا کــه در کــوران رقابت های 
انتخاباتی خــود و به دنبال قتل جمال خاشــقچی، 
روزنامه نگار مشهور سعودی تبار، منزوی کردن ریاض 
را به عنوان یکــی از برنامه های خــود در خاورمیانه 
اعلام کرده بود، اکنون در چرخشی آشکار، به دیدار 
بن سلمان می رود؛ ولیعهد عربستان سعودی که در 
سال های اخیر به یکی از منفورترین چهره های ضد 

 حقوق  بشر در جهان تبدیل شده است.
این چرخش متناقض در شــرایطی است که مشاور 
امنیت ملی کاخ سفید در نشست خبری دیروز خود 
با تأکید بر اینکه واشنگتن به دنبال توسعه روابط با 
ریاض است، گفت که رئیس جمهور آمریکا در سفر 
به غرب آسیا به موضوع های مختلفی، ازجمله مسئله 

فلسطینی ها نیز می پردازد.
جیک ســالیوان با بیان اینکه بایدن همیشه در پی 
»تنظیم مجدد و نه قطع« روابط با عربستان سعودی 
بوده  اســت، از دیدار رئیس جمهور آمریکا با ولیعهد 
سعودی با حضور پادشاه و دیگر ســران این کشور 
خبر داد؛ موضوعی که در هفته های اخیر با تردیدها و 

گمانه زنی های بسیاری همراه شد.
پیش  از این بایدن در پاسخ به سؤال خبرنگاری که 
پرسیده بود در سفر به عربستان چگونه با موضوع قتل 
خاشقچی کنار خواهد آمد، تأکید کرد که »قرار نیست 
با او دیداری داشته باشــم. من برای شرکت در یک 
اجلاس بین المللی می روم و او هم قرار است در آنجا 
باشد.« مشاور امنیت ملی کاخ سفید در نشست  خبری 
خود به این موضوع هم اشاره کرد که آمریکا خواهان 
توسعه روابط با عربستان سعودی از طریق دستیابی 
به صلح در منطقه اســت؛ »دیپلماســی ما در قبال 
سعودی به نتایجی ازجمله آتش بس در یمن و شورای 

همکاری خلیج فارس یکپارچه تر، رسیده است.«
ســالیوان اگرچه در این نشست خبری ادعا کرد که 
»آمریکا سیاست چک سفید برای عربستان سعودی 
که ازسوی ترامپ اتخاذ شده بود« را تغییر داده است، 

اما کارشناسان معتقدند سفر بایدن به این کشور 
در شرایطی انجام می شــود که بن سلمان در 
ماه های اخیر اقدام هــای قابل توجهی را برای 

تثبیت جایگاه خود به عنوان پادشاه آینده سعودی 
انجام داده اســت و در جریان این ســفر نیز بیش  از 
هرچیز به دنبال تأیید این موضوع ازسوی واشنگتن 

است.

ادامه تلاش های شکست خورده 
ازسوی دیگر مشاور امنیت  ملی کاخ سفید با تکرار 
ادعاهای مقام هــای برخی کشــورهای منطقه ای 
مبنی بر تهدید بودن ایران، مدعی شد بایدن در سفر 
خود به خاورمیانه درباره هماهنگی پیرامون تهدید 
چندجانبه ناشــی از جمهوری اســلامی گفت وگو 
خواهد کرد؛ موضوعی کــه موضع گیری های اخیر 
سران برخی کشورهای عربی نشان می دهد تلاش 
برای ائتلاف ســازی علیه ایــران، راهبردی از پیش 

شکست خورده است.
یک کارشــناس مســائل خاورمیانه دراین باره به 
همشهری گفت: سفر خاورمیانه ای بایدن در شرایطی 
انجام می شود که منطقه با مشکلات و تهدیدهای 
قابل توجهی مواجه شــده که بیش  از هرچیز ناشی 
از فعالیت های بی ثبات کننده رژیم صهیونیســتی 
است. اکنون شــاهدیم که این رژیم دچار بی ثباتی 
در حوزه داخلی و امنیت ملی اســت، اما می کوشد 
با راهبرد »ایران هراسی« نگاه ها را از خود منحرف 
کند. اصغر زارعی با بیان اینکه اکنون محور مقاومت 
در شــرایطی قرار گرفته که توانسته آسیب پذیری 
رژیم صهیونیستی را بیش از هر زمان دیگری نمایان 
کند، افزود: در شرایط کنونی شاهدیم که این رژیم 
هم در حوزه سخت افزاری و هم در بخش نرم افزاری 
با بحران های عدیده ای مواجه شده  که مقاومت های 
شکل گرفته در ســرزمین های اشغالی و همچنین 
جامعه یهودی نمــودی از این واقعیت به حســاب 

می آید.
وی با اشــاره بــه تلاش هــای شکســت خورده 
رژیم صهیونیســتی در 
دهه هــای اخیــر 
برای عادی سازی 
روابــط خــود 
کشــورهای  با 
اسلامی و عربی 
گفت: آخرین 

نمونه از این تلاش ها، توافق موسوم به »صلح ابراهیم« 
بود که اگرچه3،۲ کشور عربی وارد این سناریو شدند، 
اما رژیم صهیونیستی نتوانست به اهداف مدنظر خود 

دست یابد.

حربه ای به نام »ایران هراسی«
زارعی گفت: با وجــود تلاش های آمریــکا و رژیم 
صهیونیســتی برای پیشــبرد پروژه عادی سازی 
روابط با کشورهای عربی، آنها هنوز موفق نشده اند 
عربستان سعودی، به عنوان اصلی ترین و مؤثرترین 
بازیگر جهان عرب را برای بازی در این پازل قانع کنند 
و بر این اساس می کوشند با حربه »ایران هراسی«، 
ســعودی ها را که هنوز برای پیوســتن به »پروژه 
عادی سازی روابط« احتیاط پیشه کرده اند، به این 

امر راضی کنند.
وی ادامه داد: اگرچه ســعودی ها به صورت کج دار 
و مریز با صهیونیســت ها ارتباط گرفته اند و حتی 
آسمان کشور خود را در اختیار هواپیماهای این رژیم 
قرار می دهند، اما همچنان برای عادی سازی روابط 
با تل آویو ملاحظاتی دارنــد؛ بنابراین معتقدم این 
ســفر می تواند نقطه عطفی برای تغییر در معادلات 

منطقه ای به حساب  آید.

فرصتی برای اتئلاف سازی ضدایرانی
این استاد دانشگاه همچنین یکی دیگر از مهم ترین 
اهداف ســفر منطقــه ای بایــدن بــه خاورمیانه 
را پیشــبرد تلاش ها در جهت ائتلاف ســازی علیه 
جمهوری اسلامی ایران دانســت و گفت: واشنگتن 
و تل آویو اخیرا تلاش های ویژه ای برای ساماندهی 
ائتلافی موسوم به »ناتوی خاورمیانه« به کار گرفته اند. 
آنها از مدت ها قبل می کوشند برخی کشورهای عربی 
را برای پیوستن به ائتلافی ضدایرانی ترغیب کنند؛ 

رویکردی که البته با شکست مواجه شده است.
زارعی با اشاره به شکست های منطقه ای آل سعود 
در ســال های اخیر، گفت: ناکامی های منطقه ای 
عربســتان در ســوریه، عراق، لبنان و یمن نشان 
می دهد پیگیــری راهبــرد ائتلاف ســازی علیه 
جمهوری اســلامی نیز عایدی مشخصی برای آنها 
به دنبال نخواهد داشــت و اکنون شرایط برای آنها 
دشــوارتر از قبل شده است. وی با اشــاره به اینکه 
ناکامی های غرب در بحران اوکراین زمینه ساز تردید 
بیش از پیش برخی کشورهای منطقه برای پیوستن 
به ائتلافی ضدایرانی، موسوم به »ناتوی خاورمیانه« 
شده است، گفت: پیروزی های محور مقاومت سبب 
شده غرب و همچنین برخی کشوری های منطقه در 
سیاست ها و برنامه های ضدایرانی خود دچار تردید 
شوند؛ همچنان که آنها در معادلات امنیتی خود در 
یمن شکست خوردند، ناتوی خاورمیانه ای هم راه به 

جایی نخواهد برد.

برجام از محورهای اصلی سفر بایدن نیست
این کارشناس مسائل خاورمیانه همچنین با اشاره به 
برخی گمانه زنی ها درباره طرح موضوع گفت وگوهای 
برجامی در ســفر منطقه ای بایــدن گفت: گمان 
نمی کنم که موضوع مذاکرات برجامی، از محورهای 
اصلی در رایزنی های این سفر باشد. هرچند برخی 
کشورهای عربی بی میل نیستند آمریکا و به طورکلی 
غربی ها، فشارها بر ایران را افزایش دهند و تحریم های 
بیشتری علیه کشورمان وضع شود، اما فکر می کنم 
این موضوع بخش کوچکــی از رایزنی ها را به خود 
اختصاص دهد و محوریت نداشــته باشد. زارعی با 
اشاره به ناخرسندی جدی کاخ ســفید از عملکرد 
بن ســلمان، گفت: با وجود این اما سعودی ها سعی 
می کنند از این سفر به عنوان دستاوردی برای خود 
بهره برداری کنند.وی اضافــه کرد: اگرچه بایدن در 
این سفر ملاقاتی هم با بن سلمان خواهد داشت، اما 
واقعیت این است که واشنگتن فعلا آلترناتیو جدی 
برای ولیعهد سعودی ندارد و سعی می کند به صورت 

کج دار و مریز با وی کار کند. 

»ایران« در کانون سفر منطقه ای بایدن 
کارشناسان معتقدند پیگیری تلاش ها برای ائتلاف سازی علیه ایران از مهم ترین اهداف سفر رئیس جمهور آمریکا به خاورمیانه است

برای نخستین بار در دولت سیزدهم اتفاق افتاد
  ترانزیت 1600 کیلومتری

 در راه آهن ایران
 نخستین قطار ترانزیت کانتینری روسیه به هند حامل مواد عایق 
رطوبتی سقف، روز سه شنبه با دستور معاون اول رئیس جمهور از 
مرز ریلی سرخس در شمال شرق وارد ایران شد. ایران و روسیه 
اخیرا قرارداد ترانزیتی ۱۰میلیون تنــی کالا امضا کرده بودند. 
محمد مخبر در ارتباط تصویری با ایستگاه راه آهن سرخس که 
با حضور محسن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهور، وزرای 
راه و شهرسازی، نفت، صنعت، معدن و تجارت، جهادکشاورزی و 
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور برگزار شد، با تأکید بر اینکه 
بهره گیری از ظرفیت ترانزیتی با توجه به موقعیت ایران در منطقه 
از راهبردها و سیاست های قطعی اقتصادی دولت سیزدهم است، 
گفت: توجه به ظرفیت ترانزیتی و مزایای اقتصادی این بخش از 
اقتصاد کشــور جزو بخش های فراموش شده در سالیان گذشته 

بوده است.
تلاش های دولت ســیزدهم برای ارتقای روابط با همسایگان و 
افزایش حجم مبادلات تجاری با کشــورهای منطقه ای معطل 
عقب ماندگی های سرمایه گذاری در زیرساخت های حمل ونقل 
نمانده اســت. تأخیر در ســاخت 4۰کیلومتر راه آهن رشــت -
بندرانزلی و ۱64کیلومتر راه آهن رشت-آســتارا تنها بخشی از 
تعهدات معوق دولت های قبل و آسیب های وارده آن به ظرفیت 
ترانزیت و حمل ونقل ریلی کشــور بوده اســت. رکورد ترانزیت 
۲میلیون تن کالا از مسیر ایران در سال۱4۰۰همچنان راه درازی 
برای تحقق کامل برنامه سیاست همسایگی دولت سیزدهم دارد. 
در فصل بهار امسال تجارت غیرنفتی ایران با ۱5کشور همسایه 
بالغ بر ۱۲میلیارد دلار بود که رشد ۱8درصدی نسبت به بهار سال 
گذشته داشت. موافقتنامه کریدور حمل ونقل بین المللی شمال-
جنوب در شــهریورماه۱3۷9به امضای وزرای حمل ونقل ایران، 
هند و روسیه رســید و هدف گذاری اصلی آن ایجاد پل ارتباطی 
میان آســیا و اروپا بود. در عین حال این مســیر ارتباطی مزیت 
تکمیل و تقویت مبادلات تجاری ایران با کشورهای آسیای میانه 
و حوزه قفقاز نیز محسوب و منجر به تقویت نقش و جایگاه ایران 
در قالب پیمان های منطقه ای همچون اکو و شــانگهای می شد. 
چشم انداز ۲دستاورد اصلی ایجاد زیرساخت های چنین توافقی از 
یک سو افزایش حجم مبادلات تجاری ایران با کشورهای متعدد 
همسایه و از سوی دیگر بهره مندی از حق ترانزیت ایران به عنوان 
گذرگاه و هاب منطقه ای بود؛ هدفی که تاکنون به دلایل مختلف 
سیاسی و اقتصادی طی ۲دهه اخیر ناقص مانده و در دولت جدید 
تلاش های دوباره ای برای احیای ظرفیت های این توافقات صورت 

گرفته است.

بن بست شکنی در یک مسیر ترانزیتی
ابتدای تیرماه امسال انتشــار خبر حرکت نخستین قطار باری 
بین المللی »عبــور از دریای خزر« حکایت از بن بست شــکنی 
در یک مســیر ترانزیتی ایران داشت. ۲ســال قبل و در دولت 
دوازدهم نخســتین قطار باری ترکیه - چین بدون گذشتن از 
ایران به مقصد رسیده بود و در دولت سیزدهم قرار است قطار 
چینی محتوی هزار و 4۰۰تن بار و ارزش بیش از 3میلیون دلار 
کالا با گذشتن از مسیر قزاقستان، ترکمنستان و ایران رهسپار 

ترکیه شود.
اواخر خردادمــاه نیز قطار باری قزاقســتان حامــل محموله 
کانتینــری گوگرد با طــی کردن مســیر ریلی قزاقســتان، 
ترکمنســتان و ایران راهی ترکیه شــده بود. ۲بار استفاده از 
ظرفیت این مسیر ترانزیتی توانست قابلیت های مسیر ترانزیتی 

چین به ترکیه و اروپا را تثبیت کند.
مســیرها و کریدورهای ترانزیتی معطل مانــده دیگری نیز با 
وجود عقب ماندگی های ســرمایه گذاری در حوزه حمل ونقل 
ریلی و توسعه بنادر توانستند در دولت سیزدهم از ظرفیت های 
بالاتر خود استفاده کنند. تقویت کریدور شرق به غرب از مسیر 
ایران در کنار اســتفاده از ظرفیت کریدور شمال-جنوب، یکی 
از مهم ترین اقداماتی اســت که در دولت ســیزدهم در دست 

پیگیری و اجراست.
معاون اول رئیس جمهور با اشاره به تأکیدات سید ابراهیم رئیسی 
و اهمیت سیاســت خارجی در دولت ســیزدهم برای افزایش 
و ارتقای حجم مبادلات و ارتباطات با همســایگان جمهوری 
اسلامی، گفت: ظرفیت ترانزیتی کشور با تلاش های وزارت راه و 
شهرسازی ابتدا به 8 و در مراحل بعدی به ۲۰میلیون تن افزایش 
یافته اســت که البته با انجام برنامه ریزی هــا و اتخاذ اقدامات 
مناســب می توان به حجم مبادلاتی 3۰۰میلیون تن در بخش 
ترانزیت رسید. بهره گیری از ظرفیت ترانزیتی درآمد بسیار بالای 
اقتصادی و همچنین ابعاد بسیار مهم سیاسی و روابط بین المللی 

برای جمهوری اسلامی به همراه خواهد داشت.

مخبر درخصوص برنامه های دولت برای راه اندازی مسیر ریلی 
آستارا ـ رشت ادامه داد: با تکمیل این ایســتگاه و اتصال آن با 
کشورهای همســایه شمال کشــور، ایران به عنوان یک مسیر 
تجاری بین المللی مهم شناخته خواهد شد؛ تا جایی که مدت 
زمان جابه جایی کالا از مسیر شرق آسیا به اروپا از طریق کریدور 
ایران از 45روز به ۱۷روز کاهش می یابد که جذابیت بسیار بالایی 
برای بازرگانان و صادر کنندگان کالا در داخل و خارج ایران در 

سطح قاره آسیا و اروپا خواهد داشت.
 قطار ترانزیتی کانتینری روســیه به هند که از طریق مرز ریلی 
سرخس وارد کشور شد، جزو مسیر شرقی کریدور شمال جنوب 
محسوب می شود که از ایستگاه چخوف روسیه واقع در استان 
مسکو در 6تیرماه سال جاری و در مســیر 38۰۰کیلومتری با 
ظرفیت 39کانتینر از مسیر روسیه، قزاقستان، ترکمنستان وارد 
ایران شــده و پس از آن طی یک مسیر ریلی ۱6۰۰کیلومتری 
به بندرعباس خواهد رسید و در نهایت از طریق مسیر دریایی 
به بندر ناواشوای هندوســتان وصل خواهد شد. کریدور شمال 
جنوب شامل 3مسیر شرقی، غربی و میانی است که مذاکرات و 
توافقات برای راه اندازی خط ریلی گرمسار ـ اینچه برون از مسیر 

میانی این کریدور در دولت سیزدهم انجام شده است.

تکذیبیه وزارت اطلاعات در 
ماجرای اختلاس نهاده های دامی

وزارت اطلاعات طی اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه به شــایعات 
و اخبار منتشره درخصوص فساد مالی به ویژه اختلاس و ارتشاء 
در فرایند توزیع نهاده های دامی در وزارت جهادکشاورزی و در 
اجرای دســتور رئیس جمهور محترم مبنی بر بررسی موضوع، 
به این وسیله اعلام می دارد براســاس بررسی و رصد اطلاعاتی، 
ادعای بروز اختلاس و ارتشــاء صحت نداشــته و مستندی در 
این زمینه به دست نیامده اســت و با توجه به کشف مصادیقی 
از ســوء جریان و برخی تخلفات، ضمن ممانعت از تداوم آن، با 
متخلفین برخورد لازم صورت پذیرفت. ســربازان گمنام امام 
زمان )عجل الله تعالی فرجه الشریف( در وزارت اطلاعات ضمن 
تأکید مجدد بر عدم اغماض نســبت به هرگونه تخلف یا فساد 
اطمینان می دهند در چارچوب وظایف ذاتی خود، نســبت به 
حفظ ارتقاي امنیت اقتصــادی و تقویت امید و آرامش مردم در 
اجرای قانون اقدام می نمایند. سوم تیرماه، در پی انتشار اخباری 
مبنی بر تخلف احتمالی در واردات نهاده های دامی، سیدابراهیم 
رئیســی، رئیس جمهور به معاون اول و وزیر اطلاعات ماموریت 
داد به سرعت موضوع را بررسی و نتیجه آن را گزارش کنند. این 
دستور به دنبال اظهارات غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس قوه 
قضاییه صادر شده بود. محســنی اژه ای با استناد به یک گزارش 
از رئیس سازمان بازرسی کل کشور مبنی بر مفاسد رخ داده در 
زمینه واردات نهاده های دامی گفته بود: آنطور که سازمان بازرسی 
گزارش داده، تعداد قابل توجهی از افراد با استناد به اعلام ورود 
نهاده های دامی به بندر و ثبت آن در سامانه بازارگاه، اقدام به واریز 
وجه برای خرید کالا و ترخیــص و دریافت آن ظرف یک تا چند 
هفته بعد کردند درحالی که اساسا نهاده ای وارد کشور نشده بود 
و در نهایت هم هیچ گونه کالایی به دست مردم نرسید. رقم این 

نهاده های دامی 5۰۰هزار تن اعلام شده بود.

آمریکا: ایران ارتش پهپادی روسیه 
را آموزش می دهد

مشاور امنیت  ملی کاخ سفید در سخنان اخیر خود اعلام کرد که 
ایران قصد دارد صدها فروند پهپاد را برای ارتش روســیه ارسال 
کند؛ موضوعی که از وحشت آمریکایی ها نسبت به توانمندی های 
پهپادی جمهوری  اسلامی حکایت دارد که واشنگتن را به فرافکنی 

در این زمینه واداشته است.
به گزارش همشهری، جیک ســالیوان مدعی شده بود که برخی 
از این پهپادها احتمالا قادر به حمل سلاح خواهند بود و آموزش 
نیروهای روسی برای کاربری این پهپادها نیز به زودی آغاز خواهد 
شد. این درحالی بود که در ماه های اخیر برخی منابع خبری وابسته 
به رژیم صهیونیستی و کشورهای غربی با انتشار تصاویری از ثبت 
پروازهای تجاری از خاک ایران به روسیه، مدعی شده بودند که ایران 
در حال ارسال برخی تسلیحات و تجهیزات بومی خود برای ارتش 

روسیه و کمک به این کشور در جنگ اوکراین است.
در این میان اما ادعای مشاور امنیت  ملی کاخ سفید درباره حمایت 
نظامی جمهوری  اسلامی از روســیه در جنگ اوکراین با واکنش 
سخنگوی وزارت امورخارجه کشورمان نیز مواجه شد. ناصر کنعانی 
درباره اظهارات سالیوان مبنی بر فروش فناوری های نوین ایرانی به 
روسیه، گفت: سابقه همکاری های میان جمهوری اسلامی ایران و 
فدراسیون روسیه در حوزه برخی فناوری های نوین به پیش  از آغاز 
جنگ در اوکراین برمی گردد و در مقطع اخیر، هیچ تحول خاصی 

در این ارتباط رخ نداده  است.
وی با تأکید بر اینکه موضع ایران در قبــال جنگ اوکراین کاملا 
روشن بوده و بارها به صورت رسمی اعلام شده  است، افزود: ادعای 
مقام آمریکایی در حالی  است که آمریکا و اروپایی ها سال هاست 
کشورهای اشغالگر و متجاوز، ازجمله در منطقه غرب آسیا را به 
انباری از سلاح های کشنده متنوع خود تبدیل کرده اند که قطعا 
بدون این تسلیحات، تداوم بیش  از ۷دهه تجاوز، جنایت و اشغالگری 

صهیونیست ها در سرزمین های اشغالی ممکن نبود.

  کارت زرد مجلس  به وزیر کشاورزی
نمایندگان مجلس دیروز در جریان سؤال از سیدجواد 
ساداتی نژاد وزیر جهادکشاورزی از توضیحات او قانع 
نشــدند و با ۷9رأی موافق، ۱۲۱رأی مخالف و ۷رأی 
ممتنع از مجموع ۲۲6رأی به او کارت زرد دادند.  در 
بخش از سوال نمایندگان به تخلفات سامانه  بازارگاه در 
فروش  بیش از 5۰۰هزار تن نهاده دامی ناموجود اشاره 
شده بود که برای آن هزار و صدمیلیارد تومان نقدینگی 
تولیدکنندگان جمع آوری شده بود. همچنین به بحث 
تبعیض و رانت در به کارگیری شرکتی بدون اهلیت و 
اعتبارسنجی اشاره شده بود که  به صورت محرمانه و 
بدون رعایت تشریفات قانونی و سرمایه ثبتی، قرار بوده 
۱3میلیون و ۷۰۰هزار تن نهاده وارد کند. از سویی به 
تخصیص ۷۰۰میلیون یورو برای کالای واردنشده نیز 

در این سؤال اشاره شده بود.

  پوتین ۲۸تیر به تهران سفر می کند
کرملین اعلام کرد رئیس جمهور روســیه برای 
شرکت در نشست مشــترک با ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور ایران و رجب طیب اردوغان همتای 
ترکیه ای وی ۱9ژوئیه )۲8تیرماه( راهی تهران 
می شــود. به گزارش خبرگزاری صداوســیما، 
دیمیتری پسکوف، سخنگوی کرملین سه شنبه 
تأیید کرد پوتین ۱9ژوئیه به ایران سفر می کند. 
پوتین در اجلاس سه جانبه با رئیسی و اردوغان 
در تهــران شــرکت و نشســت های دوجانبــه 
برگــزار خواهد کــرد. چندی پیــش ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهور روســیه با ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور ایران در حاشیه اجلاس سران خزر 

در عشق آباد دیدار کرد.
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رایزنی بایدن درباره ایران در تل آویو و ریاض
عضو هیأت علمی دانشکده مطالعات جهان دانشگاه تهران درباره اهداف سفر منطقه ای 
بایدن به خاورمیانه به همشــهری گفت: رایزنی درباره ایران، یکی از مهم ترین اهداف 
این سفر به شمار می رود که بایدن در سفر به عربســتان نیز دراین زمینه با مقام های 
سعودی گفت وگو و رایزنی خواهد کرد. فواد ایزدی با اشاره به اهداف سه گانه این سفر 
افزود: حمایت از رژیم صهیونیستی، گفت وگو درباره جمهوری اسلامی و امتیازگیری از 
عربستان سعودی از مهم ترین اهداف این ســفر به شمار می رود. وی ادامه داد: ازسوی 
دیگر باید به این موضوع هم اشاره کرد که آمریکایی ها اگرچه چندان از بن سلمان راضی 
نیستند، اما در شرایط کنونی ترجیح می دهند به دلیل مشکلات موجود، به همکاری  با 
وی ادامه دهند. ایزدی با اشــاره به تناقض های موجود در اتخاذ چنین رویه ای ازسوی 
واشنگتن، گفت: بایدن اگرچه در ابتدای آغاز به کار انتقادهای فراوانی را متوجه ولیعهد 
ســعودی کرد، اما بحران انرژی کنونی، به عنوان پیامد جنگ در اوکراین، کاخ سفید را 
مجبور کرده است که فعلا به همکاری با وی ادامه دهد. وی با اشاره به برخی گمانه زنی ها 
پیرامون استفاده تبلیغاتی ولیعهد سعودی از سفر منطقه ای بایدن برای تثبیت پادشاهی 
خود در آینده نزدیک، افزود: آمریکایی ها اگر فرصتی داشته باشند 
روی گزینه های دیگری حساب باز می کنند، اما اکنون شرایط 
به گونه ای است که فقط به پیشبرد اهداف شان فکر می کنند. 
ایزدی اضافه کرد: درمجموع بن سلمان برای آمریکایی ها 
مهره قابل اعتمادی به حســاب نمی آید؛ چون آدمی که 
دستور قطعه قطعه کردن یک خبرنگار را صادر می کند، 
تعادل روحی و روانی ندارد؛ به همین دلیل به نظر می رسد 
واشنگتن قصد ســرمایه گذاری روی وی را ندارد، 
اما شرایط کنونی و بحران های گریبانگیر آنها، 
فعلا کاخ سفید را ناگزیر به همکاری با ولیعهد 

سعودی کرده است.
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منحنی نرخ مشــارکت در اقتصاد 

اشتغال
ایران در 2دهــه اخیر روند پرفراز و 
نشیبی داشته و در بهار1401 تقریباً 
در همان محدوده ای قرار گرفته که در سال1384 
قرار داشــت. این شــاخص در موقعیت فعلی هم 
می تواند با اشــتغال آفرینی و تسهیل فعالیت های 
اقتصادی برای نخستین بار در تاریخ بازار کار ایران به 
ســمت 50درصد حرکت کنــد و هــم می تواند با 
بی رغبت شدن تازه واردهای بازار کار دوباره به سمت 

کانال 30درصد خیز بردارد.
به گزارش همشهری، کاهش نرخ مشارکت اقتصادی 
به این معناست که افراد در سن کار، تمایل کمتری 
برای جست وجوی شغل و اشتغال دارند. این مسئله 
غالباً در زمانی رخ می دهد که بازار کار قدرت جذب 
نیروی کار جدید را نداشته باشــد؛ اما علاوه بر این 
عامل، ناامیدی نیروی کار از دورنمای اشــتغال یا 
کیفیت و تناسب دســتمزد با هزینه های معیشت 
نیز جزو عواملی اســت که بر شاخص نرخ مشارکت 
اقتصادی اثرگذار است. در اقتصاد ایران، غالباً حدود 
40درصد از افراد 15ســاله و بیشتر به عنوان شاغل 
یا جوینده کار وارد میدان می شــوند و بخش عمده 

جمعیت غیرفعال می ماند.

درس به جای کار
آمارهای مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی نشــان می دهد در سال1384، 
نرخ مشارکت اقتصادی ایران 41درصد بوده؛ اما در 
ادامه این شاخص تا 36.9درصد در سال1390 افت 
می کند. بازخوانی آمار و اطلاعات حوزه کار و جمعیت 
حاکی از این اســت که در این بــازه زمانی، خالص 
ایجاد اشتغال بســیار اندک بوده و در عوض بخش 
عمده جمعیتی که به جرگه غیرفعال ها پیوسته اند، 
برای ادامه تحصیل و دریافــت مدارک علمی بالاتر 
در نظام آموزش عالی مشــغول تحصیل شــده اند. 
به عبارت دیگر، در این بازه زمانی 7ســاله، علاوه بر 
اینکه موتــور اشــتغال آفرینی در اقتصاد خاموش 
بوده، نیروی کار آینده کشــور نیز در نظام آموزش 
عالی مشغول آماده ســازی برای مشاغل با کیفیت 
بالاتر بوده اند. این مســئله گرچه یک اتفاق مثبت 
برای ارتقای کیفیت نیروی کار محسوب می شود و 
می تواند بهره وری در اقتصاد ایران را دگرگون کند؛ 
اما به واسطه فریزشــدن بازار کار و متناسب نبودن 

آموزش های عالی بــا نیازهای بــازار کار، عملًا اثر 
معکوسی داشته و باعث شده بازار در حوزه های مورد 
نظر خود با کسری نیروی کار مواجه باشد و نیروی 
کار تحصیلکرده نیز در مشاغل مورد تقاضای خود 
ترافیک متقاضیان را تجربــه کند. در این وضعیت، 
اتفاق تعیین کننده این اســت که اقتصاد ایران گام 
بلندی در مسیر روزآمدسازی تولید در همه بخش ها 
بردارد و از نیروی متخصص و تحصیلکرده ای که در 
شرایط فعلی میدان بزرگی برای مانور ندارند، برای 

تولید در اقتصادی مدرن تر و به روزتر بهره بگیرد.

بازارسازی برای اشتغال آفرینی
افزایش اشتغال در وضعیت موجود اقتصاد ایران یا 
مدرنیزه شدن تولید کشــور عملًا به افزایش تولید 
ناخالص کشور منجر می شود و این تولیدات نیازمند 
بازارهای جدید هســتند. بر این اساس، برای تغییر 
روند منحنی نرخ مشارکت اقتصادی و اضافه کردن 
تعداد شاغلان و جویندگان شــغل، باید تمهیداتی 
جدید برای پیوند زدن اقتصاد کشور با اقتصاد جهانی و 
کشورهای همسایه اندیشیده شود. برنامه های دولت 
سیزدهم در تقویت روابط اقتصادی با همسایگان، 
ظرفیت بزرگی اســت که می تواند حوزه اشتغال را 
به خصوص در مناطقی از کشــور که مبدأ تولیدات 
صادراتی به این کشورها هســتند، دگرگون کند. 
البته پیش نیاز این اتفاق، تسهیل تولید در حوزه های 
صادرات محور به خصوص با تأمین سرمایه در گردش 
و مواداولیه اســت. به خصوص کــه بخش بزرگی از 
صادرات ایران به کشورهای همسایه، ازجمله عراق 
و افغانســتان را مواد غذایی و کشــاورزی تشکیل 

می دهند و با حذف ارز ترجیحی، فشار به سرمایه در 
گردش و موارد اولیه این حوزه ها افزایش یافته است.

متناسب سازی دستمزدها
رابطه دســتمزد با رونق و رکود و افزایش و کاهش 
تورم در اقتصاد جهانی تقریباً نافی بخش قابل توجهی 
از عقایدی رایج در اقتصاد ایران اســت که افزایش 
دســتمزد و واقعی ســازی آن را موتور رشــد تورم 
می دانند و معتقدند تداوم آن به نابودی کسب وکارها 
)به خصوص در حوزه های دارای سهم بالای دستمزد 

از هزینه تولید( منجر می شود. 
این مبحث از ابتدای امسال و در شرایطی که مصوبه 
مزد کارگران ابلاغ شده بود، به صورت جدی مطرح 
شد و حتی بسیاری از همفکران جریان کارفرمایی 
نســبت به تعدیل، اخراج و ریزش شدید نیروی کار 
به دلیل ناتوانی کارفرمایان در پرداخت دستمزدهای 
جدید هشدار دادند. در این میان یکی از مصادیقی 
که برای ریزش شدید اشتغال مطرح می شد، بخش 
خدمات بود که هم با محدودیت های کرونا تضعیف 
شده و هم سهم دستمزد از هزینه تمام شده آن بسیار 
بالاتر از سایر حوزه هاســت؛ اما اطلاعاتی که اخیراً 
مرکز آمار ایران از تحولات بــازار کار در فصل بهار 
منتشــر کرد، کاملًا برخلاف این پیش بینی ها بود و 
اتفاقی کاملًا معکوس با پیش بینی گروه کارفرمایی 
را روایت کرد که نشــان می دهــد بخش خدمات 
نه تنها با ریزش شاغلان و تعدیل و اخراج نیروی کار 
مواجه نبوده، بلکه تعداد شاغلان این بخش در بهار 
امسال، 4.35درصد نسبت به بهار سال قبل افزایش 
پیدا کرده است. در حقیقت، رشد دستمزد و بهبود 

وضعیت بازار کار و کســب وکارها یک دور تسلسل 
اســت که با تقویت طرف تقاضا، تولید فعالیت های 
اقتصــادی را افزایش می دهد و بــا افزایش تولید و 
ســودآوری، امکان بهینه تر کردن دستمزد را مهیا 
می کند.  در بهار امســال نیز، به نظر می رسد با رشد 
دســتمزدها، تقاضا برای تولیــدات بخش خدمات 
که بســیاری از آنها جزو نیازهای ضروری خانوارها 
نیست، افزایش پیدا کرده و همزمان به واسطه صرفه 
اقتصادی اشتغال کامل یا پاره وقت در حوزه خدمات، 
تعداد بیشتری از شاغلان وارد فعالیت های این حوزه 
شده اند. این در حالی است که مثلًا در همین فصل، 
مشاغل بخش کشــاورزی با ریزش شدیدی مواجه 
بوده و شــاغلان این بخش به دلیل مســائلی نظیر 
خشکسالی، قیمت گذاری دســتوری محصولات و 
افزایش هزینه تأمین نهاده ها، یا غیرفعال شده اند یا 
به اشتغال در سایر بخش های اقتصادی پرداخته اند.

زنگ خطر ناامیدی در بازار کار
در پایان توجه بــه این نکته ضروری اســت که در 
یکی دوســال اخیر و به خصوص با شیوع کرونا، نرخ 
مشــارکت اقتصادی بنا به جبر شــرایط اقتصادی 
کاهش پیدا کرد و همین مسئله با کم کردن تعداد 
متقاضیان کار، به کاهش نرخ بیکاری منجر شــد. 
در بهار امســال اما، اطلاعات مرکز آمار ایران نشان 
می دهد کــه همزمان بــا کاهش نرخ مشــارکت 
اقتصادی، نرخ بیکاری افزایش پیدا کرده و بازار حتی 
برای تعداد معدودی از تازه واردهای جویای شغل نیز 
قادر به اشتغالزایی نبوده است. در حقیقت، کاهش 
نرخ بیکاری همراه با کاهش نرخ مشارکت اقتصادی 
احتمالاً ناشی از ناامیدشدن جویندگان کار و غیرفعال 
شدن آنهاســت، اما افزایش نرخ بیکاری همزمان با 
کاهش نرخ مشارکت اقتصادی به این مفهوم است که 
بازار کار از فاز ناامیدی متقاضیان عبور کرده و مسیر 
آن به سمت توقف اشتغالزایی یا حتی ریزش اشتغال 
موجود منحرف شده است. بی توجهی به این مسئله، 
در بهترین حالت می تواند همان اتفاقات سال1384 
و انتقال نیروی کار بالقوه به نظــام آموزش عالی را 
تکرار کند؛ اما شرایط سناریوهای بدبینی احتمال 
شــکل گیری بحران های اجتماعی و معیشــتی به 
واسطه ازکارافتادگی سازوکارهای بازار کار نیز وجود 
دارد که جبران آن به مراتب از اعجاز اشتغالزایی در 

شرایط فعلی اقتصادی سخت تر و پرهزینه تر است.

نیاز بازار کار به اشتغال پایدار
دولت می تواند با اشتغال آفرینی و تسهیل فعالیت های اقتصادی باعث رشد مشارکت اقتصادی شود

همشهری براساس آمارهای رسمی گزارش می دهد

لایحه پیشنهادی دولت 28میلیارد تومان از درآمدهای امسال را کم می کند
تلاش برای کاهش فشار تورم کالاهای وارداتی

با گذشت نزدیک به 4ماه از قانون بودجه سال 1401، 

تورم
دولت به فکر اصلاح این قانون افتاده و قرار اســت یک 
لایحه با قید دوفوریت تقدیم مجلس کند. لایحه ای که 
دســت کم 28هزار میلیارد تومان از درآمدهای پیش بینی شــده در 
جدول های بودجه را کم می کند و راه پیش روی دولت این است که این 
کسری را با فروش اوراق بدهی جبران کند. مهار تورم با کاهش هزینه 
تولید به ویژه در دســتور کار دولت قرار گرفته و قرار است به زودی یک 
لایحه ای با دو فوریت تقدیم مجلس شود. پیش تر سید ابراهیم رئیسی، 
رئیس جمهوری ناراحتی مردم از افزایش نــرخ تورم را حق آنها اعلام و 
تأکید کرد: تورم باید مهار شود. دولت در این رابطه لایحه ای دوفوریتی به 
مجلس ارائه کرده تا بعضی از مسائل قانونی که باعث ایجاد تورم می شود، 
به آینده موکول شود؛ چرا که اگر امسال بخواهیم آنها را اجرا کنیم، تورم 
ایجاد خواهد شد. دیروز امید قالیباف، سخنگوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گفت: تصویب لایحه ضد تورمــی دولت نقش زیادی در کاهش 
هزینه های تولید و تورم خواهد داشت. به گفته این مقام دولتی، با این 
لایحه حقوق گمرکــی مواداولیه، قطعات، ماشــین آلات و تجهیزات 
تولیدی از 4درصد به یک درصد کاهش خواهد یافت و درصورت تصویب 
نهایی این لایحه، 70درصد واردات که به طور مستقیم با تولید ارتباط 

دارد مشمول کاهش حقوق گمرکی قرار خواهد گرفت.
به گزارش همشــهری، با ابلاغ قانون بودجه سال 1401و تغییر نرخ ارز 
محاســباتی حقوق ورودی کالا از ارز ترجیحی به ارز نیمایی، نگرانی ها 
از افزایش هزینه تولید و بهای قیمت کالاهای وارداتی شــدت گرفت و 
دولت برای رفع این نگرانی در تلاش اســت تا قانون مصوب مجلس را 

اصلاح کند. سخنگوی وزارت صمت می گوید: در تبصره 7 قانون بودجه 
1401 بر حذف ارز 4200تومانی به عنوان مبنای محاسبه حقوق ورودی 
تأکید شده که با توجه به تحولات بین المللی نظیر افزایش قیمت جهانی 
کالاها و همچنین مسائل داخلی نظیر نوسان قیمت ارز و افزایش قیمت 
مواداولیه بورسی و حذف معافیت های گمرکی ماشین آلات و تجهیزات، 
اجرای این بخش از قانون بودجه باعث افزایش هزینه تولید و در نهایت 

افزایش تورم می شود.
به گزارش همشهری، قانون بودجه سال جاری مصوب مجلس تأکید دارد: 
 نرخ ارز محاسبه ارزش گمرکی کالاهای وارداتی در همه موارد ازجمله 
محاسبه حقوق ورودی، براساس برابری نرخ ارز اعلام شده بانک مرکزی 
نرخ سامانه مبادله الکترونیک در روز اظهار و مطابق ماده )14( قانون امور 
گمرکی خواهد بود و امسال نرخ 4درصد حقوق گمرکی برای کالاهای 
اساسی، دارو، تجهیزات و ملزومات مصرفی پزشکی و همچنین نهاده های 

کشاورزی و دامی به یک درصدکاهش می یابد.

خطر کسری بودجه
حالا دولت مصمم است تا قید درآمدزایی برای جبران کسری بودجه از 
محل تغییر نرخ ارز محاسبه حقوق گمرکی را بزند تا فشار هزینه تولید 
را کاهش داده و جلوی سرایت آن به افزایش قیمت تمام شده کالاهای 
ورودی به کشور را بگیرد. اقدامی که البته احتمال تشدید کسری بودجه 
را تقویت می کند. ســخنگوی وزارت صمت فاش می ســازد که لایحه 
2فوریتی مدنظر دولت 28هزار میلیارد تومان از درآمدهای بودجه ای 
دولت را کم می کند که با انتشار و فروش اوراق  مالی، تأمین می شود اما 

کاهش هزینه ترخیص تولید نقش زیادی در کنترل تورم خواهد داشت.
او گفت: اگر کالایی در ســال 1400 به ارزش هزار دلار وارد می شــد، 
تولید کننده با احتســاب 10 درصد حقوق ورودی براساس نرخ تسعیر 
4200تومانی بایــد 420هزار تومان بابت ترخیــص آن کالا پرداخت 
می کرد؛ درحالی که براساس قانون بودجه امســال این رقم به بیش از 
2میلیون و 500هزار تومان افزایش پیدا می کند؛ یعنی 6برابر افزایش 
هزینه ترخیص مواداولیه واحدهای تولیدی. قالیباف با اشاره به مصوبه 
اردیبهشت ماه هیأت وزیران مبنی بر کاهش سود بازرگانی در سال جاری 
گفت: درصورت تصویب نهایی این لایحه، همین کالای هزار دلاری با نرخ 
سود بازرگانی یک درصدی و حقوق گمرکی یک درصدی با نرخ تسعیر 

سامانه مبادله الکترونیک با 500هزار تومان ترخیص می شود.

بلاتکلیفی در گمرک
تا زمان تقدیم لایحه دولت به مجلس و بررســی و تصویب نهایی آن در 
مجلس، دست کم فعالان اقتصادی با یک بلاتکلیفی مواجه خواهند بود؛ 
زیرا نمی دانند چه میزان بابت ترخیص کالاهای خود به گمرک بپردازند و 
با وجود ابلاغ مصوبه هیأت دولت درخصوص وصول حقوق ورودی، هنوز 
تکلیف نرخ ارز محاسبات گمرکی مشخص نشده است. قرار بوده که تا 
انجام تشریفات قانونی برای ترخیص کالاها از گمرک به روال قبل باشد 
و حقوق ورودی مانند سال گذشته اخذ و نسبت به ترخیص کالاها اقدام 
شود؛ یعنی محاسبه حقوق گمرکی با دلار 4200تومانی انجام می شود اما 
چالش اصلی اینجاست که اگر مجلس لایحه دولت را نپذیرد، تکلیف بدهی 
واردکنندگان به گمرک درخصوص کالاهای ترخیص شده چه می شود؟

وزیر اقتصاد اعلام کرد
وعده مهار پلکانی تورم

امیدواریم با مصوبات ســتاد اقتصادی دولت در تیرماه شــاهد 
کاهش نرخ رشــد تورم باشــیم و در ماه های آینده نیز تورم را 
به صورت پلکانی کنترل کنیم. این وعده جدید وزیر اقتصاد دولت 
سیزدهم است که می گوید: مهار تورم در ماه های آینده را به مردم 
وعده می دهم. براساس آخرین گزارش مرکز آمار ایران نرخ تورم 
نقطه به نقطه در خرداد امسال با 13.2درصد رشد به 52.5درصد 
و نرخ تورم دوازده ماهه هم به 39.4درصد رسیده و برنامه دولت 
این است که نرخ تورم را در ســال آینده به محدوده 20درصد 
برساند. اولویت نخست دولت به گفته وزیر اقتصاد این است که 
جلوی رشد پایه پولی و نقدینگی را بگیرد و اجازه پیشروی بیشتر 

نرخ تورم را ندهد.
سخنگوی اقتصادی دولت اعلام کرد کنترل تورم اولویت دولت 
است و برنامه ریزی و تمرکز تمام دستگاه های دولتی برای کنترل 
3منشــا اصلی تورم است. احســان خاندوزی، رشد نقدینگی، 
بی انضباطی پولی و بانکی و همچین افزایش هزینه های تولید را 
3منشا تورم اعلام و تأکید کرد: منشا ناشی از رشد نقدینگی در 
حال کنترل است و منشا دیگر تورم ناشی از بی انضباطی پولی و 

بانکی در اقتصاد است که آن را نیز کنترل می کنیم.
او با اشاره به منشا سوم تورم که نقش پررنگی هم در افزایش نرخ 
تورم در ماه های گذشته داشته، گفت: منشا سوم تورم، افزایش 
هزینه های تولید است که در ماه های اول امسال این منشا تورم 
به دلیل مسائل خارجی، تورم وارداتی، افزایش قیمت نهاده ها در 
داخل، افزایش حقوق و دستمزد، اجرای طرح یارانه و... افزایش 
پیدا کرد و در خرداد ماه شــاهد افزایش نرخ تورم بودیم. وزیر 
اقتصاد اظهار کرد: با توجه به اقدامات دولت منشا سوم تورم به 
شکل مدیریت شــده در تیرماه و مردادماه نسبت به خردادماه 
کاهش پیدا می کند بنابراین چشم انداز تورمی به طور قطع در 
ماه های آینده به ســمت کنترل و مهار تورم است. سخنگوی 
اقتصادی و وزیر اقتصاد دولت با اعلام اینکه بانک مرکزی باید 
درباره کنترل و مهار نرخ تورم وعده بدهد، افزود: به مردم وعده 
می دهیم که در ماه هــای آینده نیز تــورم را به صورت پلکانی 

کنترل کنیم.
به گزارش همشــهری، وزیر اقتصاد در شــرایطی وعده کنترل 
نرخ تورم را می دهد که بانک مرکزی 2ســال اســت نرخ تورم 
هدف گذاری شده را اعلام نمی کند و این نهاد چندسالی است 
براساس مصوبه دولت پیشین از اعلام نرخ تورم باز داشته شده 
و این مانع در دولت ســیزدهم هم بر جا مانده است. در چنین 
شرایطی که سیاستگذار پولی نه قدرت انتشار نرخ تورم را دارد و 
نه تمایلی به نرخ تورم هدف نشان می دهد، انتظار برای مهار تورم 

سخت به نظر می رسد.

کاهش استقراض دولت
همزمان تازه ترین گــزارش وزارت اقتصــاد از میزان بدهی ها 
و مطالبــات دولت نشــان می دهد در دولت ســیزدهم تلاش 
بر این اســت که جبران کســری بودجه با فروش اوراق قرضه 
زیاد نشــود تا جایی که این وزارتخانه اعلام کــرده: از ابتدای 
ســال1401 تا 20تیر مــاه 49هزارو631میلیــارد تومان از 
بدهی های ایجاد شده در سال های قبل تسویه شده این در حالی 
اســت که طبق قانون بودجه1401 دولت در سال جاری باید 
103 هزار میلیارد تومان اوراق بفروشد، اما از ابتدای سال1401 
تاکنون دولت 45هزار میلیارد تومان اوراق فروخته اســت که 
از این میــزان 15هزار میلیارد تومان از ایــن اوراق غیرنقدی و 
30هزار میلیارد تومان آن نقدی بوده است. این گزارش می افزاید: 
میزان فروش اوراق دولتــی از 10هزارو500میلیارد تومان در 
سال94 به 202هزارو465میلیارد تومان در سال1399 رسیده، 
اما در ســال1400 این میزان به 182هزارو500میلیارد تومان 
کاهش یافته است و طبق برنامه ریزی انجام شده، میزان فروش 

اوراق در سال1401 کمتر از سال1400 خواهد بود.
همچنین دولت باید در سال جاری 171هزارو989میلیارد تومان 
اصل و سود اوراق فروخته شده در سال های قبل را بازپرداخت 
کند و میزان بازپرداخت اصل و ســود اوراق قرضه برای جبران 
کسری بودجه تا سال1405 بالغ بر 522هزارو178میلیارد تومان 

برآورد شده است.

روایت وزیر از بدهی دولت
وزیر اقتصــاد درباره آخریــن وضعیت بدهی هــای دولت در 
سال جاری می گوید: براساس قانون بودجه امسال تکلیف شده 
است که 130هزار میلیارد تومان از سهام دولتی بابت پرداخت 
بدهی دولت به سازمان تامین اجتماعی، صندوق بازنشستگی 
کشوری و بنیاد شهید باید پرداخت شود و سال گذشته هم در 
قانون بودجه تکلیف شده بود که 90هزار میلیارد تومان سهام 

دولت بابت رد دیون دولتی واگذار شود.
وزیر امور اقتصادی گفت: به لحاظ نظری مخالف هستیم که سهام 
دولت در شرکت هایی مانند صنعتی، معدنی، بیمه، پتروشیمی 
در اختیار برخی نهادهایی قرار گیرد که ممکن اســت در اداره 
خود تخصصی نداشــته باشــند، درحالی که این شرکت ها به 
مجموعه هایی تعلق دارد که هم سرمایه و هم توان مدیریت دارند. 
حال سؤال این است که سیاستگذاری اقتصادی باید چگونه عمل 
کند که هم بدهی دولت به این مجموعه ها پرداخت شود و هم 
اداره این شرکت ها به بهترین نحو انجام شود. او اضافه کرد: پیاده 
کردن سیاست هایی که در شرایط کسری بودجه از یک طرف 
هزینه های جاری دولت افزایش پیدا می کند، بنابراین سیاستگذار 
باید به دولت بگوید که چگونه هم کسری بودجه را                            کنترل کند و 

هم به هزینه های جاری دولت اجازه افزایش و رشد ندهد.

امیدوار می مانیم
منوچهر منطقی، معاون صنایع حمل ونقل 
وزارت صنعــت می گویــد: ایران خودرو و 
سایپا از اوایل مردادماه، به صورت رسمی 
خودروهــای اقتصادی خــود را رونمایی 
خواهند کرد. بنا بر اظهارات منطقی، به دنبال تأکید رئیس جمهور 
بر تولید خــودروی اقتصــادی و همچنین تقاضــای نیمی از 
خریداران خودرو برای این خودروهای کم هزینه، وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت تصمیم گرفت علاوه بــر واردات خودروهای 
اقتصادی، خودروســازان داخلی هم برای تولید این خودروها 

برنامه ریزی داشته باشند. 
در اقتصاد ایران، نام خودروی اقتصــادی به محصولاتی نظیر 
پیکان و پراید گره خورده و بخش عمده بازار نیز در بهترین حالت 
از عهده خرید خودروهایی در همین سطوح برمی آیند که البته 
امکان تولید آنها با توجه به استانداردهای اجباری و همچنین 
تأکید بر ایمنی حداقلی آنها وجود نــدارد. در این وضعیت، با 
ذهنیت جامعه ایرانی جور درنمی آید که خودروسازان وطنی، 
خودرویی ایمن تر، اســتانداردتر و به روزتر از پراید را با قیمتی 
نزدیک به قیمت همین خودرو تولید و عرضه کنند؛ به خصوص 
که تجربیاتی نظیر جایگزینی ال90 فرانســوی به جای پیکان 
انگلیســی از همان روز نخست شکســت خورد و درنهایت آن 
خودروی به صرفه ای که قرار بود جای پیــکان را در بازار ایران 

بگیرد، به جرگه خودروهای دست نیافتنی پیوست.
حالا نیز، وقتی در بازار ارزان ترین سواری ساخت داخل حدود 
200میلیون تومان فروخته می شود، تعبیر خودروی اقتصادی 
یعنی خودرویی در همین رده قیمتی و متناسب با قدرت خرید 
جامعه؛ ازاین رو اگر خودروسازان فکر می کنند که بعد از رونمایی 
از خودروهای جدید خود می توانند به بهانه هایی نظیر آپشن، 
ایمنی و به روز بودن، بهای خودروی اقتصادی خود را تا ســطح 
خودروهای متوسط بازار بالا ببرند، از همین حالا باید فکری به 

حال تغییر عنوان خودروی اقتصادی کنند.

گره گشایی از صادرات
  خبر: کمیته اقدام ارزی سازمان توسعه تجارت 
به منظور ایفای تعهــدات ارزی صادرکنندگان در 
ســال های 1398 تا 1400، 3شرط تعیین کرد که 
به این دســت از صادرکنندگان برای ثبت سفارش، 

تخصیص ارز و ترخیص کالا کمک می کند.
  نقد: گره گشایی از مســیر صادرات در شرایط 
کنونی یک ضرورت اســت و صادرکنندگان نباید 
گرفتار تصمیم های خلق الساعه و لحظه ای دولت ها 
باشند، زیرا هرگونه ایجاد مانع در این مسیر به  معنای 
از دســت رفتن بازارهای صادراتی و دلسردشــدن 
صادرکنندگان و خریداران کالاهای ایرانی خواهد 
بود. انتظار می رود مسئولان در تصمیم گیری درباره 
ارز صادراتی شفاف عمل کنند و صادرکنندگان را در 
بلاتکلیفی گرفتار نســازند. واقعیت این است که به 
هنگام تنگدستی ارزی دولت، سیاست های صادراتی 
به ویژه در حوزه مصــارف ارز صادراتی دچار تغییر 
می شود و بازرگانان و فعالان اقتصادی را در شرایط 
عدم  قطعیت قرار می دهد. چنین وضعیتی البته نه 
مطلوب دولت و سیاستگذاران و نه فعالان اقتصادی 
و صادرکنندگان است و اگر کشور به افزایش حجم 
صادرات نیاز دارد، راه این اســت که مســیر برای 
صادرات هموار شود، نه اینکه هر زمان دولت ارز کم 
آورد، سیاســت های ارزی خود را به گونه ای تنظیم 
کند که باعث فشار به صادرکنندگان شود؛ چراکه 
با کاهش صادرات غیرنفتی، فشــار ارزی بر دولت و 

کشور افزایش می یابد.

چهره روز

خبر

نقد  خبر

گزارش

 سرمایه گذاری مردم 
در زمین طلای سیاه

براســاس طرح جدیدی که در دســتور کار دولت است، بازار 
جدیدی برای ســرمایه گذاری آحاد جامعه ایجاد خواهد شــد 
تا مردم به جای خرید طلا و ارز و یا ســرمایه گذاری در زمین و 
مسکن، سرمایه خود را به خرید نفت خام اختصاص دهند و در 
بازار نفت سرمایه گذاری کنند. محسن خجسته مهر، مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران پیش تر گفته بود: پیشنهاد جدیدی را در 
شرکت ملی نفت ایران و یک مدل جدید فروش نفت ارائه کردیم 
که فرایند کارشناسی آن رو به اتمام است و آن هم انتشار اوراق 
مربوط به گواهی سپرده کالایی اســت که با انتشار این اوراق، 
بخش داخلی کشــور می توانند منابع در دســترس خود را در 
اختیار وزارت نفت به منظور انجام سرمایه گذاری قرار دهند. او 
افزود: همچنین تملک معادن نفت خام آن، نقدینگی را متناسب 
با بخشی از نفتی که عرضه می کنیم در اختیار این شرکت قرار 
خواهد داد و به صورت واقعی بخــش مهمی از منابع مالی مورد 
نیاز را تأمین خواهیم کرد. به گفته این مقام مسئول، قرار است با 
انتشار اوراق به روش گواهی سپرده کالایی، شرکت های حقوقی 
و افراد حقیقی و البته آحاد جامعه در خرید و فروش نفت وارد 
شوند. گفته می شــود در طرح اوراق نفتی جدید، علاوه بر نفت 
موجود در مخازن نفتی کشور، قرار است منابع قابل استحصال 

نفت کشور پشتوانه ارائه گواهی سپرده کالایی باشد.
اینکه گواهی های ارائه شــده چه تاریخ انقضایی دارد و در چه 
پلتفرمی قابل داد و ســتد بوده و هر برگ، موید چه مقدار نفت 
است، جزئیاتی است که گویا در جلســات کارشناسی در حال 
نهایی سازی است و در آینده ای نزدیک در مراسم رونمایی از این 

طرح اعلام خواهد شد.
تشویق مردم به ســرمایه گذاری در ســرزمین طلای سیاه در 
دولت های گذشته هم مطرح بود که به نتیجه مطلوب نرسید و 

حالا باید دید دولت چه گزینه بهتری روی میز می گذارد؟

روند تغییر نرخ مشارکت جمعیت 10ساله و بیشتر از سال 1384 تا 1401 )درصد(
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سفرهای تابستانی، ایام زیارتی و حتی صعودی شدن 
آمار ابتلا به کرونا، دوباره بهانه ای برای فعال شــدن 
فروشندگان کارت جعلی واکسن کرونا شد؛ کارتی 
که درست مانند کارت  واکســن زده ها معتبر است 
اما با تقلب، تخلف و بدون تزریق واکســن در سامانه 
واکسیناسیون وزارت بهداشــت ثبت می شود. این 
اقدام اما جدید نیســت و از تابســتان سال گذشته 
آغاز شده است. همان زمان البته وزارت بهداشت از 
پیگیری افراد متخلف و ایجاد محدودیت دسترسی به 
سامانه های واکسیناسیون همچنین ورود نهادهای 
امنیتی به موضوع کارت های تقلبی خبر داد؛ حتی 
به گفته علیرضا رحیم نیا، مدیرکل بازرســی وزارت 
بهداشت، 4نفر هم در این  رابطه دســتگیر و از کار 
معلق شــده اند اما پیگیری های همشــهری نشان 
می دهد که فعالیت برای صدور این کارت های جعلی 
هنوز برقرار است و متخلفان همچنان به شبکه ثبت 
اطلاعات در سامانه وزارت بهداشت دسترسی دارند. 
ده ها کانال تلگرامی و صفحات اینستاگرامی، حجاج 
و زائران عتبات عالیات و کربلای معلی را تشویق به 
خرید کارت واکســن تقلبی می کنند. تورم و گرانی 

هم مشمول این کارت ها شــده و حالا با قیمت های 
چندبرابر نسبت به گذشته به متقاضیانشان عرضه 
می شود. کارت واکسن 2دوزی از 500هزار تومان به 
2میلیون تومان رسیده و ثبت یک دوز واکسن یادآور 
خارجی حدود یک میلیون و واکسن ایرانی هم حدود 

500هزار تومان قیمت دارد.  

تقاضا برای کارت واکسن جعلی بیشتر شده 
پســت یکی از کانال های تلگرامی دربــاره »فروش 
کارت های واقعی واکسن کرونا« به حدود یک ماه و نیم 
پیش برمی گردد. در متن آن نوشته شده: »عربستان 
واکســن های ایرانی را برای حج نمی پذیــرد و برای 
ثبت و دریافت کارت واکســن آسترازنکا به آی دی ما 
پیام دهید.« ادمین این کانال در پاســخ به پیگیری 
همشهری برای شرایط دریافت کارت واکسن می گوید: 
»این شرایط برای ســفر حج بود که اکنون به پایان 
رسیده اما هم اکنون دوز سوم و چهارم الزامی شده و 
اگر تمایل دارید، مشخصات بفرستید، تا هر دو دوز در 
سامانه وزارت بهداشت ثبت شود؛ واکسن  ایرانی هر 
دوز 650هزار تومان و واکسن  خارجی یک میلیون و 
300هزار تومان.«  کانال »ثبت سیستمی کارت واکسن 
بدون تزریق« هم در آخرین پســتش نوشته: » برای 
خرید کارت واکسن فوری با واکسن های مورد قبول 
کشور عراق در خدمت زائران محترم امام حسین)ع( 

هستیم.« مسئول این کانال هم از امکان ثبت و دریافت 
لینک کارت واکسن در کمتر از 10ساعت خبر می دهد 
و می گوید: »برای اینکه خیالتان راحت باشــد، تمام 
هزینه را بعد از اتمام کار دریافت می کنیم. « او همچنین 
از فراهم بودن شــرایط ثبت متفاوت برند واکسن ها 
هنگام تزریق خبر می دهد:  »برای دوز یادآور توصیه 
شده که واکسن های پروتئین بیس  مثل اسپایکوژن 
یا پاستوکووک تزریق شود. اگر کسی بخواهد می تواند 
همین واکسن های ایرانی را تزریق کند اما در سامانه 
برای او سینوفارم یا آسترازنکا ثبت می کنیم و هزینه اش 
هم حدود یک میلیون تومان است.« برخی کانال ها هم 
از الزامی شدن تزریق دوز ســوم و چهارم خبر داده  و 
نوشته اند:  »قابل توجه والدین دانش آموزان، دانشجویان 
و سربازان عزیزی که هنوز واکسن تزریق نکرده اند، اگر 
کد ملی شما در سامانه وزارت بهداشت و پایگاه جامع 
ایران من نباشد، به راحتی قابل شناسایی خواهید بود 
و مجبور به تزریق واکسن می شــوید. ثبت هر 3دوز 
واکسن کرونا برای شــما با قیمت مناسب امکانپذیر 
است.« مسئول ثبت یکی از پایگاه های واکسیناسیون 
که به گفته خودش تغییر در ثبت واکسن ها تا 24ساعت 
امکان پذیر است هم به همشــهری می گوید: »برای 
هر کسی که حتی به صورت داوطلبانه وارد مجموعه 
واکسیناسیون شود، اکانت ساخته می شود و به راحتی 
می تواند به سامانه ثبت دسترسی داشته باشد. تعدادی 

فعالیت دوباره جاعلان کارت 
واکسن کرونا برای مسافران 

 مدیرکل بازرسی وزارت بهداشت از شناسایی 4متخلف خبر می دهد
که 3نفر وابسته به دانشگاه های علوم پزشکی بودند و از کار معلق شدند

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

 تعطیلات دانش آموزان
 چگونه  می گذرد؟

 هزینه تفریح برای خانوارهای ایرانی در سال گذشته بالا بود و 
اکنون با افزایش هزینه ها این رقم سرسام آور شده است. آنقدر 
که هزینه تفریح در خانوار با کاهش روبه رو شــده و همین امر 
کودکان را از همان دوران ابتدایی زندگی با اقتصاد و مسائل مالی 
درگیر کرده است. تابستان های همیشه شاد و مفرح کودکان اما 
امسال چگونه خواهد بود؟ رئیس آموزش و پرورش استثنایی شهر 
تهران می گوید که تقویت هویت دینی دانش آموزان در برنامه های 
تابستانی باید مورد توجه قرار گیرد و عباس مهاجر، سرپرست 
اداره کل فرهنگی و هنــری وزارت آموزش وپــرورش درباره 
برنامه های تدارک دیده شده برای تابستان می گوید که 30 هزار 
پایگاه تابستانه برای این امر درنظر گرفته شده و برای برگزاری 
دوره های فرهنگی و هنری، 8هفته را در برنامه پیش بینی کرده اند 
که البته به اقتضای شرایط مناطق می تواند کمتر یا بیشتر باشد.

۳۰ هزار پایگاه تابستانی
ســاماندهی اوقات فراغت دانش آمــوزان از برنامه های وزارت 
آموزش و پرورش در تعطیلات 3 ماهه تابستانی است؛ فرصتی 
که عمدتا به فعالیت های ورزشی، فرهنگی و هنری اختصاص 
می یابد؛ هرچند امســال طــرح تثبیت و تعمیــق یادگیری 
دانش آموزان نیز به آن افزوده شــده اســت. عبــاس مهاجر، 
سرپرست اداره کل فرهنگی و هنری وزارت آموزش وپرورش 
درباره برنامه های تدارک دیده شده برای تابستان گفت: 30هزار 
پایگاه تابستانه برای این امر درنظر گرفته شده است و مهلت برای 
ثبت نام دانش آموزان در کلاس های تابستانه همچنان وجود دارد 
و ما سامانه ثبت نام را نبسته ایم. او با بیان اینکه در ایام تعطیلات، 
پایگاه های تابســتانه ازجمله کانون های فرهنگی - تربیتی و 
اردوگاه ها فعال هستند، گفت: علاوه براین، چند برنامه  متمرکز 
کشوری در تابستان داریم که جشنواره فرهنگی هنری فردا، 
جشنواره مهتاب در نور با محوریت موضوعی حجاب و عفاف، 
اردوی ملی شوراهای دانش آموزی برتر سراسر کشور در قالب 
2 گروه 600 نفره که در مردادماه برگزار می شود از این جمله 
هستند. او افزود: یکی از برنامه های مهم ما برای تابستان امسال، 
جریان ســازی برای برگزاری اردوهای یک روزه است. مهاجر 
با اشــاره به اینکه »هر دانش آموز؛ یک مهارت« شعار تابستان 
امسال است گفت: »سکوی ایران قوی« را نیز طراحی کردیم 
که براساس آن دانش آموزان در هرکجا که مهارتی را آموزش 
می بینند، توانمندی هایی که کســب کرده اند را در قالب های 
مختلفی در بستر شبکه شاد برای ما ارسال می کنند که از برترین 

آنها تجلیل و تقدیر می شود.

متنوع سازی محیط های یادگیری 
شهناز کریمی رئیس آموزش و پرورش استثنایی شهر تهران 
دیروز گفت: سال تحصیلی گذشته به دلیل مجازی و حضوری 
نبودن آموزش ها به سختی گذشت، اما این مشکلات ما را از 
اهداف مقدس نظام تعلیم و تربیت دور نکرد. رئیس آموزش و 
پرورش استثنایی شهر تهران خاطرنشان کرده است: تابستان 
از زمان کودکی با برنامه های فرهنگی عجین بوده، اگر در ایام 
تابســتان برنامه و فعالیت فرهنگی و ورزشی خاصی نداشته 
باشــیم، همه اقدامات انجام شــده در طول سال تحصیلی 
فراموش می شود. کریمی با تأکید براینکه فعالیت های پرورشی 
و تربیت بدنی در رشد و ارتقای دانش آموزان اهمیت بسیاری 
دارد، یادآور شــده: یکی از برنامه ها متنوع سازی محیط های 
یادگیری اســت. او عنوان کرده اســت: تقویت هویت دینی 
دانش آموزان در این راستا باید مورد توجه قرار گیرد. ما نیازمند 
اقدامات بیشتر در این حوزه هســتیم چرا که دشمن هویت 
دینی و فرهنگی دانش آمــوزان را مدنظر دارد. کریمی افزود: 
تابستان سال گذشته 10 مدرسه در شهر تهران به عنوان پایگاه 
تابستانی فعال بود که 300 دانش آموز در آن مکان ها فعالیت 
داشــتند، همچنین5۷0 دانش آموز در پایگاه کانون سبحان 

فعالیت می کردند.

میرهاشم موسوی
مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی  

امروز توانســتیم عنــوان »ابــر بدهکار 
بانکــی« را از روی تأمیــن اجتماعــی 
برداریم و حدود ۸۸ هزار میلیارد تومان 
بدهی ما به بانک رفاه را از طریق تهاتر 
تســویه کــرده و از فهرســت بدهــکاران 
بــه بانــک خــارج و بــه بزرگ تریــن ابــر 
طلبــکار تبدیــل شــدیم. هم اکنــون ۴۰ 
هزار میلیارد تومان از کارفرمایان طلب 

داریم.

رضوان حکیم زاده 
 معاون آموزش ابتدایی 

آموزش و پرورش
در فراینــد هدایــت تحصیلــی بســیاری 
از دانش آمــوزان عشــایر به رشــته های 
نظــری و خصوصــا رشــته های علــوم 
انسانی هدایت می شــوند؛ درحالی که 
فراهم کردن فرصت هــای حرفه آموزی 
و هنرســتان های فنی وحرفــه ای بــرای 
دانش آمــوزان عشــایر در دســتور کار 
نبــوده اســت. در ایــن دوره از وزارت، 
پیگیری احیای دانش ســرای عشــایری 

از برنامه های جدی وزیر است./ایسنا

انتقال قلــب تا کنون توســط ســازمان 
اورژانس کشور با موفقیت انجام شد. 
به گفته ســخنگوی ســازمان اورژانس 
کشور، آخرین عملیات انتقال قلب از 
مشــهد به تهران، تحت نظــر اورژانس 

کشور  انجام شد.

نفــر در ایــران هم اکنــون فاقــد هرگونه 
بیمــه فعــال هســتند کــه طبــق اعــام 
وزارت بهداشــت بــه زودی برنامه ریزی 
برای بهره مندی این افــراد از بیمه آغاز 

می شود. 

خدمات بســتری برای 5میلیــون بیمه 
شــده اخیــر در کشــور توســط بیمــه 
ایــن  ســامت پرداخــت می شــود. 
بیمه شــدگان که جــزو 3 دهــک پایین 
جامعــه بــه شــمار می رونــد، به صورت 
رایــگان تحــت پوشــش بیمه ســامت 

قرار گرفته اند. 

میلیــارد تومــان اعتبــار طبــق مصوبــه 
مجلــس شــورای اســامی بــرای بیمــه 
رایگان افراد فاقد بیمه تخصیص داده 
شده است. بخشی از بیمه شدگان در 
صندوق هــای روســتایی و برخــی دیگر 

تحت پوشش بیمه سامت هستند.

44
عملیات

500
هزار

90
درصد

6
هزار

نقل قول 

عدد خبر

از کارکنان خود حوزه بهداشت و درمان وزارت بهداشت مدرسه
هم در این کار دخیل هستند و هر کاری را می توانند در 
این سامانه انجام دهند. قرار بود محدودیت دسترسی 
ایجاد شود اما وزارت بهداشت اهتمامی برای برخورد 
با این جریان ندارد.« او که مایل نیست نامش در این 
گزارش منتشر شود، ادامه می دهد: »با توجه به در پیش 
بودن ایام محرم و صفر تقاضا برای کارت های جعلی 
واکسن بیشتر شده چرا که اجازه ورود به کشور عراق 

بدون تزریق واکسن در مدت  اخیر داده نمی شود.«

اولویت افزایش واکسیناسیون بود
علی شریفی زارچی، سرپرست سابق مرکز مدیریت 
آمار و فنــاوری اطلاعات وزارت بهداشــت ســال 
گذشــته درباره صدور کارت  تقلبی واکسن کرونا 
به همشــهری گفته بود:  »این اقدام تخلف به شمار 
می رود و به هیچ وجه مورد تأیید ما نیســت. از نظر 
ســازمانی نباید این اختیار و دسترســی در اختیار 
همه باشد و سوءاســتفاده رخ دهد.«  پس از آن هم 
علیرضا رحیم نیا، مدیرکل بازرسی وزارت بهداشت از 
پیگیری متخلفان این حوزه خبر داده و تأکید کرده 
بود: »کسانی که کارت واکسن تقلبی صادر می کنند، 
اگر کارمند قراردادی باشند، اخراج مي شوند و اگر 
رسمی باشند، به اداره تخلفات معرفی می شوند.« او 
حالا از شناسایی 4نفر از این متخلفان خبر می دهد 
و به همشهری می گوید: »آمار دقیقی از کارت های 
تقلبی واکســن نداریم، اما واضح است کسانی که 
اقدام به صدور کارت واکســن می کنند به سامانه 
واکسیناسیون وزارت بهداشت دسترسی دارند. در 
گذشته حجم واکسیناســیون زیاد بود و نیروهای 
داوطلب زیادی داشــتیم اما اکنون در زیرمجموعه 
خود وزارت بهداشــت امور واکسیناسیون در حال 
انجام اســت و اگر تخلفی هم صــورت می گیرد از 
سوی این افراد است. پیگیری این متخلفان از سوی 
بخش آی تی وزارت بهداشــت از سال گذشته آغاز 
شــده و همچنان ادامه دارد. تاکنــون 4نفر از این 
افراد شناسایی شــده اند که یک نفر غیروابسته به 
وزارت بهداشــت بود و به قوه قضاییه معرفی شد. 
سایر افراد هم وابسته به وزارت بهداشت و از مجموعه 
دانشگاه های علوم پزشــکی بودند که اکنون از کار 
معلق شــده اند.«  به گفته رحیم نیا، سیستم به افراد 
اعتماد می کند و حق دسترســی به آنها را می دهد، 
اما حق ندارند از این شرایط به نفع خودشان استفاده 
غیرقانونی کنند: »مســئله مهم دیگر هم این است 
که مردم خودشان نباید چنین درخواستی داشته 
باشــند. این اقدام تقلب و تخلف است و اقدام هر دو 
طرف علیه سلامت جامعه خواهد بود. همین حالا 
جمعیت واکسن نزده در معرض خطر ابتلا به کرونا 
قرار دارند و این مســئله می تواند منجــر به انتقال 
بیماری به سایر گروه های پرخطر مثل سالمندان، 
بیماران زمینه ای، کودکان و... و البته باعث به خطر 
افتادن جان این افراد شــود.«  رحیم نیا در پاسخ به 
این سؤال که آیا در این باره نمی توان اقدام جدی اي 
برای محدود کردن چنین فعالیت هایی ایجاد کرد، 
می گوید: »بهترین اقدام اعمال جرائم سختگیرانه تر 
برای این سودجویان است. این افراد باید بدانند که در 
ازای دریافت یک میلیون تومان برای فروش کارت 
واکسن جعلی، کارشان را با هر میزان سابقه و سنوات 

خدمت از دست خواهند داد.« 

 مشاور وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در امور 

بانوان و خانواده گفت: مجوز برخی از مشاغل و اشتغال
کسب وکارهای خانگی آنی و برخی حداکثر تا 
3روز صادر می شــود. نرجس بختیار خلج در نشســت معاون 
رئیس جمهور در امور زنان و خانواده با اقشار مختلف بانوان خراسان 

جنوبی با بیان اینکه تلاش داریم تا صدور مجوز کسب وکار تسهیل 
شود،گفت:  »مشکلات زنان معلول و مادران دارای فرزند معلول در 
کمیته ای که تشکیل داده ایم بررسی می شود.« بختیار خلج درباره 
روند صــدور مجوز برای کســب وکارهای خانگــی اعلام کرد: 
»به منظور رسیدگی بهتر به مطالبات زنان کارگر، کارگروه رفاه و 

امنیت در وزارتخانه تشکیل شــده تا به شکل تخصصی به این 
مطالبات پرداخته شود و تلاش داریم تا صدور مجوز کسب وکار 
تسهیل شود.« او  افزود:»مشکلات زنان معلول و مادران دارای 
فرزند معلول هم، دغدغه دیگری در مجموعه وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی است که کمیته ای را با حضور مادران دارای یک یا 
چند معلول و یا زنان معلول تشــکیل دادیم و مشکلات آنها در 

دست پیگیری است.«

کاهش زمان صدور مجوز کسب وکار خانگی 
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دست نوشته های رازگشا

جلوی ورود خودرو و موتورســیكلت بــه پیاده روي 
چهارصد دستگاه گرفته شود 

پیاده روي میدان چهارصد دســتگاه حوالی داروخانه برای 
عابران و مراجعه كنندگان به اين مكان امنیت ندارد چراكه 
خودرو ها و موتورسیكلت ها وارد پیاده رو می شوند. هر چه هم 
با سامانه137 تماس گرفتیم از طرف شهرداری منطقه14 
اقدامي نشده و بسیار ديده می شود موتورسیكلت يا خودرو 

با عابری تصادف كند يا كار به جر و بحث بكشد.
 حسین کرمانی از تهران

احیای دریاچه ارومیه باید در اولویت باشد 
اگر احیای درياچه ارومیه در اولويت نباشــد اســتان های 
شمال غربی ايران آينده روشنی در پیش نخواهند داشت. 
هر چند كه اين موضوع از نظر علمی با بارندگی و ترسالی و 
خشكسالی مرتبط است،  اما مهم تر از آن مديريت آب است 
همانگونه كه سال97 با بارندگی و مديريت درياچه آبگیری 
مناسبی شد. در صورت خشكی كامل درياچه بايد منتظر 
توفان های نمكی و خاكی در شــمال غرب كشــور و حتی 
شمال و مركز ايران باشیم. از مســئولان استدعا داريم كه 
احیای اين درياچه را در اولويت امور محیط زيســتی قرار 

دهند.
محمد خوشایند از تبریز

دوربرگردان قبل از میدان هلال احمر نارمک نابجاست
به تازگی دور میــدان هلال احمر در نارمــک دوربرگردانی به 
وســیله بلوک های سیمانی ايجاد شــده كه عامل ترافیک در 
خیابان گلبرگ اســت. اينكه برای ورود به مسیر مخالف دور 
میدان هلال احمر گردش می كرديم چه اشكالی داشت؟ چراكه 
نه ترافیكی در كار بود و نه مســیر طولانی بود... اما اكنون اين 
دور برگردان باعث ايجاد ترافیک طولانی و معطلی خودروهايی 
شده كه اصلا قصد دور زدن هم ندارند؛ آنهايی كه در صف دور 

زدن هستند هم كه به جای خود!
پیری از تهران 

تورهای گردشگری نیازمند ساماندهی و نظارت هستند
از ســتادهای عفاف وحجاب تقاضا داريم ســری به قطارهای 
حامل تورهای گردشــگری بزنند و ببینند در اين قطارها چه 

خبر است؟
از وزارت گردشگری هم درخواست می شود به مسئله تورهای 
گردشگری سروسامان بدهند. هم اكنون متأسفانه تعدادی از 
تورهای گردشگری تبديل به محل  تبلیغ بی عفتی و ولنگاری 
در نقاط مختلف كشور شده اند كه اگر جلوی آنها گرفته نشود 

امكان دارد فراگیر شود.
حیدری شهروند نگران

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

قلب جوانی که در مشهد دچار مرگ مغزی شده بود ساعتی 
بعد به بیمار نیازمند پیوند زده شد

عملیات هوایی برای انتقال قلب
خانــواده جوانی كــه دچار مرگ مغزی شــده بود، پزشــكان 
بیمارســتانی در مشــهد، هوانیروز ارتش، نیروی هوايی فراجا، 
نیروهای اورژانس مشــهد و تهران و پزشــكان بیمارستان امام 
خمینی تهران همگی دســت در دســت يكديگر دادند تا قلب 
جوان مشهدی كه دچار مرگ مغزی شده بود در كوتاه ترين زمان 
ممكن از مشهد به تهران منتقل شده و جان بیماری نیازمند كه 

از نارسايی قلبی رنج می برد را نجات دهد.
به گزارش همشهری، روز 11تیرماه امسال جوان 25ساله ای به 
نام امید عقیقی در جريان يک سانحه رانندگی در مشهد به شدت 
مصدوم و به بیمارســتان منتقل شــد. به رغم تلاش پزشكان 
برای نجات جانش، وی چند روز قبل دچار مرگ مغزی شــد و 
خانواده اش رضايت دادند كه اعضای بدنش به بیماران نیازمند 
اهدا شود. مهم ترين عضو بیمار مرگ مغزی، قلب اوست و اين عضو 
حیاتی پس از جدا شدن از بیمار بايد در كوتاه ترين زمان ممكن 
پیوند زده شود و انجام چنین عمل پیوند سخت و پیچیده ای در 
تهران امكان پذير است. به همین دلیل قرار شد قلب بیمار مرگ 
مغزی پس از جداسازی در زمانی در حدود يک ساعت با پروازی 
اختصاصی از مشهد به تهران منتقل و برای پیوند به بیمارستان 
امام خمینی منتقل شود. صبح ديروز يک فروند هواپیمای جت 
از فرودگاه مهرآباد تهران به پرواز درآمد و دقايقی بعد در فرودگاه 
شهید هاشمی نژاد مشهد به زمین نشست. اما از ساعاتی قبل از آن 
پشت در اتاق عمل بیمارستان مشهد غوغايی به پا بود. پدر و مادر و 
نزديكان امید)جوان مرگ مغزی( آنجا بودند تا برای آخرين مرتبه 
با جگرگوشه شان وداع كنند. پس از آن و در يک عمل جراحی 
قلب بیمار جداسازی شده و برای انتقال به تهران آماده شده بود.

آغاز عملیات هوایی
بعد از آنكه قلب در محفظه مخصوص قرار گرفت، تیم متخصصان 
سوار بر آمبولانســی ويژه راهی فرودگاه شــدند. در اين بین با 
هماهنگی پلیس راهور مسیر برای حركت آمبولانس باز گذاشته 
شده بود و در كوتاه ترين زمان ممكن قلب به فرودگاه رسید. در 
آنجا موتورهای هواپیمای جت كه  از دقايقی پیش به مشــهد 
رسیده بود روشن بود و به محض سوار شدن اعضای تیم، هواپیما 
در كوتاه ترين زمان ممكن راهی پايتخت شــد. اما در فرودگاه 
مهرآباد يكی از بالگردهای فراجا منتظر قلب پیوندی بود تا اعضای 
تیم پیوند گرفتار ترافیک نشوند. همه  چیز طبق برنامه ريزی پیش 
می رفت و پس از انتقال قلب پیوندی به بالگرد، خلبان چند دقیقه 
بعد در محوطه بیمارستان امام خمینی بالگرد را به زمین نشاند و 
قلب به اتاق عمل منتقل شد. بیماری كه قرار بود قلب پیوندی به 
او پیوند زده شود مردی 53ساله است. او مدتهاست كه از نارسايی 
قلبی رنج می برد و از مدت ها پیــش در نوبت دريافت قلب قرار 
داشت. متخصصان قلب در جريان عملی سخت و نفسگیر موفق 
شدند قلب را به اين مرد پیوند بزنند و بعد از ساعتی معلوم شد كه 

عمل پیوند موفقیت آمیز بوده است. 
حالا مادر بیمار مرگ مغزی هرچند عزادار فرزندش است اما از 
تصمیمی كه گرفته رضايت دارد. او می گويد: جوان من از دست 
رفت؛ اما خدا را شــكر كه چند نفر ديگر با اهدای اعضای بدن او 
به زندگی شان ادامه می دهند. دوست داشتم كاری كنم كه ياد 
فرزندم ماندگار باشد و از اين قشنگ تر چه كاری می شود كرد؟ 
اهدای عضو كاری است كه همه می توانند انجام دهند. فقط بايد 

يک كم پا روی دلشان بگذارند. 

كوتاه از حادثه

همه تصور می كردند كه مرگ زن جوان يک حادثه بوده و او سكته كرده تا 
اينكه پزشكی قانونی اعلام كرد وی به قتل رسیده است.

به گزارش همشهری، چهاردهم تیر ماه امسال ماجرای مرگ مرموز زنی 
22ساله به قاضی محمد تقی شــعبانی، بازپرس ويژه قتل گزارش شد و 
او دســتور تحقیقات در اين باره را صادر كرد. آنطور كه خانواده زن جوان 
می گفتند وی آخرين بار به حمام رفته و ناگهان حالش بد شده بود. شوهر 
وی در اين باره گفت: شب حادثه مادر، خواهرم و دامادمان مهمان خانه ما 

بودند و پس از صرف شام، همسرم به حمام رفت. اما نیم ساعت گذشت و 
خبری از او نشد. من كه نگران وضعیت او شده بودم در حمام را زدم اما هرچه 
همسرم را صدا كردم جوابی نشنیدم. سپس قفل در حمام را شكستم و پس 
از ورود به آنجا با پیكر نیمه جان او مواجه شدم. فورا وی را از حمام بیرون 
آوردم و به اورژانس زنگ زدم. وقتی اورژانس رســید و به معاينه همسرم 
پرداخت عنوان كرد كه او علائم حیاتی ندارد و قلبش از تپش ايستاده است. 
به نظر می رسید كه او ســكته كرده و دچار ايست قلبی شده است. اما تیم 

اورژانس به ماجرا مشكوک شده و پلیس را خبر كردند.
پس از تحقیقات اولیه تیم جنايی در محل حادثه و مشكوک بودن مرگ 
زن 22ساله، بازپرس جنايی تهران دســتور داد جسد متوفی به پزشكی 
قانونی انتقال يابد تا علت اصلی مرگ وی مشخص شود. پزشكی قانونی نیز 

پس از انجام بررسی ها اعلام كرد كه آثار ضرب و جرح روی بدن زن جوان 
وجود ندارد اما شــیارو خونمردگی روی گردن وی نشان از اين دارد كه او 
بر اثر خفگی به قتل رسیده است. به اين ترتیب شوهر وی مظنون اصلی 
در جنايت بود كه بازداشت شــد، اما در بازجويی ها قتل را انكار كرد. وی 
گفت:من با همسرم هیچ مشكلی نداشتیم و زندگی مان خیلی خوب بود. 
12ماه قبل هم فرزندمان به دنیا آمده بود و هیچ اختلافی میان من و همسرم 
وجود نداشت. آخرين بار همسرم به حمام رفت و ديگر برنگشت. همه ما 
تصور كرديم كه او دچار حمله قلبی شده است اما حالا عنوان می كنند او 

به قتل رسیده است.
با دستور بازپرس جنايی تهران ،  تحقیقات در اين پرونده جنايی ادامه دارد 

تا اسرار قتل زن جوان فاش شود.

وقتی خودروی پرايد با 5سرنشــین به داخــل رودخانه ای در 
شهرستان آستانه اشرفیه سقوط كرد، 2جوان موتورسوار به آب 

زدند تا حادثه ديدگان را نجات دهند.
به گزارش همشهری، شامگاه يكشنبه گذشته خودروی پرايدی 
كه 5عضو يک خانواده سرنشــینان آن بودند در جاده آســتانه 
اشرفیه به سمت روستای كیسم در حركت بود كه ناگهان اتفاق 
هولناكی رخ داد. راننــده پرايد برای لحظه ای كنترل ماشــین 
را از دست داد و خودرو در چشــم برهم زدنی به دره مجاور كه 

رودخانه ای خروشان در آن در جريان بود سقوط كرد.
علی محمدی فرد يكی از اهالی روستای املش در آستانه اشرفیه 
كه شاهد اين حادثه بود و جانش را به خطر انداخت تا سرنشینان 
پرايد را نجات دهد می گويد: هوا تاريک بود و در جاده آستانه به 
كیسم، چشم چشم را نمی ديديد. من سوار موتور بودم و دوستم 
هم سوار ماشینش و داشــتیم آرام آرام در جاده جلو می رفتیم. 
ناگهان دوستم به من گفت: ماشین پشت سری مان چی شد؟ يک 
پرايد پشت سر ما در حركت بود كه ناگهان ناپديد شده بود. چون 
در آن حوالی هیچ جاده فرعی نبود، حدس زديم كه اتفاق شومی 
افتاده است. توقف كرديم و عقب تر كه رفتیم، ديدم پرايد به داخل 

رودخانه سقوط كرده است.
در آن قســمت از رودخانه عمق و جريان آب زيــاد بود. جوانان 

سقوط خودروی پراید به رودخانه جان 4نفر را گرفت

واژگونی اتوبوس حامل کوهنوردان در زنجان 3قربانی گرفت

فداکاری در رودخانه پر آب 

املشی با ديدن اين صحنه برای نجات سرنشینان پرايد خودشان 
را به داخل رودخانه رساندند و تلاش كردند آنها را از داخل ماشین 

بیرون بكشند.
علی ادامه می  دهد: ماشین در حال رفتن به زير آب بود كه سريع 
خودمان را به آن رسانديم. من يكی از سرنشینان ماشین و دوستم 
هم يكی ديگر را بیرون كشیديم و با سختی به بیرون از رودخانه 
برديم. هردويشان به دلیل اينكه آب زيادی وارد ريه هايشان شده 
بود از حال رفته بودند. به آنها تنفس مصنوعی داديم و در همین 
هنگام مردم محلی و نیروهای اورژانس كه از ماجرا باخبر شده 
بودند نیز رسیدند. از آن 2نفری كه ما بیرون كشیديم، متأسفانه 
يكی شان فوت شد اما ديگری نجات پیدا كرد و او را به بیمارستان 
بردند. پس از آن هم مردم محلی با كمک نیروهای هلا ل احمر 

دست به كار شدند تا ماشین و بقیه سرنشینان آن را از رودخانه 
بیرون بكشند.

در همین حال كمیل پرناک، مدير جمعیت هلال احمر آستانه 
اشرفیه می گويد: به دنبال انحراف خودروی پرايد از مسیر و سقوط 
آن به رودخانه، نیروهای هلال احمر راهی محل حادثه شدند و با 
كمک مردم محلی و بعد از 14ساعت تلاش موفق شدند خودروی 
پرايد را كه به زيــر آب رفته بود پیدا كــرده و از رودخانه بیرون 
بكشند. متأســفانه در اين حادثه از 5سرنشین پرايد كه همگی 
اعضای يک خانواده بودند 4نفر كه 15، 20، 30 و 46ساله بودند 
جانشان را از دست دادند اما يكی از آنها با كمک مردم محلی به 
موقع از آب بیرون كشیده شد و نجات يافت كه خوشبختانه حال 

عمومی وی خوب گزارش شده است.

اتوبــوس تیــم كوهنــوردی كه پــس از صعود 
موفقیت آمیز بــه قله آرارات در تركیه به كشــور 
بازگشــته و عازم تهران بودنــد در زنجان دچار 

حادثه ای مرگبار شد.
به گزارش همشهری، اعضای اين تیم كوهنوردی 
كه 17نفر شامل 9مرد و 8زن و ســاكن تهران و 
كرج بودند چند روز قبل برای صعود به قله آرارات 
راهی كشور تركیه شــدند. آنها طبق برنامه ريزی 
قبلی توانستند صعودشــان را انجام دهند و پس 
از آن بود كــه از طريق مرز بازرگان وارد كشــور 
شــدند. كوهنوردان شــامگاه دوشــنبه سوار بر 
اتوبوسی متعلق به شــركت تعاونی 4 میهن نور 
آريا راهی تهران شدند. حدود ساعت 5:57دقیقه، 
در شــرايطی كه اتوبوس به كیلومتــر 30 آزادراه 
زنجان- تبريز رسیده بود، ناگهان حادثه عجیبی 
اتفاق افتاد. اتوبوس يكباره از مســیر اصلی خود 
خارج و در حاشیه جاده واژگون شد. وقتی اتوبوس 
پس از كشیده شدن روی جاده متوقف شد صدای 
ناله حادثه ديدگان به گوش می رســید. همزمان 
سرنشینان خودروهای عبوری با ديدن اين صحنه 
درخواست كمک كردند و دقايقی بعد گروه های 
امداد و نجات خود را به محل حادثه رســاندند و 

امدادرسانی آغاز شد. در همان بررسی های اولیه 
معلوم شد كه 3نفر از سرنشــینان اتوبوس شامل 
راننده و 2نفر از كوهنوردان خانم به دلیل شــدت 
جراحات وارده جان خود را از دست داده اند و 16نفر 
ديگر مصدوم شده بودند كه توسط امدادگران به 

مراكز درمانی منتقل شدند.

علت حادثه چه بود؟
در همین حال ســرهنگ محمدعلــی عظیمی، 
فرمانده پلیس راه اســتان زنجان با اعلام جزئیات 
اين حادثه درباره علت واژگونــی اتوبوس گفت: 
بررسی های اولیه نشان می دهد اين اتوبوس كه در 
لاين جنوبی آزادراه زنجان - تبريز در حال حركت 
بود در كیلومتر 30 به خاطر خواب آلودگی راننده 
واژگون شده است كه متأسفانه راننده همراه 2 نفر 
ديگر جان خود را از دست دادند. او ادامه داد:  به طور 
قطع اگر راننده پیش از شروع رانندگی استراحت 
كافی انجام داده بود، هیــچ گاه حوالی صبح دچار 
خواب آلودگی نمی شد. متأســفانه در بسیاری از 
حوادث رانندگی، خستگی راننده دلیل بروز حادثه 
است كه اين امر با توجه به دستورالعمل ها از سوی 

راننده می تواند كاهش داشته باشد.

تصاویر قربانیان حادثه

چند روز پس از كشــف اجســاد 
حلق آويز شده 5عضو خانواده ای در 
نجف آباد، كشف دست نوشته هايی 
از قربانیان نشان می دهد كه آنها به دلیل افسردگی و 
انزوا دست به خودكشی زده اند. نماينده اين شهر در 
مجلس شورای اسلامی در گفت وگويی اختصاصی با 
همشهری جزئیات بیشتری از انگیزه و چگونگی وقوع 

اين حادثه را بازگو كرد.
به گزارش همشــهری، روز جمعه 17تیرماه امسال 
انتشار خبر كشف اجساد حلق آويز شده 5عضو يک 
خانواده در خانه ای واقع در جنــوب نجف آباد واقع 
در استان اصفهان شــوک بزرگی به افكار عمومی 
وارد كــرد. قربانیان شــامل مادر، پســر و 2 دختر 
جوان خانــواده و دختری نوجوان كــه نوه خانواده 
بود می شــدند كه چند روزی از جان باختن شــان 
می گذشت و دست و پا و دهان شان بسته شده بود و 
بوی ناشی از فساد اجساد همسايه ها را كه مدت ها از 
اين افراد بی خبر بودند به آنجا كشانده بود. هیچ كس 
نمی دانســت اعضای اين خانواده چطــور و با چه 
انگیزه ای جان خود را از دســت داده اند و مرگ آنها 
خودكشی است يا يک جنايت مخوف. با وجود اين در 
روزهای گذشته گمانه زنی ها درباره پشت پرده اين 

حادثه تلخ ادامه داشت.
آنطور كه يافته ها نشان می داد پدر خانواده از سال ها 
قبل در قید حیات نبود. مادر حدودا 60ساله خانواده 
نیز فرهنگی بازنشسته بود. يكی از دختران هرچند 
چند سال قبل ازدواج كرده و مادرِ دختری 14ساله 
بود اما به دلیل اختلاف با شــوهرش به خانه پدری 
بازگشته بود. دختر و پســر جوان ديگر خانواده نیز 

مجرد بوده و همراه مادرشان زندگی می كردند. فارغ 
از فرضیه ها و گمانه زنی هــای مختلف، اينها تقريبا 
تمام اطلاعات موثقی بود كه در روزهای گذشته از 
اين حادثه منتشر شده بود. اما روز گذشته ابوالفضل 
ابوترابی، نماينده مردم نجف آباد در مجلس شورای 
اســلامی در گفت وگويی اختصاصی با همشهری با 
اعلام كشف دست نوشته هايی در محل حادثه مدعی 
شد كه اعضای اين خانواده به دلیل افسردگی دست 
به خودكشــی زده اند. او در اين باره گفت: وقوع اين 
حادثه در نجف آباد شهروندان را متاثر و افكار عمومی 
را جريحه دار كرد. از همان زمــان با حضور عوامل 
قضايی و انتظامی تحقیقات برای روشن شدن پشت 

پرده اين حادثه آغاز شد.
او ادامه می دهــد: در همان بررســی های اولیه راز 
اين اتفــاق هولناک برملا و معلوم شــد كه اعضای 
اين خانواده به طور خودخواســته دست به اين كار 
زده اند. ابوترابی برای اثبات اين ادعای خود به كشف 
دست نوشــته های قربانیان در محل حادثه اشــاره 
می كند و می گويد: در محل حادثه دست نوشته هايی 
با خط 2 نفر از قربانیان كشف شده كه نشان می دهد 
آنها با میل و رضايت خودشــان دســت به اين كار 
زده اند و جای ترديدی در مرگ خودخواســته آنها 

وجود ندارد.
او در ادامــه می گويد: مادر و پســر خانــواده دچار 
افسردگی شــديدی بودند و از مدت ها قبل در بین 
نزديكان و فامیل و به طور خودخواسته دچار انزوای 
شديدی شده بودند. طوری كه در سال های اخیر آنها 
با هیچ كدام از نزديكان و فامیل رفت وآمدی نداشتند 
و رابطه آنها به طور خودخواسته با همه قطع شده بود.

نماينده نجف آباد در مجلس شورای اسلامی درباره 
وضعیت مالی اين خانــواده می گويد: در حیاط اين 
خانه يک پژو پارس پارک شــده بود. آنها وضعیت 
مالی نسبتا خوبی داشتند و حقوق خوبی هم دريافت 
می كردند و هیچ مشكل مالی نداشتند. با وجود اينكه 
مادر خانواده فرهنگی بود اما خانواده محیط بسته ای 
داشت و در اين بستر همگی دچار انزوا و افسردگی 
شــده بودند. او اطلاعات تكان دهنــده ای راجع به 
كیفیت اين خودكشــی خانوادگی بازگو می كند و 
می گويد: طبق شواهد به دســت آمده از صحنه هر 
5قربانی به جز دختر نوجوان بابت خودكشی رضايت 
داشته اند و او هم توسط ديگران برای خودكشی فريب 

داده شده اســت. اجرای اين نقشه تلخ بر عهده پسر 
خانواده بوده است. او ابتدا دست و پاهای 4نفر ديگر 
را بسته و نقشه شان را اجرا كرد و سپس درحالی كه 
دستش را با قفل و زنجیری كه حدود 30سانتی متر 
طول داشت بسته بود روی چهارپايه رفته و در نهايت 
خودش نیز قربانی شده است. در همان روز نخست 
دست نوشته هايی كه حاكی از ياس و ناامیدی اعضای 
اين خانواده بود كشف شد و مورد بررسی قرار گرفت 
كه فرضیه قتــل را مردود می كرد و نشــان می داد 
افســردگی و انزوای شديد باعث شــده آنها به طور 
خانوادگی و خودخواسته به زندگی شان پايان دهند 

و مشكلات اقتصادی نداشته اند.

پیگیری

پلیس بازی زن برای افشای راز شوهر 
شــكايت خانم دكتر از افرادی كه او را ربوده بودند به شناسايی 
زنی منجر شد كه مدعی است فقط می خواسته به ارتباط شاكی 
و همسرش پايان دهد. به گزارش همشهری، چند روز قبل زنی 
جوان كه پزشــک عمومی اســت با حضور در دادسرای جنايی 
تهران به قاضی محمدرضا رستمی، بازپرس شعبه 11گفت كه 
توسط 4نفر ربوده شده است. وی توضیح داد: مدتی قبل با مردی 
به نام میثم آشنا شدم. آشــنايی ما مربوط به مسائل كاری بود و 
آخرين بار كه برای ديدن او به محل قرار رفته بودم سرنشینان 
يک پژو كه 2 مرد و 2زن بودند مرا به زور سوار ماشینشان كردند. 
آنها 20دقیقه مرا كتک زدند و پس از آن نیز در يكی از خیابان ها 

رهايم كردند و رفتند.
با اين شــكايت تحقیقات آغاز و معلوم شد يكی از گروگانگیران 
همسر میثم بوده است. وی به دادســرا احضار شد اما   آدم ربايی 
را انكار كــرد و گفت: مدتی قبل متوجه رفتار عجیب شــوهرم 
میثم شدم. او شب ها دير به خانه می آمد و مدام سرش با گوشی 
موبايلش گرم بود. تصمیــم گرفتم رازش را فــاش كنم و يک 
جی پی اس و دستگاه ضبط صدا داخل ماشین او جاسازی كردم 
و پس از آن بود كه پی به ارتباط او با يک خانم دكتر بردم. خانم 
دكتر را شناختم. سال گذشته زمانی كه كرونا شیوع پیدا كرده 
و همسرم بیمار شــده بود او برای گرفتن تست به خانه ام آمد و 
ظاهرا از همان زمان آشنايی او و همسرم شكل گرفته بود.  وی 
ادامه داد: وقتی از ارتباط مخفیانه آنها مطمئن شــدم با مادرم و 
دو نفر از بستگانم و با كمک جی پی اس به محل قرار  آنها رفتیم. 
همسرم و خانم دكتر با ديدن من حیرت زده شدند و خانم دكتر 
با پای خودش سوار ماشین ما شد تا صحبت كنیم. اصلا ماجرای 
آدم ربايی در كار نبود و من هرگز او را با زور و اجبار سوار ماشین 
نكردم. خانم دكتر تنها 20دقیقه سوار ماشین ما بود و پس از آنكه 
توضیح داد ارتباطش با همسرم در زمینه كاری است و خیانتی 
در كار نبوده،از ماشین پیاده شد و رفت. براساس اين گزارش، با 
دستور بازپرس جنايی تهران تحقیقات در اين پرونده ادامه دارد 

تا حقايق پنهان آشكار شود.

بررسي هاي پلیسي نشان مي دهد که حادثه هولناك نجف آباد، تصمیمي خانوادگي براي خودکشي بوده است

مرد جوان، قتل 
همسرش را انکار کرد
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روزنامه فایننشال تایمز ]آمريكا[

تهدید های اقتصادی کُند  شدن نرخ رشد جمعیت
فایننشال تایمز به نقل از گزارش چشم انداز جمعیت جهانی 
سازمان ملل نسبت به تبعات اقتصادی کاهش سرعت رشد 
جمعیت جهان هشدار داده و آن را رویدادی بی سابقه نامیده 
است. در این گزارش آمده اســت: »رشد سالانه جمعیت 
جهان برای نخستین بار پس از جنگ جهانی دوم به کمتر از 

یك درصد رسیده است.«

»جو بایــدن می خواهد همه فکر 
کنند سفرش به خاطر نفت نیست، 
امــا او کــه روزگاری عربســتان 
را منحــوس خوانده بود و تماس هــای محمد بن 
سلمان، ولیعهد سعودی را پاسخ نمی داد، حالا که 
قیمت نفت سر به فلک زده با عجله راهی این کشور 
شــده که دومین تولیدکننده بزرگ نفت جهان 
است.« این بخشــی از گزارش اکونومیست درباره 
ســفر رئیس جمهوری آمریکا به غرب آسیاست؛ 
سفری که امروز آغاز می شود و جو بایدن در جریان 
آن از سرزمین های اشــغالی و عربستان سعودی 
دیدار خواهد کرد. این ســفر در شــرایطی انجام 
می شود که روابط ریاض ـ واشنگتن به پایین ترین 
سطح خود رسیده است. تا پیش از جنگ اوکراین، 
این رئیس جمهور آمریکا بود که از هرگونه تماس 
و دیداری با محمد بن سلمان طفره می رفت. بعد 
از جنگ که قیمت نفت 100دلار را رد کرد، نوبت 
به بن سلمان رسید و حالا او پاسخگوی تماس های 
بایدن نبود. با این حال، واشنگتن با تغییر در رویه 
خود قصد دارد عربستان سعودی را در مدار غرب 

نگه داشته و ریاض را از روسیه و چین دور کند.
مروان بشاره، ستون نویس وب سایت الجزیره نیز 
درباره ســفر بایدن نوشته اســت: »او در آغاز کار 
وعده یک سیاســت جدید را در قبال خاورمیانه 
می داد، قرار بود توافق هســته ای بــا ایران را احیا 
کند، ســعودی ها را بایکوت کند و در سیاســت 
خارجی آمریکا به حقوق بشــر جایگاه ویژه دهد. 
امروز اما توافق هســته ای با ایران کنار گذاشــته 
شده، سعودی ها خودی شده اند و حقوق بشر هم 
نادیده گرفته می شود. گرچه دولت بایدن بر وجود 
تفاوت های آشکار اصرار دارد، ولی واقعیت این است 
که نتایج سیاست های او کاملا مشابه سیاست های 

دونالد ترامپ است.«
ناظران، بخش عمده ای از دلیل تغییر سیاســت 
دولت بایدن را وضعیت اقتصادی آمریکا در آستانه 
انتخابات میان دوره ای این کشــور می دانند. بنا بر 
آمارهای منتشر شــده، نرخ تورم در آمریکا در ماه 
مه)2ماه قبل( به 8.6درصد رســیده است. سفر 
4روزه بایدن امروز در ســرزمین های اشغالی آغاز 
می شود و روز جمعه در عربستان سعودی به پایان 

می رسد.

ایستگاه سرزمین های اشغالی
ســرزمین های اشــغالی نخســتین مقصد سفر 
منطقه ای جو بایدن است. رئیس جمهوری آمریکا 

در این سفر قرار است علاوه بر دیدار با یائیر لاپید، 
نخست وزیر رژیم صهیونیستی، با بنیامین نتانیاهو، 
نخست وزیر پیشین این رژیم هم دیدار کند. گفته 
شــده بایدن همچنین ضمن ســفر به بیت لحم 
با محمود عباس، رئیس تشــکیلات خودگردان 
فلسطین نیز دیدار خواهد کرد. وب سایت خبری-
تحلیلی آکســیوس خبر داده که رئیس جمهوری 
آمریکا در این ســفر قصد دارد به بیمارستان های 
فلســطینی 100میلیون دلار کمک کند؛ اقدامی 
تاکتیکی که به نظر می رسد هدفش کاستن از آتش 
انتقاد فلسطینی ها نسبت به موضع گیری های اخیر 

واشنگتن است.
آمریکایی ها مشخصا اعلام کرده اند که پرداختن 
به مناقشه فلسطین در دستورکار این سفر نیست 
و تمرکز آنان بر عادی ســازی روابط اســرائیل با 
جهان عرب خواهد بود؛ امری کــه به ویژه پس از 
کشته شدن شیرین ابوعاقله، خبرنگار فلسطینی 
به دست سربازان رژیم صهیونیستی و طفره رفتن 
واشنگتن از محکوم کردن این اقدام صهیونست ها، 
خشم فلسطینی ها را بیش از پیش برانگیخته است. 
مروان بشاره نوشته است: »اسرائیل باز هم در خط 
مقدم و مرکز سیاست های آمریکا قرار گرفته است؛ 
آن هم در شرایطی که رهبران اسرائیل از زمان آغاز 
ریاست جمهوری بایدن بارها و بارها خواسته های 
دولت او را نادیده گرفته اند؛ چه بر سر جنگ غزه و 

چه بر سر توقف شهرک سازی ها.«
تعمیق روابــط تل آویو بــا جهان عــرب یکی از 
مهم ترین دستورکارهای ســفر بایدن به منطقه 
اســت. جو بایــدن، نخســتین رئیس جمهوری 
آمریکاست که به طور مســتقیم از مناطق اشغالی 
به عربستان سعودی سفر می کند؛ امری که بنا بر 
تحلیل آسوشیتدپرس، نشانه آغاز روند عادی سازی 
روابط تل آویو ـریاض است. در گزارش ها آمده که 
احتمالا یکی از مهم ترین اطلاعیه های رسمی سفر 
جو بایدن به منطقه خبر انتقال مالکیت 2جزیره 
متعلق به مصر به عربستان سعودی است؛ توافقی 
که ریاض مدت ها به دنبال آن بوده و عملی شدنش 

می تواند برقراری روابط رســمی میــان ریاض و 
تل آویو را محتمل تر کند. 2منبع مطلع از مذاکرات 
اعلام کرده اند که احتمالا با انتقال مالکیت 2جزیره 
تیران و صنافیر به عربســتان )با موافقت تل آویو(، 
ریاض تعداد پروازهای مســتقیم به سرزمین های 
اشغالی را بیشتر خواهد کرد و اجازه خواهد داد که 
زائران برای شرکت در مراسم حج به طور مستقیم 
از سرزمین های اشــغالی به عربســتان سعودی 
پرواز کنند. توســعه همکاری های نظامی آمریکا 
ـ اســرائیل، بازدید بایدن از تاسیسات نظامی این 
رژیم و گفت و گوها بر سر برنامه هسته ای ایران نیز 
ازجمله برنامه های سفر جو بایدن به سرزمین های 
اشغالی اعلام شده اســت. رئیس جمهوری آمریکا 
همچنین در جریان سفر به سرزمین های اشغالی 
نشستی مجازی را با حضور رهبران هند، امارات و 
اسرائیل تحت عنوان »I2U2« برگزار خواهد کرد.

ایستگاه عربستان سعودی
جنجالی ترین بخش سفر منطقه ای رئیس جمهوری 
آمریکا را می توان رفتن او به عربســتان سعودی و 
دیدار با مقام های رسمی این کشور به ویژه محمد 
بن سلمان دانست. این سفر بسیاری از دمکرات ها 
را در آمریکا که از روابط نزدیک خاندان ســعودی 
و دونالــد ترامپ دل خوشــی نداشــته و به دلیل 
جنگ یمن و نقش بن ســلمان در قتل خاشقچی 
از منتقدان سرسخت ولیعهد ســعودی به شمار 

می روند، به شدت خشمگین کرده است.
با وجــود انکارهای دولت بایدن، بســیاری بر این 
باورند که هدف اصلی سفر او نفت است. عربستان 
ســعودی هم اکنون تقریبا با تمام ظرفیت روزانه 
11میلیون بشکه نفت تولید می کند. با این حال، 
جنگ روسیه و اوکراین قیمت جهانی نفت و انرژی 
را بالا برده و در این میان مقام های ســعودی هم 
هیچ تمایلی ندارند تا توافق اوپک با روسیه را زیر 
پا گذاشته و تولید نفت را افزایش دهند. سعودی ها 
اصرار دارند که حتی اگر شیرهای نفت را باز کنند 
محدودیت های موجود در خروجی پالایشــگاه ها 

باعث خواهد شد تا قیمت نفت همچنان بالا بماند.
مذاکره بر ســر فروش تســلیحات آمریکایی به 
ریاض و جنگ یمن نیز یکی دیگــر از محورهای 
سفر بایدن به عربستان سعودی است. خبرگزاری 
رویترز درست در آستانه سفر بایدن به نقل از منابع 
آمریکایی گــزارش دادند که واشــنگتن موضوع 
فروش تســلیحات تهاجمی به ریاض را بررســی 
می کند؛ این در حالی است که آمریکا پیش تر در 
واکنش به حملات ســعودی ها به یمن و کشتار 
غیرنظامیان در این کشور محدودیت هایی را برای 
فروش تسلیحات به این کشور در نظر گرفته بود. 
اکنــون آمریکایی ها می گویند کــه دولت بایدن 
درنظر دارد تــا در ازای توقف جنگ یمن، موضوع 
فروش تسلیحات به ریاض را بررسی کند. رویترز 
البته نوشــته که تصمیم نهایــی در این باره هنوز 
اتخاذ نشــده و این مســئله تا حد زیادی به تعهد 
عربستان سعودی برای پایان دادن به جنگ یمن 

بستگی دارد.
حمایت سیاســی واشــنگتن از رهبــری آینده 
بن سلمان بر عربستان سعودی و بستن پرونده او 
به دلیل نقشش در قتل جمال خاشقچی، خبرنگار 
واشنگتن پست نیز ازجمله درخواست هایی است 
که ریاض احتمالا برای عادی سازی روابط با تل آویو 

یا افزایش احتمالی تولید نفت مطرح خواهد کرد.
اکونومیســت با اشــاره به ســابقه حقوق بشری 
رژیم صهیونیستی و عربستان سعودی، 2ایستگاه 
ســفر منطقه ای بایدن به غرب آسیا نوشته است: 
»حقوق بشــر در خاورمیانه در هیچ سطحی جزو 
محورهای سیاســت خارجی دولت بایدن نبوده 
و به ندرت مطرح شده اســت. شاید دیپلمات های 
آمریکایــی تصمیم ماه ژانویه دولــت بایدن برای 
کم کردن 130میلیــون دلار کمک های نظامی 
به مصــر )یعنی 10درصــد از مجموع کمک های 
سالانه( به دلیل خودداری کردن قاهره از برداشتن 
گام هایی برای بهبود وضعیت حقوق بشــر در این 
کشور را در بوق و کرنا کنند، اما دولتمردان مصری 
این داستان را طور دیگری می بینند. آنها می دانند 
که می توانند خلاف نظر آمریــکا عمل کنند، اما 
همچنان یک میلیــارد دلار کمک نظامی بگیرند. 
اینها مسائلی است که دمکرات ها را عمیقا از دولت 
بایدن ناامید کرده اســت. واقعیت این اســت که 
خاورمیانه در یک دهه به شدت دستخوش تغییر 
شده است و سیاســت  خارجی آمریکا همپای این 
تغییرات نبوده و چرخ آن همچنان بر پایه ســابق 

می چرخد.«

آمریکا در تله نفت 
با وجود انکار واشنگتن، افزایش قیمت نفت، مهم ترین مسئله سفر بایدن به غرب آسیاست 

 وزیر دفاع هلند در مراسم خاکسپاری بقایای قربانیان کشتار سربرنیتسا برای نخستین بار از بازماندگان
 این فاجعه انسانی عذرخواهی کرد

کشتار »سربرنیتسا«؛ عذرخواهی هلند از خانواده قربانیان

روز دوشــنبه هــزاران نفر در مراســم 
خاکســپاری بقایــای قربانیان کشــتار 
»سربرنیتســا« کــه به تازگی کشــف و 
شناسایی شــده اند، در بوســنی گرد هم آمدند. بقایای 
کشف شــده به 47مرد و 3نوجوان تعلق داشتند که پس 
از 27سال شناسایی شــده و در کنار هزاران قربانی دیگر 
این کشتار دفن شدند. کشتار سربرنیتسا نقطه اوج جنگ 
خونین بوسنی به شمار می رود؛ جنگی که در نتیجه تجزیه 
یوگسلاوی آغاز شد و با تشــدید احساسات ملی گرایانه و 
قدرت طلبانه باعث شد 3قوم کروات، صرب و بوسنیایی در 

برابر هم قرار گیرند و علیه یکدیگر بجنگند.
کاجســا اولونگرن، وزیر دفاع هلند هم بــا حضور در این 
مراســم، به خاطر نقشــی که نیروهای حافظ صلح هلند 
در کشــتار بیش از 8هزار مسلمان بوســنیایی به دست 
نیروهای صرب ایفا کرده بودنــد، عمیقا عذرخواهی کرد. 
این نخســتین باری اســت که دولت هلند از بازماندگان 
قربانیان این فاجعه انسانی رسما عذرخواهی کرده است. 
اولونگرن در سخنان خود از بازماندگان این کشتار به خاطر 
ناتوانی نیروهای هلندی برای جلوگیــری از فاجعه به بار 
آمده عذرخواهی کرد. او در سخنرانی خود گفت: »اگرچه 

نیروهای صرب بوسنی تنها مقصران این کشتار هستند، اما 
جامعه بین المللی هم نتوانست به اندازه کافی از شهروندان 
سربرنیتسا محافظت کند و دولت هلند به عنوان بخشی از 
این جامعه، بخشی از مسئولیت این کشتار و فاجعه به بار 

آمده را بر عهده دارد.«
صلح بانان هلندی از سوی ســازمان ملل موظف بودند تا 
از شــهروندان سربرنیتسا که ســازمان ملل آن را منطقه 
امن اعلام کرده بــود، محافظت کننــد. هلندی ها اما در 
ســال1995 به خاطر ترس از آغاز درگیری مســلحانه با 

نیروهای صرب بوسنی، به این نیروها اجازه ورود به شهر را 
دادند. نیروهای صرب در حالی وارد شهر شدند که تعداد 
نفرات و تسلیحات صلح بانان هلندی بیشتر از آنها بود و به 
راحتی امکان جلوگیــری از ورود صرب ها به منطقه امن 
سازمان ملل وجود داشت. با این همه، نیروهای صرب در 
نهایت وارد سربرنیتسا شــدند و مردان و پسران مسلمان 
را از زن ها جدا کرده و تمامی آنهــا، یعنی جمعیتی بیش 
از 8هزار نفر را طــی 3روز قتل عام کــرده و در گورهای 
دســته جمعی دفن کردند. کشــتار سربرنیتسا به عنوان 

»نسل کشی« در نظر گرفته می شود.
از زمان پایان جنگ تاکنون دیوان بین المللی کیفری علیه 
بیش از 50نفر از مقامات صرب مسئول در جنگ بوسنی 
ازجمله »رادوان کاراجیــچ« و »راتکو ملادیچ« از رهبران 
و فرماندهان جنگ احکام سنگینی صادر کرده است. در 
مجموع این 50نفر به بیش از 700ســال زندان محکوم 
شده اند. با این همه و با وجود شــواهد غیرقابل انکاری که 
علیه این افراد و جنایات آنها وجــود دارد، رهبران صرب 
همچنان به کوچک انگاری یا انکار کشــتار سربرنیتســا 
می پردازند و از کاراجیچ و ملادیچ به عنوان قهرمانان ملی 

یاد می کنند.

اروپا

گزارش

شمشیر سعودی بر گلوی مخالفان
حذف مخالفان حکومت عربستان در خارج از این 

کشور، در دوره ولیعهدی بن سلمان شدت گرفته است 

اوایل این هفته یک چهره مخالف نظام سلطنتی عربستان 
سعودی که در تبعیدی خودخواسته در لبنان به سر می برد، 
در بیروت به قتل رسید. این خبر را گروه سیاسی و مخالف 
سعودی با نام »حزب تجمع ملی« که توسط سعودی های 
تبعیدی تأسیس شده، تأیید کرده است. این گروه در توییتر 
خود گفت: فعال سیاســی با نام »مانع الیامی« در شرایط 
مشکوکی در بیروت ترور شده است. یحیی عسیری، عضو 
ارشد حزب تجمع ملی نیز گفت که الیامی یکی از اعضای 
مسلمان شیعه سعودی این حزب بود که از 6سال پیش به 
این سو در لبنان زندگی می کرد و در تلاش بود که به یک 
کشــور ثالث برود. منابع آمریکایی در این ارتباط گفته اند 
الیامی به پایه گذاری حــزب تجمع ملی کمک کرده و این 
گروه به دنبال تشــکیل یک پارلمان منتخب در عربستان 
سعودی و تهیه متن قانون اساسی بر مبنای تفکیک قوای 

مقننه، قضاییه و مجریه بوده است.

قتل سفارشی یا خانوادگی؟
قتل فعال عربســتانی در لبنان از آنجــا اهمیت دارد که 
او از مخالفان سیاســی پادشــاهی مطلقه در کشورش به 
شــمار می رفت. اگرچه منابعی قتل الیامی را به اختلافات 
خانوادگی نســبت داده اند، اما برخــی گزارش های دیگر 
ارتباط این ماجرا را با دســتگاه امنیتی عربســتان تأیید 
می کنند. وبگاه عرب زبان الوطــن در گزارش خود درباره 
این قتل گفته اســت که عامل این قتل پس از دســتیابی 
به گوشــی همراه الیامی همه پیام های توییتری وی را که 
اکثراً در انتقاد از آل سعود بوده پاک کرده است. همچنین 
یک کاربر توییتری با نام عبدالرحمن راضی السحیمی در 
توییتر نوشته است: یکی از افراد شریک در قتل این فعال 
عربستانی به سفارت عربستان ســعودی در بیروت تردد 
داشته است. علاوه بر این، مجتهد، فعال توییتری مشهور 
ضد آل سعود نیز در پستی توییتری نوشت: ترور مخالفان 
عربستانی، روشی کثیف و ضد انســانی است که از سوی 

محمد بن سلمان، ولیعهد سعودی ادامه دارد.

فقط همین یك قتل نیست
اگرچه تا کنون اســناد و مدارک قابل اتکایی درباره نقش 
دستگاه های امنیتی ریاض در قتل الیامی در بیروت منتشر 
نشده، اما قتل فعالان سیاسی عربســتانی در خارج از این 
کشور همواره طی چند سال گذشته بارها و بارها تکرار شده 
است. قتل فجیع جمال خاشــقچی، روزنامه نگار مخالف 
محمد بن سلمان در کنسولگری عربســتان در استانبول 
ترکیه، یکی از معروف ترین پرونده های قتل  فعالان سیاسی 
سعودی در خارج از این کشور اســت. واشنگتن پست در 
نوامبر2018 در گزارشــی به نقل از 3منبع آگاه نوشــته 
است: »محمد بن سلمان حتی پیش از آنکه مقام ولیعهدی 
را در کنترل خود بگیرد، به دنبال اســتفاده از شرکت های 
خصوصی برای انجام عملیات امنیتی و اطلاعاتی در خارج 
از عربستان بوده اســت.« وبگاه »خانه آزادی« نیز دولت 
عربستان سعودی را شناخته شده ترین دولت در جهان برای 
هدف قرار دادن اتباع خود در خارج از کشور معرفی می کند 
و می گوید: حداقل 5پرونــده از 10پرونده حذف فیزیکی 
مخالفان در خارج از مرزهای عربســتان که تا سال2018 
مستند شده، افراد نزدیک به  خود محمدبن سلمان بوده اند 

که او از آنها احساس خطر کرده است.
چند ماه پیش نیز حمزه الشاخوری، عضو جنبش معارض 
»خلاص« )نجات( عربستان در گفت وگو با تسنیم مدعی 
شد که بن سلمان از زمان انتصاب به عنوان ولیعهد سعودی، 

بیش از 900نفر از مخالفانش را کشته است.
در گزارش هــای دیگری که واشنگتن پســت درباره قتل 
مخالفان سعودی در خارج از این کشور تهیه کرده، موضوع 
قتل های سیاســی در خارج با آوردن نمونه هایی بررسی 
شده است. ازجمله گفته شــده که فیصل الجربا، از شیوخ 
بزرگ سعودی که به خانواده ملک عبدالله، پادشاه پیشین 
عربستان نزدیک بود، در سال2017 پس از مرگ مشکوک 
یکی از دوستانش در جریان بازداشت دولتی، از عربستان 
ســعودی فرار کرد و بــه اردن رفت، اما در آنجا افســران 
امنیتی اردن خانه او را محاصره و ســپس او را بازداشــت 
کرده و بــه عربســتان بازگرداندند. نزدیــکان او گفته اند 
هیچ مدرکی مبنی بر زنده بودن این شــیخ 45ســاله در 
دست نیست. درواقع به نظر می رســد که دولت عربستان 
ســعودی برای بازگرداندن منتقــدان و مخالفان خود از 
دولت های منطقه ای متحد خود استفاده می کند و در اروپا 
و کشورهای غربی گروه های آدم ربایی را برای عملیات های 

موردنظرش به خدمت می گیرد.
در عین حال اگرچه دستگیری و قتل مخالفان سعودی در 
دوره بن سلمان تشدید شده، اما حتی پیش از آنکه خانواده 
سلمان بن عبدالعزیز در دستگاه سلطنت سعودی قدرت 
بگیرند، دســتگیری و نابودی مخالفان خارج از کشور یک 
روند عادی حاکمیت سعودی ها بوده است. در سال1979 
نیز ناصر الســعید، به عنوان چهره عربســتانی مخالف در 
بیروت ناپدید شــد. او قبل از آنکه در بیروت ناپدید شود، 
مدتی را در زندان های ریاض به دلیل سازماندهی اعتصابات 
و شورش های کارگری گذرانده و سپس از ریاض گریخته 
بود. پرونده ناپدید شدن این فعال سیاسی تا به امروز یکی از 

معماهای حل نشده فضای سیاسی عربستان است.

ماریا زاخارووا
سخنگوی وزارت خارجه روسیه

واشنگتن و متحدانش با تشدید بحران 
اوکرایــن و ایجــاد تقابــل شــدید علیــه 
مســکو، در آســتانه رویارویــی نظامــی 
بــا روســیه هســتند کــه ایــن به معنــای 
درگیــری مســتقیم میــان قدرت هــای 
هســته ای اســت. نمایــش روســیه 
به عنــوان کشــوری کــه دیگــران را بــا 
سلاح اتمی تهدید می کند، قابل قبول 

نیست. )خبرگزاری اسپوتنیک(

یاشار یاکیش
وزیر خارجه پیشین ترکیه

شــکل دادن موازنــه قــدرت جدیــد 
در ســوریه زمــان بــر اســت. بهتریــن 
سیاست برای ترکیه اجتناب از دخالت 
بیشــتر در درگیری های منطقه است. 
موازنه قدرت جدیدی که در خاورمیانه 
در حــال ظهــور اســت، احتمــالا ترکیه 
را بیــش از بســیاری از کشــورهای 
 دیگــر تحت تأثیــر قــرار خواهــد داد.

)عرب نیوز(

 برابری ارزش دلار و یورو 
پس از 20سال

ارزش یورو برای نخستین بار طی 2دهه گذشته با 
دلار برابر شد. در واکنش به این رویداد بازارهای 
سرمایه با افت شــدیدی مواجه شدند و نگرانی  
سرمایه گذاران بابت سلامت اقتصاد های جهانی 
و تشــدید اقدامات انقباضی از سوی بانک های 
مرکــزی افزایش یافــت. تا ســاعت10 به وقت 
گرینویچ روز سه شنبه، ارزش یورو به پایین ترین 
ســطح خود رســیده و با ارزش یــک  دلار برابر 
شــد؛ کاهش ارزشی که طی 20ســال گذشته 
بی سابقه بوده است. علاوه بر تقویت ارزش دلار 
طی هفته های اخیر، تأثیــر افزایش قیمت گاز 
طبیعی بر اقتصاد های اروپایی تحت تأثیر جنگ 
اوکراین اصلی ترین عامل کاهش ارزش یورو به 

شمار می رود.

نقل قول  جهان نما

 خبر

کیوسک

قربانیکردنحقوقبشرپیشپایسیاستبازی
نشریه تایم در گزارشی با اشاره به قربانی شدن ارزش های حقوق بشری در برابر واقعیت های 
دنیای سیاست نوشته: پس از ترور خاشقچی در اســتانبول، جو بایدن به عنوان نامزد حزب 
دمکرات در جریان رقابت های انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، تندترین انتقادها را از ولیعهد 
سعودی داشت و وعده  داد که با عربستان سعودی به عنوان دولتی منحوس آنگونه رفتار خواهد 
کرد که در خور این دولت است. شعارهای انتخاباتی بایدن انتظارات را از او بالا برد، حالا اما به نظر 
می رسد که لحن تند بایدن علیه پادشاهی سعودی درواقع تاکتیك انتخاباتی بوده و هدف فقط 

متمایز کردن او از دولت دونالد ترامپ است.
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گرينويچ

گرسنگی 800میلیون نفر

 

نیويورك: »ســازمان کمک به گرسنگان جهان« 
در گزارشی هشدار داد که خطر مرگ بر اثر گرسنگی 
جان بیش از 800 میلیون انسان در جهان را تهديد 
می کند. بنا بــر اين گزارش افزايش شــديد قیمت 
خوار و بار و مواد غذايی اين بحران را در بســیاری از 
کشورها تشديد کرده است. اين سازمان در گزارش 
خود به وضع گرســنگی در ســال 2021 میلادی 
پرداخته و تصريح کرده است، بحران ناشی از تغییرات 
اقلیمی، درگیری های مسلحانه و همه گیری کرونا 
در سال گذشته به طور چشمگیری وضعیت غذايی 
در نیم کره جنوبــی جهان را بدتر کرده اســت. ولی 
اين شرايط در ســال جاری به مراتب وخیم تر شده 
اســت. ماتیاس موگه، دبیر کل اين سازمان گفت، 
خشکســالی هايی مانند آنچه اکنون در شاخ آفريقا 
يا سال گذشته در ماداگاســکار رخ داده، پیامدهای 

مرگبار تغییرات اقلیمی را آشکارتر کرده است.

بر بلندی های بادگیر

مشاهده آمیب مغزخوار
 

آيووا: پــس از تأيید وجود آمیب مغزخوار در ســواحل ايالت 
آيووا در آمريکا اين ساحل تعطیل شــد. به گزارش يورونیوز، 
از اين تک ســلولی به عنوان عامل بروز التهاب حاد پرده های 
مغز و نخاع در انســان ياد می شــود و در فرد مبتلا نشانه های 
»مننگوانسفالیت آمیبی اولیه« مشاهده شده است. با اينکه اين 
بیماری مسری نیســت ولی می توانند تهديدی بر زندگی فرد 
باشد. مقامات بهداشــتی اين ايالت آزمايش کامل آب درياچه 
برای حصول اطمینان از وجود »نگلیريا فاولری« يا همان آمیب 
مغز خوار را آغاز کرده اند و مشخص شدن نتیجه نهايی چندين 
روز طول می کشد. بخش بهداشت عمومی میسیوری روز جمعه 
با تأکید بر اينکه نظر غالب کارشناسان آلوده بودن اين درياچه 
است اعلام کرد که تحقیقات مســئولان به اين منبع محدود 
نمی شــود و تا حصول يقین ادامه خواهد داشــت. اين آمیب 
میکروسکوپی معمولاً در آب های شیرين و گرم مانند درياچه ها 
و رودخانه ها، و حتی به ندرت در استخرهای شنايی که به اندازه 
کافی از کلر استفاده نمی کند و يا سیستم آب گرم لوله کشی 
دارند، يافت می شود. در بیانیه اداره بهداشت ايالت آيووا با اشاره 
به احتمال وارد شــدن آب آلوده از طريق بینی به بدن شناگر، 
آمده اين آب آلوده بعد از بینی به سمت مغز می رود و بافت های 

آن  را از بین می برد که در اکثر موارد مرگ را به دنبال دارد. 

حمايت از سنجاب های قرمز
 

ولز: سنجاب های خاکســتری بلای جان درختان و همچنین 
سنجاب های قرمزکه بومی بريتانیا هســتند، شده اند اما حالا 
محققان دولتی بريتانیا برای کنترل جمعیت ســنجاب های 
خاکســتری چاره ای انديشیده اند که براســاس آن داروهای 
ضدبــارداری از طريق غــذا به ســنجاب ها خورانده شــود. 
 )APHA( بدين منظور آژانس بهداشــت حیوانــات و گیاهان
بريتانیــا، آزمايش هايی را روی بســته های غذايی مخصوص 
ســنجاب ها در جنگل های شمال انگلســتان و ولز انجام داده 
اســت. در اين آزمايش 70 درصد از جمعیت ســنجاب های 
 خاکســتری از اين بســته های غذايــی اســتفاده کرده اند.
 گیدئون هندرسون، مشاور ارشد علمی دپارتمان محیط زيست 
بريتانیا می گويد:»آزمايش ها پتانســیل زيادی برای مديريت 
غیرکشنده تعداد سنجاب های خاکستری داشتند. اين موضوع 
به سنجاب های قرمز کمک می کند تا به زيستگاه های طبیعی 
خود بازگردند. همچنیــن از جنگل هــای بريتانیا محافظت 

می شود و تنوع زيستی نیز افزايش می يابد.«

ديوارهای راز   عكس/ همشهری: منا عادل اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

چهارشنبه

دعای فرشته؛ مبارزه درونی

سارا کریمان

تقويم / سالمرگعدد خبر

  پدر تئاتر ایرانی ها 

»من از اول با خودم شرط کرده بودم هر طوری 
شده تئاتری بشوم. حتی شــاگرد ويولن آقای 
ذوالفنون بودم. وقتی ايشان می ديد من کلاس 
حســین خیرخواه هم می روم، به من می گفت 
برو آن جا. اين جا توی کلاس ويولن وقتت تلف 
می شود. می گفت من نمی خواهم روی علاقه ات 
حرف بزنم اما اين پرش »آرشه« که به تو گفتم، 
بايد يک هفته وقت بگذاری تا خوب ياد بگیری. 
نیا اين جا و وقتت را تلف نكــن. من هم آمدم 
خانه و يک شب گريه کردم و ديگر نرفتم. رفتم 
کلاس حسین خیرخواه. تئاتر را ترجیح دادم.« 
نام تئاتر در ايران با نام »حمید ســمندريان« 
گره خورده اســت و پر بیراه نیست که او را پدر 
تئاتر ايران می نامند. بسیاری از بازيگران تئاتر، 
سینما و تلويزيون به نوعی خود را شاگرد حمید 
سمندريان می دانند و می توان او  را پرورش دهنده 
خیل وسیعی از بازيگران مطرح سینما و تئاتر 
ايران دانست. ســمندريان پس از پايان دوره 
دبیرستان به اروپا سفر کرد و طی 6سال به صورت 
آکادمیک تحت آموزش ادوارد مارکس که يكی 
از استادان برجســته تئاتر بود، اصول و مبانی 
کارگردانی و بازيگــری را آموخت و همزمان در 
آلمان به صورت حرفه ای مشغول به کار شد. پس 
از پايان اين دوره به دعوت اداره هنرهای نمايشی 
دراماتیک اداره کل هنرهای زيبای کشور به ايران 
برگشت و به سرعت نمايشنامه دوزخ يا دربسته 
اثر ژان پل سارتر را در تالار نوبنیاد همین اداره 
به روی صحنه برد. در نیمه نخست دهه13۷0 به 
پیشنهاد عباس لطفیان سرگزی، ناصر باباشاهی 
رئیس دانشكده هنر و معماری دانشگاه تهران 
از حمید سمندريان دعوت کرد تا گروه نمايش 
اين دانشــكده را راه اندازی کند و بدين ترتیب 
سمندريان پايه و اســاس اين گروه را گذاشت. 
سال13۷3 کلاس های آزاد بازيگری و کارگردانی 
را راه انداخت که هنرجويان بسیار زيادی از آنجا 
فارغ التحصیل و وارد عرصه حرفه ای هنر شدند. 
حمید سمندريان که مدت ها از بیماری سرطان 
لوزالمعده رنج می برد، ســرانجام حدود ساعت 
5بامداد 22تیر1391 در 81سالگی در خانه خود 

درگذشت.

حافظ

غمناك نبايد بود از طعنِ حسود  ای دل
شايد که چو وابینی خیرِ تو در اين باشد

معماری کويــری ايران 
نه تنها در سطح ملی ارزش 
و میراث فرهنگی قابل تاملی محســوب می شود 
بلکه در ســطح جهانی نیز ويژگی های کارکردی 
و زيبايی شناســانه آن   متمايز شــناخته شده تا 
جايی که سازمان جهانی يونســکو اقدام به ثبت 
بافت تاريخی يزد در سال1394 به عنوان میراث 
جهانی کرد. در فهرست آثار ثبت جهانی يونسکو 
آن دسته از آثار تاريخی، میراث طبیعی و انسانی 
قرار می گیرند که بی بديل و نمايانگر نبوغ انسانی 
هستند از اين رو 
بنــا بــه ارزش 
بی همتــای اثر 
ثبت شــده، 

کنوانســیون حفاظت از میراث جهانی فرهنگی 
مســئول حفاظت و نگهــداری از آن خواهد بود 
و در حقیقت به تمــام انســان های زمین تعلق 
خواهد داشت. بافت تاريخی يزد از منظر طراحی 
و معماری شــهری و خانه ها دارای ويژگی هايی 
اســت که بقا و منظر آن را در طــول تاريخ اعتلا 
بخشیده است. شهر يزد ساکنان ديرينه ای از دوره 
پارت و ماد داشته اســت، پس از ورود اسلام و در 
دوره  سلجوقیان، غزنويان، حمله مغول و.. اوج و 
افول های فراوانی از منظر قدرت سیاسی، مذهبی، 
توسعه تجاری و شهری داشــته است. مجموعه 
باغ ها، میادين، بازار، مساجد و خانه ها که شاکله 
اصلی بافت تاريخی يزد را تشــکیل می دهند از 
نوعی پايداری و اقلیم گرايی پیروی 
 می کننــد بديــن معنــا که 
پديــد آورنده بیشــترين 

بهره را از مصالح و امکانات بومی گرفته اســت و 
سازه هايی پايدار و برگشت پذير خلق کرده است. 
عناصر اصلی معماری کويری بادگیر، ساباط، طاق 
و گنبد و گذرگاه های باريک و سرپوشیده است که 
همگی پاسخی خلاقانه به شرايط اقلیمی همچون 
گرما و کم آبی اســت که صورتی زيباشناســانه و 
ستودنی پديد آورده است. از میان عناصر مذکور 
بادگیر جايگاهی نمادين يافته اســت که بیننده 
به محض رويت آن به خاســتگاه اصلی اش يعنی 
شــهرهای کويری ايران ارجاع داده می شود. اين 
مظهر زيبايی و نبوغ معماری ايرانی درحالی که در 
داخل کشور مهجور مانده است در حال مصادره 
و از آن خويش ســازی  توسط کشــور های عربی 
در مناســبت های بین المللی ازجمله کنفرانس 
بین المللــی 2025 ايکوم )شــورای بین المللی 
موزه ها( دبی است که در لوگو و فراخوان برنامه از 

بادگیر يزدی استفاده کرده اند.
اين عنصــر مطلــوب و دلچســب در معماری 
گذشــته ايران می تواند دوباره توسط طراحان و 
معماران و البته دست اندرکاران مرتبط با فضای 
ساخت وساز زيرنظر کارشناســان مجرب حوزه 
میراث بر تاج عمارت های مدرن کشــور بازگردد 
تا هم تأکیدی زيبا بر هويت ملی ما متجلی شود و 
هم از دست اندازی و تاريخ سازی  اغیار با روش های 

جعلی جلوگیری به عمل آيد.

خیلی ها توی کتاب ها زندگی می کنند؛ در همان دنیای 
خواب و خیال. وســط هزار جور مشغله و کار و زندگی و 
قسط و... غرق می شوند توی داســتان ها. بیشتر آنهايی 
که از واقعیــت متنفرند و آدم های واقع بینی نیســتند، 
انتخابشان زندگی  با کتاب اســت. به قول سلینجر- که 
يکــی از همان ديوانه هــای واقع نبین اســت- »از اين 
مزخرفی که اسمش واقعیت است، همان يک نسخه ای 

که وجود دارد کافی است. من می خواهم نسخه ديگری را 
امتحان کنم.« وقتی توی آن دنیايی که بهش می گويند 
واقعیت، خیلی ها به هم دروغ می گويند، وقتی توی اين 
واقعیت عزيز بی نقاب، مردم همانطور که دارند به تو سلام 
می کنند، در ذهنشان طومارت را می پیچند، اين آدم ها 
ترجیح می دهند حرف های تروتمیزتر، زيباتر، پیچیده تر 
و راست تری از کتاب ها بشنوند. کتاب ها ما را برای چند 

ساعتی هم که شده از دنیای واقعی جدا می کنند، خیال 
پردازمان می کنند و تکلیفمان را با آدم هايی که خريدن 
پیتزا و چرخیدن در گوشی موبايل از خريدن و خواندن 
کتاب برايشان ارجح تر است، روشن می کنند. من اگر قرار 
باشد بین دنیای کتاب ها و دنیای واقعی يکی را انتخاب 
کنم، اولی را انتخــاب می کنم. واقعیت بی رحم، واقعیت 
بی نقاب، مال آنهايی اســت که تحملش را دارند و فکر 
می کنند آن چیزی که هیچ وقت بهشان دروغ نمی گويد، 

اسمش واقعیت است.

قصه شهر

کسب وکار بی مزد اما پرسود

شهنام صفاجو
روزنامه نگار

جغرافیای شهر را گم کرده بود. 
فقط می ديد که می دوند. مدتی 
گذشت تا حس زمان و مکان را باز پیدا کند. منگ بود. 
نورِ گردانِ سرخ روی ديوار پاشیده می شد. ديوار انگار 
جان پیدا کرده بود و تکان می خورد. سايه ها روی ديوار 
می دويدند، روی آســفالت خیس همــراهِ حرف های 
مبهمی در هــوا همهمه ای گنگ می دويــد. نامفهوم 
بودنش ترسناک بود. سفیدی پیش می آمد. لکه سفید 
دونده ای لای ماشین ها می پیچید و می آمد طرف شان. 
انگار چیزی می گفت. می دويــد و چیزی به جمعیت 
می گفت يا به هوا. کارون نمی شنید. شیشه ماشین بالا 
بود. آمد و از برابرِ پنجره که گذشــت يک آن چهره اش 
را ديد و بعد ديگر نبود. رفته بود و بــا هیاهو و ازدحام 

خیابان يکی شده بود.

زنا زود پیر می شــن، می دونی 
چرا؟ چون عروسک بازی شونم 
جديه، رو عمرشون حساب می شه. از دو سالگی مادرن. 
بعد مادر برادرشون میشن. بعد مادر شوهرشون میشن. 
باباشون که پا به سن می ذاره ازشون پرستاری يه مادرو 
می خواد. گاهی وقتا حتی مادر مادرشونم میشن. من 
شــوهر نکردم. ولی مادر مادرم بودم، مادر پدرم بودم، 
مادر برادرم بودم، تــازه به همه اينــا بچه های به دنیا 

نیاورده رو هم اضافه کن، مادر اونا هم بودم.

کورش اسدی

ایرج کریمی

کوچه ابرهای گمشده

باغ های کندلوس 

بوک  مارک

ديالوگ

آخر مصور

   گرما/ اثر: سامان سولی

آنجلــوس )L’Angélus( يا دعای 
فرشــته، يکی از تابلوهای مذهبی 
جهان است که حدود 165ســال پیش توسط هنرمند فرانسوی 
»ژان فرانسوا میه« خلق شده و در موزه اوُرسی پاريس نگهداری 
می شود. »آنجلوس« تابلوی نقاشــی با محوريت ارادت روستايی 
است؛ اثری نسبتاً تاريک و سايه دار که چهره 2 دهقان را در زمینی 
پهناور در هنگامه غروب و فضايی پُر از حال و هوای معنوی نشان 

می دهد.
زن و مردی روستايی با برخاستن نوای دوردست دعای فرشته که 
در ساحت تابلوی رئالیستی قرن نوزدهمی هم قابل حس و درک 
است، از کار برداشت سیب زمینی دســت می کشند و با سرهای 
خمیده و دست ها به سینه، به نیايش می پردازند؛ يک آيین ساده 

روستايی که بسیار صمیمی و زمینی به نظر می رسد.
»آنجلوس« در پايان يک روز تکراری روستايی، لحظه ای کوتاه از 
استراحت، آرامش و فداکاری را نشان می دهد. در پرسپکتیو اين 
تابلو، فضای بسیاری در اطراف و پشت 2 پیکره وجود دارد و تقريباً 
می توان دشت سیب زمینی را در يک نگاه ديد. اگرچه زمان حال 
تابلو کمی ديروقت و تصوير به ناچار تاريک است، اما در اين غروب 
عمیق هم می توان وسايل کار روزمره دهقانان اعم از سبد، کیسه، 
چنگال و چرخ دستی را تشخیص داد و در پس زمینه تابلو نیز پهنه 
روستا و اوج درخت ها و گل دسته عبادتگاه را نظاره گر بود.سبک 
رئالیستی اين اثر هم باعث شده تا خستگی و فضای تاريک کار اين 
دو سوژه، واقع بینانه به تصوير درآيد؛آنهايی که در برابر آسمانی که 

به سرعت تاريک می شود، آرام هستند.
اين دو دهقان در يک دشــت خالی، با وجود کوچکی بوم نقاشی 
بزرگی می کنند، صورت آنها در سايه باقی می ماند اما نور بر ارتعاش 
روح و بدن آنها تأکید می کند. همه اينها بیانگر احســاس عمیق 
مراقبه است و هنرمند نقاش از توصیف موقعیت فراتر می رود و به 
الگوی کهن می رسد؛ گويی نیايش در هر عصری فصل رستگاری 
نوع بشر است. آن جا که پاپ فرانسیس هم در کاخ حواری می گويد 

که »دعا از طريق مبارزه درونی صلح می آورد.«
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اجرای ناقص 
»تعرفه گذاری خدمات 

پرستاری«، 15سال 
پس از تصویب

تیرماه ســال 86 بود که قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری به تصویب رسید. 15سال 
می گذرد و با اینکه اجرای این قانون خواسته 
همیشگی پرســتاران اســت، تا همین حالا 
به طور کامل اجرا نشــده اســت. پیش از این 
در اردیبهشت امســال، رئیس سازمان نظام 
پرستاری اعلام کرده بود که تا خردادماه این 
قانون به طور کامل اجرا خواهد شــد و گفته 
بود تعرفه گــذاری نیاز به تدویــن آیین نامه 
اجرایی، تعیین منابــع لازم برای اجرای آن، 
تعریف کای پرســتاری، تعریــف ارزش های 
نسبی و بازتوزیع دارد و حتی اشاره کرده بود 
که تعرفه های این قانون، از دی سال گذشته 
برای پرستاران محاسبه می شود و پس از آماده 
شدن آیین نامه بازتوزیع، معوقات پرستاران 
از دی ماه ســال گذشــته پرداخت می شود. 
اواخر اردیبهشت هم معاون پرستاری وزارت 
بهداشت اعلام کرد که 200هزار نفر شامل این 
قانون می شوند و 5000 میلیارد تومان بودجه 
برای اجرای قانون تعرفه گذاری درنظر گرفته 
شده است. اما به استناد گزارش های رسیده، 
قانون آنطور که اعلام می شــود، اجرا نشــده 
اســت. با اوج گیری کرونا، بار دیگر قوانین بر 
زمین مانده پرستاران مطرح شد و وعده ها هم 
برای تحقق آنها بالا رفت. اما مسئله این است 
که به هیچ کدام از وعده ها پاسخی داده نشد. 
نکته اینجاست که تمام مشکلات هم به وزارت 
بهداشت مربوط نمی شود، مجلس، بیمه ها و... 
هم در این زمینه نقــش دارند و اگر آنها اراده 
عملی کردن قوانین را داشته باشند، این اتفاق 
می افتد. مســئله این اســت که به دلیل اجرا 
نشدن همین قوانین، هر روز میزان تبعیض ها 
و فاصله میان پزشــکان و پرستاران عمیق تر 
می شود. یک نمونه آن تلاش برای برداشتن 
سقف کارانه پزشکان است. با اینکه پزشکان 
همواره حقوق بالایی داشــته اند و کارانه  آنها 
بالای 60میلیــون تومان اســت اما چندی 
پیش درخواست شد که سقف کارانه پزشکان 
برداشته شود، با برداشته شدن سقف کارانه ها، 
قطعا میزان درآمد پزشــکان بالاتر می رود و 
اختلاف درآمدی بین پزشکان و پرستاران هم 
عمیق تر می شود. البته دولت با این پیشنهاد 
موافقت نکرد. نکته این اســت که پرستاران 
همواره در جایگاه پایین درآمدی قرار دارند و 
در مجلس هم با اینکه کمیسیون بهداشت و 
درمان وجود دارد اما همواره سمت پزشکان را 
می گیرد نه پرستاران را. درحالی که پرستاران 
قوانین زمین مانده زیادی دارند. حرف ما این 
است که در سیســتم بهداشت و درمان نباید 
تبعیض وجود داشته باشد. از سال 86قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرســتار بــه تصویب 
رسید و یکی از اهداف آن هم کاهش اختلاف 
در پرداختی ها بود. حالا بعد از 15سال آمده اند 
و این قانون را به شکل بدی اجرا کرده اند. ما 
می گوییم اگر سیســتمی در حال اجراست، 
همه باید تحت پوشــش آن سیستم فعالیت 
کنند، خواسته پرســتاران هم این است که 
برای خدماتی کــه ارائه می دهند، درســت 
مانند ســایر گروه ها، مثل آزمایشــگاه داران، 
فیزیوتراپیست ها، رادیولوژیست ها و... قیمت 
یا همان تعرفه تعیین شود. این خواسته زیادی 
نیست. با همان ترازویی که 10هزار خدمات 
اعلام شده در کتاب ارزشگذاری نسبی خدمات 
سلامت سنجیده می شــود، این خدمات هم 
برای پرســتاران قیمت گذاری شــود. به نظر 
می رسد مافیایی در بدنه نظام سلامت است که 
نمی خواهد این قوانین اجرا شود. درحالی که 
این خواســته مورد تأکید مقام معظم رهبری 
بوده است، اما با گذشت 2 ســال، اجرا نشده 
است. همه می  گویند دولت و مجلس پای کار 
هســتند، اما وقتی کار به عمل می رسد کسی 
اقدامی نمی کند. پرستاران هم مانند پزشکان، 
خدمات مختلفی را ارائه می دهند، بیماری که 
تنها به یک گرفتن فشار خون نیاز دارد، با بیمار 
دیالیزی، متفاوت است و پرستاری که به آنها 
خدمات می دهد، شرایط یکسانی برای این دو 
بیمار قائل نمی شود. هم اکنون برای پزشکان 
این مسئله رعایت می شود، اما برای پرستاران 
خیر. مــا نمی گوییــم وزنه پزشــکی مانند 
پرستاری است اما باید معیارها برای سنجش 
میزان خدمات، واقعی دیده شود. مثلا بخیه ای 
که روی بدن شخصی زده می شود، 4کا است و 
اگر روی صورت باشد، 5کا. »کا« ضریبی است 
که میزان تعرفه خدمات را تعیین می کند. اگر 
شرایط اورژانسی باشد همین کا هم متفاوت 
خواهد بود. این موضوع اما برای پرستاران اصلا 
رعایت نمی شــود. هر بیماری با هر وضعیتی 
بستری شــود قیمت آن برای پرستار تفاوتی 
نمی کند. گفته می شــود قانون تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری به صورت محدود در جاهایی 
اجرا می شود، مثلا 98درصد تخت ها را با 6کا 
حســاب کرده اند و تمام خدمات پرستاری را 
به 10بخش محدود کرده اند. در روش اجرای 
این قانون تبعیض دیده می شــود. ما به عنوان 
خانه پرستار به صراحت به وزیر بهداشت اعلام 
کرده ایم که این روش عادلانه و منطقی نیست 
و باید منتظر پیامدهای آن بود. از نظر ما اجرا 
نشدن قانون تعرفه گذاری خدمات پرستاری، 
بهتر از اجرا شدن آن به شکل ناقص و ناعادلانه 

است.

محمدشریفیمقدمنگاه
دبیرکل خانه پرستار

سهم پزشک نماها در تخلفات، 30 برابر پزشکان
 رئیس سازمان نظام پزشکی در گفت وگو با همشهری درباره ماجرای زیرمیزی ها، فرار مالیاتی، کمبود پزشک و متخصص

 پزشک نماها و هجمه هایی که به جامعه پزشکی می شود، توضیح داد

دربحثتخلفها،بهنظرمیرســدآنطورکهبایدبااینپزشکانمتخلف
برخوردنمیشــود؛حتیزمانیکهمسئولانســازمانمیگویندسالانه
10پزشکازطبابتمحروممیشوندیافلانپزشک،جریمهنقدیشده،اما
گویااینبرخوردها،منجربهکاهشتخلفهانشدهاست.شایدیکیازدلایل

کاهشاعتمادمردمهمهمینموضوعباشد.
درسالقبل،42درصدازتمامپروندههایشکایتازپزشکان،منجربه
کیفرخواستشدهاست.ازاین42درصد،83درصدبهنفعبیمار
رأیصادرشدهکهاینآماربالاییاست.مادردفاعازحقوق
مردمکوچکترینتعارفیباهمکارانماننداریم،امابه
هرحالماگاهیحکمصادرمیکنیم،امابیمارهمچنان
ناراضیاست.البتهیکقانونیهموضعشدهکه
افرادکههمانپزشکانمتخلفهستند،
میتوانندبهحکمشورایعالیسازمان
معترضشوندواعتراضشانرابهدادگاه

ببرند.آنجاپروندهپیچیدهمیشود.گاهیمایاوزارتبهداشتبازحمت،
کلینیکیرامحکوممیکنیم،امامقصراندردادگاهبهحکمصادرشــده،
اعتراضمیکنندوپروندهسرنوشتدیگریپیدامیکند.بههرحالنظارت

باوزارتبهداشتوبهطورمشخصمعاونتدرماناست.
برایمثالدرزمینهزیرمیزیپزشکانیااینکهاعلاممیشودبرخیپزشکان

بهدلارپولویزیتمیگیرند،سازمانمیتواندمداخلهکند؟
اگرگزارشاینتخلفبهسازمانبرسد،حتماپیگیریمیشود،امابرخیاز
تخلفاتپیچیدههستند.نمیتوانبالایسرهرآدم،یکپلیسگذاشت.باید
زمینههایبروزوگسترشفسادحذفشود.وقتیاینزمینهمختلشود،این
تخلفهاهمکممیشود.ماهماکنونباموضوعپزشکنماهامواجههستیم،
سهمپزشکنماهادرقصورپزشکی،30برابرجامعهپزشکیاست؛درحالیکه
حتینمیتوانازاینافرادشکایتدرستیکرد.حداکثرجریمهبرایاین
افراد،10میلیونتوماناستکهقانونآنبه20سالپیشبرمیگردد.البته

حالاطرحیبهمجلسارائهشدهتااینمیزانجریمهافزایشپیداکند.
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زهراجعفرزاده-مریمسرخوشگفت وگو
روزنامه نگار

خلاصه گزارش

باید مشخص شود كه 
چقدر از ضعف های 

نظام سلامت تقصیر 
آن مسئولی است كه 
شب و روز به جامعه 

پزشكی می توپد و 
چقدرش واقعا تقصیر 
جامعه پزشكی است. 
سازمان  نظام پزشكی 

مطالبه گر است، شب و 
روز داد می زنند كه چرا 
فلان خدمت نیست؟ 
چرا زیرمیزی اینطور 

است؟ چرا نیرو و پزشك 
كم است؟ چرا كمبود 

متخصص داریم؟ 
بیایند بگویند كه برای 
سیاست های كلی چه 
كرده اند و بعد طلبكار 

شوند! 

در سال قبل، 42 درصد 
از تمام پرونده های 

شكایت از پزشكان، 
منجر به كیفرخواست 
شده است. از این 42 

درصد، 83 درصد به 
نفع بیمار رای صادر 

شده. این آمار بالایی 
است. ما در دفاع از 

حقوق مردم كوچكترین 
تعارفی با همكاران مان 
نداریم، اما به هر حال 

ما گاهی حكم صادر 
می كنیم اما بیمار 

همچنان ناراضی است

می گویند پزشكان فرار 
مالیاتی دارند، بساز 

و بفروشند، زیرمیزی 
می گیرند و ... اینها 

گفته شد، چه چیزی را 
حل می كند؟ بعدش 

چه می شود؟ آیا كسی 
كه باید مشكل را 

حل كند آن پزشك 
و داروساز است یا 

ساختار و سیستمی 
كه این وضعیت را 

ایجاد كرده؟ آن پزشك 
تصمیم گیرنده نیست. 

وقتی ما تعرفه ها را 
غیرواقعی می بینیم، 

برخی هم پیدا می شوند 
و تخلف هایی می كنند. 
چقدر آن پزشك مقصر 
است و چقدر فرآیندی 

كه برای او تعریف شده، 
مقصر است؟ گروهی 

كه می خواهند از زیربار 
مسئولیت شانه خالی 

كنند، مردم و جامعه 
پزشكی را به جان هم 

می اندازند

 900 میلیون نفر خدمت 
در سال از سوی جامعه 

پزشكی به مردم داده 
می شود. ماهی 80 
میلیون نفر خدمت 

می گیرند، سهم تخلف 
در این تعداد چقدر 

است؟ عددش خیلی 
پایین است، حتی 

نسبت به كشورهای 
دیگر هم عدد پایینی 

است. میزان قصور را 
می توان مشخص كرد 
اما میزان زیرمیزی را 

نمی توان. برخی از آنها 
قابل ردیابی نیست. 

من نمی گویم كه وجود 
ندارد، اما درصدش كم 

است

سهم پزشك نماها 
در قصور پزشكی، 30 

برابر جامعه پزشكی 
است، در حالیكه حتی 

نمی توان از این افراد 
شكایت درستی كرد. 

حداكثر جریمه برای این 
افراد، 10 میلیون تومان 

است كه قانون آن به 20 
سال پیش بر می گردد

کمبود پزشــک و متخصص، ماجــرای عریض و 
طویل زیرمیزی ها و فرار مالیاتی، فعالیت گسترده 
پزشک نماها و ویزیت و حق عمل هایی که گاه به 
دلار گرفته می شود؛ اینها بخشی از چالش های نظام 
سلامت اســت که هر بار انگشت اتهام را به سمت 
جامعه پزشکی نشانه می گیرد. پزشکان اما هر بار، 
واکنش نشان می دهند؛ از ضعف قوانین و بیمه ای 
که پوشش قابل قبولی برای خدمات درمانی ندارد، 
گلایه می کننــد و از تعرفه هایی که واقعی تعیین 
نمی شود و تخلفات را رقم می زند، انتقاد دارند. با 
اینکه بیماران انتقادهای زیادی دارند، اما سازمان 
نظام پزشکی به عنوان ارگانی صنفی که شکایت های 
این حوزه را پیگیری می کند، تأکید دارد که سالانه 
900میلیون نفر خدمت به مردم داده می شود، اما 
عدد تخلفات پایین است. به گفته بالاترین مقام این 
سازمان، سال قبل 42درصد از پرونده های شکایت 
از پزشکان منجر به کیفرخواست و در 83درصد از 
این پرونده ها به نفع بیماران رأی صادر شد. حالا 
در این شــرایط محمد رئیس زاده، رئیس سازمان 
نظام پزشکی میزان هجمه ها به جامعه پزشکی را 
شــدید می داند. او می گوید افرادی نامطلع، بدون 
اینکه در این حوزه فعالیت کنند، می خواهند برای 
جامعه پزشــکی تصمیم بگیرند. آنها در رسانه ها 
انتقادهای تند می کنند و بــا این اقدامات، اعتماد 
میان پزشک و بیمار را خدشــه دار کرده اند. او در 
گفت وگو با همشهری توضیحات بیشتری می دهد:

دربارهچالشهاینظامســلامت،
بهویژهپسازدورانسختکرونا،صحبتهای
زیادیمیشــود،اماتنهابــهمطرحکردن
موضوعاتبسندهمیشودوهیچوقتماجرا
بهصورتریشــهایاعلامیاحلنمیشود.

مشکلبهطوردقیقکجاست؟
مسئله اجرایی نشدن سیاست های کلی سلامت 
است که سال 93از سوی مقام معظم رهبری اعلام 
شــد. ما حتی در هفته گذشته جلسه  هم اندیشی 
درباره موانع و راهکاری های اجرای این سیاســت 
با اعضای کمیسیون بهداشت، نخبگان حوزه های 
ســلامت، مرکز پژوهش های مجلس و برخی از 
رسانه ها برگزار کردیم. مسئله هم این بود که چرا 
8سال پس از ابلاغ این سیاست ها، هیچ بخشی از 

آن اجرا نشده است.
دراینجلســهبهچــهنتایجی

رسیدید؟
این جلســه 3جمع بندی برای ما داشــت؛ یکی 

اینکه بحث چالش، نقد، نظــر، تنبیه و توبیخ 
هر فردی در ارتباط با حوزه ســلامت باید 
در ذیل سیاست های کلی این حوزه باشد. 
همه باید در داخل این میدان مســائل را 

مطرح کنند. چرا؟ چــون خارج از این 
فضا همه  چیز وارونه است؛ یعنی 

ارگانی که خودش باید پاسخگو 

باشد یا مسئولی که باید جواب بدهد که در اجرای 
سیاست های ابلاغی چه اقداماتی انجام داده یا فلان 
دستگاه چه نظارتی کرده است، خارج از این فضا، 
طلبکار می شــود که چرا اقدامی صورت نگرفته 
است. درحالی که جامعه پزشکی باید طلبکار باشد 
که شما که مسئول هستید یا ناظرید، برای اجرای 
این سیاســت ها چه کرده اید؟ اگر این سیاست ها 
اجرا می شــد، این میزان از مشــکلات به جامعه 
پزشکی سرریز نمی شد. برخی از دوستان، بخشی 
از نارســایی ها را به دلیل تریبون، ارتباطات،  شأن 
و جایــگاه حقوقی و حقیقی که دارند، سرشــکن 
می کنند روی دوش اعضای جامعه پزشــکی و به 

همه آدرس اشتباه می دهند.
اشارهشمابههجمههاییاستکهبه

جامعهپزشکیمیشود؟
بله، به هر حال باید مشــخص شــود که چقدر از 
ضعف های نظام ســلامت تقصیر آن مســئولی 
اســت که شــب و روز به جامعه پزشکی می توپد 
و چقدرش واقعا تقصیر جامعه پزشــکی اســت. 
سازمان  نظام پزشکی مطالبه گر است، شب و روز 
داد می زنند کــه چرا فلان خدمت نیســت؟ چرا 
زیرمیزی اینطور است؟ چرا نیرو و پزشک کم است؟ 
چرا کمبود متخصص داریم؟ بیایند بگویند که برای 
سیاست های کلی چه کرده اند و بعد طلبکار شوند! 
فروردیــنســال93بــودکه
سیاستهایکلینظامســلامتابلاغشدو
دراردیبهشــتهمانسال،طرحتحولنظام
ســلامتدردولتیازدهمازسویوزیروقت
بهداشت،ارائهشــد.آیاآنطرحدرراستای

سیاستهایکلینبود؟
طرح تحــول نظام ســلامت در برخــی حوزه ها 
کمک کننده بود. البته باید جامع دیده می شــد 
که اینطور نبود. طرح تحول نظام ســلامت دیگر 
موجودیتی ندارد. در مقطعی کارهایی انجام شد، 
جنبه های مثبت و منفی داشــت و تمام شد. من 
مخالف طرح های این چنینی هستم. حوزه سلامت 
اسناد بالادستی دارد، همین ها باید اجرا شود. چرا 
هر کسی که وارد حوزه سلامت می شود می خواهد 
به اسم خود طرح و شعاری بدهد؟ مسئله این است 

که تولیت نظام سلامت یکپارچه شود.
سالهاســتکهدربارهاســناد
بالادستیصحبتمیشــود،برنامههاییهم
دادهمیشود،امابسیاریازاینبرنامههاعقیم

مانده؛نهدردولتقبلیونــهدرایندولت،
اقدامویژهاینشدهاست.چطورمیتواناین

سیاستهارامحققکرد؟
یکــی از وظایف رســانه ها پیگیــری بندبند این 
سیاست هاســت. باید آنها که کوتاهــی کرده اند، 
مشخص شــوند. اگر مقصر جامعه پزشکی است، 
گردنمان از مو باریک تر است. نمی شود هر کسی 
بیاید و جامعه پزشــکی را مقصر بداند و نتیجه آن 
بشود که اعتماد میان مردم و پزشکان خدشه دار 
شــود. اینها مشــکلی را حل نمی کند. می گویند 
پزشــکان فرار مالیاتی دارند، بســاز و بفروشند، 
زیرمیزی می گیرند و... اینها گفته شد، چه چیزی 
را حل می کند؟ بعدش چه می شود؟ آیا کسی که 
باید مشکل را حل کند آن پزشک و داروساز است یا 
ساختار و سیستمی که این وضعیت را ایجاد کرده؟ 
آن پزشک تصمیم گیرنده نیست. وقتی ما تعرفه ها 
را غیرواقعی می بینیم، برخی هم پیدا می شوند و 
تخلف هایی می کنند. چقدر آن پزشک مقصر است 
و چقدر فرایندی که برای او تعریف شــده، مقصر 
است؟ گروهی که می خواهند از زیر بار مسئولیت 
شانه خالی کنند، مردم و جامعه پزشکی را به جان 
هم می اندازنــد. ما می دانیم ســاختار بیمه ای ما 
مشکل دارد، بحث من افرادی که مسئولیت دارند، 
نیست، ســاختار بیمه ای ما ناکارآمد است. بیمه 
تعهدات خود را در برابر مردم و جامعه پزشــکی 

انجام نمی دهد.
درستاست،امابههرحالانتقادات
ازجامعهپزشکیبهدلیلبرخیتخلفهابالا
رفته؛مثلهمینماجرایزیرمیزیکهشکایت
بسیاریازبیماراناست.اینهاراچطورمیتوان

حلکرد؟
 900میلیون نفر خدمت در ســال از سوی جامعه 
پزشکی به مردم داده می شود. ماهی 80میلیون نفر 
خدمت می گیرند، سهم تخلف در این تعداد چقدر 
است؟ عددش خیلی پایین اســت؛ حتی نسبت 
به کشــورهای دیگر هم عدد پایینی است. میزان 
قصور را می توان مشخص کرد، اما میزان زیرمیزی 
را نمی توان. برخی از آنها قابل ردیابی نیست. من 
نمی گویم که وجود ندارد، اما درصدش کم است؛ 
این را نمی توانیم به کل جامعه پزشــکی تعمیم 
دهیم. افرادی که این تخلف ها را مرتکب می شوند با 
این افشاگری ها عقب نشینی نمی کنند و آن کسی 
که باید این فرایند را درست کند، اما پای کار نیامده 

هم مصون می ماند. چقدر از این ماجرا تقصیر من 
پزشــک اســت و چقدر تقصیر بیمه؟! اول بیایند 
قیمت واقعی و تمام شده خدمات را حساب کنند، 
بعد بیمه بگوید که 50یا 70درصد آن را پرداخت 
می کند. اما واقعــا به موقع پرداخت کند و هر کس 
خارج از این چارچوب عمل کرد، با او برخورد شود. 
منابع دست بیمه هاست، آنها باید وارد عمل شوند. 
قبل از اینکه به اقشــار و صنوف بپردازیم، باید به 
فرایندها و افرادی که این فرایندها را ایجاد کرده اند، 
بپردازیم. این تخلف ها به آن گستردگی که مطرح 
می شود، نیست. ما در کشور به خودکفایی مطلق 
در حوزه آموزش و تربیت پزشــک رسیده ایم. ما 
هیچ پزشــکی را برای یادگیری رشته ای به خارج 
از کشــور بورس نمی کنیم. در حوزه های درمانی 
نیاز به اعزام بیمار به خارج از کشــور نداریم؛ مگر 
کسی خودش بخواهد برود. اگر این روند مدیریت 
نشود، فرومی پاشد و به نظر می رسد که این وضعیت 

دور هم نیست.
امابحثفقطزیرمیزینیست،فرار
مالیاتیپزشکانهمموضوعدیگریاستکه
بهطورمکرراعلاممیشــودوجامعهپزشکی
راموردنقدقراردادهاست.چرااینگونهاست؟

اینطور نیســت. واقعیت 180درجه با مسائلی که 
مطرح می شود متفاوت است. من با آمار و ارقام و از 
قول مسئولان مالیاتی کشور می گویم که مسئله با 
آنچه مطرح می شود متفاوت است. جامعه پزشکی 
جزو مودیان خوش حساب کشور هستند. براساس 
اعلام رئیس ســازمان امور مالیاتی، فاصله ابراز و 
تشخیص پزشکان برای پرداخت مالیات، کمتر از 
20درصد است؛ درحالی که برای برخی از اصناف تا 
80درصد است. پزشکان جزو افرادی هستند که 
به راحتی قابل ردیابی  هستند. بیش از 50درصد آنها 
در مراکز خصوصی یا دولتی کار می کنند، 10درصد 
از مالیات آنها در مبدا کسر می شــود و این تعداد 
پرونده مالیاتی دارند. تنها کسانی در جامعه پزشکی 
ممکن است فرار مالیاتی داشته باشند که در هیچ 
مرکز درمانی کار نکنند؛ یعنی مطب شخصی داشته 

باشند و در آنجا پول نقد بگیرند.
اینهاچهتعدادهستند؟

ما 160هزار پزشــک در کشــور داریم. 70هزار و 
854نفر از اعضای جامعه پزشــکی پروانه مطب 
دارند و در کلینیک هــا و مراکز دولتی و خصوصی 
فعالیت می کنند؛ بنابرایــن پرونده مالیاتی دارند. 

بر این اســاس کســانی که فقط مطب دارند، زیر 
30درصد هستند. از این تعداد، چند درصد دستگاه 
کارتخوان در مطب هایشــان ندارند؟ شــما فقط 
تهران را می بینید، در شهرســتان ها همه دستگاه 
دارند، ممکن است کنارش پول را به صورت نقدی 
هم بگیرند کــه البته ما آمــار آن را نداریم. چطور 
می توانیم آمار بگیریم؟ یکی یکی بالای سرشــان 
نمی توان ایستاد و بازرسی کرد. آنطور که ما اطلاع 
داریم و به ما گزارش داده می شود، از این 30درصد 
70هــزار و 854نفر، کمتر از 5هزار نفر شــاید به 
این صورت تخلــف می کنند. امــا ذهنیت مردم 
اینطور است که همه پزشکان این تخلف را مرتکب 
می شوند و فرار مالیاتی دارند. رئیس سازمان امور 
مالیاتی می گوید امســال، میــزان وصول مالیات 
پزشکان ذیل تبصره 100، نســبت به سال قبل، 
دوبرابر شده است؛ این در حالی است که میانگین 
پرداخت جامعه پزشکی، 4برابر سایر اصناف است. 
میانگین مالیات گروه های دیگر، 5میلیون تومان 
اســت، برای پزشــکان 20میلیون تومان. برخی 
ضرب و تفریق می کنند و می گویند درآمد پزشکان 
800میلیارد تومان است یا 5هزار میلیارد تومان 
فرار مالیاتی دارند. این حســاب و کتاب ها اشتباه 
اســت؛ چرا که 15هزار نفر از پزشکان ما رزیدنت 
هستند و اصلا وارد پروسه درآمدزایی نشده اند که 
بخواهند اینطور مالیات بدهند. ممکن اســت 5یا 
10درصد از جامعه پزشکی تخلفاتی داشته باشند، 
اما نمی توان آن را به کل جامعه پزشکی تعمیم داد.
مسئلهایکهاخیراهمبهطورمکرر
درحالتکرارشدناست،کمبودمتخصصدر
برخیازرشــتههامثلطبداخلی،بیهوشی
و...است.گفتهمیشــودانتخابدانشجویان
پزشــکی،براســاسمیــزاندرآمدزایی
رشتههاستوباعثشدهتاصندلیهایزیادی
خالیبماند.چطورمیتواناینمسئلهراحل

کرد؟
به هر حــال افراد حســاب و کتــاب می کنند و 
انتخاب شــان براســاس میزان درآمدزایی است. 
هم اکنون، مسئله بر ســر میزان پرداخت هاست، 
وقتی رشته ای سخت اســت، باید میزان درآمد 
آن هم بالا باشد، اما اینطور نیست؛ به همین دلیل 
فرد رشته آســان تری را انتخاب می کند. نتیجه 
هم این می شــود که میزان پزشــکان در برخی 
رشته ها کم می شــود و باید در سال های آینده از 
پاکستان و بنگلادش نیرو وارد شود. مشکلی که 
ما با برخی از مســئولان داریم این مسائل است. 
سال گذشته بسیاری از صندلی های دوره تخصص 
و فوق تخصص در رشــته هایی مثل بیهوشــی، 
جراحی عمومی، قلــب و عــروق و... خالی ماند. 
می گویند ظرفیت ها را زیــاد کنید، اما مگر با این 
روش مســئله جبران می شــود؟ آنها می گویند 
بــا افزایش تعداد پزشــکان تعرفه هــا هم پایین 
می آید؛ مثلا اگر تعداد قصابان زیاد شــود، قیمت 
گوشت ارزان می شود؟ دندانپزشکان زیاد شوند، 

تعرفه کم می شــود؟ بخشــی 
دستمزد و مابقی هزینه منشی، 
مطب، تجهیزات و مواد اســت.

نقشه راه برای صیانت از 
حقوق هسته ای کشور

 هیجان جهانی برای
 تصاویر جیمز  وب

  رمپ و لوپ بزرگراهی 
جای تفرج نیست

 بخش هایی از اهداف قانون راهبردی
 لغو تحریم ها محقق شده است 

نخستین تصویر منتشر شده از تلسکوپ جیمز وب 
نزدیک به نقطه آغاز جهان را نشان می دهد

 اعضای شورای شهر تهران در واکنش به حادثه
 سقوط کودک 4ساله به چاه 30متری عنوان کردند
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دولت وقت بتوانیم بخشی از خسارت هایی را که 
از سال94تا 99به دلیل مسکوت گذاشتن شروط 

9گانه رهبری به کشور تحمیل شد جبران کنیم.

گزارش ناامید کننده از عمل به قانون 
با ابلاغ این قانون در آذرماه سال99به دولت وقت، 
انتظار بر این بود که دولت به مفاد آن عمل کند. اما 
در گزارشی که کمیسیون اصل90مجلس از روند 
عمل به قانون اقــدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
و صیانــت از منافع ملت ایران تهیــه و 25خرداد 
گذشــته آن را در صحن علنی مجلس ارائه کرد، 
حسن روحانی، رئیس جمهور ســابق و علی اکبر 
صالحی، رئیس سابق سازمان انرژی اتمی از اجرای 
قانون راهبــردی لغو تحریم ها اســتنکاف کرده  
بودند. این گزارش همچنین اعلام کرد که موضوع 
را برای رسیدگی به مراجع قضایی ارسال می کند. 
براساس این قانون، دولت دوازدهم می بایست در 
میانه مذاکرات هسته ای به آغاز غنی سازی اورانیوم 
با غلظت 20درصد و تعلیق اجرای پروتکل الحاقی 
به دلیل بدعهدی طرف های غربی اقدام می کرد؛ 
موضوعی که تا بعد از انتخاب دولت ســیزدهم به 

آن عمل نشد. بعد از قرائت این گزارش، علی اکبر 
صالحی، رئیس وقت سازمان انرژی اتمی مفاد آن را 
رد کرد و مدعی  شد همه موارد ذکر شده در قانون 
راهبردی لغو تحریم های  مجلس در هماهنگی با 
مراجع ذ یربط و در چارچوب توصیه ها و مصوبات 
آن مراجع بوده است: مطابق قانون راهبردی لغو 
تحریم ها، باید در زمان مقرر ۱20کیلوگرم اورانیوم 
20درصد تولید می کردیم که برای مثال به جای 
۱20کیلو، چند برابر این مقدار در زمان تعیین شده 
تولید شده است. از این رو تأکید دارم که همه موارد 
ذکر شده در قانون مذکور در هماهنگی با مراجع 
ذی ربط و در چارچوب توصیه هــا و مصوبات آن 

مراجع بوده است.

24رویکرد تحولی در وزارت امور خارجه 
گرچه مســئولان وقت بــرای عمل نکــردن به 
مفاد قانون راهبــردی لغو تحریم هــا، دلایلی را 
مطرح می کنند اما عضو کمیســیون امنیت ملی 
و سیاست خارجی مجلس در پاسخ به این سؤال 
همشــهری که آیا از عملکرد مسئولان خصوصا 
سیاستگذاران دستگاه دیپلماسی کشور رضایت 

دارد یا نه، می گوید: بدنه دستگاه سیاست خارجی 
کشور همچنان با همان رویکرد غربگرایی که در 
دولت قبل نیز وجود داشــت فعالیت می کند. تا 
زمانی که تحول اساســی در بدنه و سیاست های 
وزارت امورخارجه رخ ندهد نمی توان انتظار داشت 
قوانینی مانند آنچه در مجلس یازدهم برای دفاع 
از حقوق هسته ای به تصویب رســید کاملا اجرا 
شود. عباس زاده مشکینی حرفش را اینطور ادامه 
می دهد: برای تحول در سیاست ها و رویکردهای 
وزارت امور خارجه، 24برنامه تحولی تهیه شــده 
است که باید گام به گام اجرا شود. باید نقشه راهی 
برای عمل بــه قانون مصوب مجلــس در وزارت 
خارجه وجود داشته باشــد که اکنون شاهد آن 
نیستیم. عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس بر این 
باور است که عملکرد دستگاه دیپلماسی در اجرای 
این قانون نمره ای بالاتر از ۱5نمی گیرد؛ »گرچه 
در برخی رویکردها وزارت امورخاجه موفق شــد 
سیاست هسته ای را گام به گام جلو ببرد اما نبود 
نقشه راه برای پیمودن این مســیر و عمل به مر 
قانون چالشی است که قطعا در کمیسیون امنیت 

ملی به آن توجه خواهد شد.«

نقشه راه برای صیانت از حقوق هسته ای کشور 
بخش هایی از اهداف قانون راهبردی لغو تحریم ها محقق شده، اما وزارت خارجه برای تحقق همه این اهداف باید متحول شود 

حمیدرضا بوجاریان گزارش
خبرنگار
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عبور از آتلانتیک و
 فتح سرزمین نو

در سال های پایانی سده پانزدهم میلادی بود که سرانجام 
پس از 78۱ســال، آخرین بقایای حکومت اســلامی در 
سرزمین اندلس در برابر تهاجم مسیحیان شکست خورد 
و مردمان مســلمان آن به خاک و خون کشیده و بیش از 

۱2هزار نفر از آنان به بردگی برده شدند!
ثروت به دســت آمده از غارت اندلس کافی بود تا ابزارهای 
لازم برای تحقق رویاهای اروپاییان برای دستیابی به ثروت 

شرق را فراهم آورد.
 در همین ســال بود که کریســتف کلمب توانست سفر 
ماجراجویانه خود را برای دســتیابی به هنــد آغاز کند؛ 
درحالی که دربار اســپانیا حمایت مالی این سفر را تامین 

کرده بود.
در ایــن مقطع تاریــخ، اســپانیا و پرتغــال 2قطب مهم 
اســتعمارگری اروپاییان بودند که یکی تلاش کرد تا پس 
از عبور از اقیانوس اطلس به شرق برسد و دیگری دور زدن 

آفریقا را برگزید تا به ثروت هند دست یابد.
 دیری نگذشت که پاپ نیز بر این لشکرکشی ها، مهر تأیید 
زد و در عهدنامه ای مشهور، شرق زمین را به پرتغال و غرب 
آن را به اســپانیا واگذار کرد تا بتوانند با آسودگی خاطر به 

غارت این سرزمین ها بپردازند.
کلمب که از مدت ها قبل سودای دستیابی به ثروت شرق را 
در سر می پروراند، تلاش کرد تا هزینه سفر خود را از طریق 
یکی از دربارهای اروپایی تامین کند، اما درخواســتش در 
دربارهای انگلیس و فرانسه رد شد، اما در نهایت فردیناند، 
پادشاه اســپانیا و ملکه ایزابل از سفرش پشتیبانی کردند. 
برخی معتقدند که بخش قابل ملاحظه ای از هزینه ســفر 
کلمب را یهودیــان صاحب نفوذ در دربار اســپانیا تأمین 

کرده اند.
کلمب در مسیر دســتیابی به هند، به ســرزمینی پا نهاد 
که اروپاییان پیش تر به آن ســرزمین، راه نیافته بودند! او 
4بار به جزایر دریای کارائیب این ســرزمین سفر کرد و در 
نهایت نیز هنگام مرگ گمان داشت که به هند رسیده است 
)آســیا را هند هم می خواندند( و بدین سان بود که دروازه 
فتح و اشغال سرزمینی 4برابر اروپا پیش روی انسان غربی 

گشوده شد!
حضور کلمب در این ســرزمین با غــارت و جنایت همراه 
بوده است. وی در سفرنامه اش درباره  سرخپوستان بومی 
می نویسد: »آنها اندامی تنومند، جثه های قوی و چهره های 
جذاب داشتند... . آنها سلاح به دست نمی گیرند و آن را هم 
نمی شناسند... . نوکران خوبی هستند... . تنها 5نفر کافی 
بود که آنها را مطیع خود کنیم تا هرچه را می خواســتیم 

انجام دهند.«

موسی غضنفرآبادی
نماینده مجلس

زحمــات شــبانه روزی رئیس جمهــوری 
دولــت ســیزدهم در حل مشــکلاتی که 
دیگران با تنبلی، نابخردی و بی مدیریتی 
و بعضــا عمــدی به وجــود آوردنــد، قابل 
تقدیر اســت. همچنین حل مشــکلات 
اساســی در زمینــه روابــط با کشــورهای 
غیرمعاند، خروج از انزوای خودســاخته 
توســط مدیران غــرب زده ســابق و قطع 
دســت های فاســد از اقتصــاد، همــواره 
مورد تحسین قرار خواهد گرفت./ایسنا

احمد نادری
عضو هیأت رئیسه مجلس

در حــوزه عناصــر قــدرت نــرم، جمهوری 
اســلامی بعد از جنــگ تحمیلــی، طوری 
حرکت کرده که امــروز حوزه نفوذی ما از 
مرزهای روسیه در قفقاز و آسیای مرکزی 
شروع می شود و تا خلیج عدن و از سمت 
دیگــر از لــب مــرز چیــن در افغانســتان 
شروع شده و تا مدیترانه ادامه دارد./مهر

فرصت هایی برای وحدت 
بیشتر مسلمانان

 سیدکمال ســجادی، عضو جبهه پیروان خط امام و 
رهبری گفت: هجمه هایی که از ســمت مستکبرانی 
مانند رژیم صهیونیســتی و آمریکا علیه جهان اسلام 
صورت می گیرد، خود یکی از عوامل تشــدیدکننده 
برای ایجاد وحدت بین مسلمانان اســت، بنابراین با 
توجه به ظرفیت ها و اشتراکات فراوانی که بین ملل و 
مذاهب اسلامی وجود دارد، خیلی راحت تر می توانیم 
به همگرایی و وحدت دست پیدا کنیم. وی ادامه داد: 
به غیر از این موارد، هژمونی و قدرت اســتکبار رو به 
نزول است، بنابراین بهترین زمان برای ایجاد وحدت 
محسوب می شود. این درحالی است که جبهه غرب رو 
به افول قرار دارد و هژمونی شان با خاک یکسان شده 
اســت، البته رژیم هایی هم که خواستار رابطه با رژیم 
صهیونیستی بوده اند رو به افولند، یعنی ملت های این 

رژیم ها با سیاست دولتشان مخالفت دارند./ آنا

نقل قول خبر

خبر

 یادداشت

وقتی برجــام آبان ماه94امضا شــد، هلهله ای از 
شادی شــکل گرفت. عده ای امضای برجام را به 
منزله پایان تحریم ها و شکاف در سازمان تحریم 
خواندند و عده ای دیگر آن را میوه اعتدال نامیدند؛ 
میوه ای که با تبلیغات دولت وقــت قرار بود گره 
همه مشکلات کشور را باز کند اما امید به برجام 
به همان اندازه که برای بسیاری افق درخشان اما 
خیالی در پی داشت، برای برخی دیگر که بعدتر از 
برجام را می دیدند به سیاهچاله ای می  مانست که 
برای نجات از آن باید تدبیر می شد؛ سیاهچاله ای 
که در قالبی زیبا می توانست کشور و دستاوردهای 
هسته ای آن را به قهقرا ببرد. از این رو، رهبر انقلاب 
با واقع نگری از آینده برجامی که دولت وقت آن را 
کلید گشایش در امور کشور می دانست، شروطی 
9گانه را برای مقابله با هرگونه بدعهدی پیش  پای 

دولت گذاشتند.

شروطی که بر زمین ماند 
گرچه رهبر انقلاب شاخص  و راهبردهای 9گانه ای 
را برای عمل به مفاد برجامی که از ســوی دولت 
یازدهم امضا شــده بــود تبیین و شــورای عالی 
امنیت ملی را مسئول نظارت بر حسن اجرای آن 
کردند اما آنطور که باید و شاید به این شروط عمل 
نشد.  این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس در این باره به همشهری می گوید: 
اگر همان زمان به شــروط 9گانــه رهبر انقلاب 
درباره برجام عمل می شد، هرگز کار به جایی که 
امروز رسیده است نمی رســید. اجرای یک طرفه 
برجام و مفاد آن از ســوی ایران در دولت وقت در 
مقابل نتیجه » تقریبا هیــچ« هرگز رخ نمی داد و 
دستاوردهای صنعت هسته ای و دانشمندان خود 
را از دست نمی دادیم. محمود عباس زاده مشکینی 
تأکید می کنــد بخش هایی از شــروط رهبری تا 
سال99عملا بر زمین ماند و دولت وقت به آن وقعی 
نگذاشت: آذرماه سال99مجلس در کمیته امنیت 
ملی برای جبران خلأهای موجــود در این حوزه 
پیش نویس قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
و صیانت از منافع ملت ایران را تصویب کرد. امیدوار 
بودیم با تصویب این قانون و عمل به آن از ســوی 

محمدرضا مرادی؛ تحلیلگر سیاسی
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تکه کوچکی از کیهان، بــه نام SMACS 0723 با 
جزئیات دقیق توسط تلســکوپ فضایی جیمز وب 
ثبت و سه شــنبه در لحظه ای تاریخی به جهانیان 
نشــان داده شــد. در این تصویر نور بســیاری از 
کهکشان های چشــمک زن به طور واضح مشخص 
است. به گزارش نیچر، این همان تصویری است که 
مدتی قبل تلسکوپ جیمز وب آن را گرفت و پیش 
از آنکه توســط جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا، به 
مردم دنیا نشان داده شود، اشــک ستاره شناسان 
و دانشــمندان را درآورده بود. قرار اســت به زودی 
تصاویر هیجان انگیز دیگری از این تلسکوپ عظیم 
فضایی منتشر شود که می تواند دید بشر به عالم را 

تغییر دهد.

قدیمی ترین نور مستند
این عکــس واضــح، قابلیت های دگرگون شــده 
تلســکوپ جیمــز وب را بــه نمایــش می گذارد. 
جیمز وب در واقع توانســته است هزاران کهکشان 
دوردست را درصورت فلکی Volans که کم  نورتر 
از هر کهکشانی است، نشــان دهد. حالا برای همه 
ســاکنان زمین مسجل شده که ســیاره ما در این 
کهکشان ذره ای بیش نیست. بایدن هنگام انتشار 
این تصویر گفت: این عکس، قدیمی ترین نور مستند 
در تاریخ کیهان را نشان می  دهد که مربوط به بیش 
از 13میلیارد سال پیش است. حتی درک کردن آن 

هم سخت است.
دانشــمندان انتظار دارنــد جیمــز وب به عنوان 
بزرگ ترین تلسکوپی که تاکنون به فضا پرتاب شده 
است، تحولی در مطالعه کیهان ایجاد کند. نخستین 
دسته از تصاویر منتشر شده، مانند همین عکس از 
میدان عمیق، انتخاب شــده که تمام اهداف علمی 
اصلی رصدخانــه را ازجمله کیهــان اولیه، تکامل 

کهکشان ها و ستارگان و ســیارات فراتر از منظومه 
شمسی  شامل می شود.

بیل نلســون، مدیر ناســا در لحظه تاریخی انتشار 
عمومی نخستین عکس جیمز وب، گفت: ما در حال 
تماشــای بیش از 13میلیارد سال گذشته هستیم. 
تصاویر بیشتری که قرار است توسط آژانس فضایی 
منتشــر شــود، به حدود 13.5میلیارد سال پیش 

می رسد؛ نزدیک به نقطه شروع تخمینی کیهان.

یک تلسکوپ دگرگون شده 
متخصصان معتقدند جیمز وب که 3دهه در مسیر 
ساخت بوده  و ســال گذشته پرتاب شــده است، 
می توانــد در درک ما از جهان و کهکشــان با ارائه 

تصاویر مادون قرمز، انقلابی ایجاد کند.
برخــلاف تلســکوپ فضایــی هابل کــه یکی از 
بزرگ ترین و معروف  ترین تلســکوپ های فضایی 
اســت، جیمز وب 10میلیارد دلاری عمدتا طول 
موج  های فروسرخ را تشخیص می   دهد. این تلسکوپ 
با مطالعه نور مادون قرمز، می تواند به ابرهای غباری 
که ستاره های تازه متولد شده را پنهان می کند، نفوذ 
کرده و دورتر از همیشــه به کیهان نگاه کند. زولت 
لوای، ستاره شناسی که دهه ها روی تصویربرداری 
تلسکوپ هابل کار کرده اســت، گفت: جیمز وب 
نسخه 2 هابل نیست، بلکه واقعا یک تلسکوپ بسیار 
متفاوت است. کهکشان هایی که بســیار دورتر از 
زمین قرار دارنــد را می توان تنها در طول موج های 
مادون قرمز دید، چون انبساط کیهان نور آنها را از 
قسمت مرئی طیف الکترومغناطیسی به مادون قرمز 
منتقل کرده است. نخستین تصویر میدان عمیق وب 
این اثر را به طور چشمگیری در اطراف خوشه ای از 
کهکشان ها به نام SMACS 0723 نشان می دهد 
که در فاصله حدودی 4میلیارد سال نوری از زمین 
قرار دارد. گرانش این خوشه ها نور اجرام پشت آن 
را خم و بــزرگ می کند و به اخترشناســان اجازه 
می دهد تا اجرام بسیار دور را نگاه کنند. لیسا دانگ، 
ستاره شناس دانشگاه مک گیل مونترال گفت: چیزی 

که چشــم مرا گرفت، یک کهکشان کاملا متفاوت 
بود. چیزی که امروز دیدیم، شــبیه کهکشان هایی 

که پیش از این می شناختیم، نبود.

تخصصی ترین ابزار نجوم
تصویر جیمز وب، یادآور چندیــن تصویر نمادین 
از میدان عمیق است که توســط هابل گرفته شده 
است. نخستین مورد از این تصاویر طی 10روز در 
طول تعطیلات کریسمس در سال 1995ساخته شد 
و نشــان داد که یک تکه به ظاهر خالی از آسمان با 
هزاران کهکشان وجود دارد که تاکنون دیده نشده 
بود. جمع آوری نخســتین تصویــر جیمز وب تنها 
12.5ساعت طول کشید، درحالی که این کار برای 

هابل هفته ها زمان می برد.
وب همچنین طیف سنجی و مطالعه چگونگی تعامل 
نور در طول موج های مختلف با ماده، تخصص دارد. 
طیف مادون قرمز اجــرام نجومی کــه وب تولید 
خواهد کرد، می تواند نشــان دهد این اجرام از نظر 
شــیمیایی از چه چیزی ساخته شــده اند. الیزابت 
کســلر، مورخ دانشگاه اســتنفورد در کالیفرنیا که 
تأثیر زیبایی شناختی تصاویر هابل را مطالعه کرده 

است، گفت: اینجا دقیقا همان جایی است که علم 
شــکل هیجان انگیز به خود می گیرد. به گفته اریک 
اسمیت، دانشمند برنامه وب، هدف اولیه این پروژه 
دیدن نخستین ستاره ها و کهکشان هایی است که 
پس از انفجار بزرگ و شــکل گیری جهان به وجود 
آمده اند. کامالا هریس، معاون رئیس جمهور آمریکا 
نیز گفت: این تلسکوپ را باید یکی از دستاوردهای 

مهندسی بزرگ بشریت دانست.

تاریخچه جیمز وب
بنیــان جیمز وب ابتدا در ســال 1989 گذاشــته 
شــد و در نهایت نزدیک به 10میلیــارد دلار برای 
ناســا هزینه داشــت. این رصدخانه پیچیده ترین 
رصدخانه فضایی اســت که تاکنون ســاخته شده 
اســت. آژانس های فضایی اروپا و کانــادا به عنوان 
شرکای ناســا، در مجموع حدود یک میلیارد دلار 
دیگر برای تحقق این تلســکوپ کمک کردند. وب 
در نهایت دسامبر 2021 راه اندازی شد و 6ماه برای 
آماده ســازی  ابزارهای آن زمان صرف شد. انتظار 
می رود این تلســکوپ حداقل 20سال دیگر نیز در 

خدمت علم نجوم باشد.

هیجان جهانی برای 
تصاویر جیمز  وب

نخستین تصویر واضح و با کیفیت منتشر شده از تلسکوپ 
جیمز وب مربوط به 13میلیارد سال پیش و نزدیک به نقطه آغاز 
جهان را نشان می دهد که باعث اشک شوق بسیاری شده است

زهرا خلجیفضا
روزنامه نگار

فکر کردن هوش مصنوعی مثل 
نوزاد انسان

اگرچه سیســتم های هوش مصنوعی )AI( تا امروز در بعضی از 
حوزه ها از انســان هم پیش افتاده اند، با این حال، در حوزه های 
دیگر مسیری طولانی پیش رو دارند تا بتوانند شبیه انسان عمل 
کنند.به گزارش ســاینس آلرت، این مســیر می تواند به اندازه 
چند ماه پس از تولد نوزاد انسان هم باشد. به عنوان مثال، حتی 
نوزادان به طور غریزی می دانند شــیئی کــه در زمانی کوتاه از 
پشت یک شیء دیگر عبور می کند، نباید ناپدید شود و در جای 
دیگری دیده شود. این در حالی است که چنین قاعده ساده ای 
برای هوش مصنوعی چندان قابل درک نیست. با این اوصاف، 
اکنون مطالعه ای جدید نوعی هوش مصنوعی به نام PLATO را 
معرفی می کند که از تحقیقات در مورد نحوه یادگیری نوزادان 
الهام گرفته است و می تواند تا حدود زیادی شبیه به نوزاد انسان 
فکر کند. PLATO از طریق تعــدادی از ویدئوهای کدگذاری 
شده، برای نشان دادن همان دانش اولیه ای که نوزادان در چند 
ماه اول زندگی خود دارند، آموزش داده شــده اســت. لوئیس 
پیلوتو، عصب شــناس آزمایشــگاه تحقیقاتی هوش مصنوعی 
DeepMind در بریتانیا، می گوید: »خوشبختانه روانشناسان 
چندین دهه صرف مطالعه درباره آنچه نوزادان از دنیای فیزیکی 

می دانند، کرده اند.«

به گفته او »با گســترش کار آنها، ما مجموعــه ای از داده های 
مفاهیم فیزیکی را ایجاد کردیم. این مجموعه داده های ترکیبی 
و ویدئویــی، از تجربه های بکر و اصیل الهــام گرفته تا مفاهیم 
فیزیکی در مدل های ما را ارزیابی کند«. 3مفهوم کلیدی وجود 
دارد که همه ما از سنین پایین درک می کنیم: ماندگاری)اشیاء 
ناگهان ناپدید نمی شــوند(، جامد )اشــیاء جامد نمی توانند از 
یکدیگر عبور کنند( و تداوم)اشیاء در یک مسیر ثابت در فضا و 
زمان حرکت می کنند(. مجموعه داده های ساخته شده به وسیله 
محققان، این 3مفهوم به اضافه 2مفهوم دیگر را پوشش می دهد؛ 
تغییرناپذیری)ویژگی های شی، ازجمله شکل تغییر نمی کند( 
و اینرسی جهت دار)اشیا به شکلی حرکت می کنند که با اصول 
اینرسی سازگار است(. با این حال، PLATO هنوز در حد یک 
نوزاد 3ماهه هم عمل نمی کند. هنگامــی که ویدئوهایی برای 
این هوش مصنوعی نمایش داده می شد که هیچ شیئی در آن 
نیست یا زمانی که مدل های آزمایش و مدل های آموزش مشابه 

هستند، کمتر تعجب می کند.

قابلیت جدید برای خارج شدن از 
منشن توییت

توییتر با انتشــار یک ویدئو، قابلیت خارج شــدن از منشن یا 
Unmentioning را برای همه کاربران فعال کرد. این قابلیت از 
ماه آوریل در حال آزمایش بود و اکنون به کاربران اجازه می دهد 
تا منشن نام کاربری خود را از گفت وگوهایی که نمی خواهند، 
خارج کنند. برای اســتفاده از این قابلیــت، کاربران می توانند 
روی منوی 3نقطه ای که در کنــار هر توییت وجود دارد کلیک 
و گزینه Leave this conversation را لمس کنند. با انجام 
این کار، نام کاربری شــما روی توییت ها خاکستری می شود تا 
بقیه بدانند که شما خودتان را از یک گفت وگو خارج کرده اید. 
به این ترتیب امکان منشن کردن شما در گفت وگوهای توییت 
مربوطه غیرفعــال خواهد شــد. همچنین با انجــام این کار، 
نوتیفیکیشن های آن توییت هم به دست شما نمی رسد. توییتر 
تابستان سال گذشته این ایده را مطرح و اعلام کرد می خواهد با 
این کار از آزار و اذیت کاربران جلوگیری کند. اگرچه این قابلیت 
چند ماه پیش به صورت محدود برای گروهی از کاربران نسخه 
وب در دسترس قرار گرفت اما اکنون همه کاربران می توانند از 

آن روی همه دستگاه ها استفاده کنند.

نتیجه نظرســنجی انجام شــده توسط 
بلومبــرگ نشــان می دهــد کــه اکثــر 
ســرمایه گذاران انتظــار دارنــد قیمــت 
بیت کوین کماکان در سیر نزولی قرار 
داشته باشــد و محدوده 10هزار دلاری 
را تجربه کند. درواقع ســرمایه گذاران 
می گوینــد احتمــال آنکــه بیــت کویــن 
ابتــدا در محــدوده قیمت 10هــزار دلار 
معامله شود، بیشتر از احتمال معامله 

آن در محدوده 30هزار دلار است.

10
هزار دلار

ظرفیــت جــذب ســربازی تخصصــی 
بــرای شــرکت های دانش بنیــان در 
بخش امریــه و پروژه جایگزیــن 2 برابر 
شــد. ظرفیــت ســالانه واگــذاری افراد 
دانش آموختــه برتــر بــه شــرکت های 
دانش بنیــان از 200نفــر بــه 400نفــر و 
ظرفیــت ســالانه واگــذاری ســربازی 
فنــاوری به صــورت مأمــور امریــه از 
750نفــر بــه 1500نفــر افزایــش یافتــه 

است.

2
برابر

اینترنت

عدد خبر

فناوری
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علیرضا زاکانی در جلسه با روسای دانشگاه های برتر ایران که 
به میزبانی دانشگاه تهران برگزار شد، به موضوعاتی درباره 
پایدارشدن شرایط شهرداری تهران اشاره کرد. ایجاد خزانه 
واحد و تجمیع حساب ها، تعریف ۴۸۵پروژه برای امسال، 
برنامه ریزی برای بارگذاری مناسب در شعاع ۸00کیلومتری 

ایستگاه های مترو در راستای نوسازی و ایمنی، تشکیل 
قرارگاه های مسکن، اجتماعی و حمل ونقل ازجمله مواردی 

بود که شهردار پایتخت در این رابطه به آنها اشاره کرد. تامین 
مسکن هیأت علمی جوان، نظام پرداخت حقوق، توجه به 

علوم اجتماعی و مکان یابی جهت استقرار پارک علم و فناوری 
نیز ازجمله موضوعاتی بود که روسای دانشگاه های برتر 
کشور پیرامون آنها به بیان دغدغه های خود پرداختند.

  8، 9، 10 و 11 خطوط جدید متروي شــهر 
تهران هستند که براساس تهاتر املاک، مجوز 
مجتمع های ایستگاهی و تســهیلات دیگر 

ساخته خواهند شد.
  20 کیلومتر طول فــاز اول خط10 مترو از 
ایستگاه وردآورد در غرب تا ایستگاه میدان 

کتاب در سعادت آباد  است.
  1، 3، 5، 6 و 7 خطوطی هستند که با خط10 

مترو ایستگاه مشترک دارند.

مکث

پنجمین همایش و نمایشگاه بین المللی آتش نشانی 
و ایمنی شــهر تهــران پــس از وقفه ای 2ســاله 
به دلیل همه گیری ویروس کرونا، امســال از تاریخ 
20 تا 22تیرماه در ســالن همایش های بین المللی 
هتل المپیک تهران برپا شده است. در این نمایشگاه، 
شــرکت های ایرانــی تولیدکننــده و واردکننده 
تجهیزات ایمنی و آتش نشــانی آخرین دستاوردها 
و محصولات خودشــان را عرضه کرده اند. هرچند 
مخاطبان اصلی نمایشگاه، سازمان های آتش نشانی، 
شرکت ها و فروشندگان تجهیزات ایمنی، آتش نشانی 
و ساختمان سازی  و دانشجویان هستند، اما امکان 
بازدید برای عموم شهروندان علاقه مند به مباحث 
ایمنی و تجهیزات اطفای حریق فراهم اســت. در 
دومیــن روز از برگزاری این نمایشــگاه و همایش، 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران از بخش های مختلف 
نمایشگاه بین المللی آتش نشــانی و ایمنی شهری 
بازدید به عمل آورد؛ بازدیدی که با مانورهای جذاب 
آتش نشانان برای نشــان دادن توانایی های شان در 
انجام عملیات ها و البته استفاده از امکانات و تجهیزات 

مدرن جدید همراه شد.

زاکانی: باید سطح ایمنی شهر را افزایش دهیم
شهردار پایتخت در این همایش و نمایشگاه گفت: 
»امروزه با گسترش و پیچیدگی شهرها، نوع مواجهه 
برای ایمنی آنها نیز اهمیت مضاعفی پیدا می کند. 
بند۱۴ ماده۵۵ قانون شهرداری ها که تکلیف را برای 
شهرداری ها برای ایمنی مشــخص کرده، امروز از 
یک پیچیدگی بیشتری برخوردار شده و ما به عنوان 
فعالان عرصه خدمتگزاری باید تلاشــمان را بالاتر 
ببریم و سطح ایمنی شهر را روزبه روز افزایش دهیم . 
یکی از ویژگی های این همایش تکیه بر دانشگاه با 

رویکرد توجه به مبانی دانشی است. « 
علیرضــا زاکانی بــا بیــان اینکــه مجموعه های 
دانش بنیان با تکیه بر دانــش بومی مرزهای دانش 
را درنوردیده اند، افزود: »این مجموعه ها بخشی از 
دستاوردهای خود را به نمایش گذاشته اند که مایه 
مباهات است. مســئله ای که در کنار خودباوری، 
ما را مســتغنی می کند و امکانی را فراهم می آورد 
که به نوعــی محل اتکا برای دیگــران قرار بگیریم 

و کشــورهای پیرامونی خود را نیز از نیازهای پایه 
شهری شان مستغنی کنیم.«

شــهردار تهران با تأکید بر ارتقای وضعیت پرسنل 
آتش نشــانی و تامین تجهیزات و امکانات موردنیاز 
آنها گفت: »یک چشم انداز و یک داشته داریم؛ داشته 
ما مجموعه آتش نشانی با یک قدمت کهن است که 
امروز از ۱۳۳ ایستگاه در ۸ حوزه فعالیتی بهره مند 
است و نه تنها در شــهر تهران، بلکه محل اتکا برای 
سایر حوادث در اقصی نقاط کشور هستند. آتش نشان 

شدن نیازمند یک روحیه شجاع، فداکار و خلاق در 
کنار یک جسم پرتوان و چالاک است که باید همراه با 
دانش و البته مهارت لازم باشد تا فرد در لحظه بتواند 

بالاترین سطح خدمت را ارائه کند.« 
زاکانی با اشاره به اینکه پیشگیری بر همه موارد مقدم 
اســت، افزود: »در بخش اجرا نیز تلاش می کنیم تا 
آتش نشانان در کسری از دقیقه خودشان را به محل 
برسانند؛ مثلا در آتش  ســوزی بیمارستان حضرت 
رســول)ص( جدا از سرعت در رســیدن به محل 

حادثه و انجام خدمات، آتش نشانان 2۵0بیمار را به 
سرعت منتقل کردند تا در معرض آسیب های دیگر 

قرار نگیرند.« 

آتش نشانی؛ پشتیبان شرکت های ایرانی
قدرت الله محمدی، سرپرست سازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی تهران در حاشیه بازدید از پنجمین 
همایش و نمایشگاه بین المللی آتش نشانی و ایمنی 
شــهر تهران ابراز امیــدواری کرد تا روزی شــاهد 
خودکفایی کشــور در صنعت ایمنی باشــیم. او به 
همشــهری گفت: »برپایی این همایش و نمایشگاه 
در کنار هم که یکی کاربردی و دیگری علمی است، 
باعث می شود تا پیشــرفت ما در تامین تجهیزات 
مورد نیاز صنعت و سازمان های ایمنی کشور سرعت 
بیشتری به خود بگیرد و بتوانیم بخشی از تجهیزات 
مورد نیازمان را که هنوز وارداتی هســتند در کشور 
خودمان تولید کرده و بومی ســازی کنیم تا هم از 
خروج ارز جلوگیری شــود و هم تجهیــزات مورد 
نیاز خیلی سریع به دســت مصرف کننده برسد. در 
همایش و نمایشــگاه هم اعلام کردیم که تمام قد 
حامی و پشتیبان شرکت های ایرانی هستیم که در 
زمینه تولید تجهیزات ایمنی و آتش نشانی تلاش و 
فعالیت می کنند و آمادگی همکاری با شرکت های 

دانش بنیان و دانشگاهیان را داریم.« 

آتش نشانی تمام ایرانی
زاکانی در پنجمین همایش و نمایشگاه بین المللی آتش نشانی: وضعیت آتش نشانان و تأمین تجهیزات مورد نیاز بهبود می یابد

مهدی اسماعیل  پورگزارش
روزنامه نگار

بخش خصوصی، سازنده خط10 مترو 
امروز با امضای تفاهمنامه همکاری مشــترک میان شهرداری 
تهران و قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا، کار ساخت تمام خط۱0 
مترو به قرارگاه واگذار می شود. به گزارش همشهری، هزینه های 
ساخت مترو تا جایی افزایش پیدا کرده که شهرداری با بودجه 
خود قادر به ســاخت خطوط جدید نیســت و تنها با استفاده 
از پیمانــکاران خصوصی می تــوان این هزینــه را تامین کرد. 
مخارج ســاخت هر کیلومتر تونل و تجهیزات مرتبط با آن به 
۱۵00میلیارد تومان هم می رســد که قابل مقایسه با یک دهه 
گذشته نیســت. پیش از این هم برخی از قسمت های خطوط 
مترو به دست پیمانکاران ساخته می شــد اما اکنون تمام طول 
۴۳کیلومتری خط۱0 جدید به یک مجموعه واگذار می شود. 
مجموع هزینه ســاخت این خط حدود ۵۵هزار میلیارد برآورد 
می شود که تقریبا معادل بودجه یک سال کل شهرداری پایتخت 
اســت. مدتی پیش نیز »گروه صنعتی مپنا« مجری ســاخت 

۱7کیلومتر از ۳0کیلومتر طول خط۱۱ شده بود. 
به گفته »مسعود درستی« مدیرعامل شــرکت متروي تهران 
ویژگی خط۱0 مترو این است که در فاز اول آن ۵ ایستگاه اصلی 
خط افتتاح می شود و در ادامه ایستگاه های میانی به بهره برداری 
خواهند رسید. ایســتگاه های وردآورد، میدان دریاچه، میدان 
اتریش، کوهســار و میدان کتاب زودتر از بقیه آماده اســتفاده 
شهروندان خواهند شد تا بتوان از آنها برای ارتباط بین خطوط 
قبلی و دسترسی به مسیر های درون شهر استفاده کرد. با این 
وصف مسافرانی که از کرج به سمت تهران می آیند می توانند قبل 
از انتهای خط۵ در میدان صادقیه، در ایستگاه وردآورد پیاده شده 
و بدون برخورد با ترافیک غرب تهران به سمت شمال تغییر مسیر 
دهند و وارد خطوط دیگر مترو شوند. محدوده ای که خط۱0 از 
آن می گذرد از نظر سرمایه گذاری ارزشمند است زیرا در بخش 
املاک گران قیمت شهر قرار دارد و ایجاد مجتمع های ایستگاهی 

در آن سودآور خواهد بود. 
اتفاق دیگر امروز، شروع مونتاژ دستگاه حفار تمام مقطع تونل، 
مشهور به تی بی ام است. تونل عمودی )شــفت( کنار دریاچه 
چیتگر که مدتی قبل کنده شده بود آماده و تحکیم شده است. 
امروز قطعات مختلف دســتگاه تی بی ام بــه درون آن منتقل 
می شود و طي ماه های آینده به هم متصل می شوند تا دستگاه 
حفار آماده کار شود.  در سال گذشته، عملیات اجرایی و تجهیز 
کارگاه خط۱0 در پارکینگ نمایشگاه بین المللی تهران شروع و 

حفاری شفت مجاور دریاچه چیتگر نیز آغاز شده بود.

وحیدرضا محمدی
شهردار منطقه22

بلــوار  دوربرگــردان  عمرانــی  پــروژه 
اردستانی در تقاطع بزرگراه شهیدخرازی 
مورد افتتاح قرار گرفت که راه اندازی این 
دوربرگــردان 230متــری باعــث کاهــش 
مســافت 10کیلومتری تردد خودروهای 
شــهرک های غربــی منطقــه22 خواهــد 
شد. یکی از ویژگی های این طرح مربوط 
بــه ســرعت خدمات رســانی خودروهای 

اورژانس، آتش نشانی و پلیس است.

بهرام نکاحی
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران

 برخــی از نقاط تهــران که همپوشــانی با 
ایســتگاه های مترو نداشــته باشــد، نیاز 
بــه ســاخت خــط بی آرتــی دارنــد. عمده 
خطوط بی آرتی اتوبوس شمال به جنوب 
یا غرب به شرق هستند و در هر دو پهنه 
نیاز به توســعه داریم؛ چون در مناطقی 
مثل 22 و ۴ که مجتمع های مسکونی در 
حال ســاخت اســت، نیاز به حمل ونقل 

عمومی دارند.

نقل قول خبر

عکس خبر

محمد سرابی؛ خبرنگارحمل و نقل

پور
گر
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د 

حام
ی / 
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مش

س: ه
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برخی از محورهای همایش
  ایمنی در بزرگراه ها، معابر، شریان های حرکتی و خودروها

  مدیریت و فرماندهی عملیات در ساختمان های شهری )به ویژه بلند مرتبه ها(
  ایمنی در نماهای )جداره ها( ساختمان های شهری

  سلامت جسمانی و روانی آتش نشانان
  روش های شبیه سازی  آتش سوزی

  کاربرد متاورس در آتش سوزی و اطفا
  خطرات آلودگی موادشیمیایی، مخازن و پالایشگاه ها

  امکان سنجی استفاده از آب غیرشرب جهت اطفای آتش سوزی

جزئیاتی از پنجمین همایش و نمایشگاه آتش نشانی

تعداد شرکت های ایرانی ارائه دهنده 
محصولات و دستاوردها

40
شرکت
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 عصر روز یکشــنبه حادثه سقوط 

دختر ۴ســاله داخل چاه 30متری شورا
رمپ بزرگراه افسریه رخ داد که منجر 
به فوت این کودک شد؛ خبری که منجر به فضاسازی 
عجیب وغریبی علیه شهرداری شد. رئیس شورای شهر 

تهران در جلسه دیروز ضمن ابراز همدردی با خانواده 
این کودک، در پاسخ به فضاسازی های انجام شده گفت 
که حادثه در بوستان رخ نداده و این اتفاق مربوط به 
رمپ و لوپ بزرگراه افســریه اســت. به گفته مهدی 
چمران، رمپ و لوپ بزرگراهی برای استراحت مردم 

پیش بینی نشده و محل خطرناکی برای توقف کردن، 
پیاده شــدن و قدم زدن افراد محســوب می شود. به 
گزارش همشهری، حادثه تلخ سقوط کودک ۴ساله در 
چاه و جان باختن او، محور اصلی صحبت های رئیس و 
نایب رئیس شــورای شــهر تهران بود کــه آنها در 

  رمپ و لوپ بزرگراهی 
جای تفرج نیست

 اعضای شورای شهر تهران در واکنش به حادثه سقوط کودک ۴ساله به چاه 30متری 
در منطقه 15، عنوان کردند

 سرآغازی برای ایجاد
 شهرداری فناورمحور 

22 تیر مصادف با زادروز محمد خوارزمی، 
به عنــوان روز ملــی فنــاوری اطلاعات 
نامگذاری شده است. این مناسبت بهانه ای 
شد تا مواردی را به شهرداری تهران یادآور 
شــوم. امروزه اهمیت فنــاوری اطلاعات 
به منظور افزایش سرعت و دقت فعالیت های مختلف سازمانی 
و در نتیجه بالا بردن بهره وری آنها به روشــنی مشخص شده 
است؛ ضرورت جلوگیری از اتلاف منابع در شهرها و انجام امور 
شــهروندان در کوتاهترین زمان ممکن، جلوگیری از تداخل و 
ناهماهنگی ها و ارائه خدمات مناسب به شهروندان و بسیاری از 
مسائل دیگر که مجال بر شمردن آنها نیست. در واقع این اشاره 
به آن دارد که همه دست اندرکاران مدیریت شهری توجه ویژه ای 
به فناوری اطلاعات و ارتباطات داشته باشند. یکی از عوامل مهم 
در تصمیم گیری و برنامه ریزی های مدیران شهری برای اداره 
امور شهرها، داشــتن اطلاعات صحیح، دقیق و به روز است که 
جمع آوری، ذخیره ســازی ، بازیابی و پردازش حجم وسیعی از 
اطلاعات و داده ها بدون بهره گیری از فناوری اطلاعات را به امری 
اجتناب ناپذیر تبدیل کرده است. شهرداری تهران نیز به عنوان 
یکی از بزرگ ترین سازمان های کشور، متولی نگهداشت پایتخت 
و مسئول زیســت نزدیک به 10میلیون نفر از شهروندان لازم 
است تا در عرصه فناوری اطلاعات و ارتباطات پیشرو و نزدیک 
به استاندارهای جهانی باشد و تبدیل به یک شهرداری هوشمند 
شود. شهرداری هوشمند، سازمانی اســت که با بهره گیری از 
فناوری های اطلاعاتی و ارتباطی، خدمات خود را در حوزه وظایف 
شهرداری به صورت سریع و برخط به شهروندان ارائـه می کند. در 
شهرداری هوشمند بخش اعظم ارتباطات و تعامل های اجتماعی 
و تأمین بخش عمده ای از نیازهای روزمره مردم از طریق اینترنت 
صورت می گیرد. اما مهم ترین خصوصیت شــهر و شــهرداری 
هوشمند مشارکت شهروندان در تمامی عرصه ها از برنامه ریزی، 

اجرا تا نظارت است.
برای دستیابی به این مهم لازم اســت تا شهردار محترم تهران 

نسبت به انجام موارد زیر اهتمام ورزند:
1  به کارگیری نخبگان جوان در ســازمان فناوری اطلاعات 
و ارتباطات و تقویت ســاختارهای امنیتی و خدمت رسان این 

سازمان
2  سرعت بخشیدن به دستاوردهای سازمان جدیدالتاسیس 

هوشمند سازی 
3  اصلاح فرایندهای خدمت رســانی به شــهروندان با هدف 

تسهیل و سرعت بخشی خدمات به شهروندان
4  سرعت بخشی به پاســخ دهی به خواســته ها، انتقادات و 

پیشنهادهای شهروندان 
*رئیس کمیته شهر هوشمند شورای شهر تهران

مهدی عباسی 
رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی 
 نیاز است سامانه بررسی در کمیته نما 
مورد بازنگری قــرار گیرد تا ایــرادات آن 
رفع شــود؛ چرا که قرار بود مجموعه ای 
از نماهــای منتخــب و ارزشــمند ایجــاد 
شــود امــا هنــوز ایــن اتفــاق رخ نــداده 
اســت. متأســفانه در نظارت بــر نماها 
هم ضعف وجود دارد و نماهای مصوب 

با نماهای اجرا شده منطبق نیستند.

نرجس سلیمانی
عضو کمیسیون نظارت حقوقی

ســاختمان  شــده،  رهــا  گودهــای 
نیمه تمــام یــا مخروبــه، بوســتان های 
نیمه فعــال و... مــواردی هســتند کــه 
ســبب کاهش ایمنی شــهر می شوند؛ 
بنابرایــن تدوین و ارســال لایحه تعیین 
تکلیــف تأسیســات و ابنیه هــای رهــا 
شــده، نیمه فعــال و مخروبــه بــرای 
جلوگیــری از آســیب های چندلایــه 

اجتماعی  ضرورت دارد.

شهردار منطقه2 تهران گفت: با تلاش 
و پیگیری هــای صــورت گرفتــه ضمــن 
بازپس گیری ملک 5هــزار مترمربعی، 
از پرداخت 250میلیارد تومان جریمه از 
حساب شهرداری تهران نیز جلوگیری 
شد. به گفته مهدی صالحی این زمین 
در دهــه40 در صلــح نامــه ای توســط 
شــرکت شــهرآرا برای احــداث پــارک به 
شــهرداری واگذار شــده بود اما شرکت 

به دنبال گرفتن مجدد ملک بود.

معــاون فرهنگــی هنــری شــهرداری 
تهــران گفــت:  جشــنواره »ماجــرای 
اردو« در قالــب تورهــای نیــم روزه از 
صبح تــا عصــر ویــژه نوجوانــان دختر و 
پســر ۱۳تا ۱۸ســاله در فرهنگسراهای 
امام)ره(، ارسباران، اشراق، گلستان، 
رازی، خاوران، بهمن، شهید سلیمانی 
و ولا برگزار می شود. شــهروندان برای 
ثبــت نــام می تواننــد از طریــق شــماره 
02۱۹۶۶50000 در پیام رســان واتساپ 

اقدام کنند.

250
میلیارد

9
فرهنگسرا

تذکرات

عدد خبر

صحبت های خود تأکید کردند: »کوتاهی از ســوی یادداشت
شهرداری نبوده است.« مهدی چمران به قنات محل 
حادثه و پوشیده شدن آن با چمن اشاره کرد و گفت: 
»این محل در دهه ۷0 ساخته شده و متعلق به امروز 
نیســت و ریزش قنات باعث ســقوط و جان باختن 
کودک ۴ساله شده و این حادثه غیر منتظره بوده است؛ 
چرا که این رمپ جایی برای راه رفتن نبوده و ازاین رو 
انتظار حادثه نمی رفته است.« او با بیان اینکه چاه در 
رمپ قابل مشاهده نبوده و نمی دانیم مسئولیت بر عهده 
کیســت، گفت که ما هــم نمی دانیم چرا شــهردار 
منطقه 15 بازداشت شده اســت؟ و قوه قضاییه باید 
تصمیم بگیرد. به هرحال فضاسازی های رسانه ای به 

پایان می رسد و نظرات نهایی اعلام خواهد شد.

قوه قضاییه یار شهرداری باشد
نایب رئیس شورای شهر تهران هم در واکنش به این 
حادثه گفت که شورا و شهرداری نسبت به این موضوع 
حساس هستند و دلجویی از خانواده این کودک انجام 
خواهد شد. پرویز سروری در ادامه قوه قضاییه را خطاب 
قرارداد و تأکید کرد: »مــا قوه قضاییه فعلی را انقلابی 
می دانیم که برای حل مشــکلات مــردم وارد میدان 
می شود. این قوه را مصداق قوه ای کارآمد و مسئله محور 
می دانیم اما بازداشت شهردار منطقه 15 تعجب ما را 
برانگیخت. چرا باید شهردار این منطقه که جزو نیروهای 
انقلابی به شمار می رود، به همراه مسئول فضای سبز 
منطقه بازداشت شود؟« او ادامه داد: »شهرداران باید 
علم غیب داشته باشــند که بدانند زیرزمین چه خبر 
است؟ چرا باید مدیران شــهرداری با استرس پشت 
میز بنشینند و اضطراب داشــته باشند که اگر اتفاقی 
در منطقه ای رخ دهد، باید به زندان بروند؟« سروری با 
بیان اینکه باید بررسی میدانی صورت می گرفت و صبر 
و تأنی در آن لحاظ می شد، عنوان کرد: »آیا این شهردار 
پس از رفتن به زندان می تواند شهردار کارآمدی باشد و 
فعالیت خود را به درستی ادامه دهد؟ کارآمدی به معنای 
رضایتمندی و مبارزه با فساد است اما با این اتفاقات، آیا 
شهردار ما )منطقه 15( کارآمد خواهد ماند؟ با اعتقاد به 
کارآمدی تیم جدید قوه قضاییه، انتظار داریم که با صبر 
و تأنی همچنان یار شهرداری باشند تا بتوانیم در عرصه 

خدمات رسانی به درستی عمل کنیم.« 

مدیران وقت از وجود چاه بی اطلاع بودند
سخنگوی شهرداری تهران در مورد حادثه سقوط دختربچه 4ساله داخل چاه در راستای شفاف سازی 
توضیحاتی ارائه داد. به گفته عبدالمطهر محمدخانی، عملیات نجات بعد از فوت کودک صحت ندارد؛ 
چراکه آتش نشانان بعد از وقوع حادثه در محل حاضر شدند و مصدوم را درحالی که علائم حیاتی 
داشته، تحویل مأموران اورژانس دادند. او ادامه داد: »میدان افسریه در سال۷2-۷1  ساخته شده 
و باید چاه ها توسط شهرداری  با روش های منطقی پر می شد؛ اما ظاهرا چاه یا قنات پر نشده  و تنها 
سطح رویی آن پر شده و چمن کاری صورت گرفته است.« محمدخانی با بیان اینکه چاه مورداستفاده 
شهرداری نبوده و مدیران وقت از وجود آن مطلع نبودند، گفت: »در روزهای قبل به صورت طبیعی 
این محیط آبیاری شده و مأموران خدمات شهری نیز در این فضا تردد داشتند و هیچ مشکلی گزارش 
نشده بود.« به گفته او، شهرداری تهران به شدت از این حادثه متأثر است و موضوع را به صورت جدی 

پیگیری می کند و هر کاری که در راستای تسلای خانواده لازم باشد، انجام خواهد داد.«

شهرداری

احتمال فرونشست یا سرقت دریچه
رئیس کمیسیون نظارت حقوقی شورای شهر تهران هم درباره حادثه فوت کودک 4 ساله گفت: 
»یکی از احتمالات دزدی دریچه است. متأسفانه ما در شهر تهران شاهد هستیم که تجهیزات 
مدیریت شهری به صورت روزانه سرقت می شود. همچنین احتمال فرونشست هم وجود دارد 
زیرا در تهران قنات هایی وجود دارد که بعضا این قنات ها دچار فرونشست می شوند. هم اکنون 
با توجه به این احتمالات مطرح شده، موضوع در دست بررسی است و بلافاصله پس از اینکه 
گزارش شهرداری به دست شورا برسد، قطعا در این زمینه اطلاع رسانی خواهیم کرد.« به گفته 
مهدی اقراریان، با نظارت مستمر توسط نواحی و مناطق شهرداری تهران باید از وقوع چنین 
اتفاقاتی جلوگیری کرد و امیدواریم که دیگر شاهد این حوادث تلخ نباشیم. این عضو پارلمان 
شهری همچنین گفت که اگر سهل انگاری در وظایف شهرداری منطقه صورت گرفته باشد، 
حتما با عوامل این موضوع برخورد خواهد شد؛ چراکه جان شهروندان تهرانی خط قرمز ما ست.

مکث
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نخســتین اجلاس منطقه ای وزیران محیط زیست 
10کشور منطقه، با حضور رئیس جمهور و نمایندگان 
کشورهای منطقه در تهران برگزار شد تا گامی برای 
بهبود محیط زیست ایران و کشورهای اطراف برداشته 

شود.
فروردین امســال بود کــه رئیس جمهور بــه وزارت 
امور خارجه برای کمک به حــل معضل ریزگردها از 
طریق دیپلماســی منطقه ای ماموریت رسمی داد تا 
بازویی برای یاری ســازمان حفاظت محیط زیســت 
باشد. پیش از این ده ها سال شــهرهای غربی کشور 
دســتخوش موج های خیزش گردوغباری می شدند 
که از کشــورهای دیگر وارد ایران می شــد، اما آبان 
سال گذشته با تکمیل سد ایلیســوی ترکیه، کانون 
بزرگ دیگری در شمال عراق و ســوریه ایجاد شد تا 
گردوغبار را بیش از پیش به ایران بیاورد. همین شد 
که طی ماه های اخیر بارهــا گردوغبار بخش بزرگی 
از استان های کشور را درنوردید و موجب شد شرایط 
برای دستور رئیس جمهور مهیا شود. از طرفی بحران 
آب و عدم تامین حقابه رودخانه های مرزی نگرانی های 
دیگری ازجمله تهدید کشــاورزی و دامداری ایجاد 

کرده بود.

پیشنهادهای چهارگانه
دیروز در مرکز همایش های رایزن علاوه بر مسئولان 
بلندپایه ایرانی، نمایندگانی از محیط زیست کشورهای 
عراق، ارمنســتان، ســوریه، قطر، آذربایجان، عمان، 
امارات، ازبکستان، ترکیه و ترکمنستان شرکت کردند 
و سیدابراهیم رئیسی پیشنهادهای چهارگانه ایران را 
برای اقدام مؤثر در زمینه حفاظت از محیط زیســت 
منطقه ارائه داد. به گفته رئیســی، دستیابی به حفظ 
محیط زیست منطقه و اقدام مشترک، نیازمند تقسیم 
کار بین کشورها اســت. تقســیم کار بین کشورها 
می تواند فضای همکاری را تقویت و به مقابله مؤثرتر 
و رفع مخاطرات محیط زیســت ازجمله توفان های 
گردوغبار که امروز دغدغه و نگرانی اصلی کشورهای 
منطقه است، کمک کند. نکته بعد این است که باید 
برای مدیریت و بهره برداری از منابع آب، هوا، خاک، 
مدیریــت پســماندها، زباله های شــهری، صنعتی، 
کشاورزی و کنترل دخالت در اکوسیستم ها، ضوابط 

و برنامه های منطقه ای تدوین شــود و در دستور کار 
قرار گیرد. براســاس پیشــنهاد رئیس جمهور، برای 
مقابله پایدار با معضلات زیســت محیطی، ایجاد یک 
اتحادیه یا سازمان برای همکاری های زیست محیطی 
کشورهای غرب آسیا، می تواند همکاری های منطقه ای 
این کشورها را ساماندهی کند. نکته مورد توجه دیگر 
برای این همکاری این است که به منظور تحقق اهداف 
مندرج در قطعنامه های ســازمان ملل که بسیاری از 
آنها با پیگیری های جمهوری اسلامی ایران انجام شده 
است، تاسیس یک صندوق منطقه ای برای پشتیبانی 
مالی از اقدامات اجرایی در میدان عمل، ضرورت دارد. 
بنابراین پیشنهادهای جمهوری اسلامی ایران شامل 
تاسیس یک ســازوکار و ســازمان در قالب اتحادیه 
منطقه ای، ایجــاد صندوق مالی به عنوان پشــتوانه 

مالی اقدامات اجرایی، لزوم انجام نوعی از تقسیم کار 
بین کشورهای عضو و تشکیل دبیرخانه این اتحادیه 
به منظور پیگیری مجدانه مصوبات است. چرا که اگر 
دبیرخانه نباشد، مصوبات این تشکیلات آنچنان که 

شایسته است، دنبال و اجرا نمی شود.
رئیسی که در نشســت وزرا و مقامات محیط زیست 
11کشور منطقه ســخن می گفت، اعلام کرد ایران 
از همکاری و همگرایی منطقــه ای برای برون رفت از 
چالش های زیست محیطی در راستای بهبود و ارتقای 
وضعیت محیط زیست استقبال می کند. به گفته وی، 
جهان کنونی با مشکلات فراوان زیست محیطی فراتر 
از مرزهای جغرافیایی و سیاسی روبه روست از طرفی 
زیاده خواهی های نظام سلطه، تروریسم، محروم نگه 
داشــتن دولت ها و ملت های منطقه از عرصه دانش، 

فناوری و مشــارکت در تصمیم گیری، ســبب بروز 
چالش های محیط زیستی غیرقابل جبران شده است. 
در این زمینه رویکردهای برتری طلبانه غربی ها یکی از 
عوامل اصلی بروز مشکلات زیست محیطی بوده است. 
بر این اساس به طور طبیعی، این انتظار وجود دارد که 
آنها مسئولیت بیشتری در این زمینه بر عهده بگیرند، نه 
اینکه این موضوع تبدیل به مسیری برای نوع جدیدی 
از استعمار در فناوری شود و استعماری نو را رقم بزند.

حق همسایگی
یکــی از ابعاد اساســی در نــوع ارتباطــات ایران 
با همســایگان و در سیاســت خارجی، بــه گفته 
رئیس جمهور کشورمان، رعایت حق همسایگی است. 
در سال های گذشــته تلاش هایی برای به کارگیری 
توان علمی و تخصصی کشورها در زمینه دستیابی 
به پایداری و عدالت محیط زیستی به کار گرفته شد 
اما به اعتقــاد ایران خاصه در بحث محیط زیســت، 
همه باید حق همسایگی را در قبال یکدیگر رعایت 
کنند. رئیس جمهور تاکید کرد: وقتی سخن از حق 
است به طور طبیعی در کنار آن تکلیفی هم هست و 
رعایت محیط زیست یکی از حقوق همسایگی است. 
سیاست همسایگی و حق همسایگی، توجه به مسئله 

محیط زیست را ایجاب می کند. 

4پیشنهاد ایران برای چالش های محیط زیستی منطقه
وضعیت بارندگی ها در سال آبی رئیس جمهور برضرورت تشکیل سازمان منطقه ای همکاری های زیست محیطی منطقه غرب آسیا تاکید کرد

آینده امیدوارکننده نیست
رئیس مرکز ملــی اقلیم و مدیریت بحران خشکســالی با بیان 
اینکه در تمام نقاط کشور شرایط خشکسالی به شدت استثنایی 
و طولانی مدت است، گفت که بارش های پاییزی نیز دیرتر آغاز 
خواهد شد. احد وظیفه به ایسنا گفت: شاخص های خشکسالی 
نشان دهنده خشکسالی متوسط تا شدید استثنایی در تمام نقاط 
کشور است. غرب کشور، شمال خوزستان، لرستان، کرمانشاه 
به خصوص ایلام در شــرایط خشکسالی به شــدت استثنایی و 

طولانی مدت به سرمی برند.
وی افزود: میزان بارندگی طی سال گذشته در کرمانشاه ۵0درصد 
زیر نرمال و امسال ۴۸درصد زیر نرمال بوده و میزان بارش در ایلام 
نیز ۶1درصد زیر نرمال گزارش شده است؛ بنابراین هنگامی که 
در بلندمدت بارش یک ساله و دوساله در منطقه ای بیش از ۵0 
درصد کمتر از نرمال و دوره خشکســالی طولانی  شود، شرایط 
بسیار حاد و بی سابقه ای بر کشــور حاکم می شود. احد وظیفه 
درباره میزان کاهش بارندگی در کشور گفت: در مناطقی همچون 
تهران که سال گذشته بیش از ۲0درصد بارندگی زیرنرمال ثبت 
شده بود، امسال این آمار و ارقام بزرگ تر شده و به حدود ۳۸درصد 
زیرنرمال رسیده، اما این شرایط فقط مختص تهران نیست و در 
قزوین، سمنان، جنوب البرز، خراسان رضوی، خراسان شمالی و 
به طور کلی در شمال شرق کشور نیز خشکسالی بسیار شدیدی 
حاکم است. وی ادامه داد: دیگر نقاط کشور هم وضعیت چندان 
مناسبی ندارند؛ چراکه میزان بارندگی در سیستان و بلوچستان 
و کرمان به حدود ۵0درصد زیرحد نرمال و در فارس به ۳0درصد 
زیرحدنرمال رســیده و میانگین بارندگی در استان بوشهر نیز 
به صورت چشــمگیری کاهش یافته و در هیچ نقطه ای از کشور 
بارش ها بیش  از حد نرمال نبوده اســت. به گفتــه وظیفه، تنها 
نقطه ای که در سال آبی جاری بارندگی بیش از حد نرمال داشته، 
اســتان هرمزگان است که در آن نیز خشکســالی حاکم است؛ 
چراکه بارش های خود را طی ۲هفتــه در دی ماه دریافت کرد و 
پس از آن نیز بارش قابل ملاحظه ای نداشت. نکته قابل توجه این 
است که بارش های سیل آسای هرمزگان غالبا وارد دریا می شود و 
در این استان شرایط مطلوبی برقرار نیست. همه این  موارد بیانگر 
خشکسالی شدید در کشور اســت. با توجه به اینکه در تابستان 
بارش قابل ملاحظه ای وجود ندارد، ایران در تابستان یک کشور 
خشک و بدون بارش اســت و به جز برخی مناطق محدود این 
خشکسالی تا پایان سال آبی ادامه خواهد داشت. وی با بیان اینکه 
شروع سال آبی آینده هم چندان امیدوارکننده نخواهد بود، گفت: 
البته نمی توان با قاطعیت درباره وضعیت بارش سال آبی آینده نظر 
داد، اما با ادامه شرایط »لانینا« )رویداد لانینا نشان دهنده سرد 
شدن تناوبی سطح دریا در مرکز شرقی خط استوا روی اقیانوس 
آرام است.( بارندگی های پاییز به احتمال زیاد دیرتر از حد نرمال 
شروع می شود؛ ضمن اینکه بارش پاییز به طورکلی کمتر از حد 

نرمال خواهد بود.

نقل قول خبر

زبالــه پلاســتیکی ســالانه در ایــران 
تولید می شــود که نیم میلیــون تن آن 
به کیسه پلاســتیکی اختصاص دارد. 
براســاس آمارهــای جهانی ایــران جزو 
۲۰کشــور اول دنیا در تولیــد زباله های 
 پلاســتیکی اســت. هــر ایرانــی روزانــه 
به طــور متوســط 3کیســه پلاســتیکی 
مصــرف می کنــد کــه ۹۶درصــد آن 
زبالــه  ســطل های  وارد  مســتقیم 

می شود.

۴
میلیون تن 

 در اســتان های یزد، کرمان و ســمنان 
در مجمــوع بــا مســاحت ۲۷۵هــزار 
هکتــار فعــال اســت و  3۶منطقــه نیز 
درخواست قرق اختصاصی داده اند. 
هم اکنون نیز ۱۰منطقه در استان های 
خراسان شمالی، هرمزگان، کرمان و 
یزد معرفی شده اند تا پس از نظر فنی 
و تأیید شــورای عالی محیط زیست به 
جمــع قرق هــای اختصاصــی اضافــه 

شوند.

 ۵  
قرق 

اختصاصی

عدد خبر

خبر روز

سیدمحمدمهدی میرزایی قمی 
مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت 

هوای تهران
تــا  دوم  طــی  تهــران  هــوای  کیفیــت 
بیست ویکم تیرماه در شرایط نامطلوب 
قــرار داشــت و تنهــا اول تیرماه از شــرایط 
قابل قبــول برخــوردار بــود. از ایــن ۲۰روز، 
تهــران ۱۸روز ناســالم بــرای گروه هــای 
حســاس، یــک روز ناســالم برای عمــوم و 
یک روز بسیار ناسالم پشت سر گذاشت.

محمد بازرگان 
مشاور اتاق اصناف کشاورزی 

بــا اقدامــات انجام شــده در ســال های 
اخیــر، وزارت نیــرو بــه جــای مدیریــت 
آب، »آب فروشــی« کــرد. طــی چنــد 
دهــه گذشــته در ایــران تصمیمــات 
غلــط در حــوزه آب گرفتــه شــد و بــه 
آب به عنــوان کالا نــگاه شــد نــه  منبــع 
تجدیدپذیــر. تفکــر دولت هــا و وزارت 
نیرو در حــوزه آب، »مالکیتی« بوده و 

نه »مدیریتی«. 

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

مشکلات منطقه
تغییر اقلیم طی سال های اخیر بخش های گســترده ای از خاورمیانه را دستخوش شرایط سخت 
بی آبی کرده است. این شرایط اقلیمی با تغییر الگوی بارش، علاوه بر از بین بردن کیفیت بارش های 
جوی، موجب کاهش کیفیت رودخانه های موجود تا حدی شــده که آنهــا را به کانون گردوغبار 
تبدیل کرده است. از سویی خشکسالی که از اوایل دهه 70شمسی ایجاد شده بود، هم اکنون در 
منطقه به اوج خود رسیده است. کشورهای دارنده بالا دست رودخانه های پرآب برای پرکردن این 
جای خالی سدسازی های گسترده را انجام داده اند و هیچ نوع حقوق بین المللی و قرارداد تامین 
حقابه های خارجی را اهمیت نمی دهند. در چنین شرایطی ایجاد یک سازمان منطقه ای برای بهبود 

محیط زیست می تواند گامی جدی در بهبود زندگی در خاورمیانه محسوب شود.
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یکیازجذابیتهایسفربهشهرهایجنوبیازگذشته
گشتوگذاردربازارهایتهلنجیبودهاست؛بازارهایی
درسواحل4اســتانبوشــهر،هرمزگان،خوزستانو
سیستانوبلوچستانکهازشیرمرغتاجانآدمیزادرابا
قیمتهایپایینعرضهمیکردندواجناسشانگاهی
سواربرخودروهایشــوتی)خودروهایحملکالای

قاچاق(ازشهرهایمرکزیوپایتختسردرمیآورد.
محدودیتترددبینشهرستانهایاستان،ممنوعیت
ارسالکالاهابهخارجازاستان،کاهشسفرهادرسالو
چالشبانهادهاینظارتیچوننیرویانتظامیوستاد
مبارزهباقاچاقکالاموجبشدهملوانانومرزنشینان
خواســتاربازنگریدرقوانینرویهتهلنجیشوند.حالا
وزیراموراقتصادیوداراییازبهرسمیتشناختهشدن
کالایتهلنجیخبرمیدهد؛خبــریکهاجرایآناز
یکسوبهنفعمرزنشیناناستوازسویدیگراحتمالا

پایانینزدیکبرمعافیتکالاهایملوانی.

قانونی یا قاچاق 
طبققانون»کالایتهلنجییاملوانیکالاییاستکه
صاحبانلنجوخدمهمجازبهوارداتآنهســتند«و
براســاسآییننامهاجراییقانونمقــرراتصادراتو
وارداتهرملوانســالانهمیتواند۶بــارکالابهمیزان
۱۵00دلارباخودواردکند.براســاسآییننامهفعلی
وارداتتهلنجی،ملواناناجازهندارندکالاهایموسوم
بهتهلنجیراخارجازاســتانخودبهفروشبرسانند
وبههمیندلیلتردداینکالاهــادرخارجازمرزهای
اســتانهایجنوبیوحتیدرمیانشهرســتانهای

استانهاقاچاقوغیرقانونیمحسوبمیشود.
باوجودایــن،طبقگفتهســردارمهــدیحاجیان،
سخنگویفرماندهیانتظامیکشور،خودروهایشوتی
کالاهایملوانیوتهلنجیراجابهجامیکنندوآنرابه
مرکزکشورمیرسانندتاسوداصلیاینرویهبهجیب

سرمایهدارانبزرگتهران،اصفهانوشیرازبرود.
آمارهانشانمیدهدسالگذشتهاینخودروهامنجربه
تصادفاتقابلتوجهیشدندکهدرجریان۱۷۸تصادف
خودروهایشوتی،3۱۸نفرجانخودراازدستدادند
و۵4۹نفرمجروحشدند.همینمشکلاتموجبشده
استاستانهایجنوبیطیسالهایگذشتهبهدنبال
بهرسمیتشناختهشــدنکالایتهلنجیدراستانو
همچنیندرسطحکشورباشــند؛مطالبهایکهچند
روزپیشاززبانوزیراقتصادبهآنپاسخدادهشد.آنچه
احسانخاندوزیاعلامکردبهاینمعناستکهکالاهای
تهلنجیکهاز4استانبوشــهر،هرمزگان،خوزستانو
سیستانوبلوچســتانوبارویهملوانیواردمیشوند،
ازســویگمرکمهرتأییدبگیرندوباهمینتأییدیه
نهتنهادرجنــوبکهدرخارجازاســتانهمبهعنوان
کالایرسمیمجازموردقبولباشند.اوتأکیدکردبرای
نخستینباربهجایاینکهکسانیکهکارشرافتمندانه
درلنجانجاممیدهندبهقاچاقوبابدنامیمتهمشوند،

کارشانبهصورتضابطهمندرسمیخواهدشد.

رونق شهرهای جنوبی 
نمایندهاهوازدرمجلسشورایاسلامیدربارهصحبت
وزیراقتصادکهدرپاســخبهمطالبهملوانــانآبادانی
درجریانســفریکروزهبهخوزســتانمطرحشده
بود،بههمشــهریمیگوید:خوزســتانپیشازاین
محدودیتهایزیادیدرزمینهرویهملوانیداشــت

بهطوریکهحتیبرخیشــهرهایاستانکهبندرهم
داشــتند،اجازهوارداتملوانیرانداشتند.سیدکریم
حسینیمیافزاید:باتوجهبهصحبتهایوزیراگرکالای
ملوانیبهرسمیتشناختهشود،حداقلدرخوزستان
محدودیتشهرهابرداشتهمیشــودوقطعااینرویه
ضمناشتغالزاییوامرارمعاشمرزنشینان،رونقیهم
بهشهرهایبندریمیدهد.اومعتقداسترویهملوانی
همیشهباموانعومحدودیتهاییهمراهبودهوهیچگاه
دولتبهصراحتآنراقانونینمیدانســتوبنابراین
طرحاینرسمیتازسویوزیراقتصادبهعنوانمتولی
گمرکاتمنجربهبهبودوضعیتمرزنشینانخواهدشد.

توقیف کالای ته لنجی به ظن قاچاق
درگذشــتهگردشمالیوارداتکالاهــایملوانیدر
سالبافعالیت2300لنجباریفعالازکل۵۷00لنج
سنتیجنوب،بیشاز۷تریلیونتومانعنوانمیشد؛
گردشگریکهالبتهدرسالهایگذشتهوبهویژهبعداز
کروناکاهشچشمگیرییافت.بوشهربا2هزارلنجباری
و۱۸00لنجباریفعالبیشترینآماررادرزمینهواردات
کالایملوانیوتهلنجیدارد،اماخوزستان،هرمزگان
وسیستانوبلوچستانهمسهمیازاینگردشمالی
دارند.یکیازلنجدارانقدیمیبوشهربهعنواناستانی
بابیشترینلنجهایباریووارداتملوانیبههمشهری
میگوید:پیشازاینهرلنجباریمیتوانست۶سفردر
سالداشتهباشدکهدراینسفرباتوجهبهتعدادملوانان
وصاحبلنجبرای۸خانواردرآمدزاییمیشــد،امادر
کنارآندرروزتخلیهحداقل۱۵کارگردرلنج،۱0کارگر
درگمرک،۱۵کارگردرانباردرآمدداشتند.همچنین
ماشینهایحملبارازاســکلهبهگمرک،گمرکبه
انباروبعدازآندرآمدداشتندوبهنوعیمیتوانگفت
حدود۱00خانوارمســتقیموغیرمستقیمدرهرسفر

نانمیخوردند.عنایتشاکربابیاناینکهاقتصادمردم
ساحلنشینبالنجوتهلنجیگرهخوردهاست،میافزاید:
متأسفانهباشیوعکروناتعداداینسفرهاکاهشیافت
بهطوریکهطی3سالگذشتهکلا۶سفرداشتهایمو
امسالهمهنوزاجازهســفررابهماندادهاند.اوبااشاره
بهفعالیتخودروهایشــوتیبرایجابهجاییکالای
ملوانی،تعیینجریمههایسنگینبرایکالاهاوحتی
دستگیریافرادمیگوید:ماکارغیرقانونینمیکردیم،
اماهمیشــهکالاهایملوانیخارجازشــهربندریبه
ظنکالایقاچاقدیدهمیشــد،اماحالاکهمسئولان
ازبهرسمیتشــناختنکالاهامیگویند،بهمعیشت
مرزنشینانکمکمیشود.شاکرالبتههیچاطلاعیاز
جزئیاتاینبهرسمیتشناختهشدنندارد،اماشنیده
اســتکهبابهرسمیتشناختهشــدنکالایملوانی،
حملونقلآنکاملاقانونیمیشودوحتیممکناست

همان۶سفردرسالهممجوزبگیرد.

به رسمیت شناختن، هزینه دارد 
باوجوداینکهآییننامهوارداتکالایملوانییاتهلنجی
ملیاست،اماهراستانجنوبیمیتواندمصوبههاییدر
اینزمینهداشتهباشد.برایمثال،مشهوراستکهدر
بوشهرهرلنجتا30نیســانودرخوزستانتا۱۵وانت
امکانوارداتوجوددارد.یادرمثالیدیگر،بوشهریها
میتوانســتند۹۸کالایذکرشــدهدرفهرستملیو
33کالایذکرشدهدرمصوبهاستانیراواردکنندوبرای
هرلنجفقط۶0میلیونتومانعوارضپرداختکنند،
اماهمینعوارضبرایخوزستانیها40میلیونتومان
بود.حالاعضوهیأتمدیرهتعاونیلنجدارانبوشهربه
رسمیتشناختهشدنکالایتهلنجیراباافزایشاین
عوارضهمراهمیداند.غلامرضاخلیلیبههمشهری
توضیحمیدهد:پیشازاینکالاهایملوانیمعافیت

نزدیکبهصددرصدیداشــتندوهرلنجطبقمصوبه
استانیفقط۶0میلیونتومانعوارضپرداختمیکرد،
اماآییننامهجدیدهیأتدولتکــهدرواقعهمانبه
رسمیتشناختنکالایملوانیاستوهنوزابلاغنشده،
درصورتاجراعوارضرابهصــورتپلکانیودردوره
۵سالهتعریفکرده.بدینترتیبباابلاغاینآییننامه
ملوانانســالاول۸0درصدمعافیتخواهندداشــت
کهبهترتیبهرســالکاهشمییابد.اوبابیاناینکه
خواستهلنجدارانومرزنشینانایناستکهکالایشان
قاچاقمحسوبنشود،میافزاید:بهرسمیتشناختن
کالایملوانیاتفاقخوبیاســت،امااینبهرســمیت
شناختنپیامدهاییهمداردکهآسیبزاست.فلسفه
کالایملوانییاتجارتمرزیبرایمرزنشینانمعافیت
گمرکیاستوبرداشتناینمعافیتیاپایانآنبعداز
۵ســالمعناییندارد.خلیلیمشکلدیگرلنجدارانرا
محدودیتتعدادسفردرســالمیداندومیگوید:در
گذشتهلنجهامحدودیتیدراینبارهنداشتند،از۸۵به
بعدمحدودیتبهسالی۶سفررسیدوحالاهمهرلنج
فقط2سفرمیتواندداشتهباشدکهبسیارکماست.او
البتهازمصوبهسفرامساللنجدارانبوشهریهمخبر

میدهدکهدرشرفابلاغاست.

  
آییننامهایکهعضوهیأتمدیــرهتعاونیلنجداران
بوشهربهآناشــارهمیکند،درواقعپیشنویسطرح
جامعســاماندهیونظارتبرمبادلاتتجاریمرزی
ازطریقملوانی)تهلنجی(اســتکهدرماههایپایانی
سالگذشتهازسویوزارتخانههایصمت،کشور،راهو
شهرسازیواقتصادوهمچنینستادمرکزیمبارزهبا

قاچاقکالاوارز،بههیأتدولتپیشنهادشد.
درصورتابلاغایــنآییننامــه،وارداتکالاازطریق
شناورهایسنتیباظرفیتکمتراز۵00تنازبنادرو
گمرکهایمشمولدراستانهایبوشهر،خوزستان،
هرمزگانوسیستانوبلوچستانفقطبارعایتضوابط
مندرجدرایــنآییننامهوتصمیمــاتکمیتهماده2
بهمدت۵سالازمعافیتوتسهیلاتتجاریآنبرخوردار
هســتند.نکتهمهماینکهمعافیتبرای۵سالاستو
ملوانانیکهسالهاستمعیشتشــانبااینرویهگره
خورده،بااجرایاینآییننامهدرکنارسودقانونیشدن

تهلنجی،محدودیتبیشتریراتجربهخواهندکرد.

ورودرسمیملوانانبهبازارتهلنجی
وزیراقتصادازبهرسمیتشناختهشدنکالایتهلنجیخبرمیدهدکهاجرایآنبهنفعمرزنشیناناست

 ممنوعیت برداشت سقز 
در کرمانشاه ادامه دارد

درختانبنهوکتیرادرمحدودهمنابعطبیعیکرمانشاهامسال
هممانندسالگذشتهدوراناستراحتخودرامیگذرانندو
خبریازبرداشتمحصولنیست.کارشناسادارهکلمنابع
طبیعیوآبخیزداریکرمانشــاهمیگویدکــهاینتصمیم
بهاجرادرآمــدهتادرختاناحیاشــوند،امــادرممنوعیت
اینبهرهبرداری،افــرادیکهازاینراهدرآمدداشــتندنیز

متضررشدند.

حفاظت از میراث گذشتگان 
درختبنهیکیازگونههایبومیزاگرسمیراثیبهجامانده
ازگذشتگاناست.شــیرهیاصمغایندرخترابهنامسقز
میشناسیم.کارشناسادارهکلمنابعطبیعیوآبخیزداری
کرمانشاهبههمشــهریمیگوید:ســال۹۷بهرهبرداریاز
درختانبنهانجامشــد.ســال۹۹بهدلیلشــیوعکروناو
وضعیتاقتصادینامناسببهافرادیکهازراهبرداشتسقز
روزگارشانمیگذشت،اجازهبرداشتبااخذتعهدنامهکهتا
سال۱403بهرهبرداریانجامنشود،دادهشد.هوشنگزنگنه
دربارهاهمیتدوراناســتراحتدرختانبنهپاسخمیدهد:
سقزشیرهدرختبنهودرســتمثلخونبدنانساناست.
اگردربرداشتســقزاصولرعایتنشود،درختبنهضعیف
میشودوازبینمیرود.باتوجهبهاینکهاینسرمایهطبیعی
بهصورتخودرودرمحدودهزاگرسرشدمیکندوبایدبرای
آیندگانحفظشــود،قانونیاجراشــدکهطبقآن،دوران
اســتراحتدرختبنهحتمابایدرعایتشــودودردوران

استراحتهیچبرداشتیانجامنشود.

خشکسالی و غبار 
ضعیفشدندرختانبنهوکاهشبرداشتسقزدلیلدیگری
همدارد.زنگنهاینطورتوضیحمیدهد:خشکسالیوغبارهم

2عاملاصلیبرایضعیفشدندرختانبنهاست.
بهگفتهوی،پیشازخشکسالیازهردرختبنهیککیلوگرم
سقزبرداشتمیشدوحالااینمقداربه۸0تا200گرمرسیده
اســت.زنگنهادامهمیدهد:البتهانگشتشــماردرختانی
هستندکههمچنانیککیلوگرمســقزمیدهند.بنابراین
فرصتدادنبهدرختانبرایاستراحتبهشدتضروریاست.
تیغزنیبیشازاندازهمثلا400یا4۵0تیغرویدرختبنه
برایبرداشتسقزهمشیوهنادرستیاستوازعمردرخت
میکاهد.درختانبنهدرمحدودهزاگرسدرلرستان،ایلامو
فارسهمرشدمیکنندکهخوشبختانهبهسرنوشتدرختان

بنهدرکرمانشاهدچارنشدندووضعخوبیدارند.

سود به جیب دلال می رود
درختانبنهوکتیرادرکرمانشاهبهعنوانمنابعطبیعیاستان
لحاظشدهاست.برداشتکنندگانبانظارتادارهمنابعطبیعی

وآبخیزداریاستانازدرختانبهرهبرداریمیکنند.
زنگنهدربــارهروندکارمیگوید:قیمتیککیلوگرمســقز
بین۱۸0تا200هزارتوماناســت.همچنیــنهرکیلوگرم
میوهدرختبنهبین3۵تــا40کیلوگرمقیمــتدارد.مغز
میوهکیلویی200هزارتوماناســتکهدرکشــورعراقتا
300هزارتومانهمفروختهمیشود.اماعموماسودبهجیب
دلالانمیرودوبرداشــتکنندهبومیازایــناعدادوارقام

بینصیباست.

طرح توسعه بنه 
کرمانشــاه۵2۷هزارهکتارعرصهجنگلیداردکهگونهبنه

یاپستهجنگلیدرسطح200هزارهکتارآنپراکندهاست.
مدیرکلمنابعطبیعیکرمانشاهمیگوید:متأسفانهباتوجهبه
شرایطخشکسالیوبرداشتهایزیادهیچگونهزادآوریدر
اینگونهگیاهیدیدهنمیشود.انشااللهکولانیبههمیندلیل
پیشنهادتوسعهجنگلراباگونهبنهمطرحوتأکیدمیکندکه

ازاینطرححمایتخواهدشد.

عددخبر

خبرکوتاه

منابعطبیعی

معــاون امــور اقتصــادی اســتانداری 
زنجان دربــاره آخرین وضعیت منطقه 
ویژه اقتصــادی گفت: فراخــوان انجام 
این کار داده شــده تــا ســرمایه گذاران 
پای کار بیایند. به گــزارش ایرنا، خلیل 
قاســملو افــزود: ۸۴۵هکتــار زمین در 
۱۷کیلومتــری شــهر زنجــان به ســمت 
جــاده سارمســاقلو بــرای ایــن امــر 

پیش بینی شده است.  
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هکتار

زنجان

مدیرکل امــور مالیاتی فــارس گفت: در 
راســتای اجرای قانون پایــش پایانه های 
فروشگاهی ۱۷۴ پزشک از سازمان امور 
مالیاتی تذکر کتبی گرفته اند. به گزارش 
مهر، حمیدرضا محمد ابراهیمی افزود: 
در سامانه ۱۵۲۶ســازمان امور مالیاتی، 
تخلفاتــی مبنــی بــر اســتفاده  نکــردن 
پزشــکان از دســتگاه کارتخــوان گزارش 
شــده بــود کــه پــس از بررســی، تخلــف 

۱۷۴پزشک در فارس مشهود شد. 
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فارس

سیده زهرا عباسیگزارش
خبرنگار

سمنانعکسخبر

برداشت خربزه در سرخه
بیش از ۵۰۰هکتار از مزارع شهرستان سرخه به کشت خربزه 
از نوع خاتونی و مشهدی اختصاص یافته و بیش از ۹۰درصد 

آن به شیوه زیرپلاستیکی کشت شده است. با توجه به 
پیش رس بودن بخشی از محصول خربزه در شهرستان 

سرخه، برداشت خربزه آغاز شده و برآورد می شود به طور 
متوسط از هر هکتار از مزارع کشت خربزه سرخه، ۱۸تن 
محصول برداشت و به بازار مصرف عرضه شود. منبع: ایرنا

کرمانشاه راحله عبدالحسینی؛ خبرنگار

 بهره برداری آزمایشی
از خط2متروی کرج

رئیسمرکــزپژوهــشومطالعاتراهبردیشــورای
اســلامیشــهرکرجگفت:خط2قطارشــهریکرج
همزمانبــاهفتــهدولتامســالبــهبهرهبــرداری

آزمایشیمیرسد.
بهگزارشایرنا،محمداسدیانافزود:سال۸۵راهاندازی
هــرکیلومتــرازقطــارشــهریحــدود۱۱0میلیارد
تومانهزینهداشــتولیامروزاینهزینــهبه۱200تا

۱۵00میلیاردتومانرسیدهاست.
ویبااشــارهبهآخرینوضعیتخط2قطارشهریکرج
اظهارکرد:قراراســتایســتگاهایحدفاصل4۵متری
گلشهروچهارراهطالقانیبهطولحدود۶.۵کیلومتردر

هفتهدولتبهصورتآزمایشیافتتاحشود.
بهگفتهاســدیان،تستســرد،تســتگرم،راهاندازی
آزمایشیوبهرهبرداریآزمایشی،مراحلیاستکهقبلاز

بهرهبرداریقطعیازاینایستگاههابایدطیشود.

 مجوز اولین سفر ملوانی امسال داده شد 
لنج داران استان های جنوبی در سال جدید هنوز نتوانسته اند سفر کنند. بررسی ها نشان می دهد اجازه این 
سفر به استان ها داده شده   و بنا بر  این اجازه، مصوبه در بوشهر و خوزستان در حال ابلاغ است. از هرمزگان 
هم خبر می رسد که لنج داران مجاز به استفاده از این امتیاز شده اند. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
استاندار هرمزگان در این باره به همشهری می  گوید: هرمزگان مدتی سفرهای ته لنجی نداشت و 2سالی 
است که این سفرها دوباره احیا شده است. احســان کامرانی می افزاید: براساس پیگیری های استاندار 
هرمزگان و بوشهر بالاخره امتیاز سفر در سال جاری اختصاص یافت. بنا بر این امتیاز، همه لنج های باری در 
سال جاری می توانند از امتیاز »یک سفر ته لنجی« استفاده کنند و لنج هایی که از امتیاز ته لنجی سال ۱۴۰۰ 

استفاده نکرده اند هم حداکثر تا شهریور امسال فرصت دارند از این امتیاز استفاده کنند.

مکث

البرز
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یک  سوم بازار لوازم خانگی در 

اختیار کالاهای قاچاق است. گزارش
5ســال بعد از آغاز ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی آخرین آماری که معاون 
صنایع عمومی وزارت صمت برای میزان کالای 
قاچاق موجود در بازار ارائه کرده یک میلیارد و 
700میلیون دلار از کل 6میلیارد دلار کالای این 
بازار اســت. حجم بالای قاچاق در بازار لوازم 
خانگی با وجود تمام محدودیت ها و با وجود 
افزایش تولید داخلی در سال های اخیر، وزارت 
صمت را بر آن داشــت تا لوازم خانگی را بین 
3اولویــت اول برنامه مقابله بــا قاچاق این 
وزارتخانه قرار دهد. یک ماه و نیم بعد از آغاز 
اجرای این برنامه، همشــهری نتایج آن را در 
بازار مصرف در گفت و گو با اکبر پازوکی، رئیس 
اتحادیه فروشــندگان لوازم خانگی بررسی 

کرده است.

گفته می شود 1.7میلیارد دلار کالای 
قاچاق در بازار لوازم خانگی وجود دارد، این 
حجم بالای قاچاق در پنجمین سال ممنوعیت 

واردات لوازم خانگی به چه دلیل است؟
این حجم 1.7میلیارد دلاری کالای قاچاق، زمانی 
2.2میلیارد دلار بــود و این کاهش 500میلیون 
دلاری نشان از این دارد که در این زمینه کارهایی 
انجام شده اســت. در ســال های اخیر تولیدات 
داخلــی جایگزین بخشــی از کالاهــای قاچاق 
شده اند و کســبه و بخشــی از مصرف کنندگان 
به کالای ایرانــی روی آورده اند. تــا همین چند 
سال پیش دو سوم تابلوی ســردر مغازه ها برند 
خارجی بود و بیشــتر کالاهای داخل مغازه ها را 
اجناس خارجی تشکیل می داد، اما امروز 90درصد 
مغازه ها تابلوی کالای ایرانی دارند و جنس ایرانی 
می فروشــند، پس تغییری اساسی در این زمینه 
ایجاد شــده، اما اینکه همچنان بعضی کالاها به 
کشور قاچاق می شوند، ناشــی از این است که ما 
بعضی کالاها را نمی توانیم در داخل کشور تولید 
کنیم، برنامه ریزی و هدف گذاری برای تولید این 

کالاها نداشته ایم و زیرســاخت های لازم را برای 
تولیدشان از پیش آماده نکرده ایم. کالاهایی مثل 
مایکروفر، کولر گازی یا یخچال سایدبای ســاید 
قبلا در سبد تولید شــرکت های داخلی نبوده و 
محدودیت عرضه این اقلام، بــازار را با چالش و 
کمبود مواجه کرده است. بعد از 4سال تازه بعضی 
از شــرکت ها در تولید یخچال ساید، کولرگازی 
و ماشین ظرفشویی ســرمایه گذاری کرده اند و 
کالایی مثل مایکروفر هنوز هم در داخل کشــور 
تولید نمی شــود درحالی که وارداتــش با عنوان 
کالای لوکس ممنوع است. هم اکنون نیز بیشتر 

حجم کالای قاچاق مربوط به همین اقلام است.

چرا قاچاق هنوز برای فروشنده و 
خریدار به صرفه است؟

قبل از ســال97، هم تولید داخل داشــتیم و هم 
واردات کالا آزاد بود، به همین دلیل قاچاق صرف 
نمی کرد، چون وقتی کالای رسمی در بازار فراوان 
بود کسی ســراغ جنس بدون ضمانت و خدمات 
نمی رفت، اما ممنوعیت واردات، شــرایط را برای 
قاچاق مهیا کرد. آیا دولت پیش از 29اســفند96 
که واردات کالای خانگی را به طــور کلی ممنوع 
کرد، بررسی کرد تا بداند نیاز داخل کشور چیست؟ 
آیا تولیدکننده ها ســلیقه مردم را می دانستند؟ 
آیا تولیدکننــده  داخلی واقعــا تولیدکننده بود؟ 
زیرســاخت بــرای تولیــد کالا فراهــم بــود؟ 
تولیدکننده ها امروز بعد از 5-4سال تکانی به خود 
داده اند و در زمینه تولید، خدمات پس از فروش، 
ماشــین آلات مورد نیاز، نیروی کار، دانشگاه ها و 
شرکت های دانش بنیان سرمایه گذاری کرده اند ولی 
تا چند سال پیش شرایط به این صورت نبود. الان 
هم حذف قاچاق، راه حل آسانی دارد؛ اگر دولت به 
سرمایه گذار واردکننده ای که هنوز سرمایه اش را از 
کشور خارج و به ملک و سپرده بانکی در کشورهای 
دیگر تبدیل نکــرده، اجازه دهــد وارداتش را در 
کالاهایی که کمبود داریم انجام دهد و دولت از این 
تجارت حق گمرکي خود را بگیرد، دیگر قاچاقی 

وجود نخواهد داشت.

وزارت صمت قاچاق در بازار لوازم 
خانگی را سازمان یافته و مبتنی بر سودجویی 

می داند، سهم تقاضا در این میان چیست؟
مسلما این حجم قاچاق کار کولبر نیست، کولبر 
نمی توانــد ســاید 200کیلویــی را روی دوش 
بگذارد و در تعداد زیاد جابه جا کند، پس قاچاق 
سازمان یافته است و دولت اگر این حجم از واردات 
را هدفمند کند می توانــد درآمد خوبی از این راه 
داشته باشد، اما گذشته از این هر مصرف کننده  و 
خریداری ذائقه و شرایط مالی مشخصی دارد. ما 
نمی توانیم به مردم بگوییم چرا فلان رستوران را 
رفتی و چرا فلان غذا را خوردی؟ چرا فلان ماشین 
را ســوار می شــوی؟ نظارت بر تولیدات داخلی 
تمام و کمال نیست و نیاز مردم برطرف نمی شود 
به همین دلیــل مردم هنــوز در اختلاف قیمت 
خواهان کالای قاچاق هستند. هنوز خیلی از مردم 
آگاهانه یا ناآگاهانه چیــزی را در فضای مجازی 
می خرند که اصالت ندارد، ضمانتنامه و خدمات 
پس از فروش ندارد. صنعت لوازم خانگی هم اکنون 
سرمایه گذاری  سنگینی روی تولید انجام داده و 
دولت هم حمایت خوبی از این صنعت کرده اگر 
در سوی دیگر، واردات هم با حساب و کتاب و فقط 
برای کالاهایی که تولید نداریم آزاد شود، کسی 

دیگر سمت کالای قاچاق نمی رود.

منظور از اینکه »نظارت تمام و کمال 
بر تولید داخلی نمی شــود« چیست؟ در چه 

زمینه ای نظارت باید باشد و نیست؟
نظارت بایــد در تمــام مراحل باشــد؛ انجمن 
تولیدکنندگان اعــلام می کنــد 250کارخانه 
تولیدکننده لــوازم خانگــی در کشــور وجود 
دارد، حتی اگر فرض کنیــم همه این 250واحد 
تولیدی، کارخانه های بزرگ و تأثیرگذار هستند 
و کالاهایشان مورد اســتقبال بازار مصرف قرار 
می گیرد، آیا نظارت 250ناظــر یا بازرس در این 
کارخانه ها که صفر تا صــد تولید و عرضه را رصد 
کنند کار راحت تر و عاقلانه تری اســت یا اینکه 
16هزار واحد کسب  در سطح عرضه رصد شود؟ 

متأســفانه تا اســم کنترل و نظارت می آید، این 
نظارت فقط در ســطح عرضه مطرح می شــود 
درحالی که تعداد کارخانه های بزرگ تولید لوازم 
خانگی که مردم کالاهایشان را جزو کالاهای درجه 
یک حســاب می کنند و می خرند انگشت شمار 
اســت و به راحتی می توان تمــام چرخه  تولید 
تا عرضــه را در آنها پایش و کنتــرل کرد. درباره 
کالاهای قاچاق هم 2هزار کیلومتر فاصله از مبادی 
ورودی کشور تا مرکز تهران را رصد نمی کنیم بعد 
برای کنترل قاچاق به مغازه ها می ریزیم. این در 
شرایطی است که تولیدکننده ایرانی برای فروش 
اجناسش فروشنده ها را دور می زند و کالایش را در 
اختیار فروشنده قرار نمی دهد؛ خود تولیدکننده 
فروشگاه زده، با بانک قرارداد بسته، اقساطش را 
گرفته و اجناسش را مســتقیم به صورت قسطی 
به مردم می فروشد. معنی این کار چیست؟ شما 
جنس در اختیار فروشــنده قرار بدهید تا کالای 

قاچاق نفروشد.

طرح وزارت صمت بــرای مقابله با 
قاچاق در بازار چه نتایجی داشته است؟

مقابله با کالای قاچاق باید همه جانبه باشــد، اگر 
تنها در ســطح عرضه یا فقط در مبادی ورودی 
باشد اشتباه اســت. باید از اداره پست که کالای 
قاچاق می آورد، تا اتوبوسرانی، بنادر و جاده ها که 
ماشین های شــوتی در آن تردد دارند، تا مرزها و 
کولبرها، همه همزمان کنترل شوند، نه اینکه فقط 
فروشگاه ها هدف نظارت باشــند. باید مشخص 
شــود که اگر قرار اســت مغازه دار کالای قاچاق 
نفروشد، چه کالایی را باید بفروشد؟ باید کارخانه 
لوازم خانگی را مجاب کنیم به جای اینکه خودش 
فروشــگاه بزند و کالایش را قسطی بفروشد، اول 
به منِ مغازه دار که پول نقد به او می دهم، جنس 
بفروشد. طرح مقابله با قاچاق مادامی که تنها در 
سطح عرضه اجرا شود نه در زمینه لوازم خانگی 
بلکه در زمینه هیــچ کالای دیگری مؤثر نخواهد 
بود، باید نیاز به قاچاق در بازار رفع شود تا قاچاق 

از بین برود.

جولانقاچاقدربازارلوازمخانگی
چالش های طرح مقابله با قاچاق در گفت وگو با رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی تهران 

 ارزش لوازم خانگی قاچاق در بازار ایران به یک میلیارد و 
700میلیون دلار در سال می رسد

 کاهش 500 میلیون دلاری حجم کالای قاچاق نشان 
می دهد در این زمینه کارهای خوبی انجام شده است

شورای بورس موافقت کرد

صدور مجوز معاملات گواهی سپرده عام در بورس
 به گفته رئیس کل بانک مرکزی با تصویب ضوابط مربوط 

به عرضه اولیه و معاملات ثانویه گواهی سپرده عام در بورس
شــورای بورس، این ابزار از این پس می تواند در بازار 
سرمایه دادوستد شود.رئیس کل بانک مرکزی از تصویب ضوابط انتشار 
گواهی سپرده عام بانک ها و انجام معاملات ثانویه این اوراق در بورس خبر 
داد. علی صالح آبادی تأکید کرد: جزئیات اجرایی این طرح که در شورای 
بورس تصویب شده به زودی به شــبکه بانکی ابلاغ خواهد شد. به نظر 
می رسد با انجام معاملات این اوراق در بازار سرمایه، ابزار های مالی بورس 
متنوع تر و به راهکاری برای کاهش ریسک در بازار سرمایه تبدیل شود. 
به گزارش همشهری، گواهی سپرده عام از مدت ها پیش در شبکه بانکی 
از طریق افتتاح سپرده های مدت دار در حال انتشار است. گواهی سپرده 
عام اوراق بهاداری اســت که عمدتا بانک ها در ازای افتتاح سپرده های 
بانکی منتشر می کنند. بانک ها در ازای افتتاح یک حساب سپرده گذاری 
می توانند گواهی سپرده عام منتشــر کنند. نکته مهم اما این است که 
گواهی سپرده عام یک اوراق بهادار قابل انتقال به دیگران است که قابلیت 
معامله در بازار ثانویه یا بازار سرمایه را نیز دارد. مدت و سود علی الحساب 
این سپرده ها متناسب با سایر سپرده ها تعیین می شود. این نوع گواهی 
را همچنین سازمان ها هم می توانند برای تأمین بخشی از هزینه های 
مالی شان، با مجوز بانک مرکزی، منتشر کنند. ناشر این اوراق همچنین 
متعهد می شود اصل و سود این اوراق را در سررسید مشخص پرداخت 
کند.از گواهی سپرده عام در بانک ها عمدتا به عنوان منبعی برای پرداخت 
تسهیلات و همین طور تامین کسری نقدینگی استفاده می شود. در حال 

حاضر انتشار این اوراق بخش مهمی از فعالیت بانک ها را به خود اختصاص 
داده اســت. حالا اما آن طور که رئیس کل بانک مرکزی خبر داده هم 
ضوابط انتشار این اوراق در شــبکه بانکی تغییر کرده و هم قرار است 

معاملات ثانویه آن در بازار سرمایه آغاز شود.

مبادله اوراق گواهی سپرده در بازار سرمایه
علی صالح آبادی، رئیس کل بانک مرکزی اشــاره ای به جزئیات ضوابط 
جدید انتشار این نوع اوراق نکرده اما تأکید کرده است: ضوابط مربوط به 
معاملات ثانویه گواهی سپرده عام نیز در شورای بورس تصویب شده و 
به معنای آن است که از این پس این ابزار مالی امکان معامله در بورس 
را پیدا خواهد کرد.هنوز از جزئیات و نحوه معاملات این اوراق اطلاعی 
در دست نیست اما به نظر می رسد بانک مرکزی در تلاش است در گام 
نخست از این طریق به تامین منابع مالی در اختیار بانک ها کمک کند زیرا 
به گفته صالح آبادی این ابزار، امکان مناسبی برای تجهیز منابع در اختیار 
بانک ها می گذارد.رئیس کل بانک مرکزی همچنین مشخص نکرده است 
که سررسید این اوراق و نرخ بهره پایه این اوراق در سررسید های مختلف 
چقدر است. با این حال برخی گمانه زنی ها حاکی است که بانک مرکزی 
در تلاش است انتشار این اوراق در سررسید های بلندمدت امکان پذیر 
شود. مزیت سررسید های بلندمدت و مبادله آن در بازار ثانویه این است 
که چشم انداز آینده نرخ بهره را برای سیاستگذار پولی مشخص می کند. 
همچنین به نظر می رسد بانک مرکزی در تلاش است از طریق معاملات 
ثانویه این اوراق در بازار سرمایه نرخ تعادلی بهره این اوراق را متناسب با 

مکانیزم های بازار کشف کند. این موضوع این امکان را به بانک مرکزی 
می دهد که سیاستگذاری های پولی را متناسب با این نرخ انجام دهد؛ 
زیرا این نرخ به نوعی بیانگر نرخ بهره بلندمدت پول است و می تواند نقشه 

راهی برای سیاستگذار جهت تعیین نرخ بهره تعادلی باشد.

آثار در بازار سرمایه 
هنوز برآورد دقیقی از آثار انتشار این اوراق در بازار سرمایه وجود ندارد 
اما انتظار می رود انتشار این اوراق در گام اول به متنوع تر شدن ابزارهای 
مالی در بازار ســرمایه منجر شــود و در مرحله بعدی این امکان را به 
سرمایه گذاران ریسک گریز بدهد که در کنار اوراق بدهی از این اوراق 
نیز برای کاهش ریسک سرمایه گذاری در بورس استفاده کنند؛  چراکه 
سابقه انتشار گواهی سپرده های بانکی منتشــر شده در شبکه بانکی 
نشان می دهد این اوراق در زمره کم ریسک ترین ابزار های مالی هستند 
اما می توان گفت این اوراق زمانی در بازار ســرمایه مورد استقبال قرار 
خواهند گرفت که تناســبی با میزان تورم داشته باشند. چنانچه نرخ 
بهره این اوراق تفاوت آشــکاری با نرخ تورم داشته باشد ریسک خرید 
این اوراق افزایش پیدا می کند. با این حال انتظار می رود صندوق های 
سرمایه گذاری که تعهدات ویژه ای در قبال سرمایه گذاران دارند برای 
متنوع سازی  سبد سرمایه گذاری خود بخشی از دارایی های خویش را 
به این اوراق اختصاص دهند و از این طریق به مجرایی برای تزریق منابع 
مالی به بانک ها، به ویژه بانک هایی که با ناترازی منابع مواجه هستند، 

تبدیل شوند.

چهره

تالار شیشه ای

فروش حقوقی

فروش حقیقی

395

820

1885

خرید  حقوقی

خرید  حقیقی

ارقام به میلیارد تومان

1.488

1.486

1.484

1.482

1.480

1.478

روند شاخص  كل بورس تهران در روز گذشته
ارقام به هزار واحد

شاخص کل بورس تهران در مبادلات دیروز 4هزارو 
63واحد، معادل 0.27درصد نزول کرد و به یک میلیون 
و 483هزارو 534واحد رسید. شاخص کل هم وزن با 

4084واحد افت به 405هزار و 474واحد رسید.

در مبادلات دیروز بازارسرمایه، قیمت سهام 
164شرکت رشد و 393شرکت کاهش یافت. قیمت 

سهام 14شرکت هم تغییر نکرد.

ارقام به درصد
تراز صعود و نزول در بازار سهام

ترکیب دیروز معاملات بازار سهام

در مبادلات روزگذشته سهامداران حقیقی هزارو 
885میلیارد تومان سهام خریدند اما در مقابل حجم 

فروش سهامداران حقیقی به 2هزارو 310میلیارد تومان 
رسید. سهامداران حقیقی دیروز 425میلیارد تومان 

نقدینگی از بازار سهام خارج کردند.

ارزش بازار سهام

ارزش کل ســهام شــرکت های حاضــر در بــورس و فرابــورس 
در مبــادلات دیــروز 83هزارمیلیاردتومــان نــزول کــرد و بــه 
6852هزار میلیارد تومان رسید. ارزش دلاری کل بازار سهام 
ایران بــا توجه به قیمت روز گذشــته هــردلار آمریــکا دربازار 
تهران، که در محدوده 31هزار و 650تومان دادوســتد شــد، 

هم اکنون معادل 216میلیارد و 490میلیون دلار است.
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ارقام به هزارمیلیاردتومان

ارزش معاملات بازار سرمایه

در مبــادلات دیــروز 31هــزارو 669میلیــارد تومــان 
اوراق بهــادار دربــازار ســرمایه دادوســتد شــد کــه از 
این میزان 2هــزارو 705میلیــارد تومان بــه معاملات 
خرد ســهام و بقیه به اوراق بدهــی و معاملات عمده 
اختصاص یافت. این ارقام نشان می دهد که ارزش 
کل معامــلات خــرد در دادوســتد های روز گذشــته 
567میلیــارد تومان معــادل 17.2درصد نــزول کرده 

است.

ارقام به درصد  کل معاملات  معاملات خرد

صعود
نزول

بدون تغییر

2

69
29

کاهش شدید قیمت میوه های فصل
در چهارمین هفته تیرماه، قیمت بعضی از میوه  های پرتقاضای 
فصل در میادین میوه و تره بار تا 10 هزار تومان کاهش یافت. 
نرخنامه جدید میادین میوه و تره بار شهرداری تهران نشان 
می دهد که در کنار کاهش قیمت محصولات جالیزی، برخی 
از میوه  هــای درختی نیز در هفته گذشــته کاهش قیمتی 
بین ۳تا10هزار تومان داشته اند و انگور عسگری با 10 هزار 
تومان کاهش، بیشترین افت قیمت را داشته است. نرخنامه 
همچنین از ورود گلابی، هلو انجیری و شــلیل و شــبرنگ 

انجیری به میادین خبر می دهد.

انگور 
عسگری
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قیمت دستکش های یکبار 
مصرف در پیک هفتم کرونا

با اوجگیری شیوع سویه جدید بیماری کووید - 19 و ورود 
به پیک هفتم کرونا، بار دیگر ماسک، دستکش، الکل 
و مواد ضدعفونی کننده به زندگی مردم بازگشته اند و 
خرید و مصرفشان بالا رفته است. در شرایطی که دیگر 
دورکاری و قرنطینه ای در کار نیست، دستکش  های یکبار 
مصرف وسیله ای کم هزینه برای تمیز نگه داشتن دست ها 
همزمان با حضور در اجتماع است. دستکش های لاتکس 
کمی گران است اما انواع نایلونی بین 20 تا 30هزار تومان 

قیمت دارد.
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قیمت  مشخصاتبرند
تومان

148.6۰۰لاتکس - ۵۰ عددیرزی

61.۵۰۰وینولکس - ۵۰ عددیرزمریم

12۵.۰۰۰لاتکس - 1۰۰ عددیدپا

27.۰۰۰نایلونی - 1۰۰ عددیپیلگون

21.۵۰۰نایلونی - 1۰۰ عددیرزی

21.۵۰۰سلفونی - 1۰۰ عددیپرمیس

1۵.۰۰۰نایلونی - 1۰۰ عددینگین

21.۵۰۰نایلونی - 1۰۰ عددیپنگوئن

کاهش یک تا 10میلیون تومانی قیمت  خودروها
به گزارش ایسنا، بررسی روند بازار خودرو در 20روز نخست 
ماه جاری )تیرماه( نشان می دهد همچنان بازار ثبات نسبی 
خود را حفظ کــرده و دلالان این بازار عقب نشســته اند و  
هیجانی وارد بازار نمی کنند؛ هر چند قیمت تعداد محدودی 
از خودروها افزایش داشته، اما اکثریت خودروها کاهش یک 
تا 10میلیون تومانی نسبت به ابتدای تیرماه داشته اند. البته 

خریدار نیز در بازار بسیار کم است.

افزایش تمایل مردم به خرید گوشت از میادین میوه و تره بار
علی شــهرام فقیهــی، مدیر ارزیابــی و پشــتیبانی حوزه 
بهره برداری سازمان میادین میوه و تره بار با بیان اینکه سقف 
قیمت دام زنده کیلویی 85هزار تومان تعیین شــد، افزود: 
برخی تولیدکننــدگان دام را کیلویی 8۳هزار تومان عرضه 
کردند. بخش خصوصی برای اینکــه از این بازار عقب نماند 
سود خود را تقلیل داد به همین دلیل قیمت ها متعادل شد و 
حتی دام کیلویی 75هزار تومان نیز به دست مصرف کنندگان 
رسید.او ادامه داد: آمار و ارقام ها حاکی از این است که میزان 
فروش دام و گوشــت در جایگاه های میادین میوه و تره بار 
افزایش پیدا کرده و این افزایش فروش ممکن اســت به این 
دلیل باشد که مردم به لحاظ ذهنی و اجتماعی به این نتیجه 
رســیدند که خرید دام و گوشــت از جایگاه های شهرداری 

مقرون به صرفه تر است.

آمادگی بورس برای پذیرش ایرانسل
محمود گــودرزی، مدیرعامــل بورس تهران، با اســتقبال 
از آمادگی این شــرکت برای تســهیل در انجام فرایندهای 
مقدماتی ورود ایرانسل به بورس، گفت: بورس تهران آماده 
است تمام امکانات خود را برای تسهیل و انجام هرچه سریع تر 

فرایندهای پذیرش ایرانسل در بورس، به کار گیرد.

رستم قاسمی
وزیر راه و شهرسازی

 قطاری که دیروز از مرز ســرخس وارد 
کشــور شــد، 3هــزار و 800کیلومتــر را 
از مســکو با 39کانتینر طی کــرده بود 
و امــروز وارد ایران شــد. نخســتین بار 
اســت که قطاری مســتقیم از روســیه 
وارد ایــران می شــود و بــه بندر شــهید 
رجایــی مــی رود. محمولــه ایــن قطــار 
از بنــدر شــهید رجایی بــه هند ارســال 

خواهد شد.
در کریــدور شــمال بــه جنــوب کشــور 
3جبهــه فعــال داریم کــه این قطــار از 
شــرقی ترین جبهه یعنی مرز سرخس 
وارد شــده اســت و 2کریــدور دیگــر 
شامل اینچه برون – گرمسار نیز فعال 
اســت که بــا توجــه بــه رابطه خــوب ما 
بــا ترکمنســتان ایــن مســیر نیــز فعال 
خواهــد شــد. همچنین کریــدور غرب 
دریای خزر را داریم که راه آهن ایران به 
آذربایجــان متصل می شــود.محموله 
این قطار در ایــران تحویل قطار ایرانی 
نشــده و قطــار روســی مســتقیم وارد 
کشــور شــده و تــا بنــدر شــهید رجایی 

حرکت خواهد کرد.
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کمیته 
ضربه فنی!

 اعضای کمیته فنی فدراسیون
کارنامه جالبی در فوتبال ایران ندارند

وظیفه تعیین »صلاحیت« مربیان در فوتبال 
ایران، به کمیته فنی ســپرده شــده اســت. 
چهره هایی که در آخرین جلســه، صلاحیت 
دراگان اســکوچیچ برای هدایت تیم ملی را 
رد کرده اند و حتی مدعی شــده اند که حاضر 
به تأیید صلاحیت کارلــوس کی روش برای 
هدایت تیم ملی ایران نیســتند. جالب اینکه 
در ایــن مقطع حتــی مخالفان سرســخت 
دراگان اســکوچیچ، نمی تواننــد با قاطعیت 
از لزوم برکناری او صحبت کننــد چرا که تا 
جام جهانی زمان زیــادی باقی نمانده و ایران 
تنها یک اردوی جدی تا قبل از شــروع جام 
جهانی خواهد داشت. اگر اعضای این کمیته 
تا این حــد مخالف حضور ســرمربی کروات 
روی نیمکت تیم ملی بودنــد، چرا قبل از این 
برای ایجاد تغییر در تیم اقــدام نکردند؟ چرا 
آنها تا این اندازه صبر به خــرج دادند و زمان 
را برای تیم ملی به همین راحتی کشتند؟ از 
این گذشته، سؤال کلیدی اینجاست که روند 
تعیین صلاحیت در این کمیته با چه شیوه ای 
صورت می گیرد؟ کسی مثل ابراهیم قاسم پور 
صادقانه اعتراف کرده که از همــان ابتدا نیز 
مخالف اســکوچیچ بوده و تحت هر شرایطی 
مخالف این مربی باقی خواهد ماند. این به آن 
معنی است که عملکرد اسکوچیچ هیچ تأثیری 

درنظر نهایی این کمیته نداشته است.
اعضای کمیته فنی فدراسیون فوتبال، کارنامه 
جالبی در سال های گذشته نداشته اند. ابراهیم 
قاســم پور که این روزها نقش سخنگوی این 
کمیته را نیــز برعهده دارد، در »10ســال« 
اخیر حتی یک تجربه مربیگری در لیگ برتر و 
حتی لیگ های پایین تر نداشته و همین حالا 
نیز هیچ پیشــنهادی از تیم های لیگ برتری 
ندارد. اصغر مدیرروســتا نیــز آخرین تجربه 
مربیگری اش را یک دهه قبل ســپری کرده و 
تنها به عنوان مدیر فنــی در چند تیم حضور 
داشته است. پرویز مظلومی هم چندین سال 
اســت که در لیگ برتر مربیگری نمی کند اما 
همه جا حضور دارد و در باشــگاه اســتقلال 
پســت های مختلفی را برعهده داشته است. 
حمید استیلی هم بعد از شکست در چند پروژه 
مربیگری، حالا سرپرست تیم ملی شده و نادر 
عزت اللهی، تنها به عنوان پیشکسوت باشگاه 
ملوان شــناخته می شــود. خروجی مرتضی 
محصص نیز بعد از ســال ها حضور در فوتبال 
ایران در قامت کارشــناس، نکته فنی خاصی 
نبوده است. به نظر می رسد هدف فدراسیون 
از انتخــاب کمیته فنی بــرای تصمیم گیری 
در مورد ســرمربی، شــانه خالی کردن از بار 
مسئولیت در مورد نیمکت تیم ملی است. اگر 
برکناری اســکوچیچ به نتایجی فاجعه بار در 
جام جهانی منجر شود، چه کسی پاسخگوی 
این مسئله خواهد بود؟ آیا فدراسیون آن روز 
همه مســئولیت را می پذیرد یــا این کمیته 
فنی است که به هواداران فوتبال ایران پاسخ 

می دهد؟
همه فدراســیون های حرفــه ای فوتبال در 
دنیا، مســئولیت تصمیم های کلیدی شــان 
را می پذیرند. در کشــوری مثل اســپانیا هم 
رئیس فدراسیون یک تنه پای همه تصمیم ها 
می ایستد. فدراســیون ها نهایتا می توانند از 
گروهی مشورت بگیرند اما کسانی که در مورد 
سرمربی تیم ملی نظر مشورتی می دهند، باید 
چند درجه بالاتر از او باشند. در ایران قضاوت 
در مورد ســرمربی تیم ملی به افرادی سپرده 
شده که حتی یک روز هم ســرمربی این تیم 
نبوده اند و اصلا به عنوان مربی، هیچ دستاوردی 
نداشــته اند. این افراد هرگز نمی توانند معیار 
قضاوت در مــورد یک مربی باشــند. افرادی 
که گویا بیشتر از تصمیم فنی، در حال ضربه 
فنی کردن مربیان هستند. نخستین خروجی 
این کمیته، حضور صمد مرفاوی در تیم ملی 
جوانان بوده است. ماجرایی که نشان می دهد 
کارنامه و عملکرد، تأثیری در قضاوت در مورد 

مربیان در این کمیته ندارند.

شروع رویایی تن هاخ
دیدار هــای دوســتانه پیش فصل بــا مصاف 
جذاب منچســتریونایتد و لیورپول در تایلند 
شروع شــد. در این بازی یونایتدی ها با نتیجه 
4 بر صفر لیورپول را در هــم کوبیدند تا اریک 
تن هاخ شروعی رویایی با شیاطین سرخ داشته 
باشد. سانچو )1۲(، فرد )۳0(، مارسیال )۳۳( و 
پلیستری )۷۶(، گل های یونایتد در این بازی را 
به ثمر رساندند. منچستری ها در دیدار دوستانه 
بعدی به مصــاف ملبورن ویکتوری اســترالیا 
خواهند رفت و شــاگردان کلوپ هم در مقابل 

کریستال پالاس صف آرایی خواهند کرد.

خبر آخر
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درویش؛ عامل جدایی اسدی؟
گویا با وجود اصرارهای یحیی، این 

مدیرعامل پرسپولیس بوده که باعث 
جدایی اسدی از سرخپوشان شده است

باشگاه ها مفت می خرند؛ بازیکنان 
باید مدیون بوسمان باشند که راه 

نجات را نشان داد

اعتصاب نکردیم مصدومیم خرید رایگان با کد تخفیف
گفته می شود چند بازیکن تیم ملی فوتبال زنان 

در حمایت از سرمربی سابق، حاضر نشده اند کنار 
تیم باشند ولی کودایی حرف دیگری می زند 
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حکم عدم صلاحيت دراگان را  کميته فني فدراسيون فوتبال  داد
کميته اي که اعضايش حتي يک روز هم مربي تيم ملي نبوده اند

چه کسیدراگان

Vsُرا کشت؟
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واقعا چرا؟

خدا به داد پرسپولیس برسد

رمز موفقیت جلال

یکی از اظهارنظرهای جالب این روزها 
هم مربوط می شود به آنچه بختیار 
رحمانی گفت. بازیکن پیشــین 
استقلال که یک بگو مگوی مجازی 
با خداداد عزیزی داشــته، ســؤال 
فوق العاده هوشمندانه ای مطرح کرده: 
»می خواهم بدانم چرا گروهی اینقدر از اســکوچیچ حمایت 
می کنند؟« واقعا هم عجیب است. چرا باید از یک مربی که تیم 
ملی را در بدترین شرایط تحویل گرفت و سریع ترین و آسان ترین 
صعود تاریخ به جام جهانی را رقم زد پشتیبانی شود؟ این حمایت 
قطعا پشــت پرده هایی دارد. حمایت فقط باید از مربیان ناکام 
پرمدعا و گران قیمت انجام بگیرد، وگرنه چه معنی می دهد آدم 
پشت مربی ارزان قیمت موفق بایستد؟ امیدواریم اهالی فن هر 
چه سریع تر رمزگشایی های لازم را به عمل بیاورند. حمایت از 

کسی که ایران را به جام جهانی برده خیلی مشکوک است.

روند یارگیری پرسپولیس که خیلی 
توفانی و بی سابقه شروع شده بود، 
در فاز جذب مهاجم کمی متوقف 
شده اســت. سرخپوشان دنبال 2 
مهاجم خارجی هســتند که فعلا 
هیچ یک از آنها جذب نشده اند. همین 
مسئله باعث شده شــرزود تمیروف ازبکستانی از لیست مازاد 
خارج شود و به صورت مشــروط به تمرینات تیم برگردد. قرار 
است عملکرد مهاجم ازبکســتانی را در تمرینات ببینند و اگر 
جذب مهاجم جدید میسر نشد، از او استفاده کنند. در همین 
راستا رســانه ها از انگیزه بالای تمیروف برای خودنمایی خبر 
می دهند. خدا به داد پرسپولیس برسد. این تمیروف آن زمان که 
انگیزه ویژه نداشت، هر توپی را می گرفت از وسط زمین سمت 
دروازه حریف شوت می کرد، الان که قرار است خودش را نشان 
بدهد معلوم نیست چه سورپرایزی برای هواداران خواهد داشت!

جلال حسینی برای نخستین بار بعد 
از خداحافظی اش از فوتبال در یک 
مصاحبه بلنــد تلویزیونی حاضر 
شد و به تشــریح دوران پرافتخار 
حضورش در میادیــن پرداخت. 
کاپیتان پیشین پرســپولیس که از 
ابتدای فصل جدید عضو کادرفنی خواهد بود، به نکته جالبی اشاره 
کرد: » همه فقط موفقیت ها و جام های مرا می شمارند، درحالی که 
من ناکامی ها و شکست های زیادی هم داشتم که همیشه آنها را 
حساب می کردم و حسرت شان را می خوردم.« همین جملات 
کوتاه شاید به وضوح نشان بدهد دلیل موفقیت های حسینی 
چیست. در فوتبالی که خیلی از بازیکنانش با کمترین موفقیت و 
شهرت اشباع می شوند و تا آخر عمر پزش را می دهند، حسینی 
حساب شکست هایش را داشت و خودش را برای کسب افتخارات 

بیشتر، تشنه و حریص نگه می داشت. این راز تداوم جلال است.

امید نورافکن و سعید صادقی رکوردداران 
حضور در تیم منتخب در فصل گذشــته 
لیگ برتر بودند. مدافع چپ ســپاهان و 
هافبک گل گهر طی 30هفته 9بار به تیم 
منتخب هفته رســیدند که بالاترین رکورد در جمع تمامی بازیکنان 
لیگ بوده است. این دو بازیکن که از قضا هر دوی آنها در دوره دراگان 
اســکوچیچ به تیم ملی دعوت شــدند، در هفته هــای پایانی فرصت 
دورقمی کردن این رکورد را هم داشتند اما در 2هفته آخر لیگ، هیچ یک 
از آنها به تیم منتخب نرسیدند و رکوردشان روی همان عدد9 متوقف 
ماند. سعید صادقی با کســب امتیاز 7.38 از ســایت متریکا، بهترین 
بازیکن لیگ هم شد و امید نورافکن نیز با امتیاز 7.28 بعد از سعید در 

رتبه دوم قرار گرفت.

از 2بازیکــن برتــر لیــگ، یکــی در تیم 
خودش ماندنی شــد و دیگری از گل گهر 
به پرسپولیس پیوست تا فصل آینده را در 
جمع سرخپوشان سپری کند. اما بعد از این 
دو بازیکن به نام 2نفر دیگر می رسیم که با 7بار حضور در تیم های منتخب 
هفته بعد از صادقی و نورافکن قرار گرفتند. این دو بازیکن امیرحســین 
حســین زاده و دانیال اســماعیلی فر بودند که اتفاقا از بین آنها هم یکی 
پرسپولیسی شده و دیگری وضعیت نامشخصی دارد. دانیال فصل گذشته 
7بار به تیم منتخب هفته رسید و در بین مدافعان راست بالاترین رکورد 
را داشت. بعد از او صالح حردانی درخشان ترین مدافع راست لیگ بود که 
4بار در تیم منتخب هفته قرار گرفت. امیرحسین حسین زاده نیز با 7حضور 

در تیم منتخب، رکورددار استقلالی ها و صاحب رتبه سوم در لیگ بود.

در طول فصل گذشته هیچ تیمی به اندازه 
سپاهان به تیم های منتخب هفته بازیکن 
نداد. در پایان لیگ بیست ویکم رتبه های 
اول و دوم به استقلال و پرسپولیس رسید اما 
بیشترین بازیکن های منتخب در تیم های هفته از سپاهان و گل گهر بودند. 
ســپاهانی ها در مجموع 43بار به تیم منتخب هفته رسیدند و بازیکنان 
گل گهر نیز 39بار توانستند به تیم منتخب برسند که تقریبا یک چهارم 
این تعداد، سهم سعید صادقی بود. در این زمینه استقلالی ها به عدد38 
رسیدند و دفعات حضور پرسپولیسی ها در تیم منتخب نیز از عدد31 فراتر 
نرفت. بهترین بازیکن پرسپولیس در این زمینه مهدی ترابی بود که 5بار 
در تیم منتخب هفته حضور داشت. ضعیف ترین تیم در این زمینه نفت 

مسجدسلیمان بود که فقط 8بار در تیم منتخب بازیکن داشت.

نكته بازی

متريكاآماربازی
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فوتبال ایران

اولین اشتباه ساپینتو
 انتقادها به ادعای سرمربی استقلال

 در مورد کسب 4جام ادامه دارد
سرمربی پرتغالی استقلال تازه کارش را در این تیم 
شروع کرده، اما این دلیل نمی شود منتقدان کاری 
به کارش نداشته باشــند. بخشی از نقدها به سابقه 
و کارنامه ساپینتو مربوط می شــود. به هر حال او 
زیاد تیم عوض کرده و در هیچ یک از باشگاه هایش 
کار به تمدید قرارداد نکشــیده اســت. این مسئله 
می تواند برای هواداران نگران کننده باشد. مخصوصا 
وقتی سپاهان سرمربی اش را انتخاب کرد و با ژوزه 
مورایس قرارداد بست که کارنامه بهتری نسبت به 
ساپینتو دارد، بدگمانی ها نسبت به انتخاب استقلال 
افزایش هم پیدا کرد. مورایــس یکی از گزینه های 
مصطفی آجورلو بود و خیلی ها پرسیدند چرا باشگاه 
بدون توافق با این مربی، سراغ ساپینتو رفت. البته 
که گفته می شــود توقعات مالی بالاتر مورایس در 

تغییر نظر استقلال بی تأثیر نبوده است.
بخش دیگری از انتقادات امــا مربوط به اظهارنظر 
معــروف ســاپینتو در زمان معرفــی اش به عنوان 
سرمربی استقلال می شود. او گفت 4جام با آبی ها 
می گیرد که اظهارنظر عجیبی بــود و کمتر از یک 
مربی حرفه ای شــنیده می شــود. مثلا بد نیست 
این بخش از سخنان کریســتوف گالتیه، سرمربی 
جدید پاری ســن ژرمن را بخوانیــد: »می دانم چه 
وظیفه ای را قبول کرده ام و احســاس می کنم که 
از پس آن برمی آیم، اما انجام هیچ کاری به تنهایی 
آسان نیست. ما در کنار هم خواهیم توانست تیمی 
قدرتمند تشــکیل دهیم.« یا این بخش از سخنان 
اریک تن هاخ، ســرمربی جدید منچســتریونایتد: 
»بسیار هیجان زده هستم که چنین چالشی را پیش 
روی خودم می بینم. من تمام توانم را به کار خواهم 
گرفت تا تیمی بسازم که بتواند منچستریونایتد را 

به جایگاه اصلی اش بازگرداند.«
البته که قصد مقایســه نداریم اما به هر حال اینها 
الگوهای در دســترس ما هســتند و بــه آنها نگاه 
می کنیم. می بینید که ســبک و مــدل حرف زدن 
هنگام حضور در یک تیم جدید طور دیگری است 
و اینکه یک مربی قول کسب 4جام را بدهد، کمی 
عجیب و غریب به نظر می رســد. در هر صورت این 
جملات ســاپینتو در آغاز حضورش روی نیمکت 
استقلال دردسرساز شده و اگر اهل رصد رسانه ها 
باشــید، حتما دیدید که ده ها مصاحبه در همین 
مورد از ســوی پیشکسوتان اســتقلال انجام شده 
است. ببینیم جنس حرف زدن ســاپینتو در ادامه 

تغییر می کند یا نه؟

نیمکت پرسپولیس 
فیکس نساجی

چرا توانایی این بازیکنان، قبلا به چشم 
مطهری نمی آمد؟

به نظر می رســد روند انتقال بازیکنان پرسپولیس 
به نســاجی همچنان ادامه دارد. علی شــجاعی و 
مهدی شــریفی، 2بازیکنی بودند کــه پیش تر با 
خداحافظی از جمع سرخپوشــان به تیم محبوب 
مازندرانی پیوستند. مخصوصا جدایی علی شجاعی 
با دلخوری هایی همراه بود و او اعتقاد داشت حقش 
بود فرصت بیشــتری برای بازی در پرســپولیس 
داشته باشد. در هر صورت روند این انتقال ها بعد از 
حضور حمید مطهری در قائم شهر آغاز شده است؛ 
دستیار پیشــین یحیی گل محمدی که در پی بالا 
گرفتن انتقادات از او جدا شــد و هدایت نســاجی 
را پذیرفت. او فعلا شــجاعی و شریفی را با خودش 
برده و حالا شایعات زیادی در مورد انتقال علیرضا 
ابراهیمی به این تیم نیز به گوش می رسد. ابراهیمی 
نخستین خرید فصل گذشته پرسپولیس بود که از 
گل گهر به جمع قرمزهای پایتخت پیوست. با این 
حال او در این تیم سرنوشت بســیار عجیبی پیدا 
کرد و تا مدت ها بدون هیــچ دلیلی از ترکیب دور 
ماند. نهایتا هم زمانی به بازی گرفته شــد که تیم 
قهرمانی را از دســت داده بود و عملا بود و نبودش 

فرقی نمی کرد.
فــارغ از اینکه آیــا ابراهیمی به نســاجی خواهد 
رفت یا نــه، صــرف علاقــه حمید مطهــری به 
سومین نیمکت نشین پرسپولیس در نوع خودش 
بحث برانگیز اســت. او در حالی مشــغول انتقال 
رزروهای تیم سابقش به باشــگاه جدید است که 
در پرســپولیس نقش پررنگ فنی داشت، اما این 
جایگاه منجر به افزایش ســهم امثال شــجاعی، 
شریفی و ابراهیمی در مسابقات پرسپولیس نشد. 
به عنوان مثال علیرضا ابراهیمی در حالی تمام وقت 
روی نیمکت پرســپولیس نشســت که این تیم با 
شدیدترین مشکلات دفاعی دست به گریبان بود و 
کادرفنی برای بهبود شرایط انواع و اقسام چینش ها 
را آزمود. با این حال ســهم چندانــی به ابراهیمی 
نرسید. پرسش اینجاست که اگر این بازیکنان واقعا 
خوب بودند و حمید مطهری هم بــه توانایی آنها 
واقف بود، چرا بیشــتر مورد اعتماد قرار نگرفتند و 
اگر کیفیت کافی را نداشتند، چرا حالا جذب تیم 
مازندرانی می شوند؟ البته که متوجه تفاوت سطح 
پرسپولیس و نساجی هســتیم، اما فراموش نکنید 
هم شجاعی و شــریفی و هم ابراهیمی خریدهای 
خود یحیــی گل محمدی و حمیــد مطهری برای 

پرسپولیس بودند!

درویش؛ عامل جدایی اسدی؟
گویا با وجود اصرارهای یحیی، این مدیرعامل پرسپولیس بوده که باعث جدایی 

اسدی از سرخپوشان شده است
در نخســتین روزهای نقل وانتقالات تابستانی، 
یحیی گل محمدی علاقــه چندانی به تمدید 
قرارداد با رضا اســدی نداشــت، امــا ناکامی 
پرسپولیس در جذب هافبک دفاعی باعث شد 
او درخواست تمدید قرارداد با این بازیکن را 
بدهد. در مذاکرات طرفین، هافبک دفاعی 
سابق سرخپوشان نسبت به پیشنهاد مالی 
کمتر این باشگاه و همچنین آنچه به زعم 
او »احترام در مذاکره« عنوان شده، گلایه 
داشــت و همین مسئله باعث شــد قرارداد 
جدید را امضا نکند. حالا آخرین خبرها حاکی از 
آن است که جدایی اسدی از پرسپولیس قطعی شده 
اســت. او در هفته های اخیر 2جلسه با مدیران باشگاه 
پرسپولیس برگزار کرد اما توافقی در این زمینه حاصل 
نشد و بن بست در مذاکرات به پایان کار طرفین انجامیده 
است. نکته عجیب اینجاست که روز دوشنبه و پس از 
رد پیشنهاد مالی پرسپولیس توسط اسدی، مدیرعامل 

باشگاه )درویش( از طریق محمد محمدی با او تماس 
گرفت و گفت پرســپولیس دیگر به هیچ وجه و حتی 
درصورت کاهش خواســته این بازیکــن نیز حاضر به 

تمدید قرارداد اسدی نیست.

چرا درویش مخالفت کرد؟
نکته مهم در مورد اسدی این است که یحیی خواهان 
حفظ این بازیکن بود و حتی با اینکه در مصاحبه هایش 
از هیچ بازیکنی اســم نبرده بود، اما هفته گذشته در 
گفت وگو با خبرنــگاران به صراحت گفت از باشــگاه 
خواسته تا قرارداد اسدی را تمدید کنند. در این میان 
گفته می شود درویش پیشنهادی 5میلیاردی به اسدی 
داده که این موضوع با ناراحتی شدید این بازیکن همراه 
بوده و درویش هم حاضر نشده این مبلغ را بالاتر ببرد. 
گفته می شود مدیر برنامه های اسدی هم با گل محمدی  
در مورد سنگ اندازی درویش صحبت کرده ولی ظاهرا 
یحیی گفته اگر بیش از حد به باشگاه اصرار کند، شاید 

مدیران پرســپولیس دچار ســوءتفاهم های دیگری 
شــوند. نگاهی به اتفاقات 2هفته اخیر نشان می دهد 
که درویش مخالف ماندن اسدی در پرسپولیس است 
و مشخص نیســت چرا مدیرعامل پرسپولیس چنین 

موضعی داشته است.
شماره8 سابق پرسپولیس در یک فصل 4گل و 3پاس 
گل از خودش به جای گذاشت اما با این حال همیشه 
مورد انتقاد گروهی از هواداران تیم قرار داشــت. شاید 
عدم درخشش اسدی باعث شــد تا او در پرسپولیس 
فصل بعد حضور نداشــته باشــد؛ هر چند که خودش 
معتقد اســت در این زمینه برخی شیطنت ها صورت 
گرفته است. از طرفی اسدی فصل قبل جزو گران ترین 
بازیکنان لیگ ایران بود و همین موضوع احتمالا برای 
درویش خوشایند نبوده است. درحالی که گفته می شد 
فولاد مقصد قطعی رضا اسدی است، اما به نظر او تمایلی 
به حضور در خوزستان ندارد و پیشنهاد تراکتور را نیز 

فعلا رد کرده است. او شاید راهی مس رفسنجان شود.

معمای الجزایر

بهروز رســایلی| به جرأت می توان گفت تیم ملی فوتبال ایران در 
آســتانه حضور در جام جهانی و برگزاری 2 بازی حیثیتی با آمریکا 
و انگلستان، بخشی از بحرانی ترین روزهای تاریخش را پشت سر 
می گذارد. کمیته فنی رأی به برکناری دراگان اسکوچیچ داده و این 
تیر خلاص به پیکر نیمه جان مربی کروات بود. حالا در وضعیتی قرار 
گرفته ایم که هیچ کس نمی داند باید چه کار کنیم. وقتی در مصاحبه 
زنده تلویزیونی از سردار آزمون در مورد سرنوشت تیم ملی سؤال 
می شود، او لبخند تلخی می زند و جواب می دهد: »الان دیگر نمی دانم 
چه کاری درست است و چه کاری غلط.« این بلاتکلیفی در مجموعه 
فدراسیون، وزارت ورزش و نهادهای دیگر هم به چشم می خورد. با این 
حال فروکاستن سطح دغدغه های تیم ملی به انتخاب کادرفنی هم 

غلط است. متأسفیم که بگوییم مشکل فراتر از اینهاست.

   مشکلات مربی خارجی
اتفاقات فوتبال ایــران آنقدر عجیب و فاقد نظم منطقی اســت که واقعا 
نمی شود هیچ چیزش را پیش بینی کرد. شــاید الان که شما این مطلب 
را می خوانید سرمربی تیم ملی مشخص شــده باشد، اما دست کم وقتی 
ما در حال نگارش این سیاهه بودیم، سرگیجه در فدراسیون ادامه داشت. 
به طور مشخص کسی نمی دانست بهتر است مربی ایرانی جانشین دراگان 
اسکوچیچ شود یا مربی خارجی؟ مسئله خارجی ها عدم شناخت است. شاید 
افکار عمومی به چنین گزینه ای بیشتر راغب باشد، اما بدیهی است که در 
این زمان کم، یک مربی بدون شناخت کامل نمی  تواند کار چندانی از پیش 
ببرد. در نتیجه فقط گزینه هایی باقی می مانند که قبلا در ایران کار کرده اند 
و آشنایی نسبی با شــرایط دارند. مهم ترین آنها کارلوس کی روش است، 
اما مشکل اینجاست که مربی پرتغالی هم مخالفان بسیار سرسختی در 
فوتبال ایران دارد. او با این شرایط نه تنها نمی تواند دودستگی را از بین ببرد، 
بلکه دوقطبی موجود را تشدید هم خواهد کرد. برانکو هم همین خاصیت 
را دارد و البته خودش کلا گفته پیشنهاد احتمالی را رد خواهد کرد. افراد 
دیگری مثل گابریل کالدرون، آندرا استراماچونی یا وینفرد شفر هم هستند 

که اجماع چندانی روی آنها وجود ندارد.

   مشکلات مربی ایرانی
شرایط در مورد گزینه های ایرانی فتح نیمکت تیم ملی طوری بود که وقتی 

اسم شان مطرح شد، بسیاری از منتقدان دراگان اسکوچیچ به ادامه حضور 
خود او رضایت دادند! علی دایی این روزها در بالاترین سطح محبوبیت قرار 
دارد، اما یادمان نرفته او تجربه ناموفقی طی دوران قبلی سرمربیگری اش 
در تیم ملی داشت. امیر قلعه نویی هم همینطور؛ به اضافه اینکه 9سال از 
آخرین جامی که او گرفته می گذرد. جواد نکونام دیگر گزینه ای است که 
این روزها زیاد اسمش شنیده می شود، اما تجربه مهم و بزرگ او چیست؟ 
سرمربی فعلی فولاد همین یک ماه پیش پیشنهاد حضور در استقلال را 
نپذیرفت و گفت شرایط مناسب برای هدایت آبی ها را ندارد. حالا چطور 
انتظار داریــد او در آوردگاهی به بزرگی جام جهانــی هدایت تیم ملی را 

برعهده بگیرد؟

   مربی کوتاه مدت یا بلندمدت؟
فارغ از ملیت، یک بحث مهم دیگر در مورد چشم انداز و مدت همکاری با 
سرمربی جدید است. ما باید تکلیف مان را روشن کنیم و ببینیم از کادرفنی 
چه می خواهیم؛ اینکه فقط در جام جهانی آبروداری کند و شکست پرگل 
به بار نیاورد، یا اینکه حداقل تا پایان جام ملت های آسیا روی نیمکت تیم 
ملی باقی بماند و یک مجموعه منسجم بسازد؟ شاید برای آبروداری در 
جام جهانی مثلا برگرداندن کارلوس کی روش یک ایده نسبتا قابل قبول 
باشد، اما برای بعد از آن چه؟ کی روش در طول 8 سال حضورش در ایران 
هر چه داشته رو کرده؛ بنابراین بعید است در جام ملت های آتی یا بعد از 
آن کار بیشتری از این مربی 70ســاله بر بیاید. این در حالی است که اگر 
به موقع دست به تغییر مربی می زدیم و یک گزینه مناسب برای تیم ملی 
انتخاب می کردیم، او می توانست از تجارب جام جهانی در جام ملت های 

آسیا استفاده کند.

   تیم از هم گسیخته
مشکل بزرگ تر اما بروز شکاف در تیم ملی است. سردار آزمون در همین 
مصاحبه تلویزیونی اخیرش به دفعات تکرار کرد کــه بازیکنان با وجود 
اختلاف نظرها، متحد و همدل کنار هم خواهند ایســتاد، اما خود او در 
این مصاحبه به چندین هم تیمی اش بدون ذکــر نام حمله کرد! این چه 
مدل اتحادی اســت؟ واقعا چطور می توان انتظار داشــت این بازیکنان 
در جام جهانی با نهایت همدلی و همراهی به میــدان بروند؟ مگر اینکه 

معجزه ای رخ بدهد.

کلاف سر درگم
بدیهی است که دوپارگی در تیم ملی اتفاقی نیست که مسئله تیم ملی، چیزی فراتر از انتخاب کادرفنی است

یک شبه و در آن واحد رخ داده باشد. آنچه در جنگ 
استوری ها بروز کرد، حتما ریشه مفصل و عقبه طولانی 
داشته اســت؛ آتش زیر خاکستری که در یک فرصت 
مناسب قد علم کرد و باعث شد 2 گروه از بازیکنان تیم 
ملی چنین آشکار به هم چنگ و دندان نشان بدهند. 
وقتی اختلافات فاش شد، سؤالات زیادی هم به وجود 
آمد. خیلی ها از خودشان پرســیدند آیا بازیکنانی که 
این گارد تهاجمی و تند و تیــز را علیه کادرفنی تیم 
ملی دارند، در مســابقات اخیر این تیم با همه وجود 
و بــا انگیزه کامل بــازی کرده اند؟ به طور مشــخص 
فشارها روی کادرفنی تیم ملی بعد از 2 شکست برابر 
کره جنوبی در مسابقه تشــریفاتی مرحله انتخابی و 
دیدار تدارکاتی با الجزایر در اردوی قطر افزایش پیدا 
کرد. در هر دو بازی غایبان زیادی داشتیم و در هر دو 
بازی هم عملکرد تیم مان خیلی بد بود. حالا یک عده 
می پرسند آیا واقعا همه بازیکنان تیم ملی در این دو 
مسابقه و به ویژه دیدار تدارکاتی با الجزایر، تمام توان و 

انرژی شان را گذاشته اند؟
لطفا اشتباه نشــود؛ لزوما از کم فروشــی تعمدی یا 
کودتا حرف نمی زنیم، گرچه متأســفانه از این دست 
موارد در فوتبــال ایران، حتی در همیــن تیم ملی و 
مسابقات دوســتانه قبل از جام جهانی هم داشته ایم! 
الان در مورد مســابقه با کره یا الجزایر فقط بحث مان 
انگیزشی است؛ نوعی حس ناخودآگاه که صرفا در اثر 
تعارض با کادرفنی پیــش می آید. وقتی چند بازیکن 
سرمربی شــان را قبول ندارند و به وضوح این مسئله 
را »جار« می زنند، مخاطب حق دارد شــک کند که 
بازیکنان همه زور و توان شان را برای او نگذاشته اند. 
طبیعی اســت که وقتی بازیکنی به کادرفنی اعتقاد 
داشته باشد، حداکثر تلاشــش را برای روسفیدی او 
انجام می دهد، اما در حالت عکس، شاید نوعی حس 
بی تفاوتی به فوتبالیست دســت بدهد که بسیار هم 
مخرب است. امیدواریم اینطور نبوده باشد و بازیکنان 
مخصوصا با پیراهن تیم ملــی، در همه بازی ها حتی 
دیدارهای دوستانه با تمام قوا به میدان بروند. فراموش 
نکنیم مهم تر از اسم کی روش و برانکو و اسکوچیچ و 

زیدان و گواردیولا، نام و منافع »ایران« است.
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بومی یا خارجی؟ 

مسئله این است
بررسیوضعیتمربیانحاضردرجامجهانی

بحثسرمربیخارجیوداخلینقلمحافلفوتبالیاینروزهایایراناســت.برخیرسانههادرلزوماستفادهازمربیان
خارجیبرایتیمهایملیحاضردرجامجهانیقطرآماریدرآوردهوتأکیدکردهاندکهچون70درصدسرمربیانتیمهای
جامجهانیبومیهستند،پسماهمبایدازمربیبومیاستفادهکنیم.بیاییمبررسیکنیماین70درصدچهافرادیهستند.
بیشترکشورهاییکهازسرمربیبومیاستفادهمیکنندکشورهایصاحبفوتبالهستند.سابقهنداشتهیاکمترسابقه
داشتهکهکشورهاییمثلآرژانتین،برزیل،انگلیس،فرانسه،اسپانیا،پرتغال،ایتالیا،آلمانوکرواسیازمربیغیربومی

برایتیمملیاستفادهکنندچراکهخودشانبههمهکشورهایجهانمربیصادرمیکنند.

میانگین
از23سرمربیحاضردرقطر،9مربیخارجیهستندو22مربیبومیکهالبتهشــرحدادهشدمربیبومیکهانگلیسی،
برزیلی،کروات،فرانسوی،آلمانیو...باشد،یکامرطبیعیاستچونهمهاینکشورهاصاحبفوتبالوسبکمربیگری

هستند.یککشورهمهنوزتکلیفسرمربیاشمشخصنیستوآنایراناست.

انگلیس در 2 مقطع هدایت تیم ملی خود را به سون گوران اریکسون سوئدی و کاپلوی 
ایتالیایی سپرد اما معمولا مربی بومی داشته اســت. البته از آخرین باری که یک سرمربی 
انگلیسی در یک تیم ملی یا باشــگاهی به قهرمانی تورنمنتی رسیده، 13سال می گذرد اما 
انگلیسی ها با وجود نتایج ضعیف گرت ساوث گیت در لیگ ملت های اروپا همچنان به این 

مربی اعتماد کرده اند و تا پایان جام جهانی قصد دارند با او ادامه دهند.
لیونل اسکالونی مدتی اســت هدایت آرژانتین را در دســت گرفته. سابقه نداشته یک 

سرمربی غیربومی روی نیمکت تیم ملی آرژانتین بنشیند.
تیته در جام جهانی قبلی هم هدایت برزیل را در دســت داشت. به تازگی شایعه شده که 
گواردیولا قصد دارد پس از پایان قراردادش با منچستر ســیتی به تیم ملی برزیل برود اما 

او چند ماه پیش این شایعه را رد و اعلام کرد برزیلی ها خودشان بهترین مربیان را دارند.
هانسی فلیک که در جام جهانی2014 دستیار یواخیم لو بود، پس از طی کردن دوره ای 
کوتاه اما کاملا موفق در بایرن مونیخ، ســرانجام با حسن صالح حمیجیچ به مشکل خورد و 
از این باشگاه جدا شــد تا جای یواخیم لو را روی نیمکت تیم ملی آلمان بگیرد. هیچ یک از 

11سرمربی تاریخ تیم ملی آلمان غیرآلمانی نبوده اند.
کرواسی یکی از کانون های تولید مربی فوتبال اســت و در همه جای دنیا نماینده دارد. 
طبیعی اســت که زلاتکو دالیچ، یک ســرمربی بومی برای تیم ملی کرواســی باشد و در 
جام جهانی افتخار نشستن روی نیمکت تیم ملی کشورش را به دست آورد. او در دوره قبلی 

کرواسی را تا فینال پیش برد و به دیدیه دشان و فرانسه باخت.
بارسلونا در ســال های اخیر غیراز رونالد کومان، رایکارد و کرویف که هلندی بودند، از 
مربی بومی استفاده کرده اما رئال مادرید معمولا به مربی خارجی اقبال نشان می دهد. با این 
حال روی نیمکت تیم ملی اســپانیا وضعیت فرق دارد چراکه این کشور هم مربی به اندازه 
کافی دارد. لوییس انریکه احتمالا پس از جام جهانی و در تابســتان آینده، هدایت یک تیم 
باشگاهی را در لیگ برتر در دست می گیرد اما فعلا سرمربی اسپانیاست. اسپانیا در تیم ملی 

بلژیک هم سرمربی دارد.
دیدیه دشان با فرانسه قهرمان جهان و لیگ ملت های اروپا شده و یک بار هم این تیم را 
تا فینال یورو بالا برده. زین الدین زیدان منتظر است تا ماموریت این مربی در جام جهانی به 
پایان برسد و جای او را بگیرد. فرانســه هم همیشه از مربی بومی استفاده کرده و هم اکنون 
مربیان بزرگی دارد که یکی از آنها یعنی گالتیه به تازگی هدایت تیم پاری سن ژرمن را به عهده 

گرفته است. اما در لیگ فوتبال این کشور مربیان خارجی حضور چشمگیری داشته اند.
هلند هم یکی دیگر از قطب های فوتبال به حســاب می آید چراکه مربیانش تأثیر زیادی 
بر این رشته ورزشی گذاشته اند. سبک توتال فوتبال این کشور هنوز هم طرفداران زیادی 
دارد. چیزی که بارسایی ها به آن افتخار می کنند بخشی از آن مرهون یوهان کرویف کبیر 
است. فقط یک مربی هلندی می تواند سبک فوتبال شناور را در این تیم پیاده کند. البته در 
تیم ملی هلند دی بوئر نتوانست و برای همین اخراج شد و جایش را به لوییس فان خال داد. 
فان خال اخیرا متوجه شده ســرطان دارد و برای همین پس از جام جهانی جای خود را به 
رونالد کومان خواهد داد. کومان پیش از رفتن به بارسلونا با فدراسیون فوتبال هلند قرارداد 

داشت و آن را فسخ کرد.
در سال های اخیر مربیان پرتغالی سراسر اروپا و قاره های دیگر را در نوردیده اند. مربیان 
بزرگی مثل مورینیو، سانتوش، ژاردیم، نونو اسپریتو که 2 تای آخری اخیرا به خلیج فارس 
آمده اند و همچنین کی روش، مانوئل ژوزه، کونسیسائو و ژرژ ژسوس به وجهه مربیگری این 
کشور اعتبار بخشیده اند. پرتغال با سانتوش به قهرمانی اروپا و لیگ ملت های اروپا رسیده. 
او منتقدانی دارد اما توانسته بیش از 100 بازی روی نیمکت تیم ملی پرتغال دوام بیاورد. اگر 

سانتوش برکنار شود، باز هم جانشین او یک مربی پرتغالی خواهد بود.
در میان تیم های بالانشین در رنکینگ فیفا، تنها بلژیک است که سرمربی خارجی دارد. 
روبرتو مارتینس، سرمربی سابق اورتون هدایت این تیم را سال هاست در دست گرفته و موفق 
شده شیاطین سرخ را به نیمه نهایی جام جهانی2018 ببرد. کمک مربی این تیم هم خارجی 

است؛ تیری آنری فرانسوی.
در میان کشورهای دیگر اروپایی، سوئیس )مرات یاکین(، دانمارک )هیولمند(، صربستان 
)دراگان استانکوویچ(، لهســتان )میچنیهویچ(  و ولز )راب پیج( در جام جهانی مربی بومی 

خواهند داشت.
سرمربیان آمریکا و استرالیا هم بومی هستند؛ گرگ برهالتر و گراهام آرنولد.

تیم ملی کاستاریکا که آخرین تیم صعودکننده به جام جهانی بود، یک سرمربی کلمبیایی 
به نام فرناندو سوارس دارد.

اروه رنان که در جام جهانی گذشــته تیم ملی مراکش را مربیگــری می کرد و در عین 
شایســتگی نتوانســت صعود کند، زمانی گزینه مربیگری در تیم ملی ایران بود اما تاج با 
ویلموتس قرارداد بســت و بقیه ماجراها پیش آمد. این مربی بزرگ هم اکنون سرمربی تیم 
ملی عربستان است و توانسته این تیم را از خاکستر بلند کند. او یکی دیگر از مربیان غیربومی 

جام جهانی پیش رو است.
   تیم ملی مکزیک هم مربی خارجی دارد؛ خراردو مارتینو ملقب به تاتا که زمانی سرمربی 

بارسلونا بود و مسی را تمرین می داد.
هایمه موریاسو، سرمربی ژاپنی تیم ملی ژاپن است اما کره جنوبی مربی خارجی دارد؛ یک 

سرمربی پرتغالی معروف به نام پائولو بنتو.
تیم میزبان یعنی قطر هم چندین سال است با یک مربی گمنام اسپانیایی به نام فلیس 
سانچس کار می کند. همین مربی بود که این تیم را برای اولین بار به قهرمانی جام ملت های 

آسیا رساند. او سومین سرمربی اسپانیایی حاضر در جام جهانی آینده خواهد بود.
   گوستاوو آلفردو هم تعداد سرمربیان آرژانتینی حاضر در قطر را به عدد 3 می رساند. او 

سرمربی تیم ملی اکوادور است.
   جلال کدیری )قدیری( در تیم ملی تونس، رابرت سانگ در تیم ملی کامرون و اتو آدو در 
تیم ملی غنا و آلیو سیسه در تیم ملی سنگال تعداد مربیان بومی کشورهای آفریقایی را به 

عدد4 رسانده اند. تنها مراکش مربی خارجی دارد.
جان هردمن در کانادا دیگر سرمربی غیربومی حاضر در قطر است. او انگلیسی است و پیش 
از این تنها هدایت تیم های ملی زنان نیوزیلند و کانادا را بر عهده داشــته و کانادا نخستین 

تجربه سرمربیگری او در یک تیم متعلق به مردان است.
   بوسنی هم که زمانی مربیان بزرگی مثل بلاژویچ داشــت، در جام جهانی نماینده دارد 
اما نه به عنوان تیم بلکه به عنوان ســرمربی. وحید هلیلوجیچ هدایت تیم ملی مراکش را در 
دست دارد. او سرمربی ژاپن، ساحل عاج، الجزایر و چندین تیم باشگاهی اروپایی بوده است.

   دیه گو آلونسو هم که جانشین تاوارس شده، مربی بومی دیگری است که هدایت اروگوئه 
را به عهده دارد. اروگوئه هم معمولا مربی خارجی استخدام نمی کند.

خرید رایگان                          با کد تخفیف
باشگاههامفتمیخرند؛بازیکنانبایدمدیونبوسمانباشندکهراهنجاترانشانداد

در سال های اخیر مد شــده که باشگاه های بزرگ برای 
خرید بازیکن دست به خزانه نمی زنند و منتظر بازیکن 
آزاد می مانند. این رویه را یوونتوس جا انداخته و اخیرا 
باشگاه های دیگر هم از آن بهره برده اند. رئال مادرید که 
استاد خریدهای کهکشانی است، از تابستان گذشته به 
این سو 2 مدافع رایگان به نام های آلابا و رودیگر را جذب 
کرده. بارسلونا کریستنسن را از چلسی و فرانک کسیه را 
از میلان جذب کرد و 2 باشگاه قبلی این بازیکنان از این 
انتقال درآمدی به دست نیاوردند. حتی پاری سن ژرمن 
هم که به ولخرجی شــهره اســت، فصل پیش مسی را 
بدون پرداخت یک ریال به باشــگاه بارسلونا به ترکیب 
خود اضافه کرد. تا چند ســال پیش ایــن کارها برای 
باشگاه های ثروتمند کسر  شأن حساب می شد و بازیکنان 
هم صبر نمی کردند تا قراردادشان تمام شود و سپس به 
تیمی دیگر بپیوندند. این برای مدیــر برنامه های آنها 
خوب نبود چون از انتقال رایگان چیزی گیرشان نمی آمد 
و ایجنت ها همواره تلاش می کردند پیش از پایان قرارداد 
موکلان خود آنها را به باشــگاهی دیگــر منتقل کنند. 
حالا تفاوتی که ایجاد شده، این است که بازیکنان آزاد 
به خاطر انتقال رایگان به باشــگاه جدید از این انتقال 
پولی به عنوان پاداش برای خودشان، مبلغی برای مدیر 
برنامه هــا و در برخی موارد مثل هالند، مســی و نیمار 
مبلغی هم برای پدران شــان می گیرند. همه باشگاه ها 
و بازیکنان باید مدیون بوسمان، بازیکن بلژیکی سابق 
فوتبال باشــند که با پیگیری های حقوقی اش این راه را 
برای بازیکنان باز کرد تا آنها را از بردگی نجات دهد. از 

این مسیر، سفره ای هم برای باشگاه ها پهن شد.

مشتریانمفتی
یوونتوس در این تابستان 2 ستاره را رایگان به خدمت 
گرفت؛ دی ماریــا از پاری ســن ژرمن و پــل پوگبا از 
منچســتریونایتد. این دومین باری اســت که پوگبا از 
منچستریونایتد به طور رایگان به یوونتوس می پیوندد. 
3 فصل پیش هــم 3 بازیکن به نام آدریــن ربیو، آرون 
رمزی و جیجی بوفون رایگان جذب شدند. سال2018 
امره جان از لیورپول به عنوان بازیکن آزاد به یووه رفت 
و یک ســال پیش تر دنی آلوز. قدمت ایــن خریدهای 
حراجی به سال2009 برمی گردد که فابیو کاناوارو به 
این تیم آمد بدون آنکه نیازی به پرداخت حق انتقالش 
باشد. ســال2011 آندره آ پیرلوو و پوگبا جذب شدند، 
سال2014 کینگزلی کومان و سال2015 سامی خدیرا.

رایگانفروشها
در این میان، اســتاد از دســت دادن بازیکن به عنوان 
بازیکن آزاد را می توان باشگاه های میلان و رئال مادرید 
دانست. میلان این فصل فرانک کسیه را از دست داد 

و فصل پیش این اتفاق بــرای چالهان اوغلو و دوناروما 
تکرار شد. رئال مادرید هم گرت بیل، ایسکو، مارسلو و 
حتی یوویچ را که هنوز قرارداد داشت، رایگان از دست 
داد و از رفتن شان به پولی نرســید. این فصل یا فصل 
آینده هم احتمالا نوبت بازیکنان دیگری مثل آسنسیو 
خواهد بود. تونی کروس و بنزما هم تنها یک فصل دیگر 
قرارداد دارند. چلسی هم در 2 فصل اخیر به باشگاهی 
تبدیل شــده که بازیکنانش را مفت از دست می دهد. 
سؤال اینجا ست که چرا باشــگاه قرارداد کریستنسن، 
رودیگر و آسپلیکوئتا را تمدید نکرد تا آنها رایگان نروند؟ 
منچستر یونایتد هم بازیکنانی مثل ماتا، ماتیچ، کاوانی و 

لینگارد را رایگان از دست داده است.

2022
بازیکنانی که در این تابســتان به عنــوان بازیکن آزاد 
به طور رایگان به تیمی جدید منتقل شده اند یا ممکن 

است منتقل شوند، به این شرح هستند: 

لیگبرتر:رودیگر )چلســی به رئال 
مادریــد(، کریستنســن )چلســی به 
بارسلونا(، اریکسن )برنتفورد به منچستر 
یا به برنتفورد(، لینگارد )منچستر(، کاوانی )منچستر(، 
ماتا )منچستر(، ماتیچ )منچســتر به آاس رم(، جسی 
لینگارد )منچستر(، پوگبا )منچســتر به یوونتوس(، 
یارمولنکو )وستهم(، موتینیو )ولوز(، اوریگی )لیورپول 
به میلان(، فابیان دلف )اورتون(، دنی ولبک )برایتون(، 
فرناندینیو )من ســیتی به پارادنســه(، اشــلی یانگ 
)استون ویلا(، آسپلیکوئتا )چلسی احتمالا به بارسلونا(، 

الکساندر لاکازت )آرسنال به لیون( و...

لالیگا:دمبله )بارسلونا احتمالا می ماند(، 
اوریــر )ویارئــال(، عدنــان یانــوزای 
)سوســیداد(، ایسکو و مارســلو )رئال 
مادرید(، گرت بیل )رئال مادرید به لس آنجلس اف سی(، 
مودریچ )رئال مادرید، تمدید کرد(، لوییس سوارس و 
ورســالیکو و فلیپه )اتلتیکو مادرید(، کریســتین تیو 
)بتیس(، آســنخو )ویارئال(، هکتور اره را )اتلتیکو به 
دینامو هوســتون(، نولیتــو )ســلتاویگو(، دنی آلوز 
)بارسلونا(، ناچو مونرئال )سوسیداد(، پاستوره )الچه( و...

ســریآ:فرانک کســیه )میــلان به 
بارسلونا(، پائولو دیبالا )یوونتوس به اینتر 
یا من یونایتد(، آندره آ بلوتی )تورینو به 
من یونایتد یا تورنتو(، اینســینیه )ناپولی به تورنتو(، 
لوییس فلیپه )لاتزیو(، رومانیولی )میلان(، پریشــیچ 
)اینترمیــلان به تاتنهام(، برناردســکی )یوونتوس به 

تورنتو(، میخیتاریان )آاس رم به اینترمیلان(، زلاتان 
ایبراهیموویچ )میلان، تمدید کرد(، هندانوویچ )اینتر، 
تمدید کرد(، آرتورو ویدال و وسینو )اینتر(، کوالیارلا 
)سمپدوریا(، ریبری )فیورنتینا، تمدید کرد(، کولاروف 
)ســمپدوریا، بازنشســته شــد(، مرتنس و اوسپینا 

)ناپولی(، سیریگو )جنوا( و...

لیگیک: دی ماریا )پاری سن ژرمن به 
یوونتــوس(، بوبکر کامارا )مارســی به 
اســتون ویلا(، جســین دنایه )لیون(، 
سیدیبه و فابرگاس )موناکو(، حاتم بن عرفا )لیل(، ژاوی 

سیمونز )پاری سن ژرمن به آیندهوون( و...

بوندسلیگا: تولیســو )بایرن مونیخ به 
لیــون(، گینتــر )مونشــن گلادباخ به 
فرایبورگ(، نیکلاس زوله )بایرن مونیخ 
به دورتموند(، اکسل ویتســل )دورتموند به اتلتیکو 

مادرید( و...

اردیویزه: مزروعی )آژاکس به بایرن 
مونیخ(، اونانا )آژاکس به اینترمیلان( 

و...

2023
بازیکنان مهمی که تنها یک فصل دیگر از قراردادشان 
باقی مانده است، در لیست انتقال آزاد در تابستان سال 
آینده هستند مگر آنکه باشگاه های آنها زودتر اقدام به 
تمدید قراردادشان کنند یا آنها را به فروش برسانند تا 
از رفتن شان به پولی برســند. از این لیست به احتمال 
زیاد بازیکنانی مثل اشکرینیار، آسنسیو، رونالدو و... در 

همین تابستان تیم عوض می  کنند:
اشــکرینیار و دی فرای )اینترمیلان(، رحیم استرلینگ 
)منچسترســیتی(، مانوئل نویر، لواندوفســکی و سرژ 
گنبری )بایرن مونیخ(، لوک شــو، فرد، دالو و مارکوس 
رشفورد )منچستر(، فابیان روییس و کولیبالی )ناپولی(، 
گاوی )بارسلونا(، تیلمانس )لستر(، گدس، گایا و سولر 
)والنسیا(، لیونل مسی )پاری ســن ژرمن(، کریستیانو 
رونالدو )منچستر(، لمار و اوبلاک )اتلتیکو مادرید(، کانته 
و جورجینیو )چلسی(، ســبایوس، تونی کروس، کریم 
بنزما و آسنســیو )رئال مادرید(، ویلفرد زاها )کریستال 
پالاس(، محمد صلاح )تمدید کــرد(، ممفیس دیپای 
)بارســلونا(، نبی کیتا و فیرمینو )لیورپول(، گوندوغان 
و ریاض محرز )من ســیتی(، آکانجی )دورتموند(، رناتو 
سانچس )لیل، احتمالا به پاریس می رود(، لنو و هکتور 
بیرین )آرسنال(، دخه آ )منچستریونایتد(، مینا و آلان 

)اورتون(.

رایگان اما گران
بازیکنانی که به عنوان بازیکن آزاد به باشگاه ها منتقل می شوند چه قیمتی دارند؟

در گزارش عادت تازه باشگاه های بزرگ در جذب بازیکنان رایگان و آزاد به 
این اشاره شد که استاد اینگونه خریدهای مقرون به صرفه باشگاه یوونتوس 
اســت. در همین نقل وانتقالات تابستانی، آنها 2 ســتاره به نام دی ماریا و 
پل پوگبا را بدون پرداخت پول به باشــگاه های آنها یعنی پاری سن ژرمن 
و منچســتر یونایتد جذب کردند. همین پوگبا در بازار نقل وانتقالات اگر 
قرار بود بازیکن آزاد نباشد، 48میلیون یورو قیمت داشت. او حالا پنجمین 
بازیکن گران قیمت تاریخ است که به عنوان بازیکن آزاد به باشگاهی جدید 
می پیوندد. مسی که تابستان گذشــته از بارسلونا به پاریس رفت، در صدر 

جدول با ارزش ترین بازیکنان آزاد که از تیمی به تیمی دیگر نقل مکان 
کردند، قرار داشت؛ با 80میلیون یورو. پاری سن ژرمن همزمان 

با مسی 2 بازیکن دیگر به نام واینالدوم از لیورپول و دوناروما 
از میلان را رایــگان جذب کرده بــود. دوناروما آن زمان 
60میلیون یورو در ترانسفر مارکت قیمت داشت و نفر دوم 
فهرست گران ترین بازیکنان آزاد تاریخ است که رایگان به 
تیمی رفته اند. نفر سوم این لیست هم داوید آلابا، مدافع 

اتریشی بایرن مونیخ است که همزمان با مسی و دوناروما به رئال مادرید رفت 
و رئال پولی به باشگاه آلمانی نپرداخت. نفر چهارم لواندوفسکی است که این 
روزها داد جدایی ســر داده و نمی خواهد یک فصل باقیمانده از قراردادش 
را در بایرن مونیخ بــه پایان ببرد و قصد دارد به بارســلونا برود. او وقتی در 
تابســتان2014 به بایرن آمد، 50میلیون یورو در ترانسفر مارکت قیمت 

داشت اما باشگاه باواریایی برای او پولی به دورتموند نداد.
نفرات بعدی این فهرســت به این ترتیب هســتند؛ فرانک کسیه از 
میلان به بارسا با قیمت 45میلیون یورو در ترانسفر مارکت که بدون 

ردوبدل شدن پول بین 2 باشگاه راهی تیم کاتالانی شد. ممفیس 
دیپای در تابستان گذشته 45میلیون قیمت داشت 

اما رایگان از لیون به بارســا رفت. رودیگر 
کــه به تازگی بــه رئال مادرید آمده، 
40میلیــون یــورو ارزش دارد اما 
باشگاه اســپانیایی به چلسی بابت 

جذبش پولی پرداخت نکرد. 

 Juventus
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افقی:
 1- زنــدان- از لایه هــای 

درونی زمین- آوازه خوان
2- آنچــه در یــاد باقــی 

می ماند- سنگی زینتی
3- جانشــین او- جانوری 
دوزیست شبیه مارمولک- 

گذراندن و صرف کردن
4- قلاب سنگ- خانه دوم 

کارمند- گهواره
5- شــــــــــکل گرفته- 
از رایج ترین قالب های ارائه 

آثار در خوشنویسی
6- فرشــته حامل وحی- 
مدفــن زنده یــاد قیصــر 

امین پور- حیوان وفادار
7- بالیدن- آبرو و شــرف- 

امضای حکم مسئولیت
8- ایفای نقــش- پایتخت 

کریم خان زند- هجوم
9- تخت ســلطنت- زشت 
و نفرت انگیــز- میــوه ریز 

شیرین
10- الفبــای موســیقی- 
قومی از نژاد آریایی- پنکه 

دستی
11- درخــور- نویســنده 
گــروه  رمــان  آلمانــی 

محکومین
12- زندان مســعود سعد 
ســلمان- زدودن- کارگاه 

هنری
13- بیشـــــترین حــد- 

معجون- فتنه جو
جهــت  چهــار  از   -14
جغرافیایی- آهنگساز فیلم 

هری پاتر و سنگ جادو
15- تیغ موکت بری- پشت 

سر هم- پاک و پاکیزه
  

عمودی:
1- ترسناک- تکان دادن- 

بالابر ماشین
2- مانع میان دو چیز- خبر 

خوش- امانتداران
3- مرغابــی- مــدرن و 

پیشرفته- پیش نویس
4- مقاومــت و پایداری در 
برابــر پیشــامدها- آحاد- 

درخت افکن
5- معاشر- مترسک

6- لباس اتاق عمل- گیوه 
کرمانشاهی- اجاره نشین

7- تخریب کننــده اموال 
عمومی- کوتاه تر از مســیر 

اصلی- مادر عرب
8- فوت و فن- نویســنده 

روسی رمان مادر- عاقل
9- چای خارجــــــــی- 
به دســت آوردن- آزمون 

ورودی دانشگاه
10- بســیار مرمــــوز و 

حیله گر- قشــنگ- نوعی ماهی 
در آب های شمال ایران

11- ذلــت و خــواری- نقاش 
ایتالیایی عهد رنسانس

12- گذرگاه- جسمی- نظریه
13- تاوان- ورزش پرطرفدار- از 

حروف اضافه
14- شــماره- بیمــاری مزمن 

کبدی- سبز تیره
15- زمیــن آذری- عفو کردن- 

15بی بندوبار

كاشوپللمهزاورد
لخننامداشفصاو
رفاسمنقتماسن
نيتمانيبرالاد
تناگنكليوطله

ركداتواوتلاس
دمجنمنبركسورد
اداتشادزابوطا
ميلگامسماولام
كسرتمتاملظند
ريدوخنيرناها
اهتشاكتشتيوار

هاكناتاكبفاه
وناكراكتباكنو
رينپودراكترشيت

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4251
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

245167398
381492756
976583412
623759184
498631275
157824639
534916827
719248563
862375941

متوسط

8      5 9
   2     7
  7  4   3  
  5  7  8   
   1  2    
  1  9  6   
 3   8  7   
2     1    
5 9      4  834976251

529341867
671825349
342759186
768413592
915682734
283194675
456237918
197568423

ساده

متوسط

482367159
359218467
617549238
925674813
863152974
741893625
136485792
274931586
598726341

سخت

    6 7   8
  1  9     
 7       2
 2    9 1   
4        5
  7 8    3  
5       2  
    4  5   
8   3 7     

ساده

8 3    6   1
  9    8 6 7
 7   2 5    
 4 2 7 5  1   
 6  4  3  9  
  5  8 2 7 3  
   1 9   7  
4 5 6    9   
1   5    2 3

تیم ملی فوتبال زنان، نخســتین بازی اش را در تورنمنت کافا برد و 
پنجشنبه در بازی دوم با تاجیکستان بازی می کند. برخلاف مسابقات 
مقدماتی آسیا و جام ملت های آسیا که بعد و قبل هر بازی، اخبار و 
تصاویر زیادی از بازی و تمرین تیم در فضای مجازی دیده می شد، 
این بار همه اتفاقات تیم ملی در ســکوت کامل پیگیری می شود. 
مریم آزمون که به عنوان سرمربی جایگزین مریم ایراندوست شده، 
حاضر نیست با رسانه ها گفت و گویی داشته باشد. بازیکنان هم مثل 
خود او سکوت کرده اند اما در مقابل، شایعات زیادی درباره این تیم 
مطرح اســت. از روز اولی که آزمون لیست بازیکنان دعوت شده به 
اردو را اعلام کرد، صحبت از اعتصاب چند بازیکن بود. گفته می شد 
آنها در حمایت از سرمربی سابقشــان ایراندوست حاضر نیستند به 
اردو بروند. اردو که شروع شد ، با غیبت چند بازیکن این شایعه قوت 
بیشتری گرفت و صحبت از اعتصاب زهره کودایی، غزاله بنی طالبی، 
ثنا صادقی و مرضیه نیکخواه بود. اما کودایی، دروازه بان تیم ملی 
اعتصاب را تکذیب می کند: »من نمی دانم چه کسی این شایعه را 

درست کرده. ما اعتصاب نکرده ایم.«
کودایی فصل پیش برای ذوب آهن بازی کرد و بازیکن 
ثابت تیم ملی هم بود. بازیکنان و مربیانی که ســال 
پیش درگیر لیگ بودنــد، می گویند به خاطر 
حضور تیم ملی در مقدماتی و جام ملت های 
آسیا، لیگ طولانی و فرسایشی شد و به 
بازیکنان آسیب زد. کودایی می گوید او و 
دوستانش هم به خاطر همین آسیب ها 
نتوانسته اند در جام کافا کنار تیم ملی 
باشند: »ما خیلی دلمان می خواست 
کنار تیم ملی باشیم ولی شرایط مان 
طوری بود که نشــد. لیگ طولانی بود 
و خیلی آســیب دیدیم. ما نامه پزشکی هم 
داشتیم و این نامه ها را به فدراسیون دادیم. وگرنه اصلا بحث اعتصاب 
و کناره گیری از تیم ملی نبود.« کودایی از آسیب دیدگی گردنش 
می گوید: »اسم پزشکی اش را یادم نیست ولی از قسمت گردن آسیب 

دیده ام و فیزیوتراپی و آب درمانی می  کنم. تا یک هفته دیگر خوب می شوم.« 
کودایی با اینکه اعتصاب را تکذیب می کند ولی حامی سرمربی سابق تیم 
است. ایراندوست یک روز قبل از شروع اردوهای تیم ملی برای تورنمنت کافا از 
سرمربیگری برکنار شد بدون اینکه مشخص شود دلیل مشکل او و فدراسیون 
چه بوده اســت. این اتفاق در حالی افتاد که بعد از 2سال تعطیلی، تیم ملی 
فوتبال زنان با اردوی 4ماهه توانست برای نخســتین بار به جام ملت های 
آســیا صعود کند. کودایی می گوید: »من به عنوان بازیکن نمی توانم درباره 
تصمیماتی که فدراسیون می گیرد نظر بدهم اما فکر می کنم همه می  دانند که 
ایراندوست با چه رزومه ای به تیم ملی آمد و چطور تیمی را که از رنکینگ فیفا 
خارج شده بود به جام ملت ها برد. این کار خیلی بزرگی بود که او انجام داد. 
او می توانست دوباره همان تیم را در دست بگیرد و با شناختی که از بازیکنان 

داشت، تیم را برای موفقیت های بزرگ تر آماده کند.« 
بعضی ها می گویند صعود تیم به جام ملت ها بیش از حد بزرگ شــد و اگر 
ایراندوست مربی خوبی بود باید تیمش در جام ملت ها هم نتیجه می گرفت. 
کودایی این نظر را قبول نــدارد: »اگر حرفــه ای و فوتبالی صحبت کنیم، 
می توانیم بپذیریم که نتایج او خوب بود. اگر منطقی اتفاقات را پیگیری کنیم، 
باید بگوییم که نتیجه گرفتن در جام ملت  ها کار سختی بود. هر مربی دیگری 
هم جای ایراندوست بود ما نمی توانســتیم حتی در یک بازی برنده باشیم. 
به خاطر اینکه قبل از جام ملت ها تیم ملی حتی یک بازی دوستانه هم نداشت. 
به جای این نقدها باید از ایراندوست که تیم ملی را به ثبات رساند تشکر کرد.«

کودایی شرایط سرمربیگری تیم ملی زنان را با تیم ملی مردان مقایسه می کند. 
مردانی که مربی موفقشان را از دست داده اند: »اتفاقاتی را که پشت این قضیه 
هست نمی دانم. وضعیت تیم مردان هم شبیه تیم زنان شد فقط امیدوارم به 
تیم ملی آسیبی وارد نشود و تا شروع جام جهانی به ثبات برسد و تیم بتواند 
به دور دوم که آرزویش را داریم، صعود کند.«تیم ملی زنان در تورنمنت کافا 
بازی اول را یک- صفر از قزاقستان برد اما به نظر می رسد توقع بعضی ها بیش 
از یک گل بوده است. کودایی می گوید: »بازی اول هر تورنمنتي سخت است. 
تا بازیکنان با محیط و آب وهوا سازگار شوند، زمان می برد. باید به تیم فرصت 
داد. امیدوارم تیم با سرمربی جدید بتواند بازی های بعدی اش را هم ببرد.« 
کودایی یک فصل با ذوب آهن قرارداد داشت و حالا بازیکن آزاد است و منتظر 

پیشنهادهای جدید.

سجادی:هیچجاایراننمیشود
وزیر ورزش در مراسم رونمایی از سردیس مدال آوران المپیک گفت در هیچ 

جای دنیا به اندازه ایران پیشکسوت ها را تحویل نمی گیرند

مراسم رونمایی از سردیس 5تن از قهرمانان المپیک در 
آکادمی ملی المپیک برگزار شد. علیرضا دبیر قهرمان 
المپیک 2000 سیدنی، یوســف کرمی دارنده مدال 
برنز المپیک 2004 آتن، مــراد محمدی دارنده مدال 
برنز المپیــک 2008 پکن و بهداد ســلیمی و حمید 
سوریان قهرمانان المپیک 2012 لندن نفراتی بودند 
که از سردیس آنها رونمایی شد. علیرضا دبیر به دلیل 
سفر اســتانی و حضور در لرســتان و حمید سوریان 
به دلیل ابتلا به کرونا در این مراســم حضور نداشتند 
اما وزیر ورزش و رئیس کمیتــه ملی المپیک در کنار 
پیشکســوتان ورزش و خانواده قهرمانان در ســالن 

آکادمی فارسی حاضر بودند.

   بازار تعریف و تمجید از قهرمانان المپیک
پژمان درســتکار که در این مراســم حضور داشــت 
دقایقی درباره علیرضا دبیــر و مراد محمدی صحبت 
کرد. سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: »می گویند 
قهرمان ها 2بــار از دنیا می روند و خوشــحالم چنین 
مســئولانی داریم که این کارها را انجــام می دهند. 
پیشینه آشــنایی من و دبیر به سال68برمی گردد. در 
المپیک سیدنی که من هم کشتی گرفتم، دبیر به جز 
اینکه جسمش قهرمان شود، روحش هم قهرمان شد. 
بعد از 30سال افتخار می کنم با شخصی صادق و درست 
دوست هســتم و امیدوارم در راهی که با خدا معامله 
کرده باعث بالا رفتن پرچم ایران باشیم.« درستکار در 
مورد مراد محمدی نیز صحبت کرد و گفت: »او واقعا 
فرد بااخلاقی است و حتی وقتی می خواست زیر بگیرد 
هم ابتدا اجازه می گرفت )با خنده(. همیشه اخلاق او 
زبانزد بوده است. او مدال باارزشی هم در المپیک پکن 

کسب کرد و همچنین از مربیان خوب کشتی است.«
حسن ذوالقدر سرمربی اسبق تیم ملی تکواندو که در 

این مراسم حاضر بود در مورد یوسف کرمی گفت: 
»یوسف نوجوان 15ســاله بود که به اردوی تیم 

ملی آمد. صادقانه بگویم شاید لباسش هم برای 
تکواندو اســتاندارد نبود اما سرشار از انرژی 
و فعل خواســتن بود و در همان نخستین 
حضورش در مســابقات جهانی، صاحب 
مدال شد. او برای حضور در وزن چهارم 
المپیک، وزن کم داشت و مجبور شدیم 
وزنش را بالا ببریم. ولی از همان جا نردبان 

ترقی او گذاشته شد و مجوز حضور در المپیک 
آتن را به دست آورد و درنهایت به مدال برنز رسید.«

سجاد انوشیروانی سرپرســت فدراسیون وزنه برداری 
و نایب قهرمان المپیک لندن در مورد بهداد ســلیمی 
گفــت: »می خواهم درباره کســی صحبــت کنم که 
20ســال در کنارش بودم. بهداد از روز اول حضورش 
در اردوی تیم ملی با اخلاق حرفه ای و منش پهلوانی 
پله های ترقی را طی کرد.« ســیدرضا صالحی امیری، 
رئیس کمیته ملی المپیک گفــت: »این برنامه و این 
روزِ بین 2 عید، مهم ترین رویداد ما به لحاظ تقدس در 
3سال گذشته است. امروز از کسانی تجلیل می کنیم 
که در سخت ترین فشار روحی کام ملت را شاد کردند. 
امروز 2 هدف داریم؛ اول اینکــه بگوییم ورزش ایران 
تاریخ و تبار و هویت دارد و دوم اینکه بگوییم نگاه ما به 

قهرمانان ابزاری نیست.«
حمید ســجادی وزیر ورزش و جوانان کــه با تأخیر 
خودش را به مراسم رســانده بود، گفت: »کمتر جایی 
را مانند ایران سراغ دارم که پیشکسوتان را ارج بنهند. 
ورزشکاران سایر کشــورها می گویند تا زمانی که ما 
مدال کسب می کنیم مورد توجه هستیم. به عزیزانی 
که علاقه دارند کشــور خود را جابه جا کنند می گویم 

هیچ کجا ایران نمی شود.«

مصدومیم اعتصاب نکردیم 
گفته می شود چند بازیکن تیم ملی فوتبال زنان در حمایت از سرمربی سابق، حاضر نشده اند کنار 

تیم باشند. ولی زهره کودایی می گوید مصدوم است و مدارک پزشکی هم دارد 

مسابقات بسکتبال کاپ آسیا از دیروز شروع شد 
و ایران ظهر امروز اولین بازي  اش را مقابل سوریه 
انجام مي دهد. قبل از شروع تورنمنت، فدراسیون 
جهاني باتجربه ترین بازیکنــان 16تیم حاضر را 
معرفي کرد؛ کســاني که بیشــترین حضور را در 
مسابقات آسیایي داشــته اند. در تیم ایران حامد 
حدادي، کاپیتان تیم باتجربه ترین است و سایت 
فیباآســیا در تمجید از او نوشت: »حضور هشتم. 
درباره میراث حدادي در کاپ آســیا چیز زیادي 
 .MVP نمي  توان گفت؛ 3عنوان قهرماني و 4جایزه

حامد حدادي، اسطوره بسکتبال آسیا.« 
این سایت گفت  وگویي هم با حامد داشته است. 
شــاید از نظر خیلي ها مسابقات آســیایي دیگر 
جذابیتي براي حامد نداشــته باشد اما او با اینکه 

به مــرز خداحافظــي از بازي هاي ملي رســیده 
است، هنوز از حضور در یک تورنمنت هیجان زده 
مي شــود: »مــن در هــر مســابقه و تورنمنتي 
هیجان زده هستم. دوســت دارم بازیکنان خوب 
را از نزدیــک ببینم به خصــوص وقتي تیم هایي 
مثل اســترالیا و نیوزلند بازي مي کنند.« شــاید 
همین روحیه حامد را از ســایر بازیکنان متفاوت 
مي کند. او توصیــه  اي هم بــراي بازیکنان دارد: 
»اگر مي خواهید بازیکن بهتري شوید باید بازي  
تیم هاي خوب را ببینید و مقابل تیم هاي بزرگ و 

خوب بازي کنید.« 
ایران که در کاپ آسیا با تیم هاي سوریه، قزاقستان 
و ژاپن هم گروه است، ســاعت12امروز با سوریه 

بازي مي کند.

حامد؛اسطورهآسيا

Zohreh Koudaei
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مسعود پویا اکران
روزنامهنگار

 اکران شلوغ  
تبلیغات گران 

برخیازسینماگرانیکهفیلمرویپرده
دارند،میگویندشرایطنمایشعمومی

نامناسباست

اکرانشــلوغتابســتانصــدایتعــدادیاز
تهیهکنندگانوکارگردانهارادرآوردهاســت.
طبیعتــاهمهدوســتدارندفیلمهایشــاندر
بیشترینسالنهاوســانسهابهنمایشدرآید.
هیچتهیهکنندهوکارگردانــیعلاقهمندبهدر
اختیارداشتنســانسهایخلوتظهرنیست.
همهبهدنبالســانسهایآخروقتهستند.از
طرفدیگرتعدادزیادیفیلمدرنوبتاکرانروی
دستشورایصنفینمایشماندهاست؛ظرفبا
مظروفنمیخواندولیفیلمپشــتفیلماکران
میشود.نتیجه،نارضایتیتعدادیازکارگردانها
وتهیهکنندگانیاستکهمعتقدندشرایطاکران
اجازهدیدهشدنفیلمهایشانرانمیدهد.دیروز
ابراهیمشــیبانیکهفیلم»طلاخــون«راروی
پردهدارد،ازشــرایطاکرانفیلمشگلایهکرد.
غلامرضاموسوی،تهیهکننده»بازیوو«دیگرفیلم
درحالاکرانهممنتقدشرایطموجوداستواز
گرانبودنتبلیغاتتلویزیونیگلهمنداست.طلا
خونوبازیووفیلمهاییهستندکهفروشجالبی
ندارندولیحتیتهیهکنندهفیلمنســبتاموفق
»علفزار«همنسبتبهوضعیتنمایشعمومی

فیلمشمعترضاست.

انتقاد بهرام رادان از شرایط اکران علف زار
علفزارتاامــروزموفقترینفیلــمغیرکمدی
اکران۱۴۰۱بودهاست؛فیلمیکهپسازنمایش
موفقدرجشــنوارهفیلمفجــررویپردهآمدو
گرچهبهاندازهایکهپیشبینیمیشدنفروخت،
ولیدرمجموعبایدآنراجــزوآثارموفقاکران
امسالدانست.بهرامرادان،تهیهکنندهعلفزار
امــادرگفتوگوییکهمهــررویخروجیاش
گذاشت،نســبتبهآنچهبرفیلمگذشته،انتقاد
کرد.بهــرامرادان،تهیهکنندهفیلمســینمایی
»علفزار«بهکارگردانیکاظمدانشــیدرباره
خبرهایمنتشرشدهمبنیبرمحدودیتاکران
اینفیلمدربرخیاستانهاگفت:»وجودقانون
درهرجامعهایلازماســتامامقدمومهمتراز
آناحترامبهاصلقانونپذیریاســت،حالما
درکشورمانباپدیدههایحیرتانگیزیروبهرو
هستیم،بهعنوانمثالفیلمماکهدرحالاکراندر
سینماهاست،ازتماممجاریممکنکهشماتصور
کنیدوشایدهمتصورشرانتوانیدبکنید،گذر
کردهومجوزنمایشگرفتهاست.منبراینمایش
اینفیلمچهدرجشنوارهفیلمفجروچهدراکران
عمومیباتماموجودجنگیدم.اصلانمیدانماگر
دوبارهفیلمنامهایمانند»علفزار«بهدستمبرسد
آیاامکاندریافتپروانهساختونمایشآنوجود
داردیانه.بههرشکلاینتلاشنتیجهدادوخدا
راشکرهمدرجشنوارهوهمدراکرانمورداقبال

مردمومنتقدانبودیم.«
اینتهیهکنندهوبازیگرسینمادربارهعدمنمایش
اینفیلمدرموزهســینمایایرانبهعنوانیکی
اززیرمجموعههایوزارتارشــادهمبیانکرد:
»اینتصمیمــاتفراقانونیاســت،یعنیحتی
زیرمجموعههایخودوزارتارشادهمازقانون
مافوقخودتبعیتنمیکنند.استانیبهمیلخود
فیلمرااکراننمیکندیارئیسموزهسینماجناب
آقایاسماعیلیکهبهخودمنگفتکهچوناز
فیلم»علفزار«خوشمنمیآید،اجازهاکرانآن
رانمیدهم!درحالیکهموزهســینمامیبایست
حامیسینماوسینماگرباشــد.حالمنتظریم
ببینیمبامصاحبهاخیروزیرارشادمبنیبراینکه
مجوزاکرانیکفیلمبرایتمامشهرهایکشور
است،آیاایننافرمانیدرادارههایزیرمجموعه

وزارتارشادادامهخواهدداشتیاخیر؟«

تبلیغ در تلویزیون به صرفه نیست

ســهماندکفیلمهایاکرانشــدهدرتبلیغات
تلویزیونی،یکیدیگرازمشکلاتسینمایایران
اســت.آگهیهایتلویزیونآنقدرگرانشدهکه
کمترتهیهکنندهایتوانپرداختهزینههایش
رادارد.غلامرضــاموســوی،تهیهکنندهایکه
هماکنونفیلمبازیوورادرگونهکودکونوجوان
درحالاکراندارد،درگفتوگوبــاایرنادرباره
تبلیغاتاینفیلمگفت:بهدلیلگرانیوحشتناک
بهایآگهــیدرتلویزیونامــکانپخشآگهی
نداریــم.بنابراینمــندرفضامجــازیازهمه
خواستمبرایحمایتازاینگونهسینما،اکران
فیلمدرتهرانوشهرســتانهارااطلاعرســانی

کنند.
اینتهیهکنندهافزود:اینرویهخلافآنچیزی
استکهآقایدکترجبلیدرروزاولقولداد.او
خودشمیدانســتکهآگهیفرهنگیرابایداز
آگهیتجاریجداکندوباکســیجداگانهبرای
تبلیغســینما،تئاتر،کتابوکالاهایفرهنگی
درنظربگیرد.امادرعملصاحبانکالاهایتجاری
چونتبلیغاتدرازمدتمیدهند،تخفیفهای
خوبیازصداوســیمامیگیرندواهالیفرهنگ
بایدپولهایکلانپرداختکنند.الانبهترین
فیلمهاتا۳۰میلیاردتومانمیفروشندوفروش

بقیهفیلمهازیر۱۰میلیاردتوماناست.

شهاب مهدویگزارش
روزنامهنگار
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ظرفیت بین المللی انیمیشن ایرانی
گفتوگوباکارگردانوتهیهکننده»پسردلفینی«کهاینروزهابرایاکراندرایرانوترکیهآمادهمیشود

»پســردلفینی«دریکسکوتخبریتولید
شــد،امااکراناینفیلمدرروســیهوفروش
قابلقبولشســروصدایزیــادیبههمراه
داشت.انیمیشنایرانیباهمراهی2۰۰هنرمند
درحوزههایمختلفدردورانشــیوعکرونا
تولیدشد.»پسردلفینی«اکرانششهریورماه
درایرانشروعمیشوداماهمزمانقراراست
درکشورهایمختلفنیزبادوبلههایگوناگون
بهنمایشگذاشتهشود.بهگفتهخیراندیش،
کارگرداناینانیمیشن؛»پسردلفینی«سال
۹۹متقاضیحضوردرجشنوارهفیلمفجرشد
امابهدلیلآنکهدرهمانسالفیلمانیمیشنی
درجشنوارهنبودوازنگاهصاحبانفیلم،امکان
رقابتراپیشنمیآوردتصمیمبراینشدتااز

حضوردرجشنوارهانصرافدهد.

اهمیت فیلمنامه و حساسیت روی داستان
محمــدخیراندیــش،کارگــردان»پســر
دلفینی«ازپروســهتولیداینفیلمانیمیشن
میگوید:»تولیدانیمیشــنسینماییبیشاز
۳سالطولکشید،چندســالپیشبودکه

ایدهتولیدانیمیشن
»پســردلفینی«را
داشــتم،باچندنفر
مشــورتکــردمو
زمانیکهموردقبول

تهیهکنندهقرارگرفت،نگارشفیلمنامهشروع
شد.۳بارفیلمنامهرابازنویسیکردیم.دراین
فاصلهمســائلتکنیکیکارتاحــدودزیادی
خیالمانراراحتکردهبوداماهمچنانروی
فیلمنامهکارمیکردیم.درقصهپسردلفینی
با2دنیایخشــکیوزیرآبروبهروبودیمو
ایــن،کاررابرایمانکمیمشــکلکردهبود.
فیلمنامهنوشتهشــد.دردستههایمختلف،
فیلمنامهخوانشوبازنویســیمیشد.پیش
تولیدکارانجامشــدووقتیبهپروسهتولید
رسیدیمکروناشیوعپیداکردومجبورشدیم
تولیدوپستولیدرادرزمانکروناانجامدهیم.
خوشــبختانهتیمیکهداشــتیمبادورکاری
توانستبهترینبازدهیراداشتهباشد.«این
کارگرداندرادامهبااشــارهبهتیمطراحانو
انیماتورهاتوضیــحمیدهد:»2۰۰نفردراین
پروژههمراهمابودندوبهزادعبدیهمموزیک
»پسردلفینی«راســاخت.برایتولیدنسخه
ایرانی،ترکیبیازصداپیشههایپیشکسوتو

جوانراهمراهداشتیم.«

تولید موزیک ویدئوهای اورجینال
اینکارگردانبااشارهبهپخشکنندهروسی
فیلماضافهمیکند:»انیمیشنرادربازارفیلم
عرضهکردیموطیجلســاتمتعددیکهبا
پخشکنندهروسیداشتیمبهتوافقرسیدیم.
آنزمانباتوجهبهپیککرونا،پخشفیلمتنها
درروسیهوآسیایمیانهانجامشد.خوشبختانه
درروسیهباتوجهبهشرایطیکهوجوددارد،
فروشخوببــودهوبرنامهریزیبرایپخش
فیلمدردیگرکشورهاانجاممیشود.«بهگفته
کارگردانانیمیشــنچندینموزیکویدئو
اورجینالبــهزبانهایمختلفهمســاخته
شدهوقراراستدرکشورهایدیگرهم»پسر

دلفینی«اکرانشراآغازکند.

انیمیشن زبان بین المللی 
خیراندیشدرپاسخبهاینسؤالکهباتوجهبه
شیوعکروناووضعیتیکهوجودداشتبهنظر
تولیداتانیمیشندرجهانبیشترشده،چرا
اینانیمیشــنهمتوانستنظردیگرکشورها
راجلبکند،توضیحمیدهد:»معتقدمکهدر
انیمیشنیکنوعاعتمادبیشتروجودداردو
انیمیشنزبانبینالمللیترینسبتبهفیلم
وسریالدارد.چراکهبهزبانکودکاننزدیک
استومردمراحتترانیمیشــنهاراقبولو

بــاآنارتباطبرقرار
میکنند.اینموضوع
درایــرانهموجود
دارد.کودکانماهم
بهشادیعمومینیاز

دارندوحالاچهبهترکهاینشــادیازطریق
خوراکفرهنگیوذائقهایرانیشــکلبگیرد.
فانتزیهایــیکهکودکانبــهراحتیارتباط
میگیرند.بهطورحتماگرانیمیشنهایایرانی
کیفیتبالاییداشتهباشند،همدرداخلوهم

درخارجازکشورمشتریدارند.

شهریور؛ اکران در ایران و مهر ماه اکران در ترکیه
محمدامینهمدانی،یکیازهنرمندانفعالدر
حوزهانیمیشناستکهدرکارنامهکاریاش
تولیــد»فهرســتمقدس«دیدهمیشــود،
همدانیتهیهکننده»پسردلفینی«است،به
واسطهشرکت»اسکایفریم«کهشعبههای
زیادیدرکشــورهایمختلفدارد،توانست
باپخشکنندهروســیاینانیمیشــنرادر
۴پلتفرموشــبکههایروسیپخشکند.این
انیمیشنتوانستهدرروسیهبالغبریکمیلیون
و۷۳۰هزاردلارفروشکنــدوتبدیلبهیک
پدیدهدرشرایطاقتصادیامروزسینمایایران
شود.بهگفتههمدانی،سالگذشتهسهاماین

اثرتوســطتهیهکنندهبهطورکلیخریداری
شدهوهیچنهادیدراینپروژهسهیمنیست.
»پسردلفینی«باشــرکتپخشروسیبانام
اختصاریCPSروندعرضهبینالمللیخودرا
طیمیکند.همدانیدربارهاکراناینانیمیشن
بههمشهریمیگوید:»شهریورماهسالجاری
»پسردلفینی«اکرانشرادرایرانآغازمیکند
وهماکنونهمکارهایاولیهآندرترکیهانجام
میشودوبافاصلهکمیازاکراندرایران،ترکیه

همانیمیشنرابهنمایشدرمیآورد.«

توافق با کشورهای عربی؛ دوبله در لندن
اینتهیهکنندهدرادامهازتوافقدرکشورهای
عربیخبردادواینکهدوبلهانیمیشندرلبنان
ودوبیانجامخواهدشــدوچندبازیگرمعروف
لبنانیصداپیشه»پسردلفینی«هستند.ویدر
توضیحبیشترمیگوید:»بعدازتوافقباکشورهای
عربی،اینانیمیشــناکرانشدرکشورهاآغاز
میشود.البتهنسخهانگلیسیانیمیشنهمدر
لندندوبلهمیشود.«همدانیهمچنینازتولید
2فیلمسینماییانیمیشندرآیندهاینزدیک
خبردادهومیگوید:»درحالجذباسپانســر

برایشروعتولیداتانیمیشن
خودهستیموبهزودیجزئیات
2فیلــماعلامخواهدشــد.«

رهبر انقلاب با دیدن 
عکس هایم اشک ریخت

گفتوگوبا»حمیدرضانجفزاده«،کهاز
۱۳سالگيعکاسيخبريراآغازکرد

لباس را خداوند برای 
انسان فرستاد

درنگیکوتاهبه۳نوعپوششدربیان
قرآنکریم

بازنوازی جاودانه های 
موسیقی ایران

گفتوگوبامیلادکیایی،موسیقیدان
همزمانباانتشارآخرینآلبوم

پیمان 
قاسم خانی با 
مریخی ها آمد

 

اولین قســمت از سریال 
»روزی روزگاری مریخ« از 
دیروز در 2پلتفرم »فیلیمو« 
و »نماوا« پخش شــد. این 
سریال ســاخته مشترک 
پیمان قاسم خانی و محسن 
چگینــی و تهیه کنندگی 
محســن چگینی اســت. 
طراحــی و سرپرســتی 
نویسندگان »روزی روزگاری 
مریخ« را پیمان قاسم خانی 
بر عهده داشته و در خلاصه 
داستان این سریال آمده: 
در روزگاری هستیم که همه 
موجودات از سیارات مختلف 
به مریخ ســفر می کنند... . 
شــما چطور؟ علاقه مندان 
می توانند این ســریال را 
سه شنبه ها ساعت 8صبح 
از پلتفرم های فیلیمو و نماوا 
تماشــا کنند. این سریال 
نخستین ســریال پیمان 
قاسم خانی در مقام کارگردان 
در شــبکه نمایش خانگی 
است. او پیش تر سرپرستی 
نگارش متن ســریال هایی 
همچون دراکولا، هیولا و گنج 
مظفر و نویسندگی مجموعه 
»خوب، بد، جلــف: رادیو 
اکتیو« را برای شبکه نمایش 
خانگی بر عهده داشته است. 
سام درخشــانی، ویشکا 
آســایش، امیر نوروزی، 
امیر کاظمی، بهادر مالکی، 
امیرمهدی ژوله، نوشــین 
تبریزی، عبدالله روا، رامین 
ناصرنصیر، فلامک جنیدی، 
بهروز رهبری فــر، پیمان 
فاطمی، کاظــم نوربخش 
و مهراب قاســم خانی در 
این ســریال به ایفای نقش 

پرداخته اند.

درگذشت 
آهنگساز 

»جیمز باند« 

بازیگر شخصیت جیمز باند 
در طول 60ســال گذشته 
چندین بار عوض شده، اما 
تم موســیقیایی معروف و 
اصلی این مجموعه در تمام 
این سال ها ثابت بوده و حکم 
کارت شناســایی  را پیدا 
کرده است. مانتی نورمن، 
آهنگساز بریتانیایی و خالق 
موســیقی معروف جیمز 
باند، در ۹4ســالگی پس 
از یک دوره بیماری کوتاه 

درگذشت.
معروف ترین اثــر نورمن 
از  بخشــی  به عنــوان 
موســیقی نخستین فیلم 
باند، »دکتر نو« ســاخته 
شد که در سال۱۹62 اکران 
شد و  شان کانری در نقش 
اصلی آن بــازی کرد. این 
آهنگساز پیش از این گفته 
بود که او این موســیقی را 
برای نخستین بار به عنوان 
بخشی از نمایش افتتاحیه 
فیلم جیمــز باند رونمایی 
کرده که با الهــام از قطعه 
قبلی به نام »نشان خوب، 
نشــان بد« برای اقتباس 
موزیکال »خانــه ای برای 
آقای بیســواس« اثر »وی 
اس نایپل« ســاخته شده 
اســت. جان بری که این 
قطعه را برای موسیقی جاز 
تنظیم کرده اغلب به اشتباه 
به عنوان آهنگساز این قطعه 

معروف شناخته می شد.
مانتی نورمن چندین بار در 
این باره به دادگاه رفت که از 
آن جمله می توان به شکایت 
از روزنامه ساندی تایمز در 
سال200۱ اشــاره کرد که 
توانست از خودش به عنوان 
سازنده اصلی این موسیقی 
دفاع کنــد. مانتی نورمن 
متولد۱۹28 در لندن بزرگ 
شــد و در دهه۵0 و اوایل 
دهه60 خواننده بســیاری 
از گروه های بزرگ محبوب 
شــد. او در اواخر دهه۵0 
شروع به نوشتن آهنگ برای 
نمایش های موزیکال کرد 
و با ساخت موسیقی برای 
 »Belle« نمایش موزیکال
در ســال۱۹6۱ مورد توجه 
تهیه کننــده فیلم »جیمز 
باند« برای ساخت موسیقی 
فیلم »دکتر نو« قرار گرفت. 
از دیگــر فعالیت های او 
می توان به ساخت موسیقی 
برای کمدی »من را بوانا صدا 
بزن« ساخته »باب هوپ« و 
سریال تلویزیونی »دیکنز 
لندن« در سال۱۹۷6 اشاره 

کرد.

بانمایشعمومی۳فیلم»تیتی«،»پیتوک«و»بازیوو«از
۱۵تیرماه،قراربوداکرانتابستانجانتازهایبهخودبگیرد؛
اتفاقیکهمیشودگفتبااستقبالتماشاگرانازتیتیتا
حدودیرخداد.هرچندپیتوکوبازیووخیلیموردتوجه
قرارنگرفتند.تیتیدرحالیدرروزهایاولاکرانشخوب
فروختکههمچنان»انفرادی«درصدرجدولفروشروزانه
قراردارد.درواقعکمدیتااطلاعثانویانتخاباولتماشاگر
برایسینمارفتناست.بااینهمهاقبالنسبیمخاطباز
تیتیکهارتباطیباجریانهایمســلطورایجسینمای
ایراننداردنشانمیدهدتماشاگربهشرطجذابیتازفیلم

متفاوتاستقبالمیکند.

مورد عجیب تی تی 
۵۰۰میلیونتوماندرروزاولاکران.»تیتی«ساختهآیدا
پناهندهباچنینفروشیسکانسافتتاحیهاکرانشراکلید
زد.بهترینشروعاکران۱۴۰۱براییکفیلمغیرکمدی.
نقطهایروشنوامیدوارکنندهبرایگیشهایکهمیگویند
گرفتارقهرمخاطبشدهاست.فیلمآیداپناهندهدر۵روز
اولاکرانبــا۷۴هزارو۹۷2تماشــاگر،2میلیاردو۹۰۶
میلیونتومانفروختهاست.اقبالتماشاگراننسبتبهتی

تیرابایدمحصولتوامانقصهمتفاوتوترکیببازیگرانش
دانست.دریکتقسیمبندیکلیفیلمهایسینمایایران
معمولاًیاکمدیهستندیادرام٫ملودراماجتماعی.تیتی
امانهکمدیاســتونهمیتوانآنرادردستهفیلمهای
اجتماعیمرسومومتداولســینمایایرانقرارداد.فیلم
فضایعاشقانهایداردوبهتبعشخصیتمحوریرؤیاپرداز
وغریبشبهتخیلراهمیدهد.فیلمتیتیدربارهزنیکولی
بهنامتیتی)النازشاکردوست(اســتکهدغدغهاصلیاو
کمکبهبشریتوانساندوستیاســت؛بههمینمنظور
بچهزوجهایناباروررادررحمخــودپرورشمیدهد.اوبا
دانشمندیبهنامابراهیم)پارســاپیروزفر(دربیمارستان
آشنامیشودواتفاقیبرگههاییحاوینظریاتاثباتشده
ابراهیمدربارهنابودیکرهزمینتوسطیکسیاهچالهرابا
خودبهخانهاشمیبرد.یکیازاینبرگههاتصادفیبهدست
نامزدتیتی،امیراســماعیل)هوتنشــکیبا(میافتدواو
ازپسدادنبرگهاجتنابمیکند.همینموضوعســبب

کشمکشهاییبیناین۳شخصیتمیشود.
درواقعفیلمآیداپناهندهدرروایتوحالوهواپیشــنهاد
تازهایبهتماشاگرمیدهد.بدوناینکهکمدیباشدیاروی
معضلاتاجتماعیدستبگذارد.بدونتلاشبرایخنداندن
تماشاگریاتحتتأثیرقراردادنشازطریقنمایشتلخیها.
تیتیبعدازنمایشیموفقیتآمیزدرجشنوارهفیلمفجرکه
موردتحسینمنتقدانقرارگرفتوباتأخیری2سالهروی
پردهآمدهاست.پرفروششدنفیلمیکهمحبوبمنتقدان

بودههمنکتهجالبتوجهیاست.»سگبند«و»انفرادی«
2فیلمپرفروشامسال،آثارمنتقدپسندینبودند.تاپیش
ازاکرانتیتیتنهافیلمنسبتاپرمخاطباکران۱۴۰۱که
موردتوجهمنتقدانهمقرارگرفتهبود»علفزار«بود.در
سینماییکهفیلمهایشیامخاطبچندانیندارندیااگرهم
بفروشند،بابیمهریمنتقدانمواجهمیشوند،رسیدنبه
نقطهاشتراکمیانتماشاگرومنتقدمیتواندنکتهجالب

توجهیباشد.

ترکیب کیمیایی، کیارستمی و زینه  مان جواب نداد
»پیتوک«نخستینساختهسیدمجیدصالحیرامیتوان
شکستخوردهاکرانتازهسینماهادانست.درفیلمیکه
بهگفتــهکارگردانشقراربودهاثریقهرمانمحورباشــد،
هادیحجازیفر،مهتابکرامتیوالنازحبیبینقشهای

محوریرابازیکردهاند.پیتوکدراینچندروزیکهروی
پردهآمدهفقط۱2۳۶تماشاگرداشتهوفروشاشدرمرز
۵۰میلیونتومانقرارداردکهمعنایششکســتتجاری
استمگراینکهدرروزهایآتیاتفاقدیگریبرایفیلمرخ
بدهد.صالحیدرنمایشمردمیفیلمشازشــرایطاکران
وتبلیغاتانــدکپیتوکگلایهکــرد:»تهیهکنندهزمان
اکرانپسازعیدفطرراپیشــنهاددادهبودکهمیسرنشد
تادرنهایتبهاینمقطعرسیدیم.منخودمشخصاازاین
زمانبرایاکرانفیلمیکهبیشازیکسالاستکارهای
پستولیدآنتمامشدهراضینیســتم،چراکهزمانبسیار
اندکیبرایتبلیغاتبهنسبتسایرآثاردراختیارداشتیم
وتعدادسالنهاوســانسهاییکهبهفیلممادادهشدهنیز
بسیارکماستدرحالیکهفیلم»پیتوک«ازدلسینمای

مستقلبیرونآمدهونیازمندحمایتبیشتریاست.«
پیشازایــنصالحیدربــارهتأثیرســینمایکیمیاییو
کیارســتمیرویپیتوکگفتــهبود:یکــیازدلایلیکه
منشاگردآقایکیمیاییشــدمعلاقهمندیبهسینمای
کلاسیکوقهرمانمحوراســت.باعثافتخارمناستکه
وامدارسینمایاوباشم،اماقطعاًکارمنتفاوتهایبسیاری
دارد.ایندرستکهســعیکردمازسینمایکیارستمی،
کیمیاییوحتیزینهمانالگوبــرداریکنم،اماتنهانقطه
اشتراک،حضوریکقهرماناست.«باتوجهبهفروشضعیف
پیتوکدرروزهایاولاکرانــش،ظاهراًترکیبکیمیایی،

کیارستمیوزینهمانجوابندادهاست.

شروعخوبفیلمیغیرکمدیدرگیشهرامیتوانمهمتریناتفاقاکرانتابستاندانست
»تی تی«؛ مخرج مشترک منتقد و تماشاگر
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شهادت شــهید خرازی روبه رو شــدیم.« در میان 
بغض های در گلو  مانده اش، از اشک هایی می گوید که 
آن زمان با صدای او جاری می شدند: »آن زمان مداحی 
هم می کردم. وقتی در لشکر مداحی می کردم، زمانی 
که شهید خرازی وارد جلسه می شد، فضای جمع ما 
رنگ وبوی دیگری پیدا می کرد. لشکر امام حسین)ع( 
اصفهان، در دوران جنگ سرآمد کل لشکرهای ایران 

با فرماندهی سردار خرازی بود.«

خاطره آزادی خرمشهر و رسیدن به مسجد جامع
آلبوم عکس هایــش را ورق می زنــد و از خاطراتش 
می گوید. خاطراتی که روزی در مناطق جنوبی کشور 
حماسه سازی می کردند، حالا در دستانش روایتگری 
می کنند: »در زمان فتح خرمشهر که امام )ره( دستور 
داده بودند حتما باید آزاد شــود، خودمان را به آنجا 
رساندیم. در زمان جنگ، من عکاس روزنامه کیهان 
هم بودم. وقتی به مســجدجامع خرمشهر رسیدیم، 
حال وهوای آن به گونه ای بود که انگار دنیا را از شــر 
دشمنان اســام آزاد کرده ایم.« از لابه لای دفترچه 
خاطرات ذهنش به جوانی می رســد که حالا بعد از 
چندسال هم مرور آن، اشک هایش را جاری می کند: 
»در آنجا به جوانی برخوردم که از ناحیه کمر زخمی 
شده و در حال شهادت بود. به من گفت سام مرا به 
امام )ره( برسانید و بگویید حرف شان را گوش کردم، 

از من راضی باشند.«

لبخندی که از رزمنده ها به یادگار ماند
نجف زاده از برترین عکس اش در دوران جنگ می گوید 
که شاترش را در عملیات کربای۵ زده است: »آنجا 
روی تابلویی نوشته شــده بود »رزمندگان، لبخند 
شما را خریداریم.« عده ای را جمع کردم تا زیر تابلو 
عکس بگیرند. بعد از گرفتن عکس، به منطقه رفتم. 
وقتی برگشــتم، تابلو را آنجا ندیدم. سراغ تابلو را که 
گرفتم، رزمندگان گفتند ســاعتی پیش خمپاره ای 

به این محل خورد و عده ای از رزمندگان هم شــهید 
شدند.« تعدادی از رزمنده هایی که در این واقعه شهید 
شدند، همان افرادی بودند که نجف زاده از آنها عکس 
گرفته بود. آنها لبخندشان را به قیمت جان خود به کل 
تاریخ ایران فروختند. نجف زاده آن عکس را به ما نشان 
می دهد تا هیچ گاه فراموش نکنیم لبخندهایمان را 
مدیون چه کسانی هستیم! او در پاسخ به این سؤال که 
گذشته ای که لحظه های آن برای ثبت و بقای انقاب 
و دوران دفاع مقدس پر شــده، اکنون چه شده و در 
قاب دوربینش چه لحظاتی را پر می کند؟ می گوید: 
»امروز بقای انقاب در دفاع از رهبری است و دفاع از 
سخنان ایشان. یک عکاس انقابی با بصیرت می تواند 
لحظه لحظه انقاب را ثبت و نگهداری کند. می تواند در 
عکس هایش از نقاط قوت اسم ببرد و هم از نقاط ضعف 
تا به مرور تبدیل به قوت شود. آن روزهایی که عده ای 
برای حفظ انقاب، به دفاع از خاک شان برخاستند و 
در این راه، شــهادت را آرمان خود قرار داده تا از هیچ  
جانفشانی دریغ نکنند، عده ای هم با دوربین خود آنها 
را ثبت کردند تا فداکاری و ایثار را به نسل بعد انتقال 
دهند.« فرق عکاس جدید و قدیــم را نه در امکانات 
دوربین می داند و نه در نگاه عکاسان به وقایع. او معتقد 
اســت که عکاســان در زمان های قبل برای دل کار 
می کردند. یک زمانی دل ها بزرگ بود و تلویزیون ها 
کوچک. همه به هم محبت می کردند. الان شــرایط 
برعکس شده و برای خیلی از کارهایی که محبت ها را 
بیشتر می کند، وقت نداریم. باید بدانیم اگر دل هایمان 
را بزرگ کنیم، برای خیلی از مسائل وقت پیدا خواهیم 
کرد. آن وقت است که عکاس هم دوربینش روی زمین 
نمی ماند! صحبت های این هنرمنــد اینگونه به آخر 
می رســد: »ارزش های دوران دفاع مقدس باید زنده 
بماند.  خواه در قالب عکس و خواه در قالب نوشــته و 
خاطره. الان عکس های زیادی از آن دوران داریم که 
خاک می خورند. عکس هایی که می توانند ارزش ها را 

زنده کنند.«

رهبر انقلاب با دیدن عکس هایم اشک ریخت
گفت وگو با »حمیدرضا نجف زاده«، که از 13سالگي عکاسي خبري را آغاز کرد

گشتی در خانه موزه شهید آیت الله سید محمد بهشتی

این خانه بهشتی است

از کوچه پســکوچه های محله قلهک راهی کوچه ای می شویم که به نام 
شهید بهشتی مزین شده و در دل خود خانه پرخاطره ای را جای داده است. 
از حیاط نسبتا کوچکی وارد این خانه می شویم. در همان طبقه اول، اتاق 
جالبی ما را به روزهای نخست پیروزی انقاب می برد. این فضای بازسازی 
شده، یادآور جلسات شورای انقاب اســامی است که به فرمان حضرت 
امام خمینی )ره( تشکیل می شد. مجسمه اشــخاصی که در آن جلسات 
حضور داشتند مانند آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی، آیت الله شهید مرتضی 
مطهری، شهید محمدجواد باهنر، آیت الله سیدعبدالکریم موسوی اردبیلی، 
آیت الله محمدرضا مهدوی کنی و چند تن دیگر حس و حال جلسه را برای 
ما طبیعی تر جلوه می دهد. به گفته پسر شهید بهشتی، پدرش خیلی اهل 
رفت وآمد نبود و سعی می کرد بیشتر وقتش را صرف کتاب خواندن کند. او 
فقط یک دیدار عمومی داشت که بعدها تبدیل به یک جلسه و بحث شد و از 
آنجا بود که چهارشنبه شب ها شکل گرفت. سایر دیدارها کاما خصوصی بود 
که از سال 13۵۵ تا 13۵۷ به صورت دائمی برگزار می شد. بعضی از جلسات 
هم برای بررسی کتاب ها تشکیل می شد که مرحوم مهندس مهدي بازرگان، 
شهید مرتضي مطهری، دکتر علي شریعتی در آن حضور داشتند. قبل از 
انقاب یکسری از جلسات مربوط به شورای انقاب در خانه ها برگزار می شد 

و در خانه شهید بهشتی هم این جلسات برگزار می شد.

عکس هایی از کودکی تا سفر به هامبورگ 
در این بخش همچنین کتابخانه شخصی ایشان با محتوای قرآنی، دینی، 

فلسفه و اخاق، جامعه شناســی و حتی فیزیک و زیست شناسی و علوم 
تجربی احیا شده است. کنار کتابخانه ســالن باریکی با دیوارهایی که پر 
شده از قاب عکس های آیت الله بهشــتی خودنمایی می کند. با ورود به 
گالری تصاویر، قاب عکس هایی از تصاویر حزب جمهوری اسامی، سفر 
به پاریس، دستگیری و بازداشت توسط ساواک، سفر به ترکیه، لبنان و 
سوریه، سفر به هامبورگ و تأســیس مرکز تحقیقات اسامی، تأسیس 
دبیرستان دین و دانش، جلسات گفتار ماه، مدرسه حجتیه، مدرسه صدر 
و... مقابل دیدگانمان قرار می گیرد. در میان قاب های عکس تصاویری از 
حضور آیت الله بهشتی در هامبورگ آلمان جلب توجه می کند. این عکس ها 
مربوط به زمانی است که شهید بهشتی امام جماعت مسجد هامبورگ و 
مسئول مرکز اسامی هامبورگ می شوند. زبان خارجی بلد بودن آن هم 
در آن روزگار خودش وجه تمایزی برای شهید بهشتي در میان دیگر هم 
لباسانش بود اما وقتی این موضوع جالب تر می شود که او این زبان را به علما 
در حوزه علمیه آموزش می دهد. همچنین تصویری از تاسیس مدرسه 
دین و دانش در روزگار جوانی شهید بهشتی هم در اینجا نقش بسته است. 
در همین بخش از خانه موزه، وصیت نامه، شجره نامه، همچنین وسایلی 
که از آنها اســتفاده می کردند قرار دارد. ظاهرا قباً طبقه دوم و زیرزمین 
هم در دسترس بازدیدکنندگان بوده که حالا به بخش اداری و آشپزخانه 
تبدیل شده است. همچنین در طبقه اول بخش دیگری از موزه، به فضای 
پژوهشکده و نشر اندیشه های استاد اختصاص دارد. در مرکز دارای بانک 
اطاعاتی جامع، از روزنامه ها، اعامیه ها، اسناد محرمانه و... است. همچنین 

کتابخانه ای جامع و مفصل از کتاب های شخصی دکتر بهشتی و مقالات و 
کتاب های تدوین و تألیف شده توسط او را شامل می شود.

حیاط خانه و معماری مد نظر شهید بهشتي 
اولویت خانواده برای شهید بهشتی به قدری بود که در طراحی خانه 
اصرار داشت اتاق کار و جلســات و کتابخانه اش جدا از حریم خانواده 
باشد. هرچند حالا در طراحی جدید و مدرن خانه موزه، چیزی از آن 
همه تأکید دیده نمی شود و طبقه اول سالن یکسره ای برای نمایش 
عکس ها و خاطرات است اما جالب است بدانید شهید بهشتی همان قدر 
در طراحی خانه برای ماقات و کتابخانه و رفت وآمدهای خود اهمیت 
می داد، درست به همان اندازه هم سهمی برای دیگر اعضای خانواده 
درنظر داشت. بچه ها اتاق مجزا داشتند و برنامه ای برای تفریح و ورزش. 
مادر خانواده هم در اتاقی که به سلیقه خودش چیده بود، جلسات و 
دورهمی هایش را داشت. در آن زمان به خاطر مسائل امنیتی، خانواده 
شهید بهشتی خیلی از خانه بیرون نمی رفتند و زمان زیادی را داخل 
خانه می گذراندند. از آنجا که آسایش، تفریح و ورزش خانواده برای پدر 
خانواده بسیار مهم بود، او ســعی کرد در خانه امکانات ورزشی مانند 
پینگ پنگ و استخر فراهم کند؛ از این رو در حیاط خانه استخر کوچکی 
ساخت که حالا عمق آن کم شده و بیشتر به حوض مستطیلی شبیه 
است. ایرانیت بلندی اطراف حیاط را پوشانده تا حیاط به جایی مشرف 

نباشد و همه اعضای خانواده به راحتی در حیاط رفت وآمد کنند.

گوهرهای دوران دفاع مقدس 
در کنار دریاچه زریوار

مزار مطهر 4شهید 
گمنام دفاع مقدس 
در جانــب شــرقی 
دریاچــه زریــوار 
مریوان و در نزدیکی 
سنگر های رزمندگان 
اسام، از اماکن زیارتی زائرین جبهه های شمال غرب 
است. شــهید گمنام 13 ســاله در عملیات والفجر ۶، 
محل شــهادت چیات، شــهید گمنام 1۹ ساله در 
عملیات کربای ۵، محل شــهادت شــلمچه، شهید 
گمنام ۲۲ ســاله در عملیات بازی دراز، محل شهادت 
سرپل ذهاب و شهید گمنام ۲4 ساله در منطقه میمک، 
مشخصات شهدای گمنامی هستند که شهر مریوان 
میزبان آنهاست. شهر مریوان در 1۲۵ کیلومتری شمال 
غربی سنندج قرار دارد و بیمارستان صحرایی ابوعمار 
در ورودی جنوب این شــهر، یادآور روز های ســخت 
دفاع مقدس است. دریاچه زریوار در غرب این شهر از 
مناطق دیدنی این منطقه محسوب می شود. ارتفاعات 
مرزی قوچ سلطان در غرب این دریاچه حماسه های 
زیادی به خود دیده اســت. تیر ماه ســال ۵۸، شهید 
چمران به همراه شــهید فاحی در این شهر حضور 
یافتند و پادگان ارتش مریوان را از محاصره ضد انقاب 
خارج کردند.  در تاریخ سوم تیر 13۵۹ نیرو های سپاه 
به فرماندهی حاج احمد متوسلیان، از طریق 3محور 
دارسیران، محور میانی شهر و محور منتهی به پادگان، 

عملیات پاکسازی  مریوان را انجام دادند.

راه اندازی ۲۸خانه  ایثار برای ارائه 
خدمات بهتر به ایثارگران

معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: »با 
راه اندازی ۲۸خانه ایثار در حوزه های فرهنگی، تفریحی و ورزشی 
در استان های کشور محیطی مناسب در راستای سامتی روحی و 

جسمی ایثارگران مهیا می شود.«
سیدامیرحسین قاضی زاده هاشــمی با اعام این خبر افزود: »ما 
به عنوان خادم ایثارگران در بنیاد شــهید و امــور ایثارگران باید 
طوری برنامه ریزی کنیم که ایثارگران همیشه در سامت روحی 
و جسمانی باشند، در همین راستا بنیاد ســعی دارد با راه اندازی 
۲۸ خانه ایثــار در حوزه هــای فرهنگی، تفریحی و ورزشــی در 
استان های کشور محیطی را در راستای سامتی روحی و جسمی 
جامعه ایثارگری مهیا کند و تا ۲ سال آینده با مساعدت های مالی که 
دولت خواهند داشت امید داریم ۵ مرکز دیگر را نیز راه اندازی کنیم. 
پس از احداث خانه های ایثار در مراکز استان ها، در شهرستان ها 
نیز با احداث و تجهیز سالن های ورزشی سعی می شود محیطی 
ورزشی را برای جانبازان عزیز مهیا کنیم تا بتوانند بدون دغدغه و 
با آسایش، ورزش را به صورت حرفه ای دنبال کنند. مدیران استانی 
و شهرستانی تا تکمیل شدن این مراکز موظف هستند با تعامل با 

مراکز ورزشی شرایط را برای ورزش جانبازان عزیز مهیا کنند.«
 وی با بیان اینکه در این دوره ۲ استراتژی کلی مدنظر بنیاد شهید و 
امور ایثارگران است گفت: »با توجه به بالارفتن سن تعداد زیادی از 
والدین عزیز شهدا و جانبازان باید در این حوزه خدمات ویژه ای به 
این عزیزان ارائه شود، در همین راستا نخستین استراتژی ما توسعه 
مراکز بهداشتی، خدماتی و آسایشگاهی است. دومین استراتژی 
بنیاد، توسعه مراکز گردشگری و تفریحی در جنوب و شمال کشور و 
شهرهای زیارتی کشور و عتبات عالیات است و درنظر داریم به امید 
خدا در شهرهای مذهبی با پیگیری و برنامه ریزی هایی که در بنیاد 

صورت می گیرد بتوانیم این مراکز را توسعه دهیم.«

نقبی بر درس ها 
و دستاوردهای جنگ

کتــاب »نقبــی بــر درس هــا و 
دســتاوردهای جنــگ؛ گفت وگو با 
فرماندهان و مسئولان جنگ« از سوی 
مرکز اسناد و تحقیقات دفاع مقدس 
منتشر شــد. این اثر، کتابی در حوزه 
تاریخ نگاری جنگ تحمیلی است که 
محمد درودیان سعی کرده با گفت وگو 
با افراد مختلــف نظامی و غیرنظامی 

برای پاره ای از ســؤالات نظامی، عملیاتی، سیاسی و راهبردی 
پاســخ هایی بیابد. کتاب دارای 3فصل اســت که فصل اول به 
گفت وگو با 11تن از فرماندهان سپاه، فصل دوم به گفت وگو با ۷ 
تن از فرماندهان ارتش و فصل سوم به گفت وگو با شخصیت  های 
غیرنظامی اختصاص یافته است. گفت وگوهای این کتاب به این 
شکل تنظیم شده است که ابتدا مختصری از زندگینامه اشخاص 
یادداشت شده، سپس خاصه ای از گفت وگو تحت عنوان چکیده 
آمده است و پس از آن متن گفت وگو قرار دارد. در فصل اول کتاب 
در بخش گفت وگو با فرماندهان سپاه، محسن رضایی، پنجمین 
فرمانده ســپاه در دوران دفاع مقدس گفته اســت: »به محض 
اینکه امام قطعنامه ۵۹۸ را پذیرفت به من وقت ماقات ندادند. 
هاشمی با من تماس گرفت که مصاحبه ای انجام دهم و قطعنامه 
را تأیید کنم. من نیز در مصاحبه گفتم اکنون که مسئولان کشور 
به نتیجه رسیدند جنگ را پایان دهند ما هم تابع امام هستیم.« 
همچنین در بخشی از این کتاب که به گفت وگو با شخصیت  های 
غیرنظامی اختصاص یافته، محمدجواد ظریف، وزیر وزارت امور 
خارجه سابق گفته است: »شورای امنیت در تمام طول جنگ 
ایران و عراق از اینکه عراق را برای اســتفاده از ساح شیمیایی 

محکوم کند، خودداری کرد.«

 خبر

معرفی کتاب

 خبر

روایتی از شجاعت و تدبیر سردار شهید »حاج حسین خرازی«
ماجرای دوئل شهید خرازی با ژنرال بعثی

عملیات حالت فرسایشی به خود گرفته بود و انرژی و رمقی برای 
لشــکر 14 امام حســین)ع( باقی نمانده بود. یک شب من و حاج 
محسن حسینی در سنگر نشسته بودیم که حاج حسین خرازی 
وارد شد و پرسید:»از بچه های مهندسی چند نفر اینجا هستند؟« 

گفتیم: »ما ۲ نفر در به در و بیچاره!« 
حاجی لبخند زد و گفت: »امشب می خوام بریم جلو!« از حرف او 
تعجب کردیم. ما هیچ گونه امکانات پیشروی نداشتیم. حاج محسن 
که آدم شوخی بود، بلند شــد و گفت: »می خوای ما رو به کشتن 

بدی؟! تو که از درد زن و بچه سر درنمی آری!«
خاصه همراه حاج حسین سوار یک ماشــین تویوتای لندکروز 
نو شدیم و حرکت کردیم! این تویوتا را همان روز به حاج حسین 
خرازی داده بودند. خرازی ما را به یک سنگر تصرف شده عراقی برد 
که سنگر فرماندهی عراق در منطقه شلمچه بود. یک سنگر مجهز 
و مجلل زیرزمینی که مبل هم داشت. سنگر در عمق زمین ساخته 
شــده و قطر بتن آن حدود یک متر بود. روی آن را با چندین متر 
خاک پوشانده و روی خاک ها قلوه سنگ های بزرگی قرار داده بودند!

وقتی وارد این هتل زیرزمینی شــدیم، شخصی به نام جاسم که 
کویتی الاصل بود، از طریق بی سیم مشغول شنود فرکانس های 
عراقی ها بود. حاج حســین گفت: »جاسم کســی رو دم دست 

داری؟!«
جاســم خنده ای کرد و گفت: »ژنرال ماهر عبدالرشــید!« ماهر 
عبدالرشید از فرماندهان معروف ارتش عراق و فکر می کنم فرمانده 
سپاه هفتم عراق بود! حاج حسین گفت: »بارک الله، بارک الله! خب، 

چه خبر؟!«
جاسم جواب داد: »می خواهد عقب برود. 3شب است که نخوابیده و 

دارد نیرو های خود را برای عقب نشینی آماده می کند.«
حاجی خرازی با لبخند ملیحی گفت: »نمی ذاریم بره! مثل من که 
به خط اومدم، اون هم باید بیاد و بمونه.« جاسم گفت: »چطوری؟!« 

حاجی گفت: »بهش پیغام بده بگو: قال الحسین خرازی... .«
جاســم گفت: »نه حاجی این کار و نکن! من با این همه زحمت 
به شــبکه بی ســیم آنها نفوذ کرده ام! بر اوضاع اون ها مســلطم! 

فرکانس های آنها را کشف کرده ام. حیفه!«
حاجی گفت: »همین که گفتم!«

جاسم با تردید روی فرکانس بی ســیم چی ژنرال رفت و به عربی 
گفت: »بسم الله الرحمن الرحیم، قال الحسین خرازی...«

بی سیم چی عراقی با شنیدن اسم خرازی و فهمیدن اینکه فرکانس 
او لو رفته، شروع به ناسزاگویی کرد و جاسم با شنیدن آن فحش ها 
رنگ از رویش پرید و بی ســیم را قطع کرد! حاجی پرسید: »چی 

می گفت؟!«
جاسم گفت: »داشت ناسزا می گفت!«

حاجی خرازی دســت در جیب خود کرد و یک واکمن کوچک 
درآورد و گفت: »نوار قرآن براش بذار و بگو منطق شما اونه و منطق 
ما این!« جاســم دوباره بی سیم را روشــن کرد و نوار را گذاشت! 
بی سیم چی عراقی فرصت گوش دادن به قرآن را نداشت. سیستم 
بی سیم آنها به هم ریخته بود و فرماندهان عراقی مشغول فحش 
دادن به هم بودند. ما هم برای مدتی به دعوای فرماندهان عراقی 
گوش دادیم و کلی لذت بردیم. ژنرال ماهر عبدالرشید که متوجه 
دعوای فرماندهان خود شــده بود، از بی سیم چی پرسید: »چی 

شده؟!«
بی سیم چی گفت: »یک نفر ایرانی وارد فرکانس ما شده و می گوید، 

من از »خرازی« برای ماهر پیام دارم!«
ماهر گفت: »پس چرا نمی گذارید پیغامش را بدهد!«

بی سیم چی عراقی به زبان فارسی به جاسم گفت: »ای ایرانی! اگر 
پیغامی برای »ماهر« داری بگو! او آماده شنیدن است!«

تازه متوجه شدیم، بی سیم چی عراقی هم فارسی بلد است! خرازی 
به جاسم گفت: »به او بگو خط اول تو را گرفتم، خط دوم تو را هم 
گرفتم. خط سوم تو را هم گرفتم، خط چهارم تو را هم گرفتم، خط 
پنجم تو را هم گرفتم، سنگر های مجهز بتوني تو را هم گرفتم. هیچ 
مانعی جلوی من نیست؛ امشب می خواهم بیایم به شهر بصره و تو 

را ببینم!«
جاسم پیام را داد و بی سیم چی و ماهر عبدالرشید هول کردند! ماهر 

پرسید: »می خواهی بیایی چه کار کنی یا چه بگویی؟!«
خرازی جــواب داد: »یک پای تو را قطع کــردم. می خواهم پای 

دیگرت را هم قطع کنم!«
ماهر جواب داد: بیا! من هم یک دســت تو را قطع کردم، دومی را 

هم قطع می کنم!«
خرازی گفت: »باشد! وعده ما امشب در میدان شهر بصره«.

با این پیغام، اوضــاع نیرو های عراقی به هم ریخــت. ژنرال ماهر 
عبدالرشید که واقعا از تصور سقوط شهر بصره ترسیده بود، تمام 
چینشی را که قبل از آن برای عقب نشینی انجام داده بود، به هم زد!

حاجی خرازی بسیار آرام بود و درحالی که لبخندی بر لب داشت، 
به ما ۲ نفر گفت: »نماز خوانده اید؟«

گفتیم: »بله!« پرسید: »چیزی خورده اید؟« گفتیم: »بله!« گفت: 
»من خسته ام، شما هم خسته شدین، پس بخوابین!«

گفتیم: »با این کاری که شما انجام دادید، مگر می گذارند کسی 
امشب بخوابد؟!« وقتی قبل از مکالمه با ماهر عبدالرشید به طرف 
آن سنگر می آمدیم، عراقی ها مثل نقل و نبات گلوله روی منطقه 
می ریختند، اما وقتی می خواستیم بخوابیم، حجم آتش آنها ده ها 
برابر شده بود و آن شب به قدری روی منطقه شلمچه گلوله ریختند 
که در طول تاریخ جنگ تا آن زمان و حتی بعد از آن بی سابقه بود. 
اما ســنگر ما کاما امن بود. به راحتی خوابیدیم و اتفاقا خوب هم 
خوابمان برد! فردا صبح که بیرون آمدیم، دیدیم بدنه تویوتای حاج 
حسین از ترکش و خمپاره مثل آبکش سوراخ سوراخ شده است. 
وقتی حاجی بیدار شد، با او وارد بحث شدیم که: »حکمت این کار 

دیشب چه بود؟«
حاجی گفت: »ما در این منطقه نیرو و امکانات نداشتیم. مهمات 
هم نداشتیم. این کار را کردم تا آنها تحریک شوند و منطقه را زیر 
آتش بگیرند و دست کم به اندازه یک هفته عملیات، مهمات خود 

را هدر بدهند!«
بعد ها جاسم براساس مطالبی که از بی سیم شنیده بود، می گفت: 
»آن شب انبار های مهمات عراقی ها خالی شــده بود و به قدری 
کمبود مهمات داشتند که تا دمیدن صبح، مهمات داخل تریلر ها 
را مســتقیم به کنار توپ ها و خمپاره انداز هــا می بردند و مصرف 

می کردند.«

علی عادل مرام؛ راوییـاد

او را به عنوان  جوان ترین خبرنگار عکاس دوران جنگ 
می شناسند. متولد سال١٣٤٦ در تهران است و در یکی از 
محله های قدیمی جنوب شهر زندگی می کند. در دوران 
جنگ با وجود سن و ســال کم پا به پای رزمنده ها در مناطق جنگی حضور داشته تا رشادت ها و 
جان فشانی آنان را با دوربینش ثبت و ضبط کند. در بین ســال های 59 تا ٦٠ در حزب جمهوری 
اسلامی در کنار شهید بهشتی عکاسی می کرد. از ۲٠عملیات جنگ تحمیلی عکس و گزارش های 
تصویری تهیه کرده و نمایشگاه هایی در فرهنگسراهای اشراق، بهمن، مجتمع فرهنگی هنری فجر، 
اندیشه سرای کوثر، مصلی تهران و همچنین نمایشگاه های انفرادی در شهرهای مختلف برپا کرده 

است. در گفت وگو با او، با آثارش بیشتر آشنا می شویم.

وقتــی نوجوانی 13 ســاله بــود تصمیم گرفت 
دوربین دســت بگیرد و عکاسی کند. برای ثبت 
لحظاتی کــه می تواند خود بــه تنهایی روایتگر 
خاطرات خاک گرفته تاریخی باشد که عده ای آن 
را لمس کرده اند اما عده ای آن را فقط شنیده اند. 
در سال 13۵۹ پیوســتن به واحد دانش آموزی 
حزب جمهوری اســامی و آشــنایی با شهید 
بهشــتی، برای او بهانه ای می شــود تا نخستین 
شاترهای دوربینش برای ثبت انقاب  زده شود؛ 
انقابی که ثبت لحظه های آن، او را به مرزهای 
خاک ایران هم بکشــاند. او در ســال های ۶۸ و 
۶۹ تقدیرنامــه از رئیس جمهــور وقت دریافت 
کرده و رهبر انقــاب از وی به دلیل تهیه عکس 
از رزمنــدگان در دوران دفاع مقــدس قدردانی 
کرده اند. دریافت رتبه اول از مسابقات مطبوعات 
کشور در سال۶۹، دیپلم افتخار از مجتمع هنر و 
ادبیات دفاع مقدس و برنده ویژه مسابقه عکاسی 
یونســکو ژاپن در ســال۷4، برخی از افتخارات 

نجف زاده است.
در ســال۶۹ به عنوان عکاس عازم مالزی، تایلند 
و سوریه شــد و ســال های ۷1 و ۷4 به ترتیب 
از عربســتان و عراق عکاســی کرده است. دبیر 
ســرویس عکس روزنامه های کیهان و آفرینش 
بوده و سال۸4 ، بازنشسته شده است. او ۵۵ بهار 
از زندگی اش را سپری کرده و هنوز با دیدن آلبوم 
عکس های جنگ، خاطرات فراموش نشدنی آن 
ایام را مرور می کند؛ از لحظه شهادت رزمنده ها 
و سردارانی چون شهید حسین خرازی، فرمانده 
شجاع لشــکر امام حســین)ع( تا جوانی که در 
آخرین لحظــه زندگی و شــهادت، پیامی برای 
رســاندن به حضرت امــام )ره( بــه او می دهد. 
نجف زاده در طول دوران دفاع مقدس با سرداران 
شهید حسین خرازی، شهیدعلی صیاد شیرازی 
و شهید حاج قاسم سلیمانی دیدار کرده است و 

با آنها خاطره دارد.

مقدر نبود در سنگر سردار خرازی شهید شوم 
شــکارچی لحظات دوران دفاع مقدس از گذشته ای 
می گوید که برای گرفتن عکس، خود را به خط مقدم 
می رســاند تا بهترین  لحظات را ثبت کند. نجف زاده 
می گوید: »یک روز برای عکاسی به خط مقدم رفتم. 
دیدم از دور نیروهای خــودی من را صدا می کنند. تا 
به خودم آمدم متوجه شدم که خیلی به دشمن نزدیک 
شده ام. اگر همه مردم چه عکاس و چه غیرعکاس برای 
دل شــان کار کنند، هزینه کار برای شان کم اهمیت 
خواهد بود و آن زمان است که می توانیم روزهای ایثار و 
از خودگذشتگی دوران جنگ را بار دیگر زنده کنیم.«

از هنر عکاســی که صحبت می کنم، ناخودآگاه لنز 
دوربین خاطرات به سمت دفاع مقدس زوم می شود. 
زمانی که لحظه لحظه اش توســط افــرادی رقم زده 
می شــود که بازیگران اصلی ســوژه های دوربینش 
بوده اند؛ از شهید خرازی، سردار بی دست جبهه ها تا 
محمود کاوه، همرزم مشهدی ها. نجف زاده می گوید: 
»آن زمان قرار شد با سردار حسین خرازی، فرمانده 
دلاور لشکر امام حسین)ع( اصفهان، مصاحبه کنند 
و من عکس بگیرم. وقتی ســراغ ایشــان در سنگر 
فرماندهی رفتیم، به ما اصرار کردند که اول با معاون 
لشکر صحبت کنیم. وقتی از سنگر دور شدیم، صدای 
انفجار مهیبی به گوش رسید. صدا از طرف سنگر سردار 
بود که وقتی به آنجا برگشــتیم، با صحنه دلخراش 

نجف زاده که عنوان جوان ترین خبرنگارعکاس جنگ را دارد، هر چند در کارنامه  خود موفقیت هایی 
همچون نفر برتر عکاسی در مسابقات مطبوعات کشور، مسابقات یونسکو ژاپن، مسابقات زلزله و نماز 
و نفر برتر مسابقات عکاسی دوران دفاع مقدس را دارد، اما بزرگ ترین افتخار خود را فقط در یک چیز 
می داند: »بزرگ ترین افتخار و شیرین ترین خاطره من، اهدای آلبوم عکس های دفاع مقدس خودم به 
رهبر انقلاب در سال١٣٦۸ در دیداری حضوری است. خوشحالم تنها عکاسی هستم که این افتخار 
نصیبم شد تا آلبوم خود را به رهبرم هدیه دهم. رهبر معظم انقلاب هم نیم ساعتی به عکس ها نگاه 
کردند و رهبری عزیزمان از دیدن عکس غواص های جوان در کانال ماهی در منطقه شلمچه اشک در 

چشمانشان جاری شد.«

مکث

بزرگ ترین افتخار و شیرین ترین خاطره من

مهناز عباسیانگزارش
روزنامه نگار

اصفهان زادگاه شهید آیت الله دکتر سیدمحمد حسینی بهشــتی است و خانه او در این شهر در 
خیابان شهید بهشتی و در کوچه ای به همین نام واقع شده است اما شهر تهران نیز از شهید بهشتی 
نشانه دارد؛ خانه ای ۲ طبقه که در محله قلهک واقع است و سال١٣9١به دستور شهردار وقت تهران 
خریداری و با هدف آشنایی هر چه بیشتر با شخصیت و اندیشه های او در دستور کار تغییر کاربری به موزه قرار گرفت. این موزه دربرگیرنده 
یادگارهایی از آن شهید و یادآوری هایی از روزهای انقلاب و شخصیت های آن دوران است. در بخش همکف موزه، فضای شورای انقلاب 

اسلامی بازسازی شده و فضاهای جذابی دارد. سری به »خانه موزه شهید بهشتی« زدیم و از آن گزارشی تهیه کردیم.

رضا نیکنامگزارش
روزنامه نگار
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چرا بدترین جنایات در تاریخ توسط 
خشکه مقدسان صورت گرفته است؟ 

استاد شهید آیت الله مرتضی مطهری ره:
به طور کلی افــرادی که به 
دیــن می گروند و ســپس 
بیرون می روند از افرادی که 
از اول گرایش پیدا نکرده اند 
خشــن تر و ضد انســان تر 
می شوند؛ زیرا دین به حکم 
نیروی عظیم خــود همه 
عواطف دیگر انسانی را تحت الشعاع قرار می دهد و اگر رفت همه 
آنها را که در خود هضم و جذب کرده بود نیز با خود می برد. این 
است که افرادی که زمانی متدین بوده و سپس بی دین شده اند از 

بی دین های اولی خشن تر و بی عاطفه تر و خطرناک تر می شوند.
اما خطرناک تــر از این طبقــه، متدینان منحرف شــده و 
کج ســلیقه خشــکه مقدس اند. این طبقه علاوه بر اینکه 
عواطف انسانی شان تحت الشــعاع عاطفه دینی قرار گرفته 
و از تأثیــر مســتقل افتاده، نیــروی دین به حکــم اینکه 
منحرف شــده اثر خود را نمی بخشــد و از آن طرف چون 
زائل نشده و به صورت انحرافی کار می کند به همان قدرت 
که مقتضای نیروی دین اســت فعال است. اینها دیگر از هر 
سبع خطرناک تر و وحشــتناک ترند. تاریخ نشان می دهد 
که بی رحمانه ترین جنگ ها، کشــتارها، زجر و شکنجه ها 
به وسیله خشکه مقدسان صورت گرفته است. بزرگ ترین 
َّهُمْ  نمک نشناسی ها را اینها انجام می دهند زیرا »یحْسَبونَ ان
یحْسِــنونَ صُنْعاً«. جنگ های صلیبی، جنگ های خوارج، 

حتی فاجعه کربلا ساخته دست این طبقه است.
منبع: کتاب »پاسخ های استاد به نقدهایی بر کتاب مسئله 
حجاب« صفحات ۷۴-۷۵

حجاب مرد، حجاب زن
برشی از دیدگاه استادصفایی درباره زیربنای حجاب

خانمی که زندگی را جز این نمی داند که کار کند و حقوق بگیرد 
تا بتواند بهترین ها را تهیه کند و در بهترین ها آن را آماده کند و در 
بهترین ها از آن استفاده کند و نشان بدهد کسی که تمامی عمرش 
و عمق زندگی اش همین چند انگشت گرفتن و دوختن و پوشیدن 
و نمایش دادن و جالب بودن و درچشم ها نشستن است، آیا می تواند 
که خودش را در لباس محبوس کند و خودش را بپوشاند؟ پوشش 
از نظر او یعنی مرگ، یعنی تمام شدن، یعنی پوچ شدن و به بن بست 
رسیدن که اینها جز سرگرمی و تنوع و لذت و نمایش و جالب بودن 
و در چشم ها و دل ها نشستن چیزی نمی خواهند، چون خودشان 
را بیشتر از این نمی بینند و بالاتر نرفته اند. زیربنای حجاب همین 
دگرگون کردن بینش و عوض کردن تلقی و برداشت هاست. آن 
وقت آنچه سخت و رنج آلود است شیرین و مطلوب خواهد شد و 
راحت و آسان خواهد شد. هنگامی که من با مقایسه ها، ارزش های 
بیشتر خودم را یافتم و با شهادت استعدادهایم، کار بزرگ خودم را 
شناختم و از تنوع و تکرار و از لذت و خوشی، به تحرک و به خوبی ها 
رو انداختم، با این بینش دیگر هیچ تنوعی مرا ارضا نخواهد کرد 
و هیچ چشمی و هیچ دهانی و هیچ دلی، جایگاه من نخواهد بود 
که من در این تنگناها نمی گنجــم و در این محدوده ها محبوس 
نمی شوم. هنگامی که با همین مقایسه، عظمت من مشخص شد 
و کار من نمودار گشت، ناچار من به شناخت دنیا راه می یابم. اگر 
نقش من تحرک باشد و کار من حرکت، ناچار دنیا راه من خواهد 
بود و در این راه من نباید گردی به پا کنم و دلی را بگندانم و کسی 
را به خود جلب کنم و خودم را در چشم ها بنشانم. با این توضیح 
می فهمیم که حجاب تنها مخصوص زن نیســت که مردها هم 
باید حساب شده حرکت کنند و گرد و خاک بالا نیاورند و دل ها 
را به خود گره نزنند که هرکس در سر راه دل ها بنشیند، او راهزن 

است و طاغوت.
پی نوشت: برگرفته از کتاب روابط متکامل زن و مرد

رنج های علامه امینی ره 
برای الغدیر

آنچه در ادامه می خوانید بخش هایی از مصاحبه شیخ احمد امینی 
نجفی، فرزند علامه امینی)ره( مؤلف کتاب گرانقدر» الغدیر« است 
که از کتاب الغدیر و رنج های مرحــوم علامه در تألیف این کتاب 
ارزشمند گفته است. این مصاحبه در شماره 401مجله افق حوزه 

مورخ بیست وسوم مهرماه 1393به چاپ رسیده است:
علامه امینی)ره( شــیدا و مجذوب در فضایل امیرالمؤمنین 
علیه الســلام بود. برای نوشــتن این کتاب به کتابخانه های 
مختلف دنیا از جمله عراق، هندوســتان، پاکستان، مغرب، 
مصر و بسیاری دیگر از کشورهای دنیا سفر کرد، درباره نحوه 
تألیف این کتاب چنین گفته اند:»من برای نوشــتن الغدیر، 
10هزار کتاب را از »بای بسم الله« تا »تای تمت« خوانده ام 
و به یک صد هزار کتاب مراجعه مکرر داشــته ام.« ایشان در 
مدت 40ســال، تمام توان و جوهر فکر خــود را با مطالعات 
دقیق، سفرهای متعدد، مجموعه ای مستند و ردناپذیر به نام 
»الغدیر«، تنظیم کرد تا از امام خویش و هویت تشیع دفاع 
کند. حاصل زندگی ایشان علاوه بر کتاب ارزشمند الغدیر، 
چند کتاب دیگر و همچنین تأسیس کتابخانه امیرالمؤمنین 

علیه السلام است.
عمده تحقیقات انجام گرفته توســط علامــه در این کتاب، 
پیرامون معنای حدیث غدیر اســت که از قــرن دوم به بعد 
پیرامون اســناد غدیر خم و مفاد و منابع آن به ویژه از جلد 
دوم کتاب شریف الغدیر، مطالب ارزشمندی به ترتیب قرون 

و به موازات »غدیریه ها« جمع آوری و یکجا ارائه شده است.
وقتی به نتیجه این اثر گرانسنگ می نگریم، این کتاب در واقع 
تاریخ تحلیلی 60ساله صدر اسلام است که تبیین می کند، 
پس از پیامبر رضی الله عنه چه حوادثی رخ داد و مسلمانان 
چه کردند؟ چه شــد که بعد از حضرت رسول رضی الله عنه 
شــخصی فدوی و مجاهد به تمام معنا هم چــون امام علی 
علیه السلام واجب القتل شود و 80سال در منبرها به عنوان 
نافله نمازشان و در نمازجمعه به عنوان یک امر استصوابی، این 
مظلوم را سب و لعن کنند؟! نه برایش حرمت مسلمانی و نه 
حرمت صحابی قائل شدند و حتی علیه ایشان خروج کردند 
و نســبت به خودش، اهل بیتش و ذریه اش توهین و ناســزا 
گفتند و این در حالی است که همیشه بحث حرمت صحابه 
مورد توجه مذاهب اسلامی بوده اســت و حتی این را هم از 
مولای مان دریغ کردند و در مقابل، شخصی هم چون معاویه 
که دستش به تمام جنایت ها آغشته بود و بنا بر نقل اهل سنت 
و حتی غیرمسلمانان که تاریخ اسلام را یک بار مطالعه کرده 
باشد به نقش حضرت علی علیه السلام در حفظ حدود اسلام 
و نیز تلاش های معاویه در ریشــه کن کردن اسلام، رسیده 
است! حالا چه شد که امام علی علیه السلام به آنجا رسید و 
شخصی مثل معاویه بن ابی سفیان، شد امیرالمؤمنین!! مرحوم 
پدرم دریافته بودند، راه اثبات حقانیت شــیعه و غدیرخم به 
وسیله جنگ، میسر نخواهد شــد، این مفهوم باید به وسیله 

فرهنگسازی  انجام شود.

»چهل و یکم«
کتاب »چهل  ویکم« رمانی است 
ادبی و تاریخی که به فرمان کشف 
حجاب و یکسان ســازی  پوشش 
توسط رضاشاه اشــاره دارد. این 
اقدام که با واکنش هایی از سوی 
مردم مواجه بــود، در پی تحصن 
در مسجد گوهرشــاد با دخالت 

نیروهای نظامی منجر به کشــته شــدن تعداد زیادی از 
مردم شد. در این کتاب با وجود اینکه داستان در مشهد رخ 
می دهد و ماجرای مسجد گوهرشاد نیز روایت شده است 
اما نویسنده خودش را درگیر وقایع تاریخی نکرده است و با 
رمانی صرفا تاریخی مواجه نیستیم. داستان درباره جوانی 
است به نام ادریس که در دوران رضاشاه مأمور نظمیه است 
و به اجبار در ماجرای مسجد گوهرشاد شرکت داشته و یک 
تیر هم شلیک کرده است. او که از این اقدام عذاب وجدان 
دارد، نیت می کند که 40شــب را به قصد توبه در مسجد 
گوهرشــاد عبادت کند. در طرف دیگر داستان که تلاقی 
دو خط داســتانی محسوب می شــود، کاتبی است به نام 
میرعماد که به سبب دین پدرش به شخصی باید 40فصل 
از تذکره الاولیا را برای آن شخص نگارش کند و او نیز این 
کار را در مسجد گوهرشاد انجام می دهد. در اینجاست که با 
ادریس آشنا شده و در ادامه داستان بخشی از زندگی ادریس 
به واسطه این آشنایی توسط میرعماد روایت می شود. پس 
می توان گفت که این رمان با نیم نگاهی به تذکره الاولیای 
عطار، رنگ و لعاب عرفانی نیز دارد و به طور کلی داســتان 
بین چند خط موازی عرفان، دین، باورهای عامیانه و وقایع 
تاریخی حرکت می کند. این کتاب توسط حمید بابایی نگاشته 

شده و انتشارات صاد آن را به چاپ رسانده است.

گفتمان اسلام

کتاب اندیشه

اندیشه ولایت

اندیشه مسطور

بسیاری از ما به واســطه وجود روایت رسمی 
و فراگیر از انســان اولیه، گمان می کنیم آدم 
و حوا به عنوان آغازکنندگان نســل انسان، 
در بدوی تریــن حالت ممکــن و نقطه صفر 
هرگونه تجربه زیســت مدنی قرار داشته اند. 
لذا تصویر متبادر از انســان های نخستین، 
حاوی موجوداتی دوپاست که بخش هایی از 
بدن خود را با ساترهایی طبیعی مانند برگ یا 
پوست حیوانات پوشانده اند و با ژستی شکارگر 
به دنبال خوراکی می گردند. این آدم ها معمولا بر 
دهانه غارها ایستاده اند که نشان از غارنشینی 
آنها داشته و بیگانگی با شهرنشینی و مدنیت را 
می رساند؛ انسان هایی که زبان و کلمه ندارند و 
منظور خود را همانند »قاتینگا و پاتینگا« در 

برنامه های کودک به یکدیگر منتقل می کنند.

3نوع پوشش
این روایت فراگیر که توسط رسانه های مختلف و 
در شکل ها و شیوه های هنری متنوع جای خود را 
در میان افکار عمومی باز کرده است، هیچ نسبت 
معینی بــا روایت قرآن کریــم و خداوند متعال از 
انسان های نخستین ندارد. به ویژه درباره پوشش 
که خود نشانه مدنیت است و ممتاز کننده انسان 
از حیــوان. قرآن کریــم درباره لباس و پوشــش 
می فرماید: »یا بنَی آدَمَ قَدْ أنَزَْلنْا عَلیَکمْ لبِاساً یواری 
سَوْآتکِمْ وَ ریشاً وَ لبِاسُ التَّقْوی ذلکِ خَیرٌ ذلکِ مِنْ 
کرُونَ« )اعراف/26(، بدین معنا  آیاتِ الله لعََلَّهُمْ یذَّ
که  ای فرزندان آدم، به تحقیق ما برای شما لباس 
را نازل کردیم. تعبیر قرآن درباره فروفرســتادن 
لباس و پوشــش، خود خط بطلانی است بر تمام 
نظراتی که لباس و پوشش را در ابتدا کشف بشری 
می داند و منشأ آن را به انسان بازگردانده و قدسیت 
و الهی بودن آن را انکار می کنند.« )اعراف/26( لذا 

لباس از ســوی خداوند متعال برای انسان نازل 
و فرســتاده شــده، همانگونه که برای این انسان 
به منظور هدایت و راهنمایی او کتاب هایی از آسمان 
نازل شده است. پس وقتی منشأ آغازین لباس در 
دست انسان نیست، بســیاری از لوازم آن نیز به 
صلاحدید انسان برنمی گردد. در همین آیه از قرآن 
کریم، خداوند متعال به 3نوع لباس اشاره می کند. 
الف( لباسی که سوات شما انسان ها را می پوشاند. 
ب( لباسی که زینت بخش شماست. ج( لباس تقوا. 
درباره هریک از این 3نوع لباس می توان به تفصیل 
قلم زد، لکن به فراخور مجال اندک می توان صرفا 

نگاهی گذرا در سایه تامل به این آیات داشت.

لباس نوع دوم؛ لباسی از جنس سوات
برای فهــم نوع لبــاس اول باید بدانیــم خداوند 
متعال به چه چیزی ســوات می گویــد. در قرآن 
ذیل ماجرای 2فرزند آدم و حوا یعنی 2پسری که 
به هابیل و قابیل شــهرت یافته اند، از لفظ سوات 
استفاده شده است. قابیل وقتی برادر خود هابیل را 
به قتل می رساند، بر سر جنازه او کاسه چه کنم در 
دست می گیرد. بدین سبب که تا به حال در جهان 
با مرگ کسی روبه رو نشــده بود و نمی دانست در 
صورت فوت یک فرد باید با جنــازه او چه کرد اما 
نکته اینجاست که به صورت اجمال و حتی می توان 
گفت غریزی- فطری می دانست که نباید جنازه و 
پیکر برادر را به حال خود رها کند بلکه باید حتما 
در قبال او کاری صورت دهد. خداوند در این هنگام 
کلاغی را فرســتاده و به صورت غیرمستقیم به او 
آموزش می دهد که بایســتی جنازه برادر را دفن 
کند. در اینجا قرآن از لفظ سوأه استفاده می کند: 
»فَبَعَــثَ الله غُراباً یبْحَثُ فـِـی الْرَْضِ لیِرِیهُ کیفَ 
یواری سَوْأهَ أخَیهِ قالَ یا وَیلتَی أَ عَجَزْتُ أنَْ أکَونَ 
مِثْلَ هذَا الغُْرابِ فَأُوارِی سَــوْأهَ أخَی فَأَصْبَحَ مِنَ 
النَّادِمینَ« )مائده/31(. سوأه یعنی آن چیزی که 
انسان به صورت غریزی- فطری تمایلی به نمایش و 
نشان دادن آن ندارد؛ یعنی چیزی که انسان دوست 
دارد آن را از دید دیگران پنهان سازد. جنازه یک 

انسان دیگر از زمره این موارد است. دلیل برهانی 
برای چرایی این پوشــاندن سوأه وجود ندارد چرا 
که امری کاملا غریزی-فطری اســت و مرتبط با 

گرایشات طبعی انسان.
خداوند متعال همچنین از اندام های جنسی انسان 
نیز با لفظ ســوأه یاد کرده اســت و در آیه مذکور 
پیرامون انواع لباس، از پوششــی یاد می کند که 
خداوند آن را برای انســان فروفرســتاده تا برای 
ســتر عورات خویش و پوشــاندن اندام جنسی 
مورد استفاده قرار دهد. واضح است که در دنیایی 
که جز آدم و حوا هنوز انسان دیگری در آن زندگی 
نمی کند، فروفرستادن این پوشش حداقلی بابت 
رعایت حرام و حلال شرعی نیست که آدم و حوا 
هردو برهم محرم بودند بلکه برای پاســخ دهی به 
این نیاز غریزی-فطری انســان اســت که تمایل 
طبعی برای پوشاندن سوآت خویش و ایجاد یک 
حریم معین کاملا شــخصی دارد، لذا اگر کسی 
امروزه خواســتار نمایش رفتار متضادی اســت 
یعنی او براساس طبع و تمایلات غریزی- فطری 
خویش حرکت نکرده و حتما دستخوش تحولاتی 
در ساحت طبع انسانی خویش شده است. انسان 
به گونه ای آفریده شده اســت که طبعا بر منوال 
تمایل به پوشاندن اندام جنسی حرکت می کند و 
این نیاز محتاج پاسخ نیز هست و خداوند حکیم و 
لطیف در مقام خالق بایستی این نیاز انسان را پاسخ 

بدهد. در نتیجه او لباس را فرو می فرستد.

لباس نوع دوم؛ لباسی برای زینت
اما لباس نوع دوم، لباسی است برای زینت. راغب 
اصفهانی در کتاب مفردات خویش لفظ »ریش« را 
به معنای پر پرنده دانسته است. یک پرنده بدون پر 
را تصور کنید، قاعدتا قیافه ای زیبا نخواهد داشت؛ 
چون پر به این پرنده زیبایی می بخشد. »ریش« با 
توجه به این معنا یعنی آن دسته از پوشش هایی که 
انسان برای زینت و زیبا ظاهر شدن در متن جامعه 
و زیبا جلوه کردن در نظر دیگر انسان ها از آن بهره 
می برد. این زیباپسندی نیز امری فطری است که 

در ذات انســان وجود دارد. تمایل او به زیبا بودن 
و زیبا دیده شــدن و زیبا ظاهر شدن، یک تمایل 
ذاتی است که باز برای پاســخ به این تمایل و نیاز 
انسانی، خداوند متعال بایستی پاسخی را تدارک 
دیده باشــد. از این رو خداوند لباس دیگری فراتر 
از آن پوشش حداقلی فروفرستاده تا انسان بتواند 
به وسیله آن زیبا ظاهر شــود. این لباس برخلاف 
لباس نوع اول که حتی گاه در خلوت انسان های 
محرم به یکدیگر هم برای رعایت حریم انســانی 
مورد استفاده بود، بیشــتر جنبه اجتماعی دارد؛ 
یعنی انسان هم زیبا بودن را مطلقا دوست داشته و 
هم درنظر دیگران زیبا ظاهر شدن را می پسندد. اما 
سؤال اینجاست که مرز این زیبا ظاهر شدن و زیبا 
جلوه کردن یا به تعبیری مرز این زینت بخشی به 

ظاهر کجاست و حدود آن چگونه است؟

لباس نوع دوم؛ لباسی برای تقوا
به نظر می رسد پوشش نوع سوم که اساسا ماهیت 
آن با 2نوع اول متفاوت اســت، درصدد برآمده تا 
پاسخی به ســؤال مذکور بدهد. در 2نوع اول ما 
صراحتا با شکلی از پوشــش مواجهیم که عورت 
و اندام جنسی انســان را می پوشــاند و انسان را 
زیبا می کند اما پوشش نوع سوم به جای توصیف 
کارکرد، در ضمن داشتن یک نام ویژه، صرفا صفتی 
را یادآور می شود. آن صفت هم تقواست. پوشش 
تقوا هم به عنوان بهترین پوشش معرفی می شود. از 
این رو می توان احتمال داد که زیبابخشی و زینت 
ظاهر و پوشش تا آنجاست که تقوا رعایت شود اما 
تقوا چیست؟ برخی بزرگان تقوا را از وقایه به معنای 
سپری دانسته اند که انسان را از آسیب ها و خطرها 
حفظ می کند؛ نوعی نگه دارنده و حفاظت کننده از 
انسان. لباس تقوا یعنی آن حدی از زیبایی مجاز 
به تجلی در اجتماع اســت که انســان را به دامن 
انواع خطرها نینداخته و او را در مقابل آســیب ها 
بی حفاظ و بی ســپر رها نکند. در نهایت آنکه آیه 
قرآن از این فروفرستادن پوشش ها به نشانه های 

خدا یاد می کند، شاید که متذکر شویم.

لباس را خداوند برای انسان فرستاد
درنگی کوتاه به 3نوع پوشش در بیان قرآن کریم

علامه امینی، الگوی تحقیق

آیت الله العظمی جوادی آملی:
توده مردم را خــواص اداره می کننــد، و خواص را اخَص 
رهبری می کنند. یعنی صدهــا کار در جریان غدیر اتفاق 
افتاد و اتفاق می افتد؛ اما همه اینها زیر پوشــش )الغدیر( 
امینی )رضوان الله علیه( اســت. این یک قدم برداشــت و 
صدها نفر را راه اندازی کرد. و مرحوم شهریار در یادنامه ای 
که برای مرحوم امینی )رضوان الله تعالی علیه( نوشته اند، 
یک غزل خوبی در وصف مرحوم امینی ســرود. گفت به 

اینکه:
)لا قلم الّا امین لا رقم الّا غدیر/ منطقش از هل اتی بازویش 

از لافتی(. امینی که راه اندازی کرد، بقیه راه می افتند.
معمولاً برای پیشرفت معارف اسلامی 3گروه کار می کنند؛ 
یک عده مبلغ اند، یک عده معلم اند، یک عده محقق. آنهایی 
که مبلغ اند، در ماه مبارک رمضان و محرم و صفر و اینها، یا 
در روزنامه ها یا در بعضی مجلات در سطح فهم عموم یا قلم 
می زنند، یا سخنرانی می کنند؛ این تبلیغ می شود. آنها که 
در حوزه ها و دانشگاه ها تدریس می کنند، بالاتر از مبلغ اند، 
دارند تعلیم می کنند. آنها که نظیر امینی )رضوان الله علیه( 
گوشه ای می نشینند و ســالیان متمادی چیز می نویسند، 
تحقیق می کنند. تحقیق در قله اســت، تعلیم در سینه این 

کوه دماوند است، تبلیغ در دامنه این دماوند است!
ما اگر همیشه در دشــت و اینها بخواهیم حرکت بکنیم، 
فقط در تبلیغ حرکت می کنیم؛ ذات اقدس اله می فرماید 
که در دشت و هامون رفتن، کار آسانی است؛ )فلا اقتحم 
العقبه(، چــرا کتل نمی رویــد؟ )اقتحام کــردن(، یعنی 
ریسک کردن. چرا همه در بیابان صاف راه می روید؟! کتل 
هم بروید، )عقبه(، کتل؛ اینها را طــی کنید. )فلا اقتحم 
العقبه. و ما ادراک ما العقبه(. آدمی که در دشــت است، 
جایی را نمی بیند؛ وقتی آمد بالای کوه، جایی را می بیند؛ 

فرمود: عقبه این است، گردنه این است، کتل این است!
منبع: بخشی از بیانات حضرت آیت الله جوادی آملی در دیدار با 
مسئولان ستاد غدیر مورخ دی ماه۱3۸۵

اندیشمندان مسلمان

سیدمیثم میرتاج الدینی
اندیشه 

قرآن

مسئله حجاب؛ »پازلی که قطعاتش گم شده است«
شاید همه ما به این سؤال فکر 
کرده ایم که بالاخره وضعیت 
حجاب چه خواهد شد؟ قرار 
نیست اتفاق ویژه ای رخ دهد؟ برنامه ریزی برای بهبود اوضاع صورت گیرد؟ 
و در آخر به این پاسخ رسیده ایم که این از علائم آخرالزمان است و کاری 
از ما برنمی آید، باید صبر کنیم تا حضرت ظهور کنند و اوضاع را درست 
کنند! این پاســخ نه تنها رویکرد منفعلانه در برابر مفهوم ظهور و انتظار 
است، بلکه به مثابه پاک کردن صورت مسئله برای راحت کردن خودمان 
و فرار از مسئولیت است اما واقعیت اینجاست که فقدان راه حل، محصول 
فقدان فهم مسئله است. مسئله این است که ما به موضوع حجاب از منظر 
علت نگریسته ایم نه معلول. درصورتی که حجاب آخرین حلقه  از بروز و 
ظهور تربیت، جهان بینی و شالوده معرفتی است. به بیان ساده تر، حجاب 
معلول است نه علت. معلولی که تا قطعات پیشینی و زمینه آن حل نشود، 

نمی توان انتظار حضور حیامند در جامعه را داشت.
اینکه یک فرد چه فهمی از نسبت خود با بدنش دارد، چه نگاهی از خود و 
تصویر رسانه ای و استاندارد زیبایی موجود از انسان دارد، رویکردش نسبت 
به پوشش از حیث مالکیت بر بدن اســت یا صرفا راحتی، پوشش را ابزار 
می داند برای ابراز هویت یا نماد ایدئولوژی، رویکردش به دین و احکام آن 
چیست، پوشش را محصول تحمیل و سلطه نگاه دیگری می داند یا بخشی 
از پازل عبودیت در نسبت میان خودش، خدا و... همه مؤلفه هایی است که 
خروجی این دستگاه فکری، می شود نوع لباسی که فرد برای حضور در 
جامعه انتخاب می کند. پوششی که می تواند ظاهر کننده وجه جنسی او 
باشد یا بالعکس، مستور کننده آن. همچنین اگر در سطح گفتمان، حکمت 
حجاب را به جای تبیین چیستی و چگونگی آن و جایگاهی که برای مثال 
زن در نظام آفرینش از جهت حریم و نقشی که برای حیات بخشی و ادامه 
زندگی دارد، صرفا منحصر کردیم در یکی از کارکردهای آن که حفظ مرد از 
گناه است و حجاب تبدیل شد به محدودیت برای زن و راحتی جنس مذکر، 
نه تنها در زمانه ما پاسخگوی نیاز زن نیست، زیرا زن امروز اختیار می خواهد 
و آزادی، بلکه فروکاست مفهوم حجاب نیز هست، چون مفهوم حجاب بیش 

و فراتر از این است و منحصر در یک کارکرد شخصی برای مردان نیست. 
حالا فرض کنیم بدون توجه به این عوامل و بسترها و تغییر جهان معرفتی 
یک فرد، صرفا بخواهیم او را از بیرون ملزم به حجاب کنیم؛ امری که ممکن 
نیست. اگر هم ممکن باشد در سطح دیسیپلین )نظم بیرونی( است نه اوردر 
)نظم درونی( و بدون توازن و تناسب این دو سطح از نظم بخشی به نظام 

اجتماعی، نمی توان انتظار کارآمدی بالا از این راهکارها را داشت.
از سوی دیگر فرد نیاز به دیده شدن دارد؛ نیاز مشروعی که می تواند پاسخ 
صادق یا کاذب داشته باشد. اگر این نیاز به درستی در فضای حلال و بدون 
آسیب خانواده پاسخ داده شد، خودنمایی جنسی او در جامعه به حداقل 
خواهد رسید و اگر بالعکس نه تنها به نیاز او در بستر حلال خانواده توجه 
نشود، بلکه پاســخ کاذب برای این نیاز مهیا باشد، فرد در جامعه میل به 

جلوه فروشی پیدا می کند. همین گونه است در مورد هر نیاز مشروعی که 
در بستر خود پاسخ داده نشود مثل تفریح حلال که معماری سنتی ما در 
گذشته پاسخگوی آن بود و برای مثال یک زن در حیاط خانه نیازش به 
آب و گیاه و نور بدون پوشش از نامحرم، تأمین می شد. فضایی که معماری 
مدرن که حریم زدایی جــزء ویژگی های آن اســت، آن را از زن گرفت و 

روزبه روز حریم امن او را برای حضور آزاد بدون حجاب، تنگ کرد.
همه اینها حلقه های مفقوده و قطعات پازلی است که ما از مسئله حجاب 
نفهمیده ایم و برای حل مسئله صرفا به دم دســتی  ترین راهکارها روی 
آورده ایم. اگر می خواهیم مســئله حجاب حل شــود باید با نگاه کلان و 
همه جانبه نگر، علت ها و بسترهای حیازدا را بشناسیم و از ریشه مسئله 

را حل کنیم.

اندیشه 
حجاب

مهدیه منافی
پژوهشگر حوزه زنان
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که چرا ما هر جا دورهمی از نسل های فعلی حتی نسل 
چهارم می بینیم آهنگ های زمان ما را اجرا می کنند؟ 
و چرا یک بار هم نشده که آهنگ های زمان خودشان 
را اجرا کنند؟و این اتفاق در حالی رخ می دهد که در 
این چندین سال کارهای خوبی هم ساخته شده است.

بنابراین این خود جای بحث دارد که چطور آن آثار که 
برخی را نیز ما از میان آنها انتخاب کردیم؛ جاودانگی 
پیدا کردند؟البته که دلایل زیادی دارد. درست است 
که قطعات باارزشی ساخته شده است اما جای بحث 

دارد که چرا ماندگار نشده اند.
می دانم برای این پرســش ها جواب های زیادی 
وجود دارد که من از آنها می گــذرم. اما می دانم 
در روزگار بنده، موســیقی بوی عشــق می داد و 
شــاعر می دانســت چه می گوید. آهنگساز هم 
می دانســت که چه خواننده ای یا چه ارکستری 
می خواهد قطعه مورد نظر خود را بخواند و بنوازد. 
درحالی که امروزه بســیاری از آهنگســازان ما 
نمی دانند آهنگ شان را چه خواننده ای می خواهد 
بخواند یا بنوازد.با درنظر گرفتن این موارد ما نیز 
ســعی کردیم گلچینی از آن آهنگ ها و بزرگان 
آهنگســاز تکرارناپذیر قبل از انقــاب که واقعا 
جاودانه شده اند، داشته باشیم و با هنرمندی بابک 
شــهرکی که پنجه جادویی دارند و آقای عمران 
فروزش، نوازنده تنبک این آثار را که بیشتر جنبه 

بداهه دارد را در این آلبوم بنوازیم.
 می توان گفت روایت شما 3 نوازنده 
از آثار ماندگار موســیقی ایران در این آلبوم به 

مخاطب ارائه شده است؟ 
کل مجموعه بی کام است. درواقع تجربه یک عمر 

نوازندگی )از ۷ سالگی تا به الان که ۷۰ سال می شود( 
به من آموخت که موســیقی بــی کام جاودانگی 
بیشتری دارد. نه اینکه خدای ناکرده موسیقی با کام 

ارزشش کمتر است نه به هیچ عنوان.
پدر موسیقی ایران استاد ابوالحسن صبا که شاگردان 
بزرگی تربیت کرده ؛ تمام آثارش بی کام است و هیچ 
کار با کامی ندارد چرا که آنقدر آثارش پیام و حرف 
برای گفتن دارد که نیاز نیست حتما کامی گفته 
شود یا شعری روی آن گذاشته شود.ما نیز ترجیح 
دادیم برای اینکه این آثار به دفعات قابل شــنیدن 
باشــند و حالت تکراری نداشته باشــد، به صورت 

بی کام ضبط و منتشر کنیم.
البته همانطور که گفتم برای اینکه همه نوع سلیقه ای 
را درنظر بگیریم دکلمه را نیز در کار گنجاندیم و اتفاقا 
در برخی بخش ها موســیقی ما حالت ردیف نوازی 
هم دارد که آن نوع سلیقه ها که کمی هم سنت گرا 
هســتند را نیز درنظر بگیریم و بتوانیم نظرشان را 

جلب کنیم.
 کتاب »راز آشــکارا« کــه خاطرات 
نیم قرن فعالیت هنری شماســت به چاپ هفتم 
رسیده است.کتاب دیگری در دست انتشار دارید؟
بله کتاب راز آشــکارا بــه چاپ هفتم رســید.
متأســفانه ۸۳ صفحــه از این کتــاب در زمان 
نخستین نشــرش حذف شــد که من در کتاب 
جدیدی که مشغول نگارشــش هستم با عنوان 
»دل به دریا زدن دم نزدن می خواهد« بخش های 
حذفی کتــاب»راز آشــکارا« را گنجانده ام که 
بخشی از خاطرات هنری ۷۰ ساله من است که 

امیدوارم سال آینده منتشر شود.

بازنوازی جاودانه های موسیقی ایران
گفت وگو با میاد کیایی، موسیقی دان، همزمان با انتشار آخرین آلبوم

گفت وگو با بابک شهرکی؛ آهنگساز

ملودی های تکرار ناپذیر ایرانی
بابک شهرکی، آهنگساز و نوازنده ویلن که صدای 
سازش خاطره ساز نواهای استاد همایون خرم بود 
و هست، نخستین اثرش را با عنوان »مهرگان« در 
14سالگی منتشر کرده و از همان زمان تا کنون علاوه بر انتشار آثار 
صوتی متعدد، ارکسترهای خرم و ارکستر ملی فرهنگسرای بهمن 
را نیز پایه گذاری کرده است. او که از استاد همایون خرم لقب فرزند 
هنری و نوه هنری استاد صبا را گرفته این روزها با نوای ویلن خود 
در کنار میلاد کیایی، نوازنده پیشکسوت سنتور و عمران فروزش، 
نوازنده تنبک باز هم خاطره ســاز نواهای ماندگار موسیقی ایرانی 

شده است.

انتخاب آهنگسازان و آثارشان برای اجرا در آلبوم »در 
عشق زنده باید« بر چه اساسی صورت گرفته است؟

این انتخاب بر این اساس بوده که بتواند ســایق مختلف را در جامعه تا 
حدودی تحت پوشــش قرار دهد. ما ســعی کردیم برای درنظر گرفتن 
سلیقه های متعدد تنوعی در انتخاب آهنگ ها داشته باشیم.برای انتخاب 
آهنگسازان نیز قطعا رویکردمان این بوده که آثاری از آهنگسازانی در این 
مجموعه اجرا شود که هم آثار جاودانه ای دارند و هم اینکه از شأنیت بالایی 
برخوردارند؛ چرا که دغدغه ما این است که موسیقی خوب را معرفی کنیم 
و موسیقی خوب هم توسط آهنگساز خوب ساخته شده و مردم شنیده اند 
و این خودش یک فرهنگسازی است که مردم آهنگسازانشان را بشناسند.
شاید برخی از این آهنگسازان خیلی اسم شان کمتر در این روز و روزگار 
مخصوصا بین قشر جوان ما شنیده شود بنابراین معرفی آثارشان می تواند 

باعث شود اسم این عزیزان سر زبان ها بیفتد.
بیشتر آثار در گذشته به صورت ارکسترال اجرا شده اند. 

رویکردتان برای برگردان به سه  نوازی چه بوده است؟
یکی از اشــتراکات ایــن قطعات تــم محور بودنشــان اســت؛ یعنی 
ارکستراسیون شان نبوده که باعث شده این قطعات گیرا و جذاب شوند 
بلکه هر کدام از این قطعات تم های زیبایی داشــتند و شــاید مشخصه 
کلی شان این است که همه شان قابل زمزمه کردن هستند و مردم با هر 
کدام از اینها خاطراتی را دارند که در حافظه شنیداری شان ثبت شده و لزوما 
اینکه تنظیم ارکسترال شده اند دلیلی بر این نیست که ما از این قطعات 

استفاده نکنیم.بازنوازی حتی با یک ساز هم می تواند خیلی جذاب باشد.

آیا محدودیت هایی برای اجرایشان در قالب سه نوازی 
وجود داشته است؟

ســاز تنبک اصولاً محدودیتی ندارد و با تمام ریتم های رایج موسیقی ما 
می تواند اجرا کند.ویلن ساز جهانی اســت حتی با یک کوک استاندارد 
می تواند از تمام ظرایف هر نوع ســبک موســیقی کاماً بربیاید چون 
محدودیتی از بابت ربع پرده ها ندارد و در هر فرهنگی ثابت شــده است 
که وقتی ویلن وارد می شود می تواند به خوبی سازهای همان فرهنگ و 
همان منطقه در کنارشان قرار گیرند. همانطور که در ایران می بینیم که 
نقش ویلن ایرانی در زمان های مختلف از نقش خیلی از ســازهای دیگر 
ایرانی حتی پررنگ تر بوده است. محدودیتی که ساز سنتور دارد به خاطر 
۷۲ تا سیمی است که دارد. این سیم ها باید ۴ تا ۴ تا یک جور کوک شوند و 
طبیعتاً ما یک تعدادی بیشتر نت نخواهیم داشت و امکان مدلاسیون در 

هر گامی به گامی دیگر به سادگی میسر نیست.
ترکیب سازی  )ســنتور و ویلن و تنبک( بر چه اساسی 

بوده است؟
این ترکیبی است که بعد از انقاب تکرار نشده است به دلیل 
اینکه نسبت به ساز ویلن خیلی بی مهری شده؛ مخصوصا ویلن 
به سبک ایرانی. در مورد ســاز تنبک صحبت نمی کنم چون 

این ساز به عنوان ساز ریتمیک در همه سبک های رایج و غیررایج 
موسیقی ایران همیشه نقش پررنگ داشته و نخستین ساز ضربی 

ماســت که می تواند با هر نوع موســیقی و هر 
ســبکی همراهی کند.درباره ساز سنتور 
من افتخار این را داشتم در طول فعالیت 

موســیقایی ام با ۲اســتاد برجسته سنتور 
فضل الله توکل و میاد کیایی همنوازی داشــته باشــم. 
در همنوازی ویلن و ســنتور یک محدودیت هایی وجود 

دارد ولی حاوت و شیرینی خاص خودش را دارد. به نوعی 
همنوازی ویلن و سنتور یک چیزی بین همنوازی ویلن با تار و همنوازی 
ویلن با پیانو است. چون سنتورنواز خوب و متبحر می تواند هم مثل تار یک 
جاهایی ملودی ها را شیرین بزند و هم یک جاهایی همراهی را به زیبایی 

پیانو انجام دهد.
لزوم بازسازی آثار گذشتگان در شرایط کنونی چیست؟

در هر فرهنگی کارهای ماندگار گذشــته تکرار می شود. این مسئله در 

موسیقی کاسیک جهانی همیشه وجود داشته و همچنان هم که می بینم 
آثار بزرگان کاسیک تکرار می شود. البته این موضوع تبدیل به یک معضل 
جهانی شده که کارهای گذشته از فخر و تکنیک بالاتر و عمق بیشتری 
برخوردار هستند و ما هر چه به سمت جامعه صنعتی رفتیم؛ می بینیم 
که از هنر کاسته شده و شاید به زیورآلات اضافه شده و در بسیاری موارد 
پیشرفت تکنولوژی حتی توانسته کمک هایی به موسیقی کند به طوری که 
کیفیت ضبط سازها بهتر شده و نوع الکترونیک موسیقی خیلی پیشرفت 
کرده است که البته همه می دانند نوع اکترونیک موسیقی چیزی نیست 
که هنر ناب باشد و خیلی خیلی فاصله داریم با آن چیزی که به عنوان هنر 
ناب مثا در موسیقی کاسیک جهانی سراغ داریم. در موسیقی ایرانی 
هم همین اتفاق افتاده و آثار بزرگان ما متأسفانه در شرایط فعلی جامعه 
ما تکرارناپذیر است. ما در سال های گذشته به موسیقی خیلی بی مهری 
کردیم و موسیقی را فقط به عنوان یک ابزار نگاه کردیم. فقط برای اینکه 
کارمان پیش برود و اصا فکر نکردیم به اینکه موســیقی در جامعه یک 
عامل فرهنگساز بزرگ است. و الان متأسفانه می بینم که موسیقی های 
مبتذل)هر چند موســیقی به تنهایی در خودش 
ابتذال ندارد اما وقتی با شــعر مبتذل همراه 
می شود محصول یک محصول مبتذل است( 
و آن موسیقی هایی که جوانان مان متأسفانه به 
آن گرایش دارند نه تنها ارتقای فرهنگی 
نمی دهد بلکه در اغلب موارد ما را دچار 
ابتذال فرهنگــی می کند. ای کاش 
مسئولین ما بدانند موسیقی چقدر 
می تواند عامل فرهنگساز مهمی در 
جامعه باشــد! ما صددرصد به تکرار آثار 
بزرگان موسیقی نیاز داریم و شاید در همین 
تکرارها بعضی از جوانان متوجه بشوند که 
چه موسیقی های خوبی هم وجود دارد. 
در سال های گذشته دیده ایم بعضی از 
بازخوانی هایی که انجام شده به هیچ 
عنوان مربوط به سن جوانان نبوده و 
ولی در دل جوان ها جا باز کرده و همین 

نوید بخش اتفاق خوبی است.

گپ

نگاهی به نمایش »گردن«
در جست وجوی فرم های به چشم نیامده

چندی پیش در گفت وگو با یکی از کارگردانان خوش نام درباره 
نقد تئاتر، او از نگاه متصلب ناقدان به محتوا و مضمون های آثار 
روی صحنه انتقاد کرد و گفت ناقدان کمتر درباره خود اثر حرف 
می زنند. آنان بیــش از اینکه درباره عملکرد یک اجرا ســخن 
بگویند، بخشی از مضمون بازتاب دهنده را بسط می دهند. برای 
باز کردن منظور این نقد می توان مثال ساده ای زد. برای مثال 
در تالار مولوی نمایشی با عنوان »گردن« به کارگردانی آرمین 
حمدی پور روی صحنه است که داستانش اقتباسی از »خدای 
کشتار« یاســمینا رضاست. داســتان نمایش نیز روایتگر نزاع 
۲کودک در مدرسه است که بدون حضور آنها نزاعشان به رابطه 
میان والدینشان کشیده می شود و رابطه دوستانه ظاهری آنان 
به رابطه  خصمانه واقعی ای بدل و در نهایت منجر به فروپاشی 
پیوند زناشویی می شود. طبق بحثی که در ابتدا بیان کردم، عموما 
ناقدان درباره این سخن می گویند که یاسمینا رضا قصد گفتن 
چه داشته است یا حمدی پور به چه میزان توانسته است مفاهیم 
مندرج در نمایشنامه رضا را اقتباس کند. برخی هم احتمالا با 
چشم اندازهای فرویدی یا لکانی به نقد روانکاوانه می پردازند و 
اینکه چگونه کودکی سرکوب شــده، به زنجیره ای طولانی در 
سرکوب کودکی های آتی می شود و نمایش »گردن« نیز به نوعی 
در حال نشان دادن آن است. اگرچه برای تماشاگر این نمایش 
این وجه روانکاوانه اظهر من الشــمس اســت اما بی شک برای 

ناقدان این مسئله می تواند زمینه ای جذاب برای نوشتن باشد.
اما قصد دارم طبق توصیه دوست کارگردانم درباره خود اثر حرف 
بزنم. درباره چیزی درون اثر که مشخصا از آن حمدی پور است. 
نه ربطی به داستانش دارد و نه ربطی به یاسمینا رضا بلکه دقیقا 
مرتبط به چیزی اســت که ما آن را میزانسن می نامیم و من آن 
را به اختصار »دانش دانستن قرار دادن هر چیزی روی صحنه« 
توصیف می کنم. مخاطب نمایش »گردن« حین تماشای نمایش 
با فرمی از حضور بازیگر روی صحنه مواجه می شــود که کمی 
ناآشنا و البته نامنتظره اســت. حتی ممکن است گروه را متهم 
به رویه هایی چون نمایشــنامه خوانی کند؛ به حداقل رساندن 
کنش، اســتقرار بازیگرها در نقاطی که به هیچ عنوان مکان را 
معرفی نمی کند و حتی ارتباط چشــمی میــان بازیگران را از 
میان برمی دارد. البته می شود فهمید قصد حمدی پور از چنین 
میزانسنی چه بوده است. جدا کردن شخصیت ها از هم و ممانعت 
از رودررویی آنان به مخاطب و بازیگر اجازه می دهد دست به یک 
ارزیابی سواشده از شخصیت ها داشته باشد. برخاف متن رضا 
که توصیف وضعیت را در درهم تنیدگی شخصیت ها می بیند، 
حمدی پور مسیر تجزیه را دنبال می کند؛ هرچند در نهایت این 
تجزیه شخصیت ها منجر به یک ترکیب می شود. این وضعیت 
میزانسنی مرا به یاد یک مفهوم جذاب در ریاضیات می اندازد که 
می تواند حتی به کلیت میزانسن در تئاتر نیز بسط و توسعه یابد.

ماتریس )Matrice( آرایشی مستطیلی شکل از اعداد است که 
به صورت سطر و ستون در میان ۲کروشه نگاشته می شود. کاربرد 
ماتریس در ریاضی و فیزیک گســترده است؛ ابزار جذابی است 
برای محاسبات و البته در نظام برداری و توصیف موقعیت یک 
جزء عددی در یک مجموعه. امیدوارم حین خواندن این مطلب 
کنجکاو شوید و تصویر ماتریس را در اینترنت جست وجو کنید. 
ببینید آرایش اعداد در یک ماتریس به چه نحوی است. اعدادی 
که به صورت ستون و سطر در کروشه قرار گرفته اند و از یک نظم 
دقیق برای ایجاد فرصت محاسبه بهره مند شده اند، چه وضعیت 
میزانسنی ای در کروشه ریاضیاتی دارند. نمایش حمدی پور نیز 

چنین تصویری را تداعی می کند.
نمایش از 5ستون و ۴سطر تشکیل شده است. هر بازیگر یکی از 
ستون های این ماتریس ۴در5 است. هر سطر نیز بازنمایی از یک 
موقعیت مکانی یا تقدم زمانی است. هر گاه بازیگران به تماشاگران 
نزدیک می شوند می دانیم قرار است وارد دیالوگ شوند و وقتی به 
انتهای صحنه می روند به معنای خروج یا عدم حضور روی صحنه 
است. پس اساسا موقعیت هر بازیگر در هر درایه می تواند حامل 
یک معنا باشد. درایه به جایگاه هر عدد در ماتریس گفته می شود؛ 
به عبارتی محل قرار گرفتن عدد در هر سطر و ستون. در ماتریس 
هر درایه اعتبار خاص خود دارد؛ برای مثال اعدادی که در قطر 
اصلی ماتریس قرار می گیرند به مراتب مهم تر از اعداد دیگرند. 
این چیزی است که از میزانسن نمایش »گردن« به خوبی درک 

می شود.
تفکیک بازیگران در یک ماتریس به ما این اجازه را می دهد که 
ما او را جداگانه ارزیابی کنیم. تحلیل دقیق از شخصیت پردازی 
می تواند به ما کمک کند موقعیت های میزانسنی یک شخصیت 
روی صحنه را به خوبی انتخاب کنیم؛ چیزی که در کارگردانی 
حمدی پور درک پذیر است. قصد ندارم جزئیات اجرا را باز کنم. 
قصدم آن است با چشم اندازی تازه به دنیای تئاتر نگاه کنیم اما 
برای مثال شخصیت های واجد نوعی راز که عموما ۲مادر نمایش 
از آن تبعیت می کنند، به گوشه های صحنه انتقال داده می شوند 
و در زمان  بازتاب رازهایشان تا جای ممکن به تماشاگر نزدیک 
می شوند؛ یعنی در سطر نخســت ماتریس اجرا قرار می گیرند 
اما در گوشــه ها که درایه های اولیه قطرهــای اصلی و فرعی 
ماتریس به حســاب می آیند. اهمیت این جایگاه در محاسبات 
است. درایه های اصلی که این بازیگران اشغال می کنند بدل به 
کلیدهایی برای حل معمای روابط و گذشته شخصیت ها و البته 

فهم بهتری از آنچه بر سر بچه ها آمده است می شود.
ماتریس ها در ظاهر ساده و باطن پیچیده اند. در دنیای رایانه ها 
ماتریس ها و چینش هایشان می توانند جهان داده ها را بازتعریف 
کنند. قــرار گرفتن هــر داده روی حافظه رایانه مــا برمبنای 
ماتریس هاســت تا نظامی منطقی از چینش هــا را پدید آورد. 
ماتریس های تئاتری به پیچیدگی ماتریس های رایانه ای نیست 
اما می توانیم با مطالعه ماتریس وار میزانســن به درک بهتری 
از میزانسن برســیم. حتی می توان مفاهیم ریاضیاتی ماتریس 
ازجمله ضــرب و جمــع و وارون ماتریس را هــم روی صحنه 
بازتعریف کرد. با این حال حمدی پور با طراحی میزانســنی به 
ظاهر ســاده کمک می کند بازیگرانش راحت تــر نقش خود را 
بازتاب دهند. قرارگیری از هر شــخصیت در هــر درایه، اجازه 
می دهد با کمترین کنش بازیگر دنیای درونی شخصیت خود 
را بازتاب دهد. حرکت های اندکــی که صرفا در بردارهای افقی 
و عمودی صورت می گیرد چشم انداز مینیمالی ارائه می دهد از 
اینکه در این ماتریس معادلات به راحتی از بین نمی رود. حتی 
حضور مرکزی مدیر مهدکودک- شخصیتی که در متن یاسمینا 
رضا نیست و همواره در میانه است- مهم ترین درایه یک ماتریس 
که همیشه در محاسبات حضور چشمگیر دارد و گویی او کلید 

حل همه داستان است.

بازگشت آنسامبل سیریا 
به بوشهر 

آنسامبل موسیقی ســیریا بعد از ۴ســال از آغاز 
فعالیتش، ۲۳ تیرماه دوباره در بوشهر، زادگاهش 
روی صحنه مــی رود. به گــزارش روابط عمومی 
آنســامبل ســیریا، ماکان صغیری، تهیه کننده 
آنسامبل سیریا درباره این کنسرت گفت: نخستین 
اجرای آنسامبل موسیقی بوشهری سیریا در بوشهر 
برگزار شــد و امسال با گذشت ۴ســال از فعالیت 
گروه و کنسرت های متعدد در شهرهای ایران، بار 
دیگر این آنسامبل در بوشهر  روی صحنه خواهد 
رفت. وی ادامه داد: در این کنســرت، آنســامبل 
ســیریا قطعات آلبوم »میزدوتایی« و چند قطعه 
دیگر از جمله »بمونــی«، »بیچــاره« و... را اجرا 
خواهد کرد. صغیری با اشــاره به تعویق کنسرت 
سیریا در بندرعباس گفت: طبق برنامه ریزی های 
صورت گرفته قرار بود کنســرت سیریا ۱۹ تیرماه 
در بندرعباس برگزار شود که به احترام زلزله  زدگان 
این استان، کنسرت مان را در تاریخ دیگری برگزار 
می کنیم. کنسرت آنسامبل سیریا با حضور بهروز 
شــریفیان، امیرحســین ماهینی، معین پاکباز، 
مهدی منفرد، فرشــاد برنجی و مهدی ناصری به 
خوانندگی محمد لاریان ۲۳ تیرماه در ۲ ســانس 
۲۰:۳۰ و ۲۲:۳۰ در تالار لیان شــهر بوشهر  روی 
صحنه خواهد رفت. بلیت فروشی این کنسرت از 
دیروز )سه شنبه ۱۴ تیرماه( ساعت ۱۶ در سایت 

ایران کنسرت آغاز شده است.

اجرای ارکستر سمفونیک تهران 
ارکستر زهی ارکستر ملی ایران، پنجشنبه و جمعه ۲۳ و ۲۴ تیرماه 
ساعت ۲۱:۳۰ قطعات »دیورتیمنتو« اثر احمد پژمان، »دلتنگی ها 
و برای آنان« اثر مهران روحانی را با رهبری نصیر حیدریان در تالار 
وحدت اجرا می کند. مهرداد غامی، سولیست فلوت این اجرای 
ارکستر سمفونیک است. اورتور جیبســی بارون با آهنگسازی 
یوهان اشتراوس، قطعه برای فلوت و ارکستر با آهنگسازی حسین 
ناصحی و سمفونی شماره ۸ آنتونن دورژاک در سل ماژور، اپوس 
۸۸، ۳قطعه ای است که توسط ارکستر سمفونیک نواخته خواهد 
شد. حامد گارسچی، متولد تهران و دانش آموخته رهبری ارکستر 
در دانشگاه موسیقی شهر کلن آلمان است که در دوران تحصیل با 
ارکسترهای متعددی در آلمان، مجارستان و بلغارستان همکاری 
کرده است. نامزدی دریافت جایزه مسابقه رهبری ارکستر آلمان 
در سال ۲۰۱۷و کســب مقام پنجم در مسابقه رهبری ارکستر 
آنتال دوراتی در کشور مجارستان، رهبری ارکستر جوانان وتسالار، 
رهبری ارکستر در فستیوال های خارجي دیگر سوابق گارسچی 
هستند. وی همچنین در اپراهایی ازجمله راینگلد، خفاش، کارمن، 
فلوت سحرآمیز و اپرای شــهر کوبورگ در ایالت بایرن به عنوان 
اکومپانیمان و رهبر همکاری کرده است. همچنین ارکستر ملی 
ایران در نخستین اجرای تابستانی خود، آثاری از احمد پژمان و 

مهران روحانی را با رهبری نصیر حیدریان روی صحنه می برد.

»این ترک پارسی گوی« درکتابفروشی ها
کتاب »این ترک پارسی گوی« 
نوشته حسین منزوی، توسط 
بهروز منزوی و غامرضا طریقی 
توسط انتشارات سوره مهر چاپ 
شد و به کتابفروشی ها آمد. در 
این کتاب، حســین منزوی به 
تحلیل و بررســی شعر شهریار 
پرداخته اســت؛ منزوی در این 
کتاب از شهریار به عنوان شاعر 
شیدایی و شیوایی یاد می کند 

و شعر او را با عناوین مختلف از قبیل تذکره احوال، شعر شهریار، 
غزل شهریار، مکتب شهریار، هذیان دل و حیدربابا با قلم شیوای 
خود نقد و بررسی می کند. حسین منزوی )زاده ۱ مهر ۱۳۲5 ـ 
درگذشته ۱۶ اردیبهشت ۱۳۸۳( شاعر ایرانی است. او که بیشتر 
به عنوان شاعری غزل سرا شناخته شــده است، در سرودن شعر 
نیمایی و شعر سپید هم تبحر داشت. نقش منزوی در زنده کردن 
غزل معاصر، چشمگیر ارزیابی شده است و حتی بعضی از منتقدان 
کار او را انقابی در غزل امروز می دانند و آن را با کاری که نیما در 
تحول شعر فارسی کرد، مقایسه کرده اند. او در ترانه سرایی هم توانا 
بود و آلبوم نسیما به خوانندگی افتخاری از سروده های او است. 
کتاب »این ترک پارسی گوی« توسط بهروز منزوی، برادر حسین 
منزوی و غامرضا طریقی تصحیح شده و توسط انتشارات سوره 

مهر در ۳۲۴ صفحه در دسترس عاقه مندان قرار گرفته است. 
عاوه بر عناوینی که به آن اشاره شــد، موضوعات دیگری مثل 
مثنوی افسانه شب، شــعرهای آزاد )نیمایی( شهریار، جان شعر 
شهریار و تبلورش در قالب های دیگر، شهریار شاعر مسلمان، شعر 
شهریار بخشی از فرهنگ هنر معاصر، شهریار و مفتون هم در این 

کتاب به آن پرداخته شده است.

خبر

قفسه

کنسرت

احسان زیورعالم؛ روزنامه نگاریادداشت

میلاد کیایی موسیقی دان، نوازنده سنتور و آهنگساز 
پیشکسوت کشورمان ۷۰ سال عمر خود را صرف 
ترویج موســیقی اصیل ایرانی کــرده و با تربیت 
شاگردان بسیار و انتشار آثاری جاودان، نقش مهمی در موسیقی ایرانی ایفا کرده است. عضویت در هیأت 
امنای فرهنگ صوتی ایران، اجرای کنسرت های بسیار در داخل و خارج از کشور، ابداعاتی در زمینه کوک 
سنتور، انتشار آلبوم های مختلف و ساخت موسیقی فیلم و انتشار کتاب »راز آشکارا« برخی از کارنامه 
هنری او است. میلاد کیایی در سن ۷۷ سالگی در همکاری با بابک شهرکی، نوازنده ویلن و عمران فروزش، 
نوازنده تنبک آلبومی را متشکل از بازنوازی 1۲ قطعه موسیقی ماندگار استادان برجسته موسیقی ایران با 

عنوان»در عشق زندگی باید« همزمان با سالروز تولد همایون خرم منتشر کرده است.

 از شما آثار برجسته ای طی سال های 
فعالیت تان در عرصه موسیقی منتشر شده است. 
آلبوم »در عشق زنده باید« چرا به سراغ قطعات 

ماندگار و خاطره انگیز موسیقی ایران رفته اید؟ 
بعد از یک عمری تجربه و نوازندگی و آهنگسازی 
و فعالیت های مستمر در بخش های مختلف هنری 
موسیقی، با هنرمند گرامی جناب بابک شهرکی 
تصمیم گرفتیم مجموعه ای را شــامل ۱۲ آهنگ 
دلنشین و دلپذیر و جاودانه از آهنگسازان قبل از 

انقاب منتشر کنیم.
آثاری از آهنگسازان بزرگ و تاریخی ایران همانند 
روح الله خالقی، علی تجویدی، همایون خرم، مجید 
وفادار، عباس شاپوری، انوشیروان روحانی و اسد الله 
ملک و... . که از میان همه این آهنگســازان فقط 
انوشیروان روحانی در قید حیات است که برایش 
آرزوی طول عمــر دارم. همه این آثار، آهنگ های 
جاودانه ای هستند و ما ســعی کرده ایم به صورت 
احساســی و با درنظر گرفتن جنبه های عاشقانه 
این قطعات، آنها را در قالب سه نوازی سنتور، ویلن 

و تنبک اجرا کنیم به همین خاطر هم اسم آلبوم را 
»در عشق زنده باید«گذاشته ایم چون تمام قطعات 

عاشقانه هستند.
البته در این مجموعه دســت به یــک ابتکاری هم 
زدیم و در لابه لای هر یــک از قطعات یک یا دو بیت 
شعر عاشقانه هم دکلمه کردم که یک تنوعی در کار 
صورت گرفته باشد. ما با این کار و نیز انتخاب آثار این 
آهنگسازان سعی کردیم هر نوع سلیقه ای را درنظر 
بگیریم به طوری که هم افراد مسن، هم جوانان، هم 
میانســالان و هم کودکان و نوجوانان و همه اقشار 
جامعه از رفتگر، کارگر، استاد دانشگاه، استاد موسیقی 

بتوانند این آلبوم را بشنوند و به دل آنها بنشیند.
با توجه به مواردی که مطرح کردید چه 
دلایلی را درنظر گرفتیــد که این آلبوم می تواند 

مخاطبان گسترده ای داشته باشد؟
 از انقاب اسامی ۴۴ سال گذشته و تا به امروز بیش از 
۴۰ هزار آهنگ هم ساخته شده است که البته کارهای 
خوب هم توسط استادان خوبی با تکنیک و باارزش 
ساخته شده اند اما همیشه این سؤال برایم مطرح است 

سحر طاعتیگفت وگو
روزنامه نگار
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